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فناور ی های مالی ایران

مدتی است که ما از مفهومی صحبت 
می کنیم بــا عنــوان فصل تــازه یا فصل 
دیگــر. ممکــن اســت بــرای برخــی این 
پرســش ایجاد شــود که در روزهایی که 
بسیاری از پایان صحبت می کنند، گفتن از فصل تازه به 
چه معناست؟ چند سال قبل که بسیاری از امید صحبت 
می کردند، ما از پایان گفتیم؛ پس چرا حالا که بسیاری از 
آن امیدهــا ناامیــد شــده اند و پایــان از هــر زمــان دیگــری 
ملموس تر اســت، ما از فصل تــازه می گوییــم؟ و اینکه آیا 
فصل تــازه به معنــای تأیید شــرایط موجود اســت؟ آیا ما 
تصور می  کنیم پوســت اندازی و خلق فضاهای تازه بدون 
درد است؟ یا اینکه این فصل تازه که از آن سخن می گوییم 
به معنــای پایــان همــه گرفتاری هــا اســت؟ آیا قرار اســت 

دریچه  و روزنه ای به سوی بهبود حاصل شود؟
مشابه بسیاری از پدیده های طبیعی، توسعه نیز فرایندی 
آهســته و پیوســته اســت. ما نمی توانیــم انتظار داشــته 
باشیم، توســعه ناگهانی و یک باره رخ دهد. هرچند مدل 
ذهنی ما با فرایندهای آهسته و پیوسته هماهنگ نیست. 
بســیاری از ما منتظریم فردی ناگهــان هدایت امــور را در 
دســت بگیرد و همه چیــز را دگرگون کنــد. در حالی که هر 
پدیــده کســب وکاری در بســتری رخ می دهــد کــه عوامل 
سیاســی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و حقوقی بر آن 
تأثیر می گذارند. مــا نمی توانیم روندهای کســب وکاری را 
بدون توجه به پنج نیروی گفته شده درک کنیم. برای اینکه 
بدانیم فصل تازه در چه بستری رخ می دهد باید بتوانیم 
تصویری نسبتاً شفاف از وضعیت موجود و چشم اندازی 

روشن در آن پنج حوزه داشته باشیم.
ولی در تمام این مســیر تحلیلی باید حواســمان باشد که 
با دانستن تمام روندهای پیشین و داشتن چشم اندازی 
از مســیر پیش رو هم باید آمــاده هرگونه پیــچ ناگهانی در 
مسیر واقعی امور باشــیم. به عبارتی ما نمی توانیم نقاط 
عطف را در هیچ تحلیلی داشــته باشــیم. نهایتــاً بتوانیم 
با کمک گرفتن از مدیریت ریســک، اندکــی از آثار منفی 
پدیده هــای تصادفــی کــم کنیــم. بســیاری از پدیده ها در 
طبیعــت رخ می دهند کــه ما درکــی از آنهــا نداریــم. برای 
نمونه کووید 19 در پنج سال گذشــته یکی از این پدیده ها 
اســت. ویروســی که تاحدودی جریان همه چیــز را تغییر 
داد؛ پیش از همه گیری کرونا در کمتر تحلیلی اشاره ای به 

اثر یک بیماری همه گیر شــده بود، ولــی کووید 19 روند 
رشد بسیاری از کسب وکارها و حتی صنایع را متوقف 
و در برخی موارد نابود کرد؛ از آن سو زمینه رشد صنایع 
دیگر و کسب وکارهای متعددی را فراهم کرد، یا مثلاً این 
روزها که درباره هوش مصنوعی هایپ شدیدی شکل 
گرفته؛ وضعیت درباره هوش مصنوعی به شکلی شده 
که برخی آن را معادل فناوری می دانند و ممکن اســت 
با این عبارت مواجه شــویم: بررسی روندهای فناوری و 
هــوش مصنوعی! گویی هــوش مصنوعی و فنــاوری در 
یک سطح قرار می گیرند. این روزها آنچه درباره هوش 
مصنوعی گفته می شود از نظر برخی به تمامی معادل 
فناوری است، در حالی که هوش مصنوعی هم بخشی 

از دنیای فناوری است. 

  روندهــای فنــاوری در دنیای فین تــک و بانک به ما 
چه می گویند؟

اگــر در گــوگل عنــوان Fintech Trends for 2024 را 
جســت وجو کنیم، گــوگل بر مبنــای هــوش مصنوعی 
چندین کلیدواژه را به ما معرفی می کند: بانکداری باز، 
Embedded Finance، بلاکچین، یادگیری ماشــین، 
 Blockchain ،بیومتریک، نئوبانک ها، هوش مصنوعی
Integration، امنیــت ســایبری، کلارنــا، رگ تــک، 
 ،Virtual Cards Enhance Digital Banking 
AI Personal Finance Assistants، پرداخت بدون 
 Defi، Robotic Process Automation، ،تمــاس
Autonomous Finance، Data، شــمول مالــی، 
اینترنت اشــیاء، بانکداری موبایلی، شخصی ســازی و 
تطبیق. این فهرســت قابل بســط دادن اســت، ولی تا 
همین جا هم نکته هــای مهمی دارد؛ شــاید مهم ترین 
نکته اش این باشــد که به راســتی در ذهن مدیــر ایرانی 
کدام یــک از ایــن روندهــا برجســته اســت؟ به راســتی 
مسئله کدام مدیر ایرانی حول پیاده سازی محصول با 

کمک این روندها است؟
مدیر ایرانی امروز درگیر بیمه، مالیــات، آیین نامه های 
خلق الساعه، تغییرات ناگهانی و بسیاری از امور روزمره 
اســت. مدیــر ایرانــی چنــدان فرصتــی بــرای محصول 
ســاختن بر مبنای ایــن روندها ندارد. ممکن اســت در 
رویدادهــا و برای انتخاب ســوژه بــرای گفت وگــو به این 

چرا سال ۱۴۰۳ فصل تازه یا 
به تعبیری فصل دیگر است؟

رضا قربانی
مؤسس کارخانه 

نوآوری رسانه 
راه کار

وضعیت درباره 
هوش مصنوعی 
به شکلی شده که 
برخی آن را معادل 
فناوری می دانند 
و ممکن است با 
این عبارت مواجه 
شویم: بررسی 
روندهای فناوری و 
هوش مصنوعی! 
گویی هوش 
مصنوعی و فناوری 
در یک سطح قرار 
می گیرند. این 
روزها آنچه درباره 
هوش مصنوعی 
گفته می شود از 
نظر برخی به تمامی 
معادل فناوری 
است، در حالی که 
هوش مصنوعی 
هم بخشی از دنیای 
فناوری است
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 اسفند 1402
سال هفتم

شماره هفتادو  نهم

واژه ها متوسل شود، ولی خودش هم خوب می داند که 
وقت، حوصله و توانی برای پیشرو بودن در این عرصه ها 
نــدارد. او در وضعیت آچمز قرار دارد و باید پاســخ گوی 

هزاران موضوع ریزودرشت باشد.
این در حالی اســت کــه هم اکنــون در دنیــای بانکداری 
جهان یادگیری ماشین به یک روند جدی تبدیل شده 
اســت. بــرای نمونــه BloombergGPT، DocLLM و 
FinGPT فقط ســه نمونه از محصولات توســعه یافته 
در این فضا هســتند. در میــان واژه ایی که گــوگل به ما 
پیشنهاد داده بود نام یک کسب وکار هم دیده می شد: 
کلارنا. کسب وکاری سوئدی که امسال قرار است وارد 
بازار سرمایه شود، ولی کلارنا تنها کسب وکار فین تکی 
نیســت کــه وارد بــازار ســرمایه می شــود. اگــر نگاهــی 
بیندازیم به فهرســت کســب وکارهای فین تک جهان 
که در آستانه IPO قرار دارند نام های آشنایی می بینیم؛ 
نام هایی که در سال های گذشته، از زمان شکل گرفتن 
و رشــد کنارشــان بوده ایــم تا امــروز که قــرار اســت وارد 
بازار ســرمایه شــوند. فقط بگذارید نام چند استارتاپ 
معروف فین تک را که در آستانه ورود به بورس قرار دارند 
فهرســت کنیم: کلارنــا، یونیکــورن پرداخت ســوئدی؛ 
استرایپ، غول پرداخت آمریکایی؛ روولوت، نئوبانک 
بریتانیایــی؛ چایــم، نئوبانــک آمریکایــی؛ بیت پانــدا، 
یونیکورن رمزارزی اتریش؛ سیرکل، استیبل کوین ساز 
آمریکایــی و Zilch، کســب وکار BNPL بریتانیایــی. 
ایــن فهرســت کوتــاه نشــان می دهــد کــه فین تــک در 
جهان، دوران کودکی را پشت سر گذاشته است و حالا 
کسب وکارهای استارتاپی به بازیگران جدی دنیای مالی 

تبدیل شده اند.
در شرایطی هستیم که بانک ها به طور خاص و نهادهای 
مالی به طور عــام بیش از هــر زمان دیگری آغوششــان 
را رو بــه بیت کویــن بــاز کرده انــد؛ همــه این تغییــرات و 
پذیرش های فناوری هم باعث شده که رگ تک بیش از 

هر زمان دیگری در جهان مهم شود.
این فهرست را به شــکل های گوناگون می توان توسعه 
داد، ولــی به هــر شــیوه ای که آن را بســط دهیــم تقریباً 
همین است. یک نتیجه گیری واضح از این فهرست ها 
و روندها این اســت که فین تک های بانکــی و پرداختی 
بیش از هر زمــان دیگــری به بازیگــران قدیمــی بانک و 
پرداخت نزدیک و شبیه شده اند؛ یا اگر بخواهیم جور 
دیگر بگوییم: بانک هــا و پرداختی ها بیــش از هر زمان 
دیگری شــبیه رقبایشــان در دنیای فین تک شــده اند. 
حالا مرز بین بانک و پرداخت و فین تک کم رنگ تر از هر 
زمان دیگری شده است. به راستی چه تمایز برجسته ای 
بین ویزا و مسترکارت با پی پال و استرایپ وجود دارد؟ با 
اینکه استارتاپ ها بازی تغییر و توجه به مشتری نهایی 
را شروع کردند، ولی امروز کمتر جایی پیدا می شود که 
این تغییر را نفهمیده باشد. در دنیای کسب وکار حق با 
مشتری است و فین تک ها باعث شدند که مشتری حق 
بیشتری پیدا کند. هیچ بانک پیشرویی در جهان امروز 
پیدا نمی کنید کــه در برابــر روندهای فناوری ایســتاده 
باشد؛ کاری که در ایران برخی نهادهای سنتی با توسل 

به آیین نامه های پوسیده انجام می دهند. 
در جهــان وضــع برخــی قوانیــن و مقــررات حمایتی از 

اســتارتاپ ها و نوآوری سبب شــد بانک ها نتوانند زمینه 
رشــد فین تک هــا را محــدود کننــد. بــا اینکــه آنچــه را در 
جهان رخ داده است می توانیم مســتقل از آنچه در ایران 
رخ می دهد بدانیم، ولی اجازه دهید بگویم دیر یا زود این 
روند تغییر به ایــران هم می رســد. این همــان فصل دیگر 
اســت؛ همان فصل تــازه. همان جایــی کــه بانک هایی که 
تغییر را درک کرده اند در آینده نزدیک به بازیگران اصلی 
دنیــای بانکــی ایــران تبدیــل می شــوند. همین امــروز هم 
برخی بانک ها با محصولات نوآورانه ای که عرضه کرده اند 

توانسته اند در این میدان به بازیگری مهم تبدیل شوند.

  تاریخ کسب وکار در آمریکا به ما چه می گوید؟

اگر بخواهیم تاریخ کسب وکار در آمریکا را مرور کنیم چند 
دوره قابل تشخیص است:

دوره اول: 1600 تــا 1770؛ ریشــه های کســب وکارهای 
آمریکایی

دوره دوم: 1780 تا 1830؛ تجارت در ملت تازه شکل گرفته
دوره سوم: 1830 تا 18۵0؛ اولین کارخانه ها

دوره چهارم: 18۵0 تا 1880؛ خطوط ریلی و توزیع گسترده
دوره پنجم: 1880 تا 1910؛ یک کشور صنعتی
دوره ششم: 1910 تا 1930؛ کمپانی های مدرن

دوره هفتم: 1930 تا 194۵؛ بحران و جنگ
دوره هشتم: 194۵ تا 1980؛ یک تمدن کسب وکاری

دوره نهم: 1980 تا 2018؛ کارآفرینان و اقتصاد جهانی
این تقسیم بندی که بر مبنای یکی از کتاب های انتشارات 
دانشــگاه آکســفورد اســت به مــا نشــان می دهد کــه اولاً 
کسب وکار در آمریکا تاریخی حدوداً چهارصدساله دارد 
و تاریخ مفاهیم کارآفرینی چیزی حدود چهل سال از آن 
است. بنابراین نباید به اشــتباه کل تاریخ کسب وکار را در 
کارآفرینی خلاصه کرد یا بدتر از آن در استارتاپ ها و برخی 

فعالیت های نوآورانه.
در ایران هم روند کلی همین اســت. کســب وکار ریشه ای 
تاریخی دارد و ممکن است با آنچه از آمریکا می شناسیم 
متفــاوت باشــد؛ تاریــخ اســتارتاپ ها و کســب وکارهای 
نوآورانــه و کارآفرینــی هــم در ایــران نســبت بــه کل تاریخ 
کسب وکارها کوتاه تر است. همان طور که تاریخ کسب وکار 
در آمریکا نشان می دهد هیچ روندی برای همیشه ادامه 
نمی یابــد و در طــول زمــان تغییــر و تحــول پیــدا می کنــد. 
چنانکه در ســال های اخیر زمزمه هایی از تغییر روندهای 
کلان کسب وکاری در جهان شنیده می شود؛ در ایران نیز 

دیر یا زود شاهد این تغییر خواهیم بود. 
اینکه چیــزی را که پیش روی مــا قرار دارد بــا عنوان فصل 
تازه یا فصل دیگر می خوانیم، لزوماً به این معنا نیست که 
تغییر درک می شود، ولی قاعدتاً آنهایی که تغییر را درک 

کنند بهتر از بقیه می توانند سوار امواج آن شوند 

مدیر ایرانی 
امروز درگیر 
بیمه، مالیات، 
آیین نامه های 
خلق الساعه، 
تغییرات ناگهانی 
و بسیاری از امور 
روزمره است. مدیر 
ایرانی چندان 
فرصتی برای 
محصول ساختن بر 
مبنای این روندها 
ندارد. ممکن است 
در رویدادها و برای 
انتخاب سوژه برای 
گفت وگو به این 
واژه ها متوسل 
شود، ولی خودش 
هم خوب می داند 
که وقت، حوصله و 
توانی برای پیشرو 
بودن در این 
عرصه ها ندارد. 
او در وضعیت 
آچمز قرار دارد و 
باید پاسخ گوی 
هزاران موضوع 
ریزودرشت باشد
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پیش بینی هایی دربــاره آینده می شــود؛ برخــی خوش بینانه و برخی 
بدبینانه. معمــولاً این پیش بینی هــا جذاب اند، چون بــرای ما اغلب 
دانستن درباره آینده جالب است، مگر اینکه آینده روشنی را پیش 
روی خود نبینیم. خود فعل پیش بینی، هم سهل است و هم دشوار؛ 
سهل است چون چیزی که امروز درباره 10 سال دیگر می گوییم مربوط به آینده اندکی 
دور است و کمتر کسی بررسی می کند که پیش بینی اشتباه از آب درآمده یا درست و 

دشوار است، چون درباره تجربه های نزیسته و احتمالات ندانسته است. 
تحلیل و پیش بینی درباره آینده، کسب وکار برخی شرکت های مشاوره است که به ما 
تلنگر می زنند از روندها عقب نمانیم. در این پیش بینی ها و سیل روندها که غرق شویم 
آینده ترسناک تر می شود؛ مثلاً وب 3.0، متاورس، تحول دیجیتال و هوش مصنوعی که 
به عنوان یک فناوری همه جانبه )General Purpose Technology( گویا قرار است 
به سرعت تمام جنبه های زندگی ما را دگرگون کند. برخی از این روندها از چندین سال 
پیش مدام تکرار شــده اند و نوید ایــن را می دهند که به طــور قطع زندگی مــا را متحول 
خواهنــد کرد؛ از نحــوه تعاملمــان با جهان گرفته تا شــکل پولــی که خــرج می کنیم. ما 
انسانیم و مواجهه با ناشناخته ها، بزرگ ترین ترسمان است. در رویدادی درباره هوش 
مصنوعی شنیدم که استاد پیش کسوتی در حوزه ای غیرفناوری می گفت: »با شنیدن 
این حجم از پیش بینی درباره تأثیر هوش مصنوعی بر تخصص هایمان احساس پوچی 
به من دست داده اســت.« صادقانه این احساسی است که بســیاری از ما یا انکارش 
می کنیم یا در تلاشی مذبوحانه در حال فرار از آن هستیم و فقط تعداد کمی از ما واقعاً 

به استقبال آن رفته ایم. 
مک کینزی اخیراً در گزارشــی، وضعیت بانک ها و بانکداری در ســال 2023 را ترســیم 
کــرده و از روندهــای مهــم بانکــداری در ســال 2024 گفتــه اســت. در گزارشــی دیگــر 
کی پی ام جی نیز به مهم ترین روندهای بانکداری در سال 2024 پرداخته. آنچه در هر دو 
گزارش تکرار شده خوش بینی درباره وضعیت بانک ها در سال 2024 است؛ البته همه 
می دانیم که تمرکز این نوع گزارش ها بر بانک های کشورهای بزرگ دنیا و اقتصادهایی 
است که به واسطه ارتباط تنگاتنگی که با یکدیگر دارند به شدت بر یکدیگر تأثیرگذارند 
و ناگفته پیداست که در دستگاه مختصات ارائه دهندگان این نوع گزارش ها ما جایی 
نداریم. با این حــال از آنجایی که نیازهای مشــتری با تغییرات ســریع فناوری در حال 

تغییر است ما نیز باید نیم نگاهی به روندهای مهم دنیا داشته باشیم. 
یکی دیگر از نقاط مشترک گزارش ها که سال ها شاهد آن بوده ایم، تأکید بر استفاده از 
»فناوری« های روز در خدمت »نوآوری« است؛ ازجمله هوش مصنوعی که در یک سال 
گذشته در کانون توجه صنایع قرار گرفته است و جایگاه ویژه ای در میان پیش بینی ها 
و توصیه های گزارش های این چنینی دارد. تحول دیجیتال نیز همچنان به عنوان یکی 

از موضوعات مهم موردتوجه صنعت مالی در گزارش ها دیده می شود. 
تأکید چنین گزارش هایی شناسایی نیازهای مشتری و پاسخ به آن است، اما صادقانه 
اگر بگویــم نســبت بــه ایــن پیش بینی هــا و ردیــف کــردن روندهــا خوش بین نیســتم. 
تصور می کنم تمرکز بیش از حد بــر روندهای جهانی در یک صنعت مــا را از تمرکز بر 
شناخت نیازهای واقعی مردم بازمی دارد. ژست پیشرو بودن در استفاده از به روزترین 

فناوری های دنیا ما را به بیراهه می برد. ما در بسیاری 
از محصولات و خدمات مالی از دنیا عقبیم و شرایط 

خاص خود را داریم. 
برای شناخت نیازهای واقعی مردم باید جور دیگری 
نگاه کنیم. باید از برج عاجمــان پایین بیاییم و میان 
مــردم عــادی زندگــی کنیــم تــا نیازهــای آنهــا را بهتر 
بشناسیم. این کاری است که خوشبختانه برخی از 
ارائه دهندگان خدمات مالی در کشور انجام داده اند؛ 
تســهیل دریافــت وام ازدواج توســط بانــک تجارت، 
ارائــه وام در نقطــه فــروش و خدمات BNPL توســط 
کســب وکارهای لندتــک، غیرحضــوری کــردن احراز 
هویــت و ده ها خدمــت دیگــر. همه اینهــا خدمات و 
محصولات ارزشمندی هستند، ولی مردم همچنان 
نیازهــای دیگری دارند کــه امیدوارم کســب وکارهای 
فعــال در صنعــت مالی کشــور بــا درک ایــن نیازها و 
ترســیم مدل کســب وکاری مناســب بتواننــد آنها را 

رفع کنند. 
قطعاً اســتفاده از فناوری های جدیــد و روندهای روز 
دنیــا می تواند به مــا در ارائــه خدمــات و محصولات 
جدیدی که نیاز مردم کشــورمان اســت کمک کنند، 
ولی آنچــه مهم اســت ابتدا تمرکــز بر شــناخت این 
نیازهاســت؛ نــه تمرکــز بــر اســتفاده از جدیدتریــن 
فناوری هــای روز جهــان. جدیدتریــن و به روزتریــن 
محصــولات فناورانه و نوآورانه تنها زمانی ارزشــمند 
هســتند که پاسخ گوی نیاز مشــتریان باشند و مردم 
از آنهــا اســتقبال کننــد، وگرنــه بــه زبالــه دان تاریــخ 
می پیوندند و فقط ســرمایه، وقت و انــرژی ما را هدر 

می دهند. 
من نیــز مشــتاق آزمایــش و اســتفاده از فناوری های 
نو هســتم و دوســت دارم در کشــوری زندگی کنم که 
در آن امکان اســتفاده از به روزترین فناوری ها وجود 
داشــته باشــد، اما پیش از آن معتقدم باید نیازهای 
اولیه مردم پاســخ داده شــود. توســعه ما امکان پذیر 
نیست، مگر با بالا بردن دسترسی مردم به خدمات 
مالی حتی در دورافتاده ترین نقاط کشــور. امیدوارم 
در سال 1403 تمرکز ما روی اســتفاده از فناوری های 
جدید برای شــناخت و رفع نیازهای مردم باشد و نه 

تمرکز بر خود فناوری ها و ابزارها 

گاهی غرق شدن در پیش بینی ها و فناوری های نو ما را از هدف اصلی دور می کند 

تمرکز بر روندها یا شناخت 
نیاز واقعی مردم؟ مینا والی

مدیرمسئول
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 اسفند 1402
سال هفتم

شماره هفتادو  نهم

می دانید سال گذشته، دقیقاً همین 
موقع، یعنی اسفندماه 1401 مدیران 
کســب وکارهای حــوزه فناوری هــای 
مالــی ایــران ســال 1402 را چگونــه 
می دیدند و رویکردشان چه بود؟ و حالا که این سال به 
آخر رســیده اســت آن را چطور توصیف می کنند؟ در 
اسفندماه 1401 پیش بینی کلی ما درباره سال 1402 در 
تحریریه عصر تراکنش از مجموع گفت وگوهایی که با 
بیش از صد مدیر در شــماره ویژه پایان سال داشتیم، 
این بود که مدیــران بر بقا و تــاب آوری متمرکز خواهند 
بود و امیدی به توســعه نخواهند داشــت، اما حالا که 
سال 1402 رو به پایان اســت و ما دوباره با بیش از صد 
مدیر در شــماره ویژه پایان ســال 1402 عصــر تراکنش 
گپ وگفت کردیم، متوجه شــدیم که کســب وکارهای 
حــوزه فناوری هــای مالــی در ســال 1402 برخــلاف 
تصورشــان که فکر می کردند فقط روی بقا و تاب آوری 
تمرکز کننــد، از ایــن مرحلــه عبــور کرده انــد و اتفاقاً به 
توســعه هــم پرداخته انــد. اتفاقــی کــه برآینــدش 
درمجمــوع، ایــن بــود کــه ســال 1402 به رغــم تمــام 
پیش بینی های مأیوسانه و غیرتوسعه ای که درباره اش 
مطــرح بــود و بــا وجــود تمــام مشــکلات و چالش هــا و 
مسائلی که در طول این سال به وجود آمد، برای عموم 
کسب وکارهای این صنعت فراتر از توقع و انتظار پیش 
رفت و حتی بســیاری معتقدند از لحاظ کسب وکاری 
سال خوبی را پشت سرگذاشته اند. رسیدن به همین 
نتیجه چندخطی کــه برآیندی اســت از بیــش از صد 
گفت وگــو، برایمــان غافلگیرکننــده و حیرت انگیز بود. 
احتمالاً همین نتیجه باعث شده که در صحبت های 
امسال مدیران کسب وکارها ببینیم که ناامیدی کمی 
رنــگ باختــه و توجــه کســب وکارها بــرای ســال 1403 
بیشتر معطوف به توسعه و پیشروی در صنعت است.
اما آیــا آنچــه ما بــه آن رســیدیم بــه این معناســت که 
فضای کسب وکار برای فعالان حوزه فناوری های مالی 
در ایران نسبت به سال قبل بهبود یافته است؟ پاسخ 
مدیــران به طور کلــی به این ســؤال خیر اســت! فضای 
کســب وکار همــان اســت و نه تنهــا بهتر نشــده، بلکه 
با فشــارهای مضاعف نهادهــای دولتی ماننــد بیمه و 
مالیات سخت تر و فرسایشــی تر نیز شده است. پس 
چه چیزی در این بین تغییر کرده است؟ احتمالاً نگاه 
کلی صنعت در غــر زدن به وضعیــت نامطلوب فعلی 
تغییر کرده اســت و مدیــران و صاحبان کســب  وکارها 
قبــول کرده اند بخش عمــده ای از ذهن و فکــر و وقت و 
منابعشان، بیهوده برای موضوعات فرسایشی صرف 

خواهد شد و چاره ای ندارند جز ادامه مسیر.
صحبت از بیمه و مالیات شــد؛ دو نهادی که در یک سال 
گذشــته در صدر انواع فرســایش و درگیری کســب وکارها 
بودند و گویی کمر به نابودی کشــور بســته اند. با توجه به 
مســائلی که اقتصاد نفتی با آن مواجه اســت، کشــور در 
حــال گــذار از این نــوع اقتصــاد بــه اقتصــاد مالیات محور 
اســت و همین امر باعث شــده دو نهاد بیمه و مالیات نیز 
با ناآماده تریــن حالت ممکــن، وارد این دوران گذار شــوند 
و با توجه بــه قدرتی که بیش از پیش یافته انــد از هیچ نوع 
فشاری که در توانشان باشد به کسب وکارها دریغ نکنند 
و نابودی کســب وکارها برایشــان کمترین دغدغه باشــد. 
ظاهراً مدیران در دو نهاد بیمه و مالیات توجیه شده اند که 
قرار است بخش قابل توجهی از بودجه کشور از این منابع 
تأمین شــود و سال به ســال هم نســبتش افزایش خواهد 
یافت، اما ظاهراً توجیه نشده اند که اگر کسب وکاری برای 
پرداخت بیمه و مالیات نباشد، درآمدی هم از این بخش 
وجود نخواهد داشت. اتفاقی که در حال رخ دادن است، 
همین است که دو نهاد بیمه و مالیات که در دوران گذار قرار 
گرفته اند، بدون توجه به الگوهای بین المللی و بدون توجه 
به عاقبت آنچه در سطح کلان در حال رخ دادن است، فقط 
با رویکرد دستوری در حال نابودی کسب وکارها هستند. 
شاید بهتر باشد سران قوا و نهادهای بالادستی قبل از اینکه 
بیمه و مالیات به طور کلی ریشه صنایع را از بیخ وبن بزنند 
به چگونگی پیاده سازی مأموریت محوله به این دو سازمان 

توجه ویژه داشته باشند.
از داســتان ترســناک بیمه و مالیــات که بگذریــم، به نظر 
می رسد دغدغه مهم دیگر کسب وکارها برای سال 1403 
موضوع برند کارفرمایی است. این موضوع در سال 1402 
برای اولین بار به شــکل گسترده توســط کارخانه نوآوری 
رسانه راه کار در صنعت و به واسطه برگزاری رویداد برند 
کارفرمایی مطرح شد و بعد از آن شاهد ترند شدن آن در 
صنعت بودیم؛ به شکلی که بســیاری از رسانه ها به این 
موضوع پرداختنــد و رویدادهای کوچــک و بزرگ دیگری 
با الگوگیری از این رویداد، برگزار شــد. این حجم از توجه  
به ایــن موضوع یک دلیل مهم داشــت؛ برنــد کارفرمایی 
مسئله روز کســب وکارها اســت، فقط تا آن زمان، کسی 
با این دقت و شــفافیت بــه آن نگاه نکــرده بــود. بنابراین 
مســئله برند کارفرمایی نیز در ســال 1403 برای صنعت 
جدی خواهــد بــود و کســب وکارها باید قدم هــای مؤثری 
بــرای توســعه و ارتقــای برنــد کارفرمایــی  خــود بردارنــد. 
درنتیجــه احتمــالاً در ســال 1403 شــاهد اتفاقــات نــو و 
خلاقانــه متنوعی از ســوی شــرکت ها بــرای ارتقــای برند 

کارفرمایی شان باشیم 

۱۴۰2 قرار بود سال تاب آوری باشد، ولی به توسعه رسید؛ ۱۴۰۳ چطور خواهد بود؟

بفرمایید بیمه، مالیات 
و کمی هم برند کارفرمایی

مینا حاجی
سردبیر

از داستان 
ترسناک بیمه و 
مالیات که بگذریم، 
به نظر می رسد 
دغدغه مهم دیگر 
کسب وکارها برای 
سال ۱۴۰۳ موضوع 
برند کارفرمایی 
است. این موضوع 
در سال ۱۴۰۲ برای 
اولین بار به شکل 
گسترده توسط 
کارخانه نوآوری 
رسانه راه کار در 
صنعت و به واسطه 
برگزاری رویداد برند 
کارفرمایی مطرح 
شد و بعد از آن 
شاهد ترند شدن آن 
در صنعت بودیم
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فناور ی های مالی ایران

 بررسی یادداشت های ارسالی بازیگران صنعت فناوری های مالی به ماهنامه عصر تراکنش، به ما نشان می دهد که چه مفاهیم 
و موضوعاتی در سال ۱۴۰۲ برای آنها مهم بوده است. تکرار تناوبی عبارت »هوش مصنوعی« به خوبی گویای این نکته است که 
این فناوری فکر فعالان و متخصصان این صنعت را در سال ۱۴۰۲ مشغول کرده است. در سال ۱۴۰۲ بیش از هر سال دیگری درباره 
هوش مصنوعی در دنیا و البته ایران خواندیم و شنیدیم؛ از رابطه اش با صنعت بانکی و پرداخت کشور تا اینکه چه رویکردی را 
باید در قبال این فناوری در صنایع مالی کشور داشته باشیم. بعد از هوش مصنوعی، کلیدواژه های »رگولاتوری«، »لندتک«، »دیفای« و »فراگیری 
مالی« بارها در یادداشت های فعالان در ماهنامه عصر تراکنش تکرار شده اند. سیر صعودی تورم و عدم توسعه هم زمان ابزارهای فراگیری مالی در 
ایران باعث کاهش قدرت خرید مردم شده است. از طرفی استفاده از لندتک ها و سرمایه گذاری های خرد رمزارزی طی سال های گذشته افزایش 
یافته اســت؛ در پی این اتفاق ها در ســال جاری از همکاری بین کســب وکارهای لندتکی و رمزارزی در کشــور شــنیدیم که می تواند راه حلی برای 
دسترس پذیری بیشــتر مردم به ابزارهای فراگیری مالی، دریافت آســان تر وام و اعتبار و درنتیجه افزایش قدرت خرید مردم باشد. با وجود تمام 
فناوری ها و نوآوری های جدید، مهم ترین چالشی که صنعت فین تک کشور با آن دست وپنجه نرم می کند، موضوع رگولاتوری است. تحلیل محتوای 
یادداشت ها نشان می دهد نوآوری و توسعه نیازمند تغییر رویکرد رگولاتور و اتخاذ نقش ناظر و نه کنترلگر حداکثری است. در ادامه مروری اجمالی 

بر بیش از ۴۵ یادداشتی داشتیم که فعالان و متخصصان صنایع مالی کشور در سال ۱۴۰۲ برای ماهنامه عصر تراکنش نوشته اند.

مروری بر یادداشت های دریافتی ماهنامه عصر تراکنش در سالی که گذشت

آنچه متخصصان نوشتند

 دیفای و ایران
باید پذیرفت که دیفای کشورمان فاصله زیادی با سایر کشورها، به ویژه کشورهای منطقه دارد و این فاصله هرروز بیشتر 
می شود. بیشتر فعالیت هایی هم که در حوزه رمزارزها در کشور صورت می پذیرد، مانند صرافی های رمزارز، به مدل متمرکز 
توجه نشان داده اند. لازم اســت تعریف واحدی از فناوری های مالی توزیع شده داشته باشــیم. اگر امور مالی و پرداخت، 
اعم از سرمایه گذاری، وام دهی، انتقال پول، پرداخت در تراکنش خرید و...، بر بسترهای غیرمتمرکز و مبتنی بر بلاکچین و 
بدون واسطه انجام شود )به شکلی که بانک و شبکه های پرداخت عمومی حذف شده باشند(، آن وقت یک فناوری مالی 

توزیع شده یا دیفای شکل گرفته است. در این حالت اپلیکیشن های غیرمتمرکز در بستر وب 3.0 فعالیت خواهند کرد.
کلیدواژه: #دیفای #فناوری_مالی #بلاکچین #رمزارز

 پویا پوراعظم
کارشناس و مشاور 

فناوری های مالی

  شمول مالی؛ پایه توانمندسازی مالی
شمول مالی دو وجه دارد؛ یکی وجه عرضه است که ارائهدهندگان خدمات مالی )معمولاً بخش خصوصی( مسئول 
توسعه آن هستند و لازم است خدمات بهنگام، باکیفیت، مقرون به صرفه و متناسب با نیاز را در دسترس همه افراد 
جامعه قرار دهند. چنانچه هریک از این ویژگی ها مخدوش شــود، از دایره افزایش شــمول مالی خارج می شود. برای 
مثال محصول مالی در دسترس باشد، اما استفاده از آن هزینه بالایی داشته باشد. وجه دیگر، تقاضاست که به معنای 
آگاهی و استفاده مردم از محصولات و خدمات مالی است. اگر مردم از انواع محصولات و خدمات مالی آگاه نباشند 

یا نتوانند موقعیت خود را به درستی برای استفاده از آنها ارزیابی کنند، یک پای توانمندی می لنگد.
کلیدواژه: #خدمات_مالی #شمول_مالی #بازار_سرمایه

 کمیل رودی
مدیر آکادمی هوش مالی

 لزوم استفاده از الگوریتم های رمزنگاری نامتقارن
حرکت شایسته قدردانی و جسورانه شبکه بانکی به ســمت استفاده گســترده از الگوریتم های رمزنگاری نامتقارن، 
به زودی مرحلــه جدیدی از مشــکلات دیجیتالی را برای مهندســان امنیت رقــم خواهد زد. این جهت گیــری جدید با 
زیرساخت کلید عمومی که از الزامات ورود به اقتصاد دیجیتال محسوب می شود، ما را با تهدیدهای جدیدی روبه رو 
خواهد کرد. یکی از این تهدیدها از قوانین ســخت گیرانه ایالات متحــده درباره قرار دادن الگوریتم هــای رمزنگاری در 
طبقه بندی اسلحه و تجهیزات نظامی نشئت می گیرد. به این ترتیب هر محصول نرم افزاری یا سخت افزاری که شامل 
توابع کتابخانه ای رمزنگاری یا ASICهای مربوطه باشد، می بایستی با تأیید دولت آمریکا در کشور مقصد به کار برود. 
کلیدواژه: #اقتصاد_دیجیتال #امنیت #شبکه_بانکی #بانک_مرکزی

حمیدرضا نورصالحی
مشاور و طراح سیستم های 

پیشرفته علم و فناوری
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یادداشت

 اسفند 1402
سال هفتم

شماره هفتادو  نهم

  ورود نسل زد به بازار کار و چالش های مدیریت آنها
با ورود نسل زد به بازار کار، چالش مدیریت این نســل در محل کار بیش از پیش خودنمایی می کند و به نظر می رسد 
در آینده با چالش های مهم تری هم روبه رو خواهیم بود. یکی از اصلی ترین ویژگی های این نسل که معروف به بومیان 
اینترنت اند )یعنی با مفاهیم اینترنت، دیجیتالی  شدن و فضای مجازی متولد و بزرگ شده اند( عدم مسئولیت پذیری 
و تعهد در قبال سازمان است. به این معنی که درگیر بودن بیش از حد این نسل با اینترنت و فضای مجازی و در پی آن 
افزایش سطح اطلاعات ایشان، هم به باهوش تر شدن این نسل منجر شده و هم باعث افزایش درک آنان شده است، 

بنابراین مفهوم تعهد از منظر آنها تغییر کرده است. 
کلیدواژه: #نسل_زد #اینترنت #تحول_دیجیتال #بازار_کار

 یوسف غروی
  معاون سرمایه های انسانی هلدینگ 

فناوری اطلاعات بانک سینا

 در باب تحول دیجیتال شبکه بنیان در صنایع مالی دیجیتال 
 در الگــوی شــبکه ارزش، مفهــوم »ارزش« ارتبــاط معنــاداری بــا مفهوم »شــبکه« پیــدا کــرده و باید اکتســاب ارزش، 
خلق ارزش و تحویل ارزش را در شــبکه ها دنبــال کرد. این گرایــش از تحول دیجیتــال تحت عنوان »تحــول دیجیتال 
شبکه بنیان« شناخته می شود. در تحول دیجیتال شبکه بنیان، هســته  اصلی تغییر بنیادین کسب وکار، وابستگی 
شــدیدی به تحول در شــبکه ها دارد؛ اعم از تحول در شــبکه ارزش کســب وکار، تحول در شــبکه ذی نفعان، تحول در 
شبکه مشتریان، تحول در شبکه کسب وکار، تحول در شبکه دانش، تحول در شبکه فناوری و سایر انواع شبکه های 

مهم در کسب وکار صنایع مالی.
کلیدواژه: #تحول_دیجیتال# صنایع_مالی

 مصطفی امینی
مدیرعامل شرکت گسترش 

فناوری های نوین بانک کشاورزی

 فین تک و نیاز به تنظیم گری حمایت گرانه
فین تک ها با به چالش  کشیدن نظام های مالی سنتی به ارتقای کارآمدی کمک کرده اند و با رساندن جریان اعتبارات و 
سرمایه ها به اثربخش ترین بخش تولید ثروت، اقتصاد را متحول ساخته اند. به اذعان سازمان های بین المللی، ازجمله 
صندوق بین المللی پول، بانک جهانی و ســازمان همکاری و توســعه اقتصادی، فین تک ها فرصتی برای تســریع رشد 
اقتصادی و گسترش استطاعت مالی در کشورها فراهم کرده اند. اگرچه شهرت حوزه فین تک در سال های اخیر به سرعت 
در حال گسترش بوده، اما اندازه و دامنه اثر آن در اقتصادهای مختلف، تفاوت های زیادی داشته است؛ تفاوت هایی که 

منعکس کننده سطح توسعه اقتصادی، ساختارهای مالی، استراتژی ها و »تنظیم گری های« دولتی است.
کلیدواژه: #فین تک #تنظیم گری #هوش_مصنوعی #توسعه_اقتصادی

 علی رسولی زاده
  مدیرعامل شرکت پردازش 

اطلاعات مالی پارت

 جا ماندن ایران از رشد جهانی
نمی توان آمار و گزارش جامعی در زمینه  بازار پشــتیبانی فــاوا در ایران ارائه داد. یکــی از دلایل این موضوع این اســت که افراد 
و بنگاه هایی که ســرویس های پشــتیبانی فاوا را بدون آمار و فاکتور و ثبت در دفاتر قانونی ارائه می دهند، مشخص نیستند. 
ســازمان های فراوانی نیز دارای بخشی برای پشــتیبانی فاوا و شبکه خود هســتند که دســتمزد و هزینه های آنها را به صورت 
تفکیک شده از ســایر هزینه های کســب و کار ارائه نمی دهند. در ایران کاهش شــدید ارزش ريال و چندین برابر شدن قیمت 
سخت افزارهای الکترونیک، موجب ناتوانی مردم و صاحبان کسب وکار در خرید سامانه های نو برای جایگزین  کردن کامپیوتر و 
دستگاه های هوشمند و روتر فرسوده شده و به ناچار با قیمت های نه چندان منطقی، تن به تعمیر و به روزرسانی قطعات می دهند.
کلیدواژه: #پشتیبانی_فاوا #تحول_اقتصادی #رشد_جهانی

علی چهارلنگی
مدیرعامل شرکت توسعه فناوری 

اطلاعات خوارزمی

 از نظرات بخش خصوصی غافل نشوید
سامانه مؤدیان مالیاتی از لحاظ ایجاد شفافیت در اقتصاد کشور بسیار کارآمد بوده و باید به صورت صحیح اجرایی 
شود، اما نکته مهمی که لازم است به آن توجه شود، این است که قانون باید با اقبال عمومی همراه و از سوی مؤدیان 
پذیرفته شود. این مهم نیز نیازمند اطلاع رسانی و آموزش کافی اســت که گویا تا  به  حال این طور نبوده است. در حال 
حاضر سامانه مؤدیان یک فرصت فناورانه ایجاد کرده و می تواند پایه ای برای ایجاد تحول باشد. هرچند در این مسیر 
توجه ویژه به مسئله آموزش و اطلاع رسانی بسیار مهم است. به نظر من اگر قانون سامانه مؤدیان به درستی اجرا شود، 
تمام مشکلات مالیاتی کشور ما حل خواهد شد.
کلیدواژه: #سامانه_مؤدیان #سازمان_امور_مالیاتی #مالیات

مظاهر مرجانی
   مدیرعامل شرکت فناوری

 اطلاعات پارمیس



برگزاری 
هفت میزگرد 
تخصصی

گزارشها



سال ۱۴۰۲ نیز تمام شد و حالا این فرصت در اختیارمان قرار گرفته تا با نگاهی اجمالی بر روندهای حاکم بر صنایع مالی، خودمان را برای سال جدید 
آماده کنیم؛ سالی که قرار است در آن هم شاهد ظهور و بروز روندهای جدید باشیم و هم شاهد گسترش یا از تب وتاب افتادن روندهای قبلی. دانستن 
روندهای یک صنعت به کسب وکارها کمک می کند خودشان را برای دنیایی که مدام در حال تغییر است، بیشتر آماده کنند و بتوانند کسب وکارشان را زنده 
نگه دارند. به همین دلیل در بخش گزارش های ویژه نامه پایان سال ماهنامه عصر تراکنش، مروری بر موضوعات و روندهایی داشتیم که در یک سال 
گذشته برای ما و اکوسیستم فناوری های مالی کشور مهم بوده است؛ روندهایی نظیر تلکوبانک، لندتک، تأمین مالی جمعی، دایرکت دبیت، رمیتنس، 
اصلاح نظام کارمزد، نسل زد، فراگیری مالی، اینشورتک، رگولاتوری، امنیت سایبری، نئوبانک، امضای دیجیتال، کش بک، بقای خودپردازها، گسترش 
سوپراپ ها ، بانکداری باز، رگ تک و... که به عقیده ما در سال جدید نیز باید بیشتر به آنها پرداخته شود. علاوه بر این، به مهم ترین اخبار سال ۱۴۰۲ نیز 
پرداخته ایم و در کنار همه اینها هفت میزگرد تخصصی به مناسبت پایان سال برگزار کرده ایم که در آنها درباره وضعیت حوزه های رگ تک، لندتک، برند 
کارفرمایی، تحول، نوآوری و بهره وری در سازمان ها، دارایی های دیجیتال، هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک ها و فناوری در صنعت بانکی صحبت 

کرده ایم. جزئیات این گزارش ها، میزگردها و اخبار را می توانید در صفحات پیش رو مطالعه کنید.
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و

مسدودی تعدادی از درگاه های 
پرداخت یارها

 سال 1402 با خبر مسدودی 
درگاه  برخــی از پرداخت یارها فروردین

به دســتور بانک مرکزی آغاز 
شــد. بعد از اینکه برخــی پرداخت یارها در 
اعتــراض به این دســتور بــه دیــوان عدالت 
اداری شــکایت کردند، دیوان رأی به توقف 
دستور مسدودی این درگاه ها داد، اما پس 
از پیگیری  پرداخت یارها مشــخص شد که 
این اتفاق نیفتاده و رفع مسدودی به تغییر 
مدل کســب وکاری این شــرکت ها مشروط 

شده است.
ایــن ماجــرا در اصــل بــه نامــه مــورخ 14 
آذر 1401 شــاپرک بازمی گشــت. در آن 
نامــه شــاپرک پرداخت یارهــا را از انتقــال 

وجــه درون پرداخت یــاری ممنــوع کــرده 
بــود. بعــد از آن شــاپرک اعــلام کــرد کــه 
فین تکی هــا از ایــن ممنوعیــت پیــروی 
نکــرده و بررســی های ایــن شــرکت نشــان 
می دهــد برخــی از پرداخت یارهــا ضمــن 
عدم تســویه وجوه دریافتی از مشــتریان با 
پذیرنــدگان پشتیبانی شــده در چهارچوب 
نگهــداری  بــه  نســبت  پرداخت یــاری، 
وجــوه موصــوف در قالــب کیــف پــول درون 
پرداخت یاری اقدام کرده اند. به این ترتیب 
شــاپرک معتقــد بــود کــه پرداخت یارها در 
حال انتقال وجوه از کیف پول یک مشتری 
بــه کیــف پــول مشــتری دیگــر نــزد همــان 
پرداخت یار یا سایر پرداخت یارها هستند. 
این در حالی بود که براســاس ابلاغیه بانک 
مرکــزی، ایــن عملیــات و هــر عملیاتــی کــه 
امکان ارائه انتقــال وجوه میــان پذیرندگان 
داخل یک پرداخت یار با پذیرندگان ســایر 
پرداخت یارهــا را فراهــم کنــد، غیرمجــاز و 
ممنــوع اســت. درنهایــت پــس از چندیــن 
هفته که پرداخت یارها مدل کسب وکارشان 
را براســاس الزامــات بانــک مرکــزی تغییــر 

دادند، درگاه های آنها فعال شد.

انتشار دستورالعمل اصلاح 
نظام کارمزد

 در حالی که چند سالی بود بر 
ضرورت اصلاح کارمزد تأکید اردیبهشت

می شــد، اما همــواره رگولاتور 
انجــام این اقــدام را به بعد موکــول می کرد؛ 
گرچــه بانــک مرکــزی نیــز چندبــاری وعده 
انجام اصلاح این دستورالعمل را داده بود، 
اما تا اردیبهشت ماه 1402 این اقدام محقق 
نشــده بــود و بــه  دلیــل حساســیتی کــه در 
جامعــه مبنــی بــر افزایــش قیمــت کارمزد 
احساس می شــد، نرخ آن ثابت مانده بود. 
ایــن ثبــات نــرخ بــا توجــه بــه تــورم فزاینده 
اقتصاد کشــور و همچنین افزایــش مداوم 
نــرخ ارز بــرای فعــالان شــبکه پرداخــت 
مناقشه برانگیز شده بود، اما روزهای پایان 

بررسی مهم  ترین اخبار صنعت فناوری های مالی کشور در سال ۱۴۰2

 یک گام رو به جلو
۱۰ گام رو به  عقب رگولاتور
صنعت فناوری های مالی کشور در سال ۱۴۰۲ مملو از اصلاح و البته اعمال محدودیت ها بود. اصلاح نظام کارمزد پس از   
پانزده ســال مهم ترین اتفاق این ســال بود؛ اتفاقی که فعالان شــبکه پرداخت کشــور مدت ها منتظرش بودنــد و با وجود 
کشمکش های بسیار زیاد بین اصناف و شبکه بانکی بالاخره رقم خورد و فرصتی شد برای دمیدن نفسی تازه در صنعت 
بانکی و پرداخت کشور. این اتفاق و در کنار آن رشد و فراگیری حوزه هایی مانند لندتک و فین تک نیمه اول امسال را برای 
فعــالان صنعــت فناوری هــای مالــی در کنــار تمام مشــکلات جــذاب کــرد، اما نیمــه دوم امســال ایــن صنعــت از ســمت تصمیم گیــران با 
دســتورالعمل هایی روبه رو شــد که شــوکه کننده بود. بحــث محدودیــت تجمیع وجــوه فین تکی ها مطــرح شــد و در ادامه نیــز درگاه چند 
پرداخت یار مسدود شدند. همچنین در دستورالعمل بانک مرکزی، تأسیس و فعالیت نئوبانک ها در انحصار بانک یا مؤسسه اعتباری 
قرار گرفت. لندتکی ها نیز البته بی نصیب نماندند. در حالی که کسب وکارهای لندتکی نسبت به سال گذشته رشد پنج برابری تعداد کاربر 
را تجربه کردند و سعی در استمرار این روند داشتند، یک بعدازظهر پنج شنبه به صورت ناگهانی دستورالعملی روی وب سایت بانک مرکزی 
قرار گرفت که خبر از اعمال محدودیت جدی برای تسهیلات یارها داشت. طبق این ضوابط واریز وجه اقساط به حساب لندتک ها ممنوع 
اســت و کارمزد لندتک ها باید براســاس نرخ های بانکی شــود. فعالان حوزه لندتک معتقدند، هدف بانک مرکزی از تدوین این ضوابط به 
یک دیدگاه بازمی گردد؛ اینکه بانک مرکزی گمان می کند بانک ها از طریق لندتک ها می خواهند نرخ های تکلیفی را دور بزنند، اما موضوع 
اینجاست که بانک مرکزی چرا به جای اینکه به سراغ منشأ برود، به اعمال محدودیت برای لندتک ها رو آورده است. در ادامه این مطلب 

خلاصه ای از مهم ترین اخبار و اتفاق های صنعت فناوری های مالی کشور در سال ۱۴۰۲ را می خوانید.

زهرا  قربانی
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سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

دیدبان

سال 1401 زمزمه های دستورالعمل اصلاح 
نظــام کارمــزد پیچیــد و مهــران محرمیــان، 
معــاون فناوری هــای نویــن بانــک مرکــزی، 
تأکیــد کــرد کــه اصــلاح کارمــزد، اولویــت 
نخســت بانــک مرکــزی بــرای ســال 1402 
اســت. درنهایــت پــس از پانــزده ســال بــا 
شروع سال 1402 دستورالعمل اصلاح نظام 
در  و  شــد  تنظیــم  و  تدویــن  کارمــزد 
اردیبهشــت ماه، بانــک مرکزی بخشــنامه 
ابلاغــی کارمــزد خدمــات بانکــی ریالــی و 
الکترونیکی را به روزرســانی کــرد و دریافت 
کارمــزد از صاحبــان کارت خوان هــا را ابلاغ 

کرد. 
براساس این دستورالعمل، دریافت کارمزد 
از پذیرنــدگان به صــورت پلکانــی تعییــن 
و فــاز اول اجــرای طــرح آن محقــق شــد. 
انتشار دستورالعمل نظام کارمزد بسیاری 
از ذی نفعــان و کســب وکارهای مربــوط بــه 
این حوزه را امیــدوار کــرد. بانکی ها معتقد 
بودند کــه بانک هــا در رقابتی ناســالم برای 
جذب منابــع، از دریافت قانونــی کارمزدها 
چشم پوشــی می کردنــد و اصــلاح نظــام 
کارمــزد در ایــران ایــن رقابــت ناســالم را بــه 
رقابت برای ارائه خدمات بهتر به مشتریان 
تبدیل خواهد کرد. درنهایت این اصلاحیه 
فرصتی برای دمیدن نفســی تازه در شبکه 

پرداخت شد.

ماه همایش و نمایشگاه ها

 خرداد، مــاه پرتکاپویــی برای 
اکوسیستم فناوری های مالی خرداد

کشور بود. در این ماه چندین 
نمایشگاه مهم ازجمله فاینکس، سیملس 
دوبی و ســیمنار رگ تــک با حضــور فعالان 
بخش خصوصی و دولتی برگزار شد. شاید 
مهم ترین نمایشگاهی که در این ماه برگزار 
اســت.  بــوده   2023 اینوتکــس  شــد 
دوازدهمیــن دوره نمایشــگاه بین المللــی 
نوآوری و فناوری )اینوتکــس 2023( 19 الی 
22 اردیبهشــت ماه 1402 در محــل پــارک 
فناوری پردیس در سه بخش نمایشگاهی، 
رویدادهای تجــاری و ترویجی و بخش های 
آنلایــن، میزبان تمامی اجزای اکوسیســتم 
نوآوری و فناوری کشــور اعم از شــرکت ها و 
و  فنــاوری  پارک هــای  اســتارتاپ ها، 
شــرکت های ســرمایه گذاری بــود. ایــن 

نمایشگاه میزبان بیش از چهارصد شرکت 
نــوآور و فنــاور در قالــب غرفــه دار، 1۵0 
سرمایه گذار اســتارتاپی، چهارصد جلسه 
بین کسب وکارها و حدود بیست رویداد و 
بخش جانبــی  بــود. در جریــان نمایشــگاه 
اینوتکــس 2023 پنل هــا و نشســت های 

متنوع برگزار شد.

برگزاری الکامپ 26

کــه  الکامــپ  نمایشــگاه   
بزرگ تریــن رویــداد فنــاوری تیر

اطلاعــات کشــور دانســته 
می شــود، در تیرماه به مدت پنج روز برگزار 
شــد. برگــزاری ایــن نمایشــگاه حــدود 
چهارسالی بود که به بهانه های مختلف به 
وقفه می افتاد و برگزاری آن در روزهای داغ 
تابســتان، پس از تحمیل تمام ناملایماتی 
کــه بــه کســب و کارهای حــوزه فنــاوری 
اطلاعــات وارد شــد، اتفــاق مهمــی بــرای 

اکوسیستم بود.
ایــن نمایشــگاه کــه در دوره قبــل بیشــتر 
بــا حضــور اســتارتاپ ها و شــرکت های 
سخت افزاری شناخته می شد در این دوره 
شکل و شمایلی خاص داشت. در الکامپ 
26 بخش های استیج و استودیو به محتوای 
نمایشگاه اضافه شدند. در برنامه استیج با 
برگزاری پنل های تخصصی و ســخنرانی ها 
تحولات، روندها و چالش های اکوسیستم 
نوآوری ایران بررســی شــد. 33 موضوع در 
دل محتواهــای ارائه شــده در اســتیج جــا 
گرفته بود و بررســی موضوعات رگولاتوری، 
دارایــی دیجیتــال و ســخت افزار بــا تفاوت 
اندکی نســبت به ســایر موضوعات ســهم 

بیشتری داشتند.
طی پنج روز برگزاری الکامپ، ۵3 نشست 
و ســخنرانی با حضــور 1۵3 نفــر از مردان و 
زنان فعال در فضای صنفی و حوزه فناوری 
نــوآوری در الــکام اســتیج برگــزار شــد. در 
ایــن بیــن برخــی کســب وکارها هــم کــه در 
نمایشــگاه غرفــه نداشــتند، به شــکل های 
دیگری در الکامــپ نقش داشــتند. برخی 
به عنــوان اسپانســر آمــده بودنــد و برخــی 
نیــز به عنــوان ســخنران یــا پنلیســت در 
نمایشگاه حضور داشتند. در کنار استیج، 
بخش استودیو اختصاصی الکامپ نیز در 
روزهای برگزاری فعال بود. در این بخش 110 

نفر از فعالان حوزه جلوی دوربین استودیو 
نشســتند و بــه گفت وگوهــای تخصصــی 
پرداختنــد. در بخش ســالن ها و غرفه های 
الکامپ نیز 480 شــرکت حضور داشتند و 
طبق آمار سازمان نصر حدود 120 هزار نفر 

از این رویداد بازدید کردند. 
همچنین این رویداد میزبان هفتاد مهمان 
خارجــی بود کــه در قالــب چهل شــرکت از 
10 کشور جهان به الکامپ آمده بودند. در 
این دوره از نمایشــگاه، تجربه اولی ها شاید 
رمزارزی هــا بودنــد کــه حضــور پررنگــی نیز 

داشتند.
 برخلاف دوره هــای قبل که کســب و کارها و 
صرافی های رمزارزی در نمایشــگاه حضور 
فیزیکی نداشــتند یــا با عنــوان  اســتارتاپ 
در نمایشــگاه حاضــر می شــدند، در ایــن 
دوره چنــد غرفه بــا متراژ بــالا از این رســته 

مشاهده شد.

 تعلیق مجوز، پلمب و فیلتر
سه کسب و کار 

 یکــی از پرســروصداترین 
کــه در صنعــت مرداد اتفاقاتــی 

فنــاوری اطلاعــات کشــور رخ 
داد، تعلیق مجوز ازکی، پلمــب دفتر اداری 
بــه دلیــل  دیجــی کالا و فیلتــر طاقچــه 

مسئله ای اجتماعی بود.
این سلسله اقدامات رگولاتور واکنش زیادی 
را از سوی مردم و بخش خصوصی به همراه 
داشت تا جایی که انجمن فین تک ایران در 
واکنش بــه تعلیق مجــوز ازکــی در بیانیه ای 
مخالفــت خــود بــا مانع تراشــی بــر ســر راه 
توســعه اقتصــاد دیجیتــال و کارشــکنی در 
مســیر ناهمــوار فعالیــت اســتارتاپ ها را 
اعــلام کــرد و در ایــن زمینــه تأکیــد کــرد کــه 
تعلیق مجوز فعالیت شــرکت ازکــی و اعلام 
آن از طریــق رســانه، رویــه ای غیرمعمــول 
اســت کــه نتیجــه ای جــز ازدســت رفتن 
اعتمــاد اجتماعــی، آســیب جدی بــه بدنه 
دانش بنیــان و نوآور اقتصــاد و ناامید کردن 

نیروی کار متخصص ندارد. 
بررســی ایــن اقدامــات بــا صاحب نظــران 
نشــان می داد که در اجرای قانــون برای این 
شــرکت ها اعمــال ســلیقه اتفــاق افتــاده و 
قانــون فراتــر از چیزی کــه باید اعمال شــده 

است.
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فناور ی های مالی ایران

تلکوبانک
با بلــوغ خدمات مالــی مبتنی بر موبایــل در دنیــا، بانک ها و شــرکت های 
مخابراتــی ســعی در برقــراری ارتباط، تشــکیل اتحــاد و ایجاد مشــارکت 
استراتژیک دارند. در دنیا سابقه مشارکت و همکاری های راهبردی بین این 
دو صنعت وجود دارد و اپراتورهای موبایل با همکاری با بانک ها توانسته اند 
خدمات ترکیبی و متنوعی ارائه دهند؛ همکاری هایی که مفهوم جدیدی به 
نام »تلکوبانک« را به وجود آورده اند که ترکیبی از واژه های تلکام و بنکینگ 
است. درست است که دو صنعت بانک و تلکام سابقه طولانی در رقابت با 
یکدیگر دارند، اما در سال های اخیر هر دو طرف نیاز به همکاری را احساس 
کرده اند؛ همکاری هایی که می تواند در بعضی مواقع به ادغام فعالیت ها 
منجر شود یا در دنیا شاهد این هستیم که یک بانک اقدام به اخذ مجوز 
تلکام کرده یا تلکام نیــز مجوز بانک گرفته و هــر دو با هم ادغام شــده اند. 
درنتیجه در همین بحبوحه رقابت، این دو صنعت دائماً خدمات مشترکی 
را به یکدیگر ارائه داده اند و می دهند. در گفت وگو با ســه تــن از فعالان دو 
صنعت بانک و تلکام در کشور درباره لزوم شکل گیری تلکوبانک ها در ایران 

و چالش هایی که بین دو این صنعت وجود دارد، پرداختیم.

محمدعلی یوسفی زاده
مدیرعامل آسیاتک

در  هم افزایــی  ایجــاد  در  کلیــدی  نکتــه 
تلکوبانک ها، »توســعه مشــارکت ها« است و 
اگر به عملکــرد گذشــته تلکوبانک هــا نگاهی 
بیندازیم، می بینم که ورود به حوزه تخصصی 
ســایر صنایــع، پاشنه آشــیل بــوده و در کنــار 

پایان سال فرصت بسیار مناسبی است تا مروری داشته باشیم بر آنچه گذشته و آنچه در پیش رو داریم. در ویژه نامه پایان سال 
۱۴۰۱ عصر تراکنش نوشتیم که از نظر ما روندهایی که در سال ۱۴۰۱ در صنعت فناوری های مالی کشور به وجود آمدند، در سال 
۱۴۰۲ پررنگ تر خواهند شد؛ به همین دلیل، عصر تراکنش در سال ۱۴۰۲ علاوه بر پرداختن به موضوعات جدید، روی پررنگ تر 
کردن روندهای موجود نیز متمرکز بود. بنابراین، در یک سال گذشته در این بخش به وضعیت طیف گسترده ای از حوزه ها در 
کشور پرداختیم؛ ازجمله: تلکوبانک، لندتک، دایرکت دبیت، رمیتنس، فراگیری مالی، نئوبانک، امنیت، امضای دیجیتال، کش بک، بانکداری 
باز، رگ تک، نوآوری در بیمه و... . یکی از موضوعاتی که همواره برای عصر تراکنش مهم بوده، مسئله امنیت در صنعت بانکی و پرداخت کشور 
است. با توجه به اینکه در سالی که گذشت چندین بار شاهد هک شرکت ها در صنعت فناوری های مالی کشور بودیم، طی این سال به صورت 
مفصل به این مقوله پرداختیم. توسعه ابزارهای فراگیری مالی نیز در سال ۱۴۰۲ روند مهمی بود که به گفته متخصصان، به کاهش نابرابری ها و از 
بین بردن شکاف طبقاتی موجود در ایران کمک می کند. در ویژه نامه پایان سال ۱۴۰۱ گفتیم که ۱۴۰۲ سال تاب آوری است؛ با وجود این، حالا که این 
سال به آخر رسیده، می بینیم که کسب وکارهای زیادی با وجود تمام چالش ها و مشکلاتی که با آن دست وپنجه نرم کردند، نظیر تأمین منابع 
مالی، جذب و نگهداشت نیروی انسانی و چالش های رگولاتوری، توانستند از استراتژی بقا فراتر بروند و قدم در مسیر توسعه بگذارند. این موضوع 
در هم افزایی هایی که بین حوزه های گوناگون فین تک در کشور در یک سال گذشته رخ داد، قابل مشاهده است. ما در این سال از همکاری بین 
لندتک ها و اینشورتک ها، بازار سرمایه و دارایی دیجیتال و همچنین از همکاری بین لندتک ها و رمزارزها شنیدیم. اتفاق های خوبی که باعث خلق 

ارزش بیشتری در هر بازار خواهند شد. از نظر ما این هم افزایی ها در سال ۱۴۰۳ به نقطه قابل قبولی می رسند و مسیر خود را پیدا خواهند کرد.

مســئله رگولاتوری، مانع بزرگی برای پیشــرفت این حــوزه بوده که با 
شکل گیری و ارتقای عملی مفهوم توسعه مشــارکت ها، در صورتی 
که »ارائه خدمات مشترک به مشتریان مشترک« امری تعریف شده 
باشد و هریک از صنایع بتوانند خدمات تخصصی خود را روی یک 
پلتفــرم مشــترک راه انــدازی و ارائــه کننــد، باعــث ایجــاد هم افزایی 
می شود و می تواند در ادامه با استراتژی های ادغام و توسعه و البته 
تغییر در قوانین و مقــررات رگولاتوری، تلکوبانــک را به  یک صنعت 

مستقل و بالغ تبدیل کند.

حسام حبیب الله
معاون فناوری اطلاعات بانک شهر

اکثر محصــولات و خدمــات تلکوبانک ها با 
و  مقیاس پذیــری  گرفتــن  نظــر  در 
توسعه پذیری شکل گرفته اند و فرصت های 
نوآورانه خدمــات با حضور شــرکای OTT و 
توسعه دهندگان شخص ثالث ایجاد شده 
اســت. از طریــق رویکــرد مشــارکتی، اپراتورهــا می تواننــد خدمــات 
پرداخــت و مالــی را بــا ســایر راه حل هــای دیجیتــال ترکیــب و 
سوپراپلیکیشــن مالــی ایجاد کننــد که چندیــن ســرویس را در یک 

برنامه ارائه می دهد. 
بــا اســتفاده از پایــگاه گســترده کاربــران و اعتماد بــه اپراتورهــا، این 
سوپراپلیکیشــن های مالــی قابلیــت رشــد فوق العــاده ای دارنــد و 
می توانند به یک بازار بسیار گسترده، ازجمله در بخش های کم توان 

مالی جامعه دست یابند.

نگاهی به روندهای مهم صنعت فناوری های مالی کشور در یک سال گذشته 
و اهمیت توجه به آنها در سال جدید 

۱۴۰۳ سال هم افزایی 
بین صنایع است 
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سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

روندها

مصطفی امینی
مدیرعامل شرکت گسترش فناوری های نوین بانک کشاورزی

در صنایــع عصــر دیجیتــال، شــبکه، داده  و 
مشــتری دارایی هــای راهبــردی محســوب 
می شــوند و بنابرایــن منطقــی اســت کــه دو 
صنعت مالی و تلکام به فکر همکاری راهبردی 
و ورود بــه حوزه هــای کســب وکاری یکدیگــر 
بیفتند. همان طور کــه اپراتور حوزه مخابراتی با پدیــده OTT )خدمات 
فراشــبکه( مواجه اند، بانک ها نیز با فین تک ها درگیرند. این پدیده ها 
نشــان می دهند که هم بانک هــا و هــم اپراتورهای مخابراتــی به پدیده 

گشودگی نیاز دارند.

لندتک
تأمین مالی یکی از چالش های اصلی صنعت لندتک است که بنا به 
گفته  فعالان ایــن حوزه، آنها را از مأموریت اصلی شــان کــه ارائه اعتبار 
به مردم و افزایش قدرت خرید آنها در وضعیت تورمی موجود اســت، 
دور می کند. بانک ها، مؤسســات مالــی و لیزینگ هــا تأمین کنندگان 
اصلی لندتک ها هســتند که در پوشــش حداکثــری آنهــا ناتوان اند یا 
اولویت های دیگری دارند. روح الله پرنیان، بنیان گــذار والتا، بر این باور 
است که استمرار وضعیت کنونی برابر با نابودی صنعت لندتک است. 
علیرضا شفیعی، مدیرعامل کیپا، نیز بیان می کند که وضعیت کنونی 
تأمین مالی لندتک ها روند رشد آنها را کنُد کرده و آنها را مجبور به ارائه 
اعتبار های خرد و کوتاه مدتی می کند که در عمل گرهی از نیازهای کلان 
مردم باز نمی کند. محمدصــادق آزادانی نیز تأمیــن  مالی لندتک ها را 
مسئله ای حیاتی می داند، اما معتقد است درنهایت لندتک ها راه خود 

را پیدا می کنند.

روح الله پرنیان
بنیان گذار والتا

هریــک از تأمین کننــدگان مالــی لندتک ها 
محدودیت هایی دارند. برای مثال لیزینگ ها 
در دو بعد قانون و میزان منابع مالی با چالش 
مواجهند؛ براساس قانون، لیزینگ ها بیش 
از درصــد مشــخصی اجــازه ندارنــد ســود 
دریافت کنند، اما هزینه  پول برای آنها بیش از 21درصد است و این 
مقرون به صرفه نیســت. درنتیجه روش هایی برای دور زدن قانون به 
وجود می آید تا سود لازمه را به صورت غیرمســتقیم دریافت کنند. 
این مســئله باعث می شــود که نتواننــد بــا لندتک    ها کار کننــد، زیرا 

فرایندهای آنها با یکدیگر هم خوانی ندارد. 

محمدصادق آزادانی
رئیس کمیسیون لندتک نصر تهران

مأموریت لندتک  ها تسهیل امکان ارائه اعتبار و 
تسهیلات به کمک روش های نوآور در راستای 
خرید انواع کالاهای مصرفی و بادوام و خدمات 
است. درنتیجه تأمین منابع مالی شریان حیاتی 
آنها بــوده و کمبــود آن بــه منزله تهدیــدی برای 
کلیت این کسب وکارهاست. لندتک ها با وجود مشــکلات و موانعی که 
داشته اند، توانسته اند منابعی را از سمت بانک ها و لیزینگ  ها جذب کنند. 

علیرضا شفیعی
مدیرعامل کیپا

تأمین مالی لندتک ها با لیزینگ ها شروع شد 
و چون منابع مالی شان محدود بود، بانک ها و 
نئوبانک ها نیز وارد میدان تأمین مالی شدند. 
علاوه بر این شبکه فروشــگاهی و بازار سرمایه 
نیز می توانند به منابع خوبی برای تأمین مالی 
تبدیل شــوند؛  اگر همان اتفاقی که برای کرادفاندینگ در بازار ســرمایه 
افتاد، بــرای لندتک ها نیز بیفتد، به توســعه لندتک هــا و ارائه خدمات 

بیشتر به مردم کمک می کند.

تأمین مالی جمعی
تأمین مالی جمعی یکی از رویکردهای نوین در حوزه سرمایه گذاری است 
که با هدف تأمین منابع مالی لازم برای راه اندازی و توسعه کسب وکارهای 
نوپا از طریق مشــارکت جمعی افــراد به وجــود آمده اســت. تأمین مالی 
جمعی در ایران از سال ۱۳۹۷ وارد ادبیات مالی و سرمایه گذاری کشور شد 
و در این سال دستورالعمل آن از سوی شــورای عالی بورس و اوراق بهادار 
به تصویب رسید و پس از نهایی  شدن سازکارهای اجرایی و نیز مشخص 
 شدن ارکان و بازیگران مختلف آن، در سال ۱۳۹۹ اولین طرح های تأمین 
مالی جمعــی آغاز به جمــع آوری منابع لازم بــرای پروژه هــا از عموم مردم 
کردند. بنــا بر صحبت هــای فعالان ایــن حــوزه،  اســتفاده از این ابــزار در 
وضعیت اقتصاد تورمی و کاهش تولیدات داخلی می تواند نقش مهمی 
در برگرداندن رونق به تولیدات کشــور و کاهش نســبی نرخ تورم داشــته 
باشــد. با وجود این، رگولاتور در ایران مســیر توســعه این ابزار را تسهیل 
نمی کند و براساس شناخت نادرستی که از فلسفه وجودی شکل گیری 
آن دارد، قاعده بازی در این میدان را طوری چیده که هیچ تناسبی با علت 

ساخت این ابزار و کارکردهایش ندارد. 

علی عمیدی
مدیرعامل پلتفرم کارن کراد

تأمین مالی جمعی در ایران توســعه نیافتــه و در 
ابتــدای مســیر خــود قــرار دارد و سیاســت های 
جدیدی کــه فرابــورس دربــاره ایــن ابــزار در پیش 
گرفته، به قدری سخت، دست وپاگیر و بعضاً بدون 
در نظر گرفتن اولویت بازیگران این بازار است که 
توسعه را به تأخیر می اندازد. اگر رگولاتور فلسفه وجودی شکل گیری تأمین  
مالی جمعی و نیازهای اصلی بازیگران آن را متوجه نشود و ذهنیت خود را 
به واقعیت آنها نزدیک نکند، به مشــکل برمی خوریم و دیری نمی پاید که 

پلتفرم های تأمین مالی جمعی بخش خصوصی از بین می روند.

جعفر محمدی
مدیرعامل پلتفرم دونگی

ابــزار تأمیــن مالــی بــرای مــردم داخــل کشــور 
ناشناخته اســت. رگولاتور نیز محتاطانه عمل 
می کند و نگرانی هایی دارد که برای ما که در بطن 
کار هستیم، چندان موضوعیتی ندارد. علاوه بر 
این، ابزار بــازار ثانویه با وجود اینکه در ســازمان 
بورس اوراق بهادار مصوب شــده، اجرایی نشــده و این در حالی است که 
اجرایی  شدن آن به رونق  گرفتن جدی تأمین مالی در کشور کمک می کند.
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فناور ی های مالی ایران

میزگردی با حضور علی نوری و احمد سلمانی آرانی درباره نقش کلیدی هلدینگ های فناوری اطلاعات 
به عنوان پیشران های تحول دیجیتال بانک ها

ورود به حوزه سرمایه گذاری 
خطرپذیر اجتناب ناپذیر است

در سال های اخیر بسیاری از بانک های کشور هلدینگ های تخصصی فناوری اطلاعات را به عنوان بازوی تحول دیجیتال خود 
ایجاد کرده اند؛ هلدینگ هایی که زیرساخت ها، پلتفرم ها و راهکارهای فناورانه را برای دیجیتالی  شدن بانک ها فراهم می آورند 
تا در نتیجه آن، بهره وری بانک ها افزایش یابد و خدمات بهتر بانکی و مالی به سایر صنایع نیز ارائه شود. به دلیل نقش مهم این 
هلدینگ ها میزگردی را با حضور علی نوری، مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر و احمد سلمانی آرانی، مدیرعامل 
هلدینگ به پویان هوشمند امید برگزار کردیم و درباره نقش اساسی این هلدینگ ها به عنوان پیشران تحول دیجیتال در بانک ها، گفت وگو کردیم. 
به عقیده این مدیران، هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک های کشور ناگزیر از ورود به حوزه سرمایه گذاری خطرپذیرند و با وجود چالش هایی 
که ممکن است در این مسیر داشته باشند، باید با هدف ارتقای شاخص های بانکی و همچنین تحول کشور وارد مسیر سرمایه گذاری خطرپذیر 
شوند. به گفته آنها، موضوعی که باید برای مجموعه های فناوری اطلاعات اهمیت داشته باشد این است که کمک کنند اقتصاد فناوری اطلاعات، 

متکی به خود باشد و براساس ظرفیت هایش توسعه یابد. در ادامه صحبت های مطرح شده در این میزگرد را می خوانید.

مینا حاجی
سردبیر

به ترتیب از راست به چپ:
احمد سلمانی آرانی
علی نوری
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سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

میزگرد

آقای نوری در سال های اخیر، بانک های کشور اقداماتی 
جدی در حوزه فنــاوری اطلاعات انجــام داده اند که 
شکل گیری هلدینگ های فناوری اطلاعات یکی از آنها به 
شمار می رود. به نظر شما ماهیت و وجود این هلدینگ ها 

چقدر ضروری و مهم است؟
علی نوری: مجموعه شرکت هایی که برای بانک ها نقش 
فناوری اطلاعات و مأموریت های مرتبط را ایفا می کنند 
به سه گروه تقسیم می شــوند؛ گروه اول: بانک هایی که 
هلدینگ فنــاوری اطلاعــات آنهــا دارای ســابقه طولانی 
و ســاختار منســجم اســت و نقش آنهــا به طــور کامل و 
نسبتاً مؤثر ایفا می شود؛ گروه دوم: مجموعه بانک هایی 
کــه هلدینــگ یــا شــرکت فنــاوری اطلاعــات خــود را تازه 
شــکل داده اند و این بخش در حال ســازماندهی اســت 
و می خواهد نقش مؤثری را برعهده بگیرد و گروه ســوم: 
مجموعه بانک هایی که شرکت های فناوری اطلاعات آنها 
ساختار منسجم ندارد و کارهای فناوری اطلاعات بانک 

به صورت پراکنده به انجام می رسد.
نکته مشخص این اســت که این مسیر، نسبتاً درست 
پیش رفته و بخش زیادی از بار فناوری اطلاعات بانک های 
کشــور را همین هلدینگ های فناوری اطلاعات به دوش 
می کشند. به بیان دقیق تر می توان گفت بانک هایی که 
شرکت های فناوری اطلاعات کامل تر و بالغ تری داشته اند 
بــه لحــاظ زیرســاخت های بانکــی و توســعه بانکــداری 

دیجیتال و مدرن، نقش مؤثرتری ایفا کرده اند.

درواقع هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک های کشور 
به عنوان بازوی تحول دیجیتال آنها ایفای نقش می کنند؟

 نوری: تلاش شــده که این اتفــاق بیفتد؛ یعنــی علاوه بر 
کارهای سنتی که در بانک به عنوان مأموریت رایج انجام 
می شــود؛ این مجموعه ها پیشــران تحول دیجیتــال در 

بانک می شوند.

آقای آرانی آیا شــرکت های فناوری اطلاعات بانک ها 
در عمل سودده هستند یا ماهیتی هزینه ای دارند؟ آیا 
هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک های کشور می توانند 
از منابع خارج از بانک مادر خود نیز کسب درآمد داشته 

باشند و به سوددهی برسند؟
احمد سلمانی آرانی: به عنوان مقدمه عرض می کنم که 
بعد از موضوع ادغام بانک های نیروهای مسلح در بانک 
سپه، مطالعات مربوط به تشکیل »هلدینگ امید سپه« 
و اراده شــکل گیری آن جدی تــر شــد. اولیــای بانــک یک 
مصوبه به ما دادند که طبق آن سه گام راه اندازی، تثبیت 
و نوآوری را می بایست پشت سر می گذاشتیم. ما بعد از 
حدود دو سال، به دلیل موانع و مقدمات و پیش نیازهای 
تشــکیل یک هلدینگ بزرگ فنــاوری اطلاعــات بانکی، 
در مســیر موضوعــات جدیــد و مدرنــی قــرار گرفتیــم و 
اکنون تقریباً داریــم به دوران تثبیت نزدیک می شــویم. 
در دسته بندی  که آقای نوری مطرح کردند، ما از نوع دوم 
هســتیم؛ قبلاً هلدینگ فنــاوری اطلاعات نداشــتیم در 
حالی که در ســایر بخش ها اعم از مالی و سرمایه گذاری 
و صنعتی هلدینگ هایی شــکل گرفته بود. بانک ســپه 
در صنعــت پتروشــیمی، فــولاد، معــادن، نیروگاه هــا و 
راه ها مشارکت می کند، ولی به دلیل تغییراتی که در پی 

انتظــارات روزافزون مشــتریان و طیف جدید مشــتریان ما 
پیش آمد در مسیر تحول مدل های کسب وکار قرار گرفتیم.
از سوی دیگر در فرایند درآمدزایی و سودآوری نظام بانکی نیز 
تحولاتی رخ داد؛ ســودآوری، از درآمدهای مشاع به سمت 
درآمدهای غیرمشــاع یــا کارمــزدی رفت که این مســئله به 
کارمزد ناشی از تراکنش ها و خدمات بانکداری الکترونیک 
برمی گــردد و اینکــه دارد بــه ســمت بانکــداری دیجیتــال 
می رود. بله، دقیقاً همین طور است که در بلندمدت نه تنها 
هلدینگ های فناوری اطلاعات می توانند ســودآور باشند، 
بلکه اتفاقاً پیشران درآمدی بانک می شویم؛ موتورِ کشنده ای 
که می تواند با خدمــات نوین، با نزدیک شــدن بــه نیازهای 
مشــتریان نســل جدید، با بهره مندی از تکنولوژی و ســایر 
ابزارها و بازیگران دخیل در امور مالی، به سمت سودآوری، 
هم برای هلدینــگ و هم نهایتــاً برای ســهامدار عمده خود 

یعنی بانک بزرگ سپه برویم.

آقای نوری، شما هم لطفاً درباره این سؤال و به      ویژه در رابطه با 
هلدینگ بانک شهر نظرتان را بفرمایید.

نوری: هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شــهر، سه شرکت 
دارد: راهبرد هوشمند شــهر؛ شــرکت فناوران ایمن شبکه 
)فاش( و شرکت توســعه و نوآوری شــهر که هرکدام از اینها 
مدیریت هــای خــاص خــود را دارنــد. امســال بــا تصمیــم 
هیئت مدیــره بانــک، هلدینــگ فنــاوری اطلاعــات بانــک 
شــهر عملاً بــا نــام »ارتباطات هوشــمند شــهر« تشــکیل 
شــد و ســاختار واقعی یک هلدینگ را بــه خود گرفــت. در 
همان دسته بندی که عرض کردم، ما نیز جزو گروه دوم قرار 
می گیریم. در هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر کارهای 
خوبی را علاوه بر مسئولیت های پیشین شــروع کرده ایم تا 
نقش مجموعه هلدینگ به مثابه پیشران تحول دیجیتال 

بانک تثبیت شود.
امروزه مفهوم »تحول دوگانه« مورد توجه قرار گرفته است: 
برای اینکه در یک ســازمان یا کســب وکار یا شــرکت تحول 
ایجاد کنید دو راه مشخص پیش رو خواهید داشت؛ یکی 
اینکــه فرایندهــای ســازمان را از پایــه و بنیان بازمهندســی 
کنید و ســازمان را تغییــر دهید که ایــن کار در ســازمان های 
ایرانی خیلی سخت و بعضاً ناشدنی است، به ویژه با وجود 
فضــای رگولاتــوری و مشــکلات منابــع انســانی و قوانیــن و 
دســتورالعمل ها و...! این حالت اول تقریباً نشدنی به نظر 
می رســد و راه حلــی کــه همه دنیــا در پیــش گرفته انــد چیز 
دیگری اســت. حالت دوم ایجاد تحول این اســت کــه آن را 
از خارج مجموعه شــروع کنیــد؛ یعنی یک نهاد یا شــرکت 
مشــخص در خارج مجموعه به وجود آوریــد و موضوعات 
تحولی را بــه آنجا بفرســتید و براســاس اثری کــه مجموعه 
بیرونی روی مجموعه اصلی می گــذارد، به تدریج مجموعه 
اصلی نیــز به ســمت تغییــر بــرود. جالــب اینکه وقتــی در 
مقــالات جســت وجو می کنیــد، درمی یابیــد کــه در میــان 
مجموعه های اتومبیل سازی، بیمه ها و سایر صنایع که به 
این ســمت رفته اند، اولین نامی که به عنوان پیشتاز تحول 
دوگانه شناخته شده، صنعت بانکی است. این مسیر در 
دنیا نیز به همین شکل شروع تحول از بیرون پیش رفته؛ نه 
اینکه فقط در ایران بانک ها به عنوان نهادهای بزرگ نتوانند 
چالاکی و چابکــی لازم را نشــان دهند! در هر جــای دنیا که 
بخواهند تحول دیجیتال را میسر سازند، از نهادهای بیرونی 

آرانی: در 
بلندمدت نه تنها 
هلدینگ های 
فناوری اطلاعات 
می توانند سودآور 
باشند، بلکه اتفاقاً 
پیشران درآمدی 
بانک می شویم؛ 
موتور کشنده ای که 
می تواند با خدمات 
نوین، با نزدیک 
شدن به نیازهای 
مشتریان نسل 
جدید، با بهره مندی 
از تکنولوژی و 
سایر ابزارها و 
بازیگران دخیل 
در امور مالی، به 
سمت سودآوری، 
هم برای هلدینگ 
و هم نهایتاً برای 
سهامدار عمده 
خود یعنی بانک 
بزرگ سپه برویم



94
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

 در میزگرد »دارایی های دیجیتال« اتفاق های مهم اکوسیستم رمزارز    کشور 
در یک سال گذشته بررسی شد

رفتارهای غلط حاکمیت و به 
بن بست رسیدن رگولاتوری

مهسا نجاتی
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با توجه به رشد قابل توجه حوزه رمزارز در کشور در ابعاد گوناگون، سال گذشته را می توان سالی پر از فرازونشیب برای 
این بازار تعریف کرد. شاید بتوان گفت حاکمیت هم در سال گذشته، حوزه رمزارز و دارایی های دیجیتال را بیش از پیش 
مورد توجه قرار داد و این نیاز حس شد که باید برای رگولاتوری این حوزه اقدامات جدی تری انجام دهد. البته رگولاتوری، 
تنها موضوع مطرح این حوزه در سال گذشته نبود، پس برای اینکه به بررســی وضعیت حوزه رمزارزها و یک قدم فراتر 
از آن، صنعت دارایی های  دیجیتال در سال گذشته و چشم انداز سال آینده آن بپردازیم، میزگردی را با حضور فعالان این اکوسیستم 
برگزار کردیم و به موضوعات گوناگونی ازجمله وضعیت رگولاتوری حوزه بلاکچین و رمزارز در ایران، چالش های صرافی ها در سال گذشته، 
کلاهبرداری در حوزه رمزارزها، بحث اثبات ذخایر صرافی ها و غیره پرداختیم. این میزگرد، با حضور احسان مطلبی، مدیرعامل صرافی 
سرمایکس؛ محمد یعقوبی، مدیرعامل یوبیتکس؛ حمیدرضا طهماسبی، مدیرعامل پنتا و عباس آشتیانی، عضو هیئت مدیره انجمن 
بلاکچین ایران برگزار شد. به عقیده این فعالان، اکنون امیدواری هایی از ســمت حاکمیت ایجاد شده و بعضی اسناد رگولاتوری شکل 
گرفته اند. به گفته آنها، با توجه به جدول زمان بندی که بانک مرکزی داده و تصویری که در کارگروه ساماندهی به دبیری بانک مرکزی، 
ترســیم شــده، در ســال جدید متوجه خواهیم شــد که این حوزه در کشــور به کدام ســمت می رود و به احتمال زیاد در ســال ۱۴۰۳ این 

اکوسیستم از حالت ابهام بیرون خواهد آمد.

میزگرد

به ترتیب از راست به چپ:
احسان مطلبی
محمد یعقوبی

حمیدرضا طهماسبی
عباس آشتیانی
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در میزگرد »تحول، نوآوری و بهره وری در سازمان ها«مطرح شد

کجای طیف بهره وری 
آکواریومی و بهره وری نوآورانه 

ایستاده ایم؟
علی 

نعمتی شهاب
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آمارهای رسمی نشان می دهند در پنجاه سال اخیر، رشد خالص بهره وری اقتصاد ایران صفر بوده و شاید یکی از عوامل اصلی 
رشد نامناسب اقتصادی، همین نپرداختن به بهره وری در اقتصاد باشد؛ آن هم در حالی که تقریباً در تمام برنامه های توسعه ای 
کشــور، بهره وری محوری جدی بوده و در کانون حمایت و توجه قرار داشــته اســت. مثلاً در برنامه ششم توسعه رشد سالانه 
بهره وری در اقتصاد ایران معادل ۲/۸درصد پیش بینی شده و ضمناً در سال آخر برنامه، یعنی پارسال، قرار بوده سهم رشد 
بهره وری به ۳۳درصد برسد، ولی متأسفانه تمام این شاخص ها عملکردی منفی داشتند. در برنامه هفتم نیز مجدداً به موضوع بهره وری توجه 
زیادی شده و همان شاخص رشد سالانه ۲/۸درصدی از نرخ رشد ناخالص داخلی )GDP( برای بهره وری مد نظر قرار گرفته و این بار هدف گذاری 
سهم ارتقای بهره وری از اقتصاد به ۳۵درصد افزایش  یافته، یعنی ۲درصد هم بیشتر شده است. با وجود این، آمارهای واقعی حکایت دیگری 
از میزان موفقیت برنامه های توســعه در افزایش بهره  وری دارند. در بین برنامه های مصوب توسعه، برنامه ســوم، همچنان با رشد ۲۹درصدی 
شاخص بهره وری، موفق ترین برنامه بوده است و تقریباً هیچ کدام از برنامه های دیگر در این زمینه نتوانسته اند به توفیقی دست یابند؛ یعنی اگر 
همان رویکردهای قبلی ادامه یابند، در پایان برنامه هفتم نیز به شاخص های تعیین شده دست نخواهیم یافت. در این میزگرد، با همراهی سه 
مدیر و کارشــناس باتجربه، تلاش کردیم به این سؤال پاســخ دهیم: چرا بهره وری در جامعه ما نتوانســته آن طور که باید، نتیجه بخش باشد؟ 
محمدرضا نوروزی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان آتی نگر؛ تیمور ستارزاده، رئیس هیئت مدیره گروه دانش بنیان نوروز و مدیرعامل سلریار و 
مهیار شعبانی، مشاور بهره وری و معماری سازمانی در سازمان های بزرگ دولتی و خصوصی با میزبانی علی نعمتی شهاب، مدیرعامل شرکت 

مشاوره فراراه نگر و مشاور تحلیل کسب وکار و فناوری در این میزگرد همراه ما بودند.

میزگرد

به ترتیب از راست به چپ:
مهیار شعبانی

محمدرضا نوروزی
تیمور ستارزاده

علی نعمتی شهاب
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رویدادها
مروری بر مهم ترین رویدادهای صنعت فناوری های مالی کشور در سال ۱۴۰2

تبدیل مباحث چالشی 
رویدادهای علمی

۱۴۰۲، سال برپایی دوباره رویدادها و پایه گذاری رویدادهای جدید بود. اکوسیستم نوآوری و صنعت فناوری های مالی کشور که 
چند سال اخیر هم زمان هم رشد را تجربه کرد و هم با بحران هایی مانند همه گیری ویروس کرونا و بعد از اتفاق های داخلی سال 
۱۴۰۱ همراه شــد،  فرصت های محدودی برای شبکه سازی و گردهمایی داشــت، اما در سالی که گذشت، فعالان این صنعت 
یکدیگر را در نه در فضاهای مجازی، بلکه در ســالن ها و مراکز همایش های مختلف دیدند و شبکه سازی کردند. رویدادهای 
چندساله اینوتکس، فاینکس، الکامپ و جیتکس امسال با استقبال بیشتر و پرمحتوا تر )به ویژه رویداد الکامپ( برگزار شدند و رویدادهای 
جدیدی مانند برند کارفرمایی پا به صحنه گذاشتند. نکته جالب سال ۱۴۰۲ در برگزاری رویدادهای این صنعت، شکسته شدن فضای انحصاری 
تیم های برگزاری رویدادهای متنوع بود. امسال کارخانه نوآوری رسانه  راه کار با برگزاری چند رویداد بزرگ و تخصصی فرصت هایی برای گردهمایی 
و شبکه سازی ایجاد کرد و حالا دیگر می توان گفت یکی از بازیگران جدی و اثرگذار در توسعه اقتصاد دیجیتال و شبکه سازی در قالب پلتفرم 
رویداد، »راه کار« است. راه کار در میانه سال با حضور در رویداد جیتکس، فرصتی برای هم نشینی ایرانی های حاضر در این نمایشگاه فراهم کرد 
و یکی از برگزارکنندگان رویداد پرشین تک سامیت بود. رویداد ۹ ژانویه نیز در سومین دوره خود با مخاطبان بسیار گسترده تر و در دو روز برگزار 
شد و رویداد برند کارفرمایی نیز برای اولین بار در این سال برگزار شد. در چند سال اخیر فعالان اکوسیستم همواره یکی از چالش های اساسی 
خود را موضوع منابع انسانی عنوان می کردند و رویداد برند کارفرمایی همین موضوع را از حاشیه به متن آورد و تلاشی بود برای اینکه بتوان با 
توصیف دقیقی از لحظه حال، به راهکارها پرداخت. در ادامه نگاهی به مهم ترین رویدادهای صنعت فناوری های مالی و اکوسیستم نوآوری 

کشور در سال ۱۴۰۲ انداختیم.

 دورهمی فعالان کسب وکار های اقتصاد نوآوری ایران
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دوازدهمین نمایشگاه اینوتکس
بین المللــی  نمایشــگاه  دوره  دوازدهمیــن 
نــوآوری و فنــاوری اینوتکــس 2023 از 19 تــا 22 
اردیبهشــت ماه ســال 1402 در پــارک فنــاوری 
پردیس در سه بخش نمایشگاهی، رویدادهای 
تجــاری و ترویجــی و بخش های آنلایــن میزبان 
اعضای اکوسیستم نوآوری و فناوری کشور اعم 
از شــرکت ها و اســتارتاپ ها، پارک هــای فناوری 
و شــرکت های ســرمایه گذاری بــود. در این دوره 
از نمایشــگاه بیش از چهارصد شــرکت نوآور و 
فناور در قالب غرفــه دار و نیز 1۵0 ســرمایه گذار 
استارتاپی حضور داشــتند و چهارصد جلسه 
بیــن کســب وکارها و حــدود بیســت رویــداد 
جانبی، چند ســخنرانی و چندیــن پنل متنوع 
برگزار شد. در جریان نمایشگاه اینوتکس 2023 

پنل های متنوعی برگزار شد. 
متحــول  را  بیمه هــا  کــی  »اینشــورتک 
می کند؟«،»وضعیــت فین تــک در دولــت 
جدیــد«، »دولت هــا چگونــه به جــای تســلیم 
 شــدن، به اســتقبال دیفــای می آینــد«، »قلب 
تپنده اقتصاد ایران در دهه پیش رو چیست؟« 
و... ازجملــه پنل هایــی هســتند که در اســتیج 

اینوتکس 2023 برگزار شدند.

عکس: نسیم اعتمادی
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رویداد
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دومین سمینار رگ تک
دومین سمینار رگ تک ایران، در تاریخ 10 خرداد 1402 توسط کارخانه نوآوری 
رسانه راه کار در محل آکادمی ایرانسل برگزار شد. هدف اصلی دومین سمینار 
رگ تک این بود که توجه نهادهای حاکمیتی و کســب وکارهای خصوصی و 
دولتی را به مفهوم رگ تک و کاربرد اثربخش فناوری در قانون گذاری، نظارت و 
تطبیق در عرصه های گوناگون و استفاده از فناوری در راستای افزایش کیفیت 
زندگی مردم جلب کند. در این سمینار دو پنل و ســه سخنرانی برگزار شد. 
پنل اول »بررسی تخصصی رگ تک در ایران و اثرات آن تا امروز« و پنل دوم 
»فرصت های آینده رگ تک در ایران« نام داشت و سه سخنرانی نیز توسط 
رضا باقری اصل، دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات؛ حمید حسن آبادی، 
مدیر سابق فناوری اطلاعات سازمان بورس و مجتبی توانگر، عضو کمیسیون 

اقتصاد دیجیتال مجلس انجام شد.

عکس: نسیم اعتمادی
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عکس: نسیم اعتمادی
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پانزدهمین نمایشگاه فاینکس
پانزدهمین نمایشگاه صنعت مالی )بورس، بانک و بیمه( 
از 16 تــا 19 خردادماه 1402 در محل دائمی نمایشــگاه های 
بین المللــی تهــران با حضــور دویســت مجموعه فعــال در 
حوزه های بانک، بیمه و بورس برگزار شد. شرکت ها و فعالان 
دولتی و خصوصی حوزه های مالی در این نمایشگاه حضور 
داشتند و مشــاهدات میدانی عصر تراکنش نشان داد که 
این دوره از نمایشگاه با استقبال خوبی از سوی علاقه مندان 
همراه شد. شرکت ها علاوه بر ارائه جدیدترین محصولات و 
خدمات و راهکارهای حوزه فناوری های مالی، بانک، بورس 
و بیمــه در غرفه هــا، پنل های تخصصــی و کارگاه آموزشــی 
نیز برای بازدیدکنندگان نمایشــگاه فاینکــس تدارک دیده 
بودند و این برنامه ها با استقبال زیادی همراه بود. رونمایی 
از ســامانه مولتی بانک شــرکتی آدانیوم به عنوان محصول 
جدید شــرکت آدانیک؛ امضای تفاهم نامه بین دیجی پی 
و گروه مالــی فارابــی؛ امضــای تفاهم نامه هلدینــگ صاد و 
صندوق توسعه فناوری های نوین و رونمایی از نکسوکارت 
)محصول مشــترک گــروه مالــی فارابــی و بانک پاســارگاد( 

ازجمله اخبار مهم این رویداد بودند.

رویداد



116
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

بیست وششمین نمایشگاه الکامپ 
مختلــف،  بهانه هــای  بــه  وقفــه  ســال  چهــار  از  پــس 
بیست وششمین نمایشگاه بین المللی الکترونیک، کامپیوتر 
و تجــارت الکترونیــک )الکامــپ( به مــدت پنــج روز از چهارم 
تا هشــتم تیرماه ســال 1402 در محل دائمی نمایشــگاه های 
بین المللی تهران با حضور 480 شرکت، 120 هزار بازدیدکننده 
و هفتــاد مهمان خارجــی در قالب چهل شــرکت از 10 کشــور 
جهان برگزار شــد. الکامپ امسال با ســاختاری جدید برگزار 
شــد و در این دوره از نمایشگاه بخش های اســتیج و استودیو 
به محتوای الکامپ اضافه شدند. در برنامه استیج با برگزاری 
پنل هــای تخصصــی و ایــراد ســخنرانی ، تحــولات، روندهــا و 
چالش هــای اکوسیســتم نــوآوری ایــران بررســی شــد. طبــق 
بررســی های عصــر تراکنــش، 33 موضــوع در دل محتواهای 
ارائه شــده در اســتیج جای گرفته بود و بحث هــای رگولاتوری، 
دارایی دیجیتال و ســخت افزار سهم بیشــتری از موضوعات 
اســتیج را به خود اختصــاص داده بــود. طی پنــج روز برگزاری 
الکامپ ۵3 نشست و سخنرانی با حضور 1۵3 نفر از مردان و 
زنان فعال در فضای صنفی و حوزه فناوری اطلاعات در الکامپ 
استیج برگزار شد. علاوه بر این موارد، برخلاف دوره های قبل که 
کسب و کارها و صرافی های رمزارزی در الکامپ حضور فیزیکی 
نداشتند یا با عنوان  استارتاپ در نمایشگاه حاضر می شدند، 

در این دوره، چند غرفه با متراژ بالا داشتند.

عکس ها:

 نسیم اعتمادی

رضا نعمت پور

محمد نبی خانی

میترا افتخار
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دومین رویداد ملی روز فناوری اطلاعات
 دومیــن رویداد ملــی روز فناوری اطلاعــات 20 تیرمــاه 1402 با 
حضــور 1600 نفــر از فعــالان بخــش خصوصــی و دولتــی و با 
حمایت شرکت های تندرنور، ارتباط فردا ، تجارت الکترونیک 
پارســیان و داده ورزی جویــا برگــزار شــد. در ایــن رویــداد کــه 
توسط ســازمان نظام صنفی رایانه ای اســتان تهران در سالن 
همایش های برج میلاد برگزار شد، محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس شــورای اســلامی؛ عیســی زارع پــور، وزیــر ارتباطات؛ 
محمدامیــن آقامیــری، دبیــر شــورای عالــی فضای مجــازی و 
حسن هاشــمی ، رئیس سازمان نصر کشــور حضور داشتند 
و از اهمیــت حــوزه فنــاوری اطلاعــات در شــکوفایی اقتصــاد 
کشــور صحبــت کردنــد. پخــش کلیــپ روز فنــاوری،  پخــش 
کلیــپ معرفــی حامیان، مســابقه و قرعه کشــی، هم نشــینی 
چهره ها و تشکل های صنفی و کســب وکاری، تقدیر و تشکر 
از پیشکســوت های فنــاوری اطلاعــات ایــران، اهــدای جوایــز 
تینواســتارز و گفت وگویی در همیــن باب، اهــدای جوایز جام 
انفورماتیک با حضور وزیر ورزش، جمع سپاری برای آزادسازی 
زندانیان حوزه فناوری و قرائت بیانیه پایانی از دیگر برنامه های 

این رویداد بود.

عکس ها: 

رضا نعمت پور

زهرا پایدار

محمد نبی خانی

محمد برهمندپور
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اولین رویداد برند کارفرمایی
هشتم شهریورماه 1402 اولین رویداد برند کارفرمایی توسط کارخانه نوآوری رسانه راه کار و 
با حمایت بانک تجارت برگزار شد؛ رویدادی که فرصت بسیار خوبی را برای مدیران ارشد و 
مدیران منابع انسانی کسب وکارها فراهم کرده بود تا بتوانند تجربه های خود در حوزه برند 
کارفرمایی و چالش های جذب و نگهداشت منابع انسانی را به اشتراک بگذارند. این رویداد 
با چهارده سخنران و یک پنل تخصصی به موضوعاتی مانند راهکارهای جذب و نگهداشت 
منابع انسانی، روابط عمومی و نقش آن در توسعه برند کارفرمایی کسب وکارها، چالش های 
جذب نیروی انسانی متخصص در کسب وکارهای خارج از تهران، تفاوت ها و چالش منابع 
انسانی برای مدیران شرکت های بزرگ، نسل زد و فرهنگ کاری جدید آنها پرداخت. در این 
رویداد که با حضور بیش از ششصد نفر از مدیران کسب وکارها برگزار شد، علاوه بر اینکه 
متخصصان و مدیران منابع انسانی کسب وکارها از چالش های این روزهای خود گفتند، 
بنیان گذاران و مدیران عامل کســب وکارهای کوچک و بزرگ نیز ایــن فرصت را یافتند تا با 

فرصت های سازمان ها برای ساخت، تقویت و حفظ برند کارفرمایی بیشتر آشنا شوند.

عکس: 

زهرا پایدار 

رضا نعمت پور

محمد خدابخش

هانیه رستگار
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نمایشگاه جیتکس ۲۰۲۳
جیتکس 2023 از 24 تا 28 مهرماه در مرکز تجارت جهانی دوبی برگزار شــد؛ نمایشگاهی که چهل وسومین دوره خود 
را پشت سر گذاشت. جیتکس 2023 با 41 سالن بزرگ میزبان بیش از شــش  هزار غرفه از 170 کشور دنیا بود و چیزی 
حدود 180 هزار نفر طی پنج روز از آن بازدید کردند. یکی از مهم ترین محورهای اصلی این نمایشــگاه هوش مصنوعی 
بود و کنفرانس ها با 21 محور اصلی و 1۵00 سخنران از هشتاد کشور برگزار شد. یکی از موضوعات جالب در این دوره از 
برگزاری جیتکس این بود که بخش هایی مستقل برای فین تک و بلاکچین وجود داشت. تیم رسانه ای راه کار نیز هر روز 
مهم ترین تحولات این رویداد جهانی را با ما در میان گذاشت. طبق مشاهدات تیم راه کار، هرچند جیتکس با نگاه اول 
سوار بر روندهایی همچون هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، متاورس و وب 3.0 بود؛ اما واقعیت آن است که کاربردپذیری 
این روندها نیز توسط شرکت های بزرگ بســیار به چشم می آمد. شــرکت های بزرگ حاضر در جیتکس به دنبال ارائه 
محصولات خود برای حل چالش های کسب وکارها بودند و نه فقط ارائه یک محصول و سوار شدن بر روندهای جهانی.
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رویداد پرشین  تک سامیت
در جیتکس 2023 شاهد حضور پررنگ ایرانیان در شهر دوبی بودیم و دورهمی هایی نیز توسط فعالان کسب وکاری ایرانی 
در حاشیه این رویداد برگزار شد؛ دورهمی هایی که به نظر می رسید شروع راهی برای ساختن کامیونیتی و حلقه ارتباطی 
فعالان کسب  وکارهای فارسی زبان مبتنی بر فناوری در منطقه بود. یکی از کامل ترین این رویدادها، پرشین تک سامیت 
بود که فرصت خوبی برای تبادل نظر و البته شبکه سازی فراهم کرده بود. این رویداد در تاریخ 27 مهرماه از ساعت 17 الی 
21 برگزار شد و شامل سخنرانی ها، کارگاه ها و پنل های تخصصی بود و شرکت کنندگان این امکان را داشتند تا طی این 
همایش با فرصت های سرمایه گذاری در استارتاپ های فعال آشنا  شوند و شبکه  حرفه ای خود را گسترش دهند. طاها 
تهرانی، عظیم ربیع زاده، مصطفی ثابتی، مصطفی مرشدی و همچنین مجموعه های عصرانه راه کار و شورای بازرگانی 
ایرانیان دوبی برگزارکنندگان اصلی این همایش بودند. همچنین پوریا حداد، مصطفی ثابتی، مهگل ثابت، مصطفی 
مرشدی، کیوان محیط مافی، هاجر ســعیدی نژاد، طاها تهرانی، جواد بهره، رضا قربانی، عماد قائنی، محمد رحمانی، 
مهدی رجبی و عظیم ربیع زاده در این برنامه سخنرانی کردند. کارنگ و استودیو راه کار نیز از حامیان رسانه ای این دورهمی 

فعالان اکوسیستم بودند.
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دهمین نمایشگاه کیش اینوکس
دهمیــن نمایشــگاه کیش اینوکــس 2023 )نمایشــگاه بین المللــی بــورس، بانــک، بیمــه، خصوصی ســازی و معرفی 
فرصت های ســرمایه گذاری کشــور( از 1۵ تا 18 آبان ماه 1402 در جزیره کیش برگزار شــد. یکی از خصوصیاتی که این 
نمایشــگاه را متمایز می کند، برگزاری آن در جایی غیر از پایتخت اســت. مهم تریــن اتفاقی که در چهــار روز برگزاری 
کیش اینوکس افتاد، شبکه ســازی هایی بــود که نه تنها در دل ایــن رویداد که به واســطه برگــزاری آن در جایی خارج از 
پایتخت و به دور از فضاهای رسمی و اداری شکل گرفت. در این دوره از رویداد کیش اینوکس بانک ها حضور بسیار 
پررنگی داشتند و با غرفه ســازی هایی که انجام داده بودند، از آخرین دســتاوردها و محصولات خود رونمایی کردند. 
علاوه بر بانک ها، در این رویداد شــاهد حضور شــرکت های بیمه ای، کارگزاری های بورس و... نیز بودیم. تنظیم گری و 
نظارت هوشمند، نقش سیستم بانکی کشور در مسیر مهار تورم و رشد تولید، استفاده از ظرفیت های مشترک بازار 
پول و سرمایه، بانکداری و بیمه آفشور در مناطق آزاد و... ازجمله محورهای سخنرانی ها و میزگردهای این رویداد بودند.
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دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت
دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت با موضوع »گذار به بانکداری 
هوشــمند«، روزهای 29 و 30 آبان ماه 1402 برگزار شد. این همایش به همت پژوهشکده 
پولــی و بانکــی و حمایــت شــرکت ملــی انفورماتیــک در مرکــز همایش هــای بین المللی 
صداوسیما با شــانزده نشســت تخصصی، ســیزده کارگاه آموزشــی و 24 کارگاه معرفی 
محصول، ســخنرانی های مقامــات و صاحب نظــران، معرفــی نوآوری های برتــر در قالب 
جشنواره دکتر نوربخش و نمایشــگاه محصولات تخصصی در صنعت پرداخت برگزار 
شد. دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت دارای چهار محور اصلی 
بانکداری هوشمند، مفاهیم، روندها و آثار؛ نقشه راه بانکداری هوشمند؛ تجربه مشتری 
در بانکداری هوشمند و سیاست گذاری و تنظیم گری هوشمند بود. طبق اعلام علیرضا 
ماهیار، مدیرعامل شــرکت ملی انفورماتیــک، دهمین همایش بانکــداری الکترونیک و 
نظام های پرداخــت درمجموع بیش از شــش  هزار بازدیدکننده داشــت و این اســتقبال 
نشان دهنده آینده روشن صنعت بانکداری است. پیمان قربانی، رئیس سابق پژوهشکده 
پولی و بانکی کشور، نیز در مراسم اختتامیه این همایش اعلام کرد که قرار است هم راستا با 
گذار از بانکداری الکترونیک به سمت نسل چهارم بانکداری، نام همایش سالانه بانکداری 

الکترونیک و نظام های پرداخت به بانکداری نوین و نظام های پرداخت تغییر کند.

عکس: 

زهرا پایدار 

رضا نعمت پور

محمد خدابخش

نسیم اعتمادی
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سومین رویداد 9 ژانویه 
رویداد 9 ژانویه که عنوان رویداد »بلاکچین، رمزارز و دارایی دیجیتال ایران« را با خود یدک می کشد، یک رویداد 
سالانه با محوریت کسب وکارها و فعالان حوزه رمزارز، بلاکچین و دارایی دیجیتال ایران است و طی سال های 
گذشــته به یکی از مهم ترین دورهمی های اکوسیســتم رمزارز و دارایــی دیجیتال ایران تبدیل شــده و فرصتی 
است برای اینکه درباره مهم ترین مسائل بازیگران این جهان نوپدید بحث و راهکارهای احتمالی مطرح و نقد و 
بررسی شود. سومین دوره این رویداد که در روزهای 19 و 20 دی ماه در کتابخانه ملی برگزار شد، با استقبال بیش 
از دو هزار بازدیدکننده همراه شــد و بیش از صد ارائه، ســخنرانی، کارگاه و مصاحبه هــای تحلیلی در آن انجام 
شد. سومین رویداد 9 ژانویه که به همت کارخانه نوآوری رسانه راه کار و با حمایت والکس، کاریزما، نوبیتکس، 
آبان تتر، هیتوبیت، فرهاد اکسچنج، کاریزما و زربان برگزار شــد، در مقایسه با سال های قبل تفاوت هایی پیدا 
کرده بود و علاوه بر سخنرانی ها   و پنل های تخصصی، بخش هایی مانند نمایشگاه، کاریابی، جایزه، شبکه سازی 
و کارگاه های آموزشی نیز به آن اضافه شده بود. طی دو روز برگزاری سومین رویداد 9 ژانویه، سالن قلم کتابخانه 

ملی میزبان پنج بخش بود که درمجموع 43 نفر در آنها، ارائه داشتند. 

عکس: 

فاطمه هاشمی

زهرا پایدار 

رضا نعمت پور

محمد خدابخش

محمد نبی خانی
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بررسی یک سال رگ تک ایران در میزگردی با حضور حمید حسن آبادی
 نیما شمساپور و علی حاجی زاده مقدم

بازی رگ تک 
تازه شروع شده است

به ترتیب از راست به چپ:
حمید حسن آبادی
علی حاجی زاده مقدم
نیما شمساپور

میثم سلیمانی
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از سال 1399 و با موج بورس و اتفاق هایی که افتاد، بحث 
احراز هویت غیر حضوری شروع شد، اما بعد از آن دوره دیگر 
از بحث احراز هویت خیلی جلوتر نرفتیم. فکر می کنید علت 
این ماجرا چیســت و چرا در این بخش پیشرفت دیگری 

نداشتیم؟
حمید حســن آبادی: رگ تــک پدیده جدیدی اســت، ولی 
مفهوم نویی نیست و سابق بر این هم کاربرد داشته است. 
طی چندســال اخیر در ایــران هــم دو کاربــرد از پنــج کاربرد 
اصلی رگ تک بیشتر رشد نکرده است. پنج بخش رگ تک 
شامل احراز هویت، انطباق، پایش تراکنش ها، گزارش های 
تنظیم گری و مدیریت  ریســک اســت که در دنیــا به مانند 
ایران بخش هایی از آن اهمیت بیشتری دارد. طبق آخرین 
آمار دیلویت ۵31 شرکت در حوزه رگ تک فعالیت می کنند.

از این تعداد 228 شرکت در حوزه انطباق مشغول فعالیت اند 
و 102 شــرکت دیگــر در حــوزه KYC؛ یعنــی 43درصــد کل 
رگ تک ها در حوزه انطباق و 19درصد در حوزه KYC، 17درصد 
در حوزه گزارش های تنظیم گری، 14درصد در حوزه مدیریت 
ریسک و 7درصد هم در حوزه پایش تراکنش ها مشغول اند.  
این آمار را در خرداد امسال در سمینار رگ تک نیز ارائه دادم 
و هنگامــی که آمار را با هشــت ماه گذشــته مقایســه کردم، 
متوجه شدم 1درصد از مدیریت ریسک و 1درصد از پایش 
تراکنش ها کم شده و به انطباق اضافه شــده و این امر مؤید 
هزینه های سنگین عدم انطباق اســت و نیز نشان می دهد 
که همچنان موضوع انطباق در دنیا داغ است. در ایران هم 
به درستی اشاره کردید حوزه KYC و همچنین پایش تراکنش 

از مصادیق پرکاربرد رگتک است.

آیا در ایران آمار مشخصی درباره درصد سهم KYC از رگ تک 
وجود دارد؟

حســن آبادی: آمار موثقی هنوز منتشر نشده و تحقیقی 
هم صورت نگرفته است، اما به طور تقریبی می توان گفت 
که حدود 7۵درصد کاربردها در همین دو حوزه KYC و پایش 
تراکنش هــا انجــام می شــود و در خوش بینانه تریــن حالت 
می توان گفت که 2۵درصد این ســهم مربوط به سه دسته 
دیگر حــوزه رگ تک اســت. ولی ایــن موضوع که چرا ســایر 

بخش ها شکل نگرفته و فعال نشده باید ریشه یابی شود.
در بحث احراز هویت، پیشرفتمان را تا حدود زیادی مدیون 
کرونا هستیم، زیرا اگر کرونا نبود احراز هویت غیرحضوری 
در کشور شکل نمی گرفت. با آغاز این فرایند در بازار سرمایه 
رفته رفته ســایر نهادها، ازجمله قوه قضائیــه و بانک ها نیز 
وارد این فضا شدند، اما موضوع پایش  تراکنش ها از اولین 

کاربردهای رگ تک در ایران به شمار می رود.

به نظر شما عمده ترین مسئله ای که اجازه نداد ما از این نقطه 
جلوتر برویم چیست؟

حســن آبادی: من فکــر می کنــم دلیلش نبــود تنظیم گری 
درســت بــود. مــا بایــد بــه کل ایــن فراینــد بــه شــکل یــک 
اکوسیســتم نگاه کنیم و بدانیم رگولاتوری یکی از بازیگران 
اصلی این حوزه است. از آنجایی که هیچ یک از رگولاتورهای 
ما به سمت قاعده مند کردن اکوسیستم رگ تک نرفتند دیگر 
کاربردهای این حوزه نیز به طور جدی شکل نگرفت و هرکدام 
از اتفاقــات در ایــن حوزه به صــورت خودجوش و برحســب 

تصادف و نیاز پا گرفت تا از مزایای آن استفاده کنیم.

موضوع رگ تک در ایران بسیار نوپاست؛ در طول یک دهه گذشته 
شــاید به راحتی از کاربردهای آن گذشــتیم، ولی درنهایت مجبور 
شدیم ســال ۱۳۹۹ برای حل مشــکلاتمان به آن پناه ببریم. در آن 
سال به بهانه کرونا دولت تصمیم گرفت احراز هویت غیرحضوری 
را به رسمیت بشناسد تا مردم برای اولین بار به صورت جدی ظهور و بروز رگ تک را 
در زندگی روزمره خود ببینند. از آن سال به بعد شاخه های دیگر رگ تک جدی گرفته 
شد؛ موضوعاتی همچون امضای الکترونیکی که مصوبات قانونی آن حدود پانزده 
سال پیش ایجاد شده بود جدی تر شد و چک و سفته الکترونیکی رفته رفته جای 
خود را در تبادلات مالی کشور پیدا کرد. اما واقعیت آن است کسب وکارهای رگ تکی 
به مانند سایر حوزه های فین تک نتوانستند رشد پیدا کنند. برخی معتقدند در ایران 
این کسب وکارها به نقطه اشباع رسیده اند و برخی دیگر بر این عقیده هستند که 
هنوز ابعاد زیــادی از رگ تــک باقی مانده کــه هنوز به آن پرداخته نشــده اســت. در 
میزگردی با حضور حمید حسن آبادی، مشاور ارشد نوآوری و فناوری های مالی؛ نیما 
شمساپور، مدیرعامل یوآیدی و علی حاجی زاده مقدم ، مدیرعامل آدانیک به بررسی 

وضعیت رگ تک در طول یک سال گذشته پرداختیم.

میزگرد
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در میزگرد »لندتک در ایران و عبور از سدها« مطرح شد

لندتک ها بازاریاب 
بانک ها نیستند

مرضیه امیری
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میزگرد

صنعت لندتک در ایران سال ۱۴۰۲ را با یک اوج و یک فرود گذراند. نیمه اول امسال با رشد پنج برابری تعداد کاربران اوج 
گرفت و در نیمه دوم در »ساعت یک  بعدازظهر یک روز پنج شنبه« با ابلاغ دستورالعملی از سوی رگولاتور حیات خود را 
در خطر دید؛ دســتورالعملی که می گوید لندتک حق دریافت کارمزد ندارد، واریز وجه اقســاط به حســاب تســهیلات یار 
ممنوع است و همچنین لندتک ها باید از نرخ سود تسهیلات مصوب بانک مرکزی )۲۳درصد( تبعیت کنند. همه اینها 
به گفته فعالان صنعت لندتک یعنی نابودی تدریجی صنعت. در ادامه میزگردهای رویداد »فناوری های مالی« عصر تراکنش مروری بر 
روندهای یک سال گذشته لندتک داشتیم و از »لندتک در ایران و عبور از سدها« صحبت کردیم. محمدمهدی مؤمنی، مدیرعامل ازکی 
وام؛ محمدصادق آزادانی، مدیرعامل اعتبارینو؛ علیرضا شفیعی، مدیرعامل کیپا و محمدرضا آشتیانی، مدیرعامل قسطا میهمانان این 
میزگرد بودند و به توصیف کمی و کیفی لندتک در ایران پرداختند. همچنین در این نشست درباره هدف رگولاتور از محدود کردن لندتک ها 
صحبت شــد. این فعالان معتقدند، تصور رگولاتور از اینکه لندتک ها بازاریاب بانک ها هســتند و بانک ها از طریق آنها نرخ های مصوب 
تسهیلات را دور می زنند، غلط است. به گفته آنها ممنوعیت دریافت کارمزد برای لندتک ها یعنی »کار رایگان« و برای هیچ کسب وکاری 
این مدل فعالیــت توجیه اقتصادی نــدارد. مشــکل رگولاتور نه ماهیــت و نوع فعالیت لندتک ها بلکه شــفافیت تســهیلات دهی اســت. 
سال هاست بانک ها به صورت اسمی با نرخ بهره مصوب وام می دهند و نرخ بهره واقعی دریافتی را با ترفندهای مختلف در هزینه تمام شده 
متقاضی مخفی می کنند. مسئله اصلی همین است که آیا می خواهیم نرخ واقعی سودهای دریافتی را با لندتک ها برای مردم شفاف کنیم 

یا همچنان می خواهیم که این نرخ در قیمت پنهان بماند؟

به ترتیب از راست به چپ:
محمدصادق آزادانی

علیرضا شفیعی
محمدمهدی مؤمنی
محمدرضا آشتیانی
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در میزگرد »از تجربه کارکنان در سازمان تا شکل گیری برند کارفرمایی« مطرح شد

عملکرد و ارتباطات 
دو بال برند کارفرمایی

رضا امیرزاده
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بــازار کار در ایران ایــن روزها به ویــژه در بخش هــای فناوری محور کــه نرخ مهاجــرت در آن بالا اســت، جواب گــوی نیازهای 
شرکت های این حوزه نیست و حالا، شرکت ها برای جذب نیروهای باکیفیت، مجبورند علاوه بر رقبای داخلی با شرکت هایی 
خارج از مرزهــای ایران نیــز رقابت کننــد؛ رقابتی که چنــدان عادلانه بــه نظر نمی رســد. در چند ســال اخیر، مفهــوم برند 
کارفرمایی بیش از پیش در کانون توجه سازمان ها و شرکت ها قرار گرفته است و مجموعه ها درصددند با تقویت آن عملکرد 
بهتری در جذب و نگهداری منابع انسانی متخصص داشته باشــند. موضوع برند کارفرمایی از آنجایی که با افراد و خواسته ها و نیازهای 
آنها سروکار دارد، علاوه بر چالش های کسب وکاری با دغدغه هایی انسانی مواجه اســت که برخی از آنها جزو اساسی ترین مسائل افراد 
هستند. به همین علت این موضوع با حوزه های روان شناسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و حتی سیاسی ارتباط پیدا می کند و بررسی 
این حوزه ها و پیچیدگی های آنها را اجتناب ناپذیر می سازد. از سویی شرایط ویژه ای که شرکت های ایرانی در آن قرار گرفته اند موجب شده 
بسیاری از راهکارهایی که در حوزه برند کارفرمایی در سایر کشورها مطرح می شود، مطابق با نیازهای اکوسیستم ما نباشد و به همین دلیل 
اهمیت ارائه راهکارهای بومی در این عرصه افزایش یافته اســت. در میزگردی با عنوان »از تجربه کارکنان در ســازمان تا شــکل گیری برند 
کارفرمایــی« با حضور افــراد صاحب نظــر در ایــن زمینه تــلاش کردیم برنــد کارفرمایــی را از زوایــای مختلف بررســی کنیم و بــه چالش ها و 
راهکارهایی که پیش روی شرکت ها در زمینه منابع انسانی قرار گرفته بپردازیم. این میزگرد با حضور اشکان بنکدار، مدیر سرمایه انسانی 
فناپ؛ کوروش عباسی، مدیر ارشد برند توسن؛ نگار عرب، معاون ارتباطات تپسی و مسیح کریمیان، مشاور و مدرس حوزه منابع انسانی 

برگزار شد. مشروح این گفت و گو را در ادامه می خوانید.

به ترتیب از راست به چپ:
اشکان بنکدار

مسیح کریمیان 
 نگار عرب

کوروش عباسی

میزگرد
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بررسی یک سال چالش های فناوری اطلاعات بانک ها در ایران  با حضور 
نوش آفرین مؤمن واقفی و محمد رضوان مدنی

تاب آوری 
در روزهای سخت

در روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ میزگردی را با موضوع فناوری اطلاعات بانک ها برای ویژه نامه پایان سال عصر تراکنش برگزار کردیم. 
بعد از گذشت یک سال تصمیم گرفتیم این موضوع را مجدد بررسی کنیم و در کمال ناباوری متوجه شدیم که مسائل از یک 
سال گذشته کماکان پابرجاســت و حتی اوضاع بدتر هم شده اســت. از چالش منابع انســانی گرفته تا قیمت ارز، تحریم و 
رگولاتوری همچنان تمام مشکلات باقی است و اکنون همگی در شرایط تاب آوری قرار گرفته ایم و در حال حاضر بانک ها نیز از 
این قاعده مستثنا نیستند. در این میزگرد میزبان نوش آفرین مؤمن واقفی، معاون فناوری اطلاعات بانک دی و محمد رضوان مدنی، معاون 

فناوری اطلاعات بانک صادرات بودیم تا چالش های یک سال گذشته بانک ها در حوزه فناوری اطلاعات را بررسی کنیم.

به ترتیب از راست به چپ:
نوش آفرین مؤمن واقفی

محمد رضوان مدنی

میثم سلیمانی

میزگرد



۱۴۰۲
 سال توسعه برای 
کسب وکارها

باشگاه



طی یک سال گذشته، در بخش »باشگاه« ماهنامه عصر تراکنش به سراغ تعداد زیادی از کسب وکارهای صنعت فناوری های مالی کشور 
رفتیم و در گفت وگو با مدیران آنها به چالش ها، دستاوردها و برنامه هایشان پرداختیم. وقتی در پایان سال ۱۴۰۱ به سراغ کسب وکارها 
رفتیم، همه آنها معتقد بودند که ۱۴۰۱ سال سختی بوده و همین که توانسته بودند بقای خود را حفظ کنند، برایشان کافی بود. آنها بیش 
از هرچیز، نگران سال پیش رویشان بودند؛ با این حال، این طور به نظر می رســد که بیشتر آنها از پس سال ۱۴۰۲ برآمده اند و توانسته اند 
کسب وکارشان را توسعه دهند. بسیاری از مدیرانی که در این ویژه نامه با آنها گفت وگو کردیم، بر این باور بودند که ۱۴۰۲ برایشان سال 
امید، توسعه و رسیدن به بسیاری از برنامه ها و اهدافشان بوده است. البته که همچنان در این سال نیز با چالش هایی مانند رگولاتوری و 
جذب و نگهداشت نیروی انسانی روبه رو بودند، اما نکته مهم درباره این سال، پایداری نسبی شرایطی بود که کسب وکارها تجربه کردند. 
در صفحات پیش رو علاوه بر اینکه مروری بر بخش »باشگاه« یک سال گذشته عصر تراکنش داشتیم، به روال سال های قبل در پایان سال، 
با کسب وکارهای بیشتری صحبت کردیم و از چالش ها و دستاوردهایشان در سالی که گذشت، پرسیدیم و نیز از آینده و چشم اندازی که 

برای خود متصورند.
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در
نگاهی به گفت وگو های جلد ماهنامه عصر تراکنش در سال ۱۴۰2

آینده 
دستان مدیران 

عصر تراکنش، ماهنامه اختصاصــی مدیران فناوری های مالی ایران اســت؛ نشــریه ای که دو عنصر کلیــدی »مدیران« و 
»کسب وکارها« برایش بسیار مهم است و بر مدیران و آنهایی که قرار است آینده کسب وکارهای فناوری های مالی ایران را 
بسازند، تمرکز کرده است؛ به همین دلیل هر ماه جلد خود را به یکی از مدیران صنعت فناوری های مالی کشور اختصاص 
می دهیم و به سراغ چهره های فعال روز صنعت می رویم؛ افرادی که به عقیده ما حضورشان در این صنعت می تواند باعث 
»تغییر« شود. بنا بر روال ویژه نامه پایان سال، بر آن شدیم که مروری بر جلدهای ماهنامه عصر تراکنش در سال ۱۴۰۲ داشته باشیم. در 
سالی که گذشت به سراغ ۱۰ نفر از مدیران صنعت  فناوری های مالی رفتیم و مسیر حرفه ای و اقدامات مهم آنها را روایت کردیم. علیرضا 
خداکرمی، عضو هیئت مدیره هلدینگ داده پردازی پارسیان؛ حجت الله فرهنگیان، مدیرعامل شرکت رایان هم افزا؛ بهزاد صفری، معاون 
فناوری اطلاعات بانک سپه؛ مهرداد حیدرپور، مدیرعامل شرکت بازرگانی مبناکارت آریا؛ هومن سپهری، مدیرعامل شرکت تندر نور؛ علی 
نوری، مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر؛ هادی اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت؛ آرش بابایی، مدیرعامل شرکت توسن؛ 
یوسف پناهی، مدیرعامل شرکت تیس و حمزه آقابابایی، مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سپهر افرادی هستند که تصویر آنها روی 

جلد ماهنامه عصر تراکنش در سال ۱۴۰۲ قرار داشته است.

علیرضا خداکرمی
رئیس هیئت مدیره شرکت تجارت الکترونیک پارسیان و عضو هیئت مدیره هلدینگ داده پردازی پارسیان

یکی از مجموعه هــای بزرگی کــه در ســال 1401 و هم زمان با بســیاری دیگر، پایــش را روی گاز 
گذاشــت، هلدینگ داده پردازی پارســیان بــود. در ســال ١4٠١ که بســیاری از اســتارتاپ ها با 
مشــکلات جدی مواجه بودند و مسائل زیرســاختی مثل قطعی های اینترنت چالش هایی 
جدی برای بسیاری از کسب وکارهای کوچک و بزرگ حوزه فناوری اطلاعات ایجاد کرده بود، 
هلدینگ داده پردازی پارسیان 600 میلیارد تومان در اکوسیستم نوآوری کشور سرمایه گذاری 
مستقیم انجام داد. تمامی این اتفاق ها باعث شد به سراغ مغز متفکر پشت این جریان فکری 
و حامی اکوسیستم نوآوری کشــور برویم و با او و نوع نگاهی که به مسائل دارد، بیشتر آشنا 
شویم؛ کسی که معتقد است بزرگ ترین چالش فعلی کشور در حوزه کسب وکار، تأمین مالی از 
فضای بی ثباتی  ناشی می شود و فردی که تجربه فراوانی در سمت های مدیریتی مختلف کشور 

داشته و با حوزه های سرمایه گذاری و بازار سرمایه آشنایی عمیقی دارد؛ علیرضا خداکرمی.

حجت الله فرهنگیان
مدیرعامل شرکت رایان هم افزا

حجت الله فرهنگیــان نامی آشــنا برای فعــالان و بازیگــران بازار ســرمایه ایران اســت که خلق 
 اتفاق هــای نویــن در حــوزه فناوری هــای مالــی، از بــازار متشــکل ارزی گرفتــه تــا نســل جدیــد
OMSها از مواردی اســت که در سابقه فعالیت  حرفه ای او به چشــم می خورند. فرهنگیان از 
معدود مدیران صنعت مالی کشور است که هم در صنعت بانکداری و هم در بازار سرمایه کشور 
تجربه فعالیت حرفه ای هم زمان را دارد؛ موضوعی که باعث شده دید عمیق و منسجم تری از 
شرایط و چالش های این دو صنعت داشته باشد. او براساس همین تسلطش بر دو صنعت، 
معتقد است توسعه فناوری اطلاعات در کشور در بازار پولی بسیار بیشتر از بازار سرمایه بوده و 
مهم ترین دلیلش را حجم سرمایه گذاری در این حوزه ها و تفاوت نگاه رگولاتوری این دو صنعت 
می داند. فرهنگیان علاوه بر خلق تجارب جدید در حوزه های مالــی، در دوره ای با ورود به حوزه 
آموزش کودکان نوآوری هایی را نیز در زمینه های آموزشی در سطح کشور معرفی کرده است. 

با اسکن این کیوآر کد می توانید 
تمامی گفت وگوهای جلد ماهنامه 

عصرتراکنش را بخوانید.
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گفت وگوی 
ماه

بهزاد صفری
معاون فناوری اطلاعات بانک سپه

حدود بیست سال می شود که بهزاد صفری در صنعت بانکی کشور فعالیت می کند؛ فردی 
که در این سال ها تمرکز اصلی اش روی پروژه های کربنکینگ بانک  ها بوده و تجربه زیادی در 
این حوزه دارد. فعالیت حرفه ای بانکی صفری از مؤسسه قرض الحسنه بسیجیان شروع شد 
و سپس به بانک های دی، پاسارگاد، پست بانک، قوامین، تجارت و سپس سپه رسید. او که 
اکنون معاون فناوری اطلاعات بانک سپه است، می گوید شیرین ترین و مهم ترین دستاورد 
دوران فعالیت حرفه ای اش مربوط به ادغام بانک سپه است، زیرا یک ابرپروژه به  شمار می رفت 
که شش مهاجرت بزرگ را به  دنبال داشت. در گفت وگویی که با بهزاد صفری داشتیم، مسیر 
زندگی شــخصی و حرفه ای او را بررســی کردیم. او می گوید در انجام هر پــروژه ای، رهبری تیم 
اهمیت بسیار زیادی دارد و در بسیاری از مواقع، پروژه ها ممکن است به نازکی تار مو شوند، 

ولی پاره نشوند و تنها عنصری که نمی گذارد این تار مو پاره شود، نقش رهبری در تیم است.

هومن سپهری
مدیرعامل شرکت تندر نور

شــرکت تندر نــور را عــده ای از اســتادان دانشــگاه شــریف در ســال 1373 تأســیس کردند تا 
نرم افزارهای لبه فناوری بانکی و پرداخت را در کشور تولید کند. سپس، در سال  1390 بانک 
 سامان سهام این شــرکت را خریداری می کند و به این ترتیب بیشــتر اعضای تیم نرم افزاری
تندر نور به انگیزه تأسیس شرکت پردازشگران سامان از آن جدا می شوند. در پی این اتفاق، 
تمرکز تنــدر نــور روی ســخت افزار مــی رود و از یــک زمانی بــه بعد، ایــن شــرکت به جز تعمیر 
دســتگاه های کارت خوان، دیگر کاری انجــام نمی دهد. افول تنــدر نور در همین زمان شــروع 
می شود و در سال 139۵ تا مرز ورشکستگی نیز می رود؛ تا اینکه در این سال هومن سپهری 
مدیرعامل این شرکت می شود. با مدیرعاملی ســپهری، ابتدا حوزه تعمیرات در این شرکت 
تقویت می شود و سپس بخش نرم افزاری بهبود می یابد. بعد از گذشت حدود هفت سال از 

مدیرعاملی او در تندر نور، این شرکت سال گذشته رکورد تولید و فروش را در کشور زد.

مهرداد حیدرپور
مدیرعامل شرکت بازرگانی مبناکارت آریا

مهرداد حیدرپور را می توان از آن دست مدیرانی در صنعت بانکی و پرداخت کشور دانست 
که در طول تمام فعالیت حرفه ای خود، شخصیتی آرام، بی حاشیه و متمرکز داشته است. 
بســیاری حیدرپور را با شــرکت بازرگانی مبناکارت آریا می شناســند؛ شــرکتی که او از زمان 
تأسیسش تاکنون، مدیرعامل آن است و یکی از شرکت های باثبات از لحاظ مدیریتی در این 
صنعت به حساب می آید. همین ثبات مدیریتی باعث رشد آرام و پیوسته این شرکت در این 
سال ها شده است. بازرگانی مبناکارت آریا که شرکتی تجهیزات محور شناخته می شود، اکنون 
یکی از تمرکزهای اصلی اش بر فعالیت های نرم افزاری است و توسعه واحد نرم افزار آن یکی 
از تغییرات مهمش طی چند سال اخیر بوده است. حیدرپور، چشم انداز پنج ساله بازرگانی 
مبناکارت آریا را روشن و آینده را بهتر از امروز تصور می کند. در گفت وگویی که با او داشتیم، 
علاوه بر اینکه مسیر حرفه ای او را مرور کردیم، به اقدامات اخیر این شرکت نیز پرداختیم.

علی نوری
مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر

علی نوری یکی از مدیران باسابقه صنعت فناوری و بانکی کشور است که در طول فعالیت  
حرفه ای اش در صنعت بانکی و پرداخت کشور همواره به  دنبال ایجاد تغییرات مثبت بوده 
اســت. در ســوابق کاری او، مدیرعاملی شــرکت فن آوا کارت و ســپس هلدینگ فــن آوا دیده 
می شــود؛ فعالیت هایی که نوری از آنهــا به خوبی یاد می کنــد و ورودش بــه صنعت بانکی و 
پرداخت کشــور را که از طریق فن آوا کارت اتفاق افتاده، نقطه عطفی در زندگی حرفه ای اش 
می داند. او می گوید ورودش به بانک شهر نیز به پشتوانه همان سابقه بوده است. نوری از 
خردادماه سال جاری در سمت مدیرعاملی هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر فعالیت 
می کند؛ هلدینگی که با هدف تأمین نیازمندی های گسترده حوزه فناوری اطلاعات بانک شهر 
و همچنین تولید محصولات خلاقانه در زمینه بانکداری الکترونیکی و صنعت پرداخت شروع 
به کار کرده است. 
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فناور ی های مالی ایران

هادی اخلاقی
مدیرعامل بانک تجارت

بانک تجارت یکی از بانک های مهم و استراتژیک کشور است که در تمام 72 سال فعالیتش 
بر حوزه کســب وکارها متمرکز و درواقع یک بانک B2B بوده اســت، اما از ســال گذشته این 
بانک در حوزه B2C نیز ورود کرده است. حالا بسیاری بر این عقیده اند ترکیب حضور هادی 
اخلاقی، در سمت مدیرعاملی با مدیران ارشدی که او در این بانک گرد هم آورده، ترکیبی طلایی 
برای بانک تجارت بعد از سال هاست و احتمالاً باید شاهد پیشگام  شدن بانک تجارت در 
بسیاری از حوزه های نوآورانه باشیم. بنابراین بانک تجارت که سالیان متمادی بر مشتریان 
بزرگ و سازمانی تمرکز داشت، تصمیم گرفته هم زمان با ارائه خدمت به مشتریان سازمانی، 
نیازهای خرد آنها را نیز شناسایی کند و پوشش دهد و اخلاقی با ترکیب جدید مدیرانش در 
هیئت مدیره و شرکت های تابعه، سعی دارد با ارائه خدمات جدید و نوآورانه، گروه های متنوعی 

از مشتریان بانک را در کانون توجه قرار دهد. 

یوسف پناهی
مدیرعامل شرکت داده پردازی معتمد تیس

شــرکت داده پردازی معتمد تیس در ابتدای ســال 1401 به منظور اخذ مجوز فعالیت نوع 
اول معتمد مالیاتی تأســیس شــد و در تاریخ 30 آذرماه 1401 موفق به اخذ مجوز شــرکت 
معتمد مالیاتی از ســازمان امور مالیاتی شد؛ شــرکتی که به گفته مدیرعامل آن، طی یک 
سال گذشته، بالغ بر 200 میلیون صورت حساب الکترونیکی را ارسال کرده و بیش از 11.000 
شخص حقیقی و حقوقی تیس را به عنوان معتمد خود در سامانه مؤدیان انتخاب کرده اند 
و اکنون یکی از فعال ترین شرکت های معتمد مالیاتی در کشور است. به دلیل نقش مهمی 
که شرکت های معتمد مالیاتی در سال های آینده در ساختار مالیاتی کشور خواهند داشت 
و البته عملکردی که تیس در یک سال فعالیت خود داشــت، بر آن شدیم تا در گفت وگو 
با یوسف پناهی، مدیرعامل تیس، از شــکل گیری این شرکت و برنامه هایی که برای آینده 

دارند، بپرسیم.

آرش بابایی
مدیرعامل شرکت توسن

آرش بابایی را می توان یکی از مدیران جوان صنعت بانکی کشور دانست که فعالیت حرفه ای 
خود را از لایه کارشناسی در شرکت توسن شروع کرده و از آبان ماه 1401 در سمت مدیرعاملی 
این شرکت در حال فعالیت است. توسن از شناخته شده های صنعت نرم افزار بانکی کشور 
است و همواره در طول سال های فعالیتش از آن به عنوان شرکتی پیشرو و نوآور یاد می شود. 
بابایی که مسیر ترقی خود را به  صورت پلکانی در توسن طی کرده، معتقد است این پله پله 
پیشرفت کردن یکی از ویژگی های بخش خصوصی است و از این طریق است که افراد پرتلاش 
امکان شکوفایی می یابند. او با حضورش در سمت مدیرعاملی توسن، ایده بانکداری پلتفرمی  
را مطرح کرده که معتقد است یکی از روندهای جدید در تحول دیجیتال صنعت بانکی است و 
می گوید توسن سعی دارد با استفاده از این روند، سرویس های بانکی لازم برای هلدینگ های 
بزرگ را به صورت سفارشی شده در اختیار آنها قرار دهد.

حمزه آقابابایی
مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سپهر

حمزه آقابابایی یکی از مدیران جوان صنعت بانکی و پرداخت کشور است که توانسته در 
یک سال و نیم فعالیت خود در شرکت پرداخت الکترونیک سپهر در مقام مدیرعامل، این 
شرکت را در رتبه  بندی  های شاپرک دو پله رشد دهد. شرکتی که در زمان ورود او در خردادماه 
1401، از حیث تعــداد تراکنش، رتبه یازدهم بازار و از لحــاظ مبلغ تراکنش  ها نیز رتبه نهم 
را داشت و اکنون وارد کانال شــش  درصدی از سهم مبلغ تراکنش  ها شــده و به عقیده او، 
حرف  هایی برای گفتن در صنعت دارد. شاید بتوان این  طور گفت که پرداخت الکترونیک 
سپهر در مدت مدیرعاملی آقابابایی، به معنای واقعی کلمه پوست  اندازی کرد که نمود آن 
را نیز می  توانیم در ریبرندینگ و تغییر لوگو این شرکت مشاهده کنیم. آقابابایی می گوید 
آنها انواع استراتژی  های نوآوری باز را در بیست ماه گذشته تجربه کرده اند؛ از عقد قرارداد 
مشارکت گرفته تا ادغام و تملک. 
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کسب وکار

مروری بر ۳9 کسب وکاری که طی سال ۱۴۰2 در ماهنامه عصر تراکنش با مدیرانشان گفت وگو کردیم

قدم گذاشتن در 
مسیر توسعه

در یک سال گذشته در بخش »باشگاه« ماهنامه عصر تراکنش به سراغ 39 کسب وکار صنعت فناوری های مالی 
رفتیم و در گفت وگو با مدیرانشان به دستاوردها و چالش هایشان پرداختیم. مدیران این کسب وکارها در سال 
1402 با چالش های گوناگونی مانند رگولاتوری، تورم، نبود امنیت در سرمایه گذاری و محدودیت های اینترنت 
دست وپنچه نرم کرده اند؛ با وجود این، جذب و نگهداشت نیروی انسانی متخصص یکی از چالش هایی بود که 
در سال 1402 کسب وکارها با آن درگیری بسیاری داشتند؛ موضوعی که به عقیده مدیران اگر فکری اساسی برای آن نشود، 
می تواند در سال 1403 به یک ابربحران برای کسب وکارها تبدیل شود. با این حال، مدیران کسب وکارها با وجود تمام موانع و 
چالش هایی که ممکن است حتی روند توسعه ای شان را کند کرده باشد، دست از تلاش نکشیده اند و به آینده امیدوارند و 
مصمم اند با رفع چالش ها و ارائه راهکارهایی برای تربیت نیروی کار متخصص و نگهداشت آن در مسیر توسعه حرکت کنند. در 
شماره ویژه آخر سال ماهنامه عصر تراکنش بر آن شدیم مروری بر کسب وکارهایی داشته باشیم که در یک سال گذشته به 
سراغشان رفتیم؛ کسب وکارهایی که برخی از آنها در انتهای سال گذشته فقط و فقط به حفظ بقای خود فکر می کردند، اما در 

پایان سال 1402 توانسته اند با درایت و برنامه ریزی از استراتژی بقا فراتر بروند و قدم در مسیر توسعه  بگذارند.

یوآیدیکوینینوفینوداد

مرکز نوآوری فینوداد در ســال 1397 به عنوان 
یک واحد کسب وکار استراتژیک در هلدینگ 
داده ورزی سداد تشکیل شد. در شهریورماه 
1401 با تغییر اســتراتژی و بزرگ  شدن اهداف 
این واحد و به هدف تکمیل سبد محصولات 
نوآورانه بانک ملی به شــرکتی مســتقل با نام 
تجاری فناوران نوآور سداد و با هویت فینوداد 
تبدیل شد. درواقع با تغییر اهداف این واحد، 
فینوداد اکنون به پلی کارآمد برای اتصال بانک 
ملی به اکوسیستم نوآوری کشور تبدیل شده 
است. امیرحسین شبیری که آذرماه سال 1401 
مدیرعامل فینوداد شــد متــاورس، رمیتنس، 
لندتک و هوش مصنوعی را حوزه هایی می داند 
که هنوز به اقیانــوس قرمز تبدیل نشــده اند و 
پتانســیل زیادی برای ســرمایه گذاری دارند و 
البتــه اصلی تریــن حوزه هــای ســرمایه گذاری 

فینوداد هستند.

کوینینو محصول صرافی آنلاین شرکت توسعه 
سرمایه بنیتا است و با وجود اینکه بنیان گذاران 
آن از چهــار ســال پیــش روی حــوزه رمزارزهــا 
تمرکز داشــتند، فعالیت خود را به عنوان یک 
صرافی رمزارزی در اردیبهشت ماه 1401 شروع 
کرد. جمشید عباســپور، مدیرعامل کوینینو، 
می گوید برنامه هــای متنوعــی برای رشــد این 
کسب و کار دارند و دو نوع رشد افقی و عمودی 
را برای آن در نظر گرفته اند. به گفته او، در رشد 
افقــی روی مباحــث پیشــنهادهای منطقــی 
ســرمایه گذاری خرد کاربــران تمرکــز کرده اند و 
برای کاربــران برنامه هایــی تــدارک دیده اند که 
از طریق آن می توانند میزان، مدت و ریســک 
ســرمایه گذاری خــود را مشــخص کننــد. این 
ســرمایه گذاری فقط مختص کریپتو نیســت 
و کوینینــو قصد دارد تــا جایی که منــع قانونی 
وجــود نداشــته باشــد، وارد بحــث ســبدهای 

سرمایه گذاری نیز بشود.

پیشــرو  نســل  هوشــمند  بینــش  شــرکت 
)یوآیــدی( یکی از شــرکت های فعــال در حوزه 
رگ تــک و یکــی از ارائه دهنــدگان ســرویس 
احــراز هویــت دیجیتــال در کشــور اســت کــه 
طی چهــار ســال فعالیــت خــود، توانســته به 
شــرکت ها و ســازمان های مختلفــی کمــک 
کند تا احــراز هویت کاربران خــود را به صورت 
غیرحضــوری و با امنیــت بالاتر انجــام دهند. 
طبق صحبت های نیما شمساپور، مدیرعامل 
یوآیدی، مأموریت و هدف اصلی این شــرکت 
تــلاش بــرای غیرحضــوری  کــردن حداکثــری 
فرایند احراز هویت در کشــور است و در حال 
حاضر با ایــن هــدف فاصله زیــادی دارنــد. او 
معتقــد اســت ایــن هــدف دیــر یــا زود محقق 
می شود، زیرا دنیا به سمت استفاده از هوش 
مصنوعــی رفتــه و اســتفاده از آن به مــرور در 

ایران نیز رایج و ضروری می شود. 
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فناور ی های مالی ایران

ققنوس

ققنــوس، شــرکتی بــر مبنــای فنــاوری دفترکل 
توزیع شــده اســت که فعالیت خود را از ســال 
1397 شــروع کرد؛ شــرکتی کــه امکان انتشــار 
توکن هــای متنــوع دارایــی و گواهــی را توســط 
ناشران معتمد فراهم می کند و در تلاش است 
بانک ها و شرکت های فناوری اطلاعات کشور 
را بــرای ورود بــه انقلاب صنعتی چهــارم آماده 
کنــد. شــرکت ققنــوس اســفندماه 1401 دچار 
تغییر مدیریتی شــد و در حال حاضر ســعید 
احمدی پویا سکان مدیریت عاملی این شرکت 
را برعهده دارد. به گفته احمدی پویا، این شرکت 
در سال 1402 ســه مأموریت اصلی داشت که 
شامل توسعه ابزارهای فناوری نوین در اقتصاد 
دیجیتال، تسهیل ســرمایه گذاری و مدیریت 
ثروت  های خرد در بســتر بلاکچین و درنهایت 

مولدسازی دارایی های دیجیتال می شد.

همراه کارت

اپلیکیشــن همــراه کارت یکــی از بازیگــران 
اصلــی حــوزه پرداخت کشــور اســت که در 
ســال 1401 دچــار تغییــر مدیریتــی شــد و 
محمد رشــیدی مدیرعاملی و نایب رئیسی 
آن را برعهــده گرفــت. اصلی تریــن اولویــت 
رشیدی در مســیر جدید همراه کارت بهبود 
تجربه کاربری است. آن طور که او می گوید، 
همراه کارت با 21 میلیون نصب، قرار اســت 
هم زمــان بــا بهبــود زیرســاخت های خــود، 
بــه بازارهــای جدیــدی وارد شــود و از یــک 
اپ پرداختــی فراتــر رود و حتی بــه  فرابورس 
وارد شــود. او معتقــد اســت همــراه کارت با 
تجربــه کاربری بســیار خوبی که داشــته، به 
جایگاه کنونی خود رسیده و به همین دلیل 
توسعه این موضوع برای همراه کارت اولویت 

درستی است.

سککوک

»تأمیــن مالــی زنجیــره تأمیــن« مجموعــه ای 
از فرایندهــای تجــاری و فرایندهــای مبتنــی بر 
فناوری اســت که تأمیــن مالی خریــد و انتقال 
کالا و مــواد اولیه تــا آخرین محصــول نهایی را 
دربرمی گیــرد. تأمیــن مالــی زنجیــره تأمین به 
دلیل اتکا به داده های فیزیکــی حرکت کالا در 
زنجیره تأمین و به کارگیــری ابزارهایی برای زیر 
نظر گرفتن موجودی کالا در انبار تولیدکنندگان 
کالا، کاهــش ریســک نکــول را در پــی دارد. از 
ســوی دیگر روش های اعتباردهی در زنجیره و 
درنهایت تأمین مالی مصرف کننده شیوه های 
نوینــی از ارائــه کالا و منابع را بــه مصرف کننده 
میســر می ســازد. فــردوس باقــری، مدیرعامل 
شرکت سککوک، تأمین مالی زنجیره تأمین را 
یکی از راه حل های کلیدی کشور برای برون رفت 
از فضای رکود اقتصادی می داند و آینده روشنی 
را برای این راهکار در کشور پیش بینی می کند.

کیپا

اگر در گذشته اعتبار افراد صرفاً نزد کسانی بود 
که آنها را می شناختند، در ســال های اخیر و با 
پررنگ تــر شــدن فنــاوری دیجیتال ایــن مفهوم 
نیز با تغییراتی همــراه بوده و توانســته مرزهای 
محدود کننده گذشته را پشت سر بگذارد. امروز 
دیگر اعتبار افراد با سیستم های ثبت اطلاعات 
و یکپارچه  شــدن آنها در حال تبدیل  شــدن به 
سکه رایجی است که می توان آن را در بازارهای 
مختلف خرج کرد. در شــرایطی کــه مهاجرت و 
اخذ پذیــرش تحصیلــی در کشــورهای غربی از 
نظر بســیاری از افراد درست ترین انتخاب برای 
مســیر شــغلی آینده بود، »علیرضا شــفیعی« 
تصمیم بــه مانــدن و راه انــدازی شــرکتی گرفت 
کــه امــروز »کیپــا« نــام دارد و در زمینــه لندتک 
در حوزه سلامت، فروشــگاه های زنجیره ای و... 

فعال است.

پرداخت الکترونیک سپهر

شــرکت پرداخت الکترونیک ســپهر در خردادمــاه 1401 تغییــر مدیریتــی را تجربه کرد. بــا آمدن تیم 
مدیریتی جدید به این شــرکت، تغییراتی در رویکرد ســازمان ایجاد شــد که شــامل تلاش برای بهبود 
ســودآوری، افزایش درآمدها و رشــد تعداد و مبلغ تراکنش های شــرکت بود. با توجه به جایگاه فعلی 
ســپهر از منظر ســهم بازار مبلــغ تراکنش ها، مدیــران ایــن مجموعــه در تلاش اند ســهم مبلغی خود 
را از شــبکه پرداخت توســعه دهنــد و در آینــده ای نه چندان دور جــزء چند شــرکت برتر قــرار بگیرند. 
طبق صحبت هــای حمزه آقابابایــی، مدیرعامل این 
شــرکت، توســعه بــازار، بهبود مســتمر ســودآوری، 
خلــق محصــولات و خدمات جدیــد و نوآورانه، ســه 
هدف اصلــی پرداخــت الکترونیک ســپهر تــا پایان 

سال 1401 بود.

اوام پی فینکس

صرافی ارز دیجیتال اوام پی فینکس، اواخر سال 1399 فعالیت خود را شروع کرد و با اینکه دیرتر از سایر 
رقبای خود وارد این بازار شد، اما تاکنون مسیر رشد خوبی را طی کرده و همچنان به طور مصمم در این راستا 
قدم برمی دارد. صرافی ارز دیجیتال اوام پی فینکس بستری برای مبادلات انواع رمزارزهاست که خدماتی 

چون بازار آزمایشی )دمو( را برای کاربران خود فراهم کرده 
و دارای انــواع بازارها به صــورت ریالی و تتری اســت. به 
گفته سامان بیرقی، رئیس هیئت مدیره و مؤسس این 
صرافی، رقابت یکی از برنامه های جدی آنهاســت و در 

این زمینه نیز مصمم پیش می روند.
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سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

رهند هوشمندانیاکایران کیش

شــرکت کارت اعتبــاری ایران کیــش آذرمــاه 
سال 1401 در سطح مدیریتی تغییراتی ایجاد 
کــرد و علیرضا موســوی ســکان مدیریتی آن 
را برعهده گرفت. به گفته موســوی تغییرات 
شــکل گرفته در ایــن مــدت راهبــردی بــوده 
و تغییــری در نحــوه اداره شــرکت بــه وجــود 
نیامده اســت. او می گوید عمده تمرکزشــان 
در ایران کیــش تحــول شــبکه پرداختشــان، 
ارتقــای پشــتیبانی و تعمیــرات و اصــلاح 
ساختارهایشــان اســت. همچنیــن، ارائــه 
ســرویس مناســب به بانــک تجارت و ســایر 
سهامداران اصلی شان در اولویت کارهایشان 
قرار دارد. به گفته موسوی، آنها در تلاش اند 
بــا توجــه بــه شــناختی کــه از مســائل خــود 
پیــدا کرده انــد، علاوه بــر افزایــش کیفیــت 
خدمات، زیرســاخت های مجموعه را ارتقا و 

هزینه هایشان را کاهش دهند. 

بیش از 23 سال از شروع  به  کار انیاک می گذرد. 
این شرکت با هدف ارائه فناوری های مدرن و نوین 
در حــوزه فنــاوری اطلاعــات، ارتباطــات، تجــارت 
الکترونیک و سامانه های پرداخت الکترونیکی 
تأسیس شد و در سال 1399 نیز در راستای تثبیت 
جایگاه خود به عنوان یکی از شرکت های فعال در 
حوزه پرداخت کشور، به عضویت خانواده گلرنگ 
درآمد. انیاک در سال 1400 هم تغییر مدیریتی را 
شــاهد بود تا بتواند به فعالیت های خود مؤثرتر 
ادامه دهد. به گفته فرید ســتاره، معاون توسعه 
کســب وکار انیاک، تمرکــز اصلی این شــرکت در 
سال 1401، روی توسعه زیرساخت هایشان بوده تا 
خود را برای برنامه های بلندمدتشان در سال های 
پیش رو آماده کنند. همچنین آنها توانســته اند 
توان تولیــدی کارخانه انیــاک را که از ســال 1398 
به  منظور تولید و تعمیر دستگاه های کارت خوان 

تأسیس شده، سه برابر کنند.

رهنــد هوشــمند، شــرکتی اســت کــه فعالیــت 
خــود را از ســال 1397 با نــگاه به روش هــای نوین 
پیاده ســازی نرم افــزار و همچنیــن مدل هــای 
کسب وکاری مشــارکتی آغاز کرد؛ شــرکتی که با 
تمرکز بر دیجیتالی سازی کسب وکارها و فرایندها 
بر بستر پلتفرم »ایده هوشمند« امکان توسعه 
کسب وکارهای متنوع در حوزه بانکی و پرداخت 
و خدمات غیرحضوری و بازارگاه های دیجیتالی 
را فراهــم کــرده اســت. مجیــد عبدالله خانــی، 
مدیرعامل شــرکت رهنــد هوشــمند، مأموریت 
اصلی پلتفرم »ایده هوشمند« را برعهده گرفتن 
بار فنــی و عملیاتــی پروژه هــای تحــول دیجیتال 
می داند و می گوید هدف اصلی شان ساده سازی 
فرایند تولیــد نرم افزار برای شــرکت های گوناگون 
است. او تأکید می کند که هدفشان تولید صرف 
نرم افــزار نیســت و می خواهنــد خالــق تجــارب 

دیجیتال باشند.

کسب وکار

بینوست

یکــی از شــرکت های فعــال در زمینه مشــاوره 
مدیریــت ســرمایه در بــازار رمــزارز در کشــور، 
بینوســت اســت؛ شــرکتی که فعالیت خود را 
از ســال 1398 آغاز کرد تا بــا ارائه صندوق های 
ســرمایه گذاری متنــوع ایــن امــکان را بــه افراد 
بدهد که بهترین تصمیم را برای سرمایه گذاری 
در بــازار کریپتــو بگیرنــد.  در همیــن راســتا 
بینوست ماشــین کــه یکــی از محصــولات 
مهم این شــرکت اســت، یــک تحلیلگــر داده 
مالی مبتنــی بر هــوش مصنوعی اســت که با 
حذف خطاها و احساســات انسانی، ریسک 
بازار را کنتــرل و بــه مدیریت بهینــه و معقول 
صندوق هــا کمــک می کنــد.  همایــون قمری، 
رئیس هیئت مدیره بینوست، مأموریت اصلی 
این شرکت را نه پیش بینی کوتاه مدت قیمت 
رمزارزهــا، بلکه ارائــه راهکارهــای بــه روز و امن 
برای حضــور در بــازار رمزارزها بــا تحلیل هایی 

بلندمدت و عقلانی می داند.

تفاس

سینا از آن دست بانک هایی است که اخیراً تحول دیجیتال برایش به استراتژی مهمی تبدیل شده و در این 
راستا در سال 1401 هلدینگ فناوری اطلاعات خود را برای قدم  نهادن در این مسیر تحولی ایجاد کرده است؛ 
هلدینگی که به  دنبال یکپارچه سازی و هم راستایی فعالیت های بانک سینا در حوزه فناوری اطلاعات است. 
ابراهیم محمدی، مدیرعامل تفاس، می گوید که این هلدینگ در حال حاضر بر چهار مأموریت اصلی متمرکز 
است؛ سامان دهی شرکت های زیرمجموعه ، توسعه نرم افزارهای مدنظر بانک، پیشبرد طرح تحول بانک و 
حضور در حوزه های فین تک و تجارت الکترونیکی مانند 
BNPL. محمدی می گوید  که بانک سینا در حال ساخت 
نرم افزارهایی مانند سیبانک است که دسترسی به تمام 
خدمات بانکی و پرداختی را از طریق یک اپلیکیشن برای 

مشتریان فراهم می کند.

خدمات انفورماتیک راهبر

خدمات انفورماتیک راهبر یکی از قدیمی ترین هلدینگ های ICT کشور است که از اواخر سال 1400 
بر توسعه کسب وکار و افزایش درآمدهای اجرایی اش متمرکز بوده است. حمیدرضا نائینی، مدیرعامل 
این هلدینگ، در حال حاضر مشــتریان اصلی راهبر را بازیگران صنعت اپراتوری دولت الکترونیک 

می دانــد و بیــان می کنــد بــه حضــور در حوزه های 
غیربانکی نیــز علاقه دارند. این شــرکت هم اکنون 
چهار زیرمجموعه و دو کســب وکار مســتقل دارد 
که به معتمد مالیاتی و اپراتور اول گذرگاه عمومی 

خدمات دولت نیز تبدیل شده اند. 
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  پشتیبانی، از خطوط کسب وکاری جدی آدونیس

طبق صحبت های مدیرعامل آدونیس، در سال 1402 عمده 
تمرکز این شرکت بر ارائه سرویس پشتیبانی از دستگاه های 
نصب شده به مشتریان بوده است. او می گوید پشتیبانی 
از دســتگاه ها و ارائه خدمات مطلوب به مشتری، یک خط 
تعریف شــده در ایــن شــرکت اســت کــه همیشــه پیگیری 
می شود: »بزرگ ترین مزیت یک شــرکت، فروش دستگاه 
یا انجام یک پروژه  نیســت، بلکه فرایند پشــتیبانی اســت 
که مهم ترین رکن فعالیــت آن را رقم می زنــد؛ به این ترتیب 
یکی از خطــوط جدی در شــرکت آدونیــس، ارائــه خدمات 
پشتیبانی در دوره پس از نصب و راه اندازی دستگاه ها است. 
ما درباره این بخش از کار حساسیت بالایی داریم و در این 
زمینه، تا حد زیــادی رضایت مشــتریان را جلــب کرده ایم. 

شرکت آدونیس بیش از یک دهه است که فعالیت خود را آغاز کرده و در تمام این سال ها محصولات و راهکارهای سخت افزاری 
و نرم افزاری متنوعی را در حوزه بانکی و صنعت پرداخت کشور ارائه کرده است. این شرکت که در سال ۱۴۰۲ عمده تمرکز خود 
را بر توسعه خدمات پشتیبانی و رضایت مشتریان گذاشته، در یک سال گذشته دستگاه های خودپرداز داخلی، انواع کیوسک ، 
چاپگرهای دفترچه حســاب، چاپگرهای کارت  و چک اســکنر را به ســبد محصولات خــود اضافه کرده اســت. در گفت وگو با 
محمدعلی گوگانی، مدیرعامل شرکت آدونیس، اقدامات این شرکت در سال ۱۴۰۲ و برنامه هایشان برای سال ۱۴۰۳ را مرور کردیم. به گفته او، 
اصلاح ساختار سازمانی شرکت، توسعه نرم افزار مانیتورینگ و به کارگیری روش هایی که به کاهش بهای تمام شده در ارائه سرویس ها و خدمات 

بینجامد، از اهداف آدونیس در سال ۱۴۰۳ است. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

البته اتفاق هایی که گاه و بی گاه به دلیل تأمین ارز در وضعیت کلان شــرکت رخ می دهد، 
ممکن است پشتیبانی از دستگاه ها را گاهی دچار چالش کند؛ با این حال تمام تلاش تیم 
آدونیس، ارائه خدمات مطلوب به مشتریان در حداقل زمان و با کیفیت خوب است. بر 
همین اساس، در سال 1402 بر بهبود فرایندهای کاری مان متمرکز شدیم تا بتوانیم خدمات 
مطلوبی را به مشتریان ارائه دهیم و درنهایت رضایت آنها را جلب کنیم. امیدواریم با تداوم 
این موضوع در سال های بعد نیز بتوانیم خدمت پشتیبانی را با دقت بالا و در بازه زمانی 

مدنظر مشتریان، به آنها ارائه دهیم.«
به گفته گوگانی، این شرکت علاوه بر بحث پشتیبانی، تمرکزش بر رفع نیاز مشتریان نیز 
هست و اگر مشتریان به خدمات مشاوره، ارائه دستگاه های جدید و همین طور نرم افزارهای 
جدید نیاز داشته باشند، به صورت جدی درصدد رفع آن برمی آید. او درباره اقداماتشان 
در یک سال گذشته می گوید: »سال 1402 به تولید محصولاتی پرداختیم که نیاز بانک ها 
و مشــتریانمان بود و در این راســتا تولید دســتگاه های خودپرداز داخلی، کیوســک ها  در 
مدل های مختلف، چاپگرهای دفترچه حساب، چاپگرهای کارت  و چک اسکنر را به سبد 

محمدعلی گوگانی، مدیرعامل آدونیس از  لزوم همکاری میان کسب وکارها می گوید

بدون رفاقت
 به حال خوب نمی رسیم

فاطمه شایگان

عکس: نسیم اعتمادی
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و
دی ماه ۱۴۰۲ بهسازان ملت ۲۹ ساله شد؛ شرکتی که در این سال ها به دلیل تلاشش برای توانمندسازی بانک ملت در حوزه  های 
مرتبط با فناوری اطلاعات شناخته شده و حالا می خواهد از ارائه خدمت به این بانک فراتر برود و به صورت پروژه محور با سایر 
بازیگران صنعت بانکی و پرداخت کشور، استارتاپ ها و فین تک های مختلف نیز کار کند تا با ارائه تصویری جدید از بهسازان 
ملت سی سالگی دل نشینی را برای آن رقم بزند. به همین منظور، مدیران این شرکت در سالی که گذشت تمام تمرکزشان را روی 
تغییر شیوه های شرکت داری، تفکیک بخش های مختلف سازمان، تغییر فرهنگ سازمان و ورود به پروژه های جدید و ملی گذاشته اند تا رفته رفته 
خودشان را برای تغییرات بزرگ تر آماده کنند. این شرکت در سال ۱۴۰۲ با سود ۲ هزار درصدی روبه رو بوده که نتیجه تغییر مسیر و گسترش دامنه 
فعالیت هایش بوده است؛ تغییر مسیری که به اتخاذ رویکرد مشارکت محور و تمرکز روی پروژه های سه ماهه گره خورده است. محمد صادقی، 
مدیرعامل بهسازان ملت معتقد است با کنار هم قرار دادن ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک هنوز هم کار کردن در ایران ممکن است. 
او می خواهد تمام تلاشش را بکند تا بخش منابع انسانی این شرکت را بیش از پیش توسعه دهد تا بتوانند با تکیه بر مغزافزارهایشان روی نقشه 
راهی که تعیین کرده اند، بمانند و از آن منحرف نشوند. به نظر او این منحرف شدن از مسیر می تواند بزرگ ترین چالش آنها در سال ۱۴۰۳ باشد. 

در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش با محمد صادقی را می خوانید.

گفت وگو با محمد صادقی، مدیرعامل شرکت بهسازان ملت، به بهانه 29 سالگی این شرکت

۱۴۰۲؛ سال شکوفایی مجدد 
برگشت به مسیر موفقیت

  تاب آوری؛ مهم ترین عامل توسعه شرکت ها

محمــد صادقــی ابتــدا دربــاره ورودش بــه بهســازان ملت 
صحبت می کند. او می گوید وقتی پانــزده ماه پیش به این 
شرکت آمد، آن را در وضعیت قابل قبولی دید، اما با هدف 
کمک به توســعه آن، تصمیم گرفت تغییراتی ایجاد کند؛ 
تغییراتی که به باور او باید تا قبل از سی سالگی این شرکت 
انجــام می شــده اســت. او دربــاره عملکــرد این شــرکت در 
سال های گذشته و وضعیت فعلی اش بیان می کند: »سال 

مالی ما در دی ماه به پایان رسید و بهسازان ملت شمع 
29ســالگی اش را فوت کرد تا وارد سی ســالگی شــود. به 
نظر من، این شــرکت قدمت زیــادی دارد و بــرای مردم و 
اکوسیستم بانکداری کشور، شناخته شــده است. این 
شــرکت تا به امــروز فقــط ارائه دهنده خدمــت به بانک 
ملت بوده و مشــخصه اصلی آن هم همین بوده است. 
بهســازان ملت کربنکینگ نیســت. این شــرکت تمام 
سرویس هایی را که بانک ملت نیاز دارد خودش به تنهایی 

عکس: نسیم اعتمادی

نیلوفر نادری
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۱۴۰۲ برای هلدینگ فناوری اطلاعات و نوآوری بانک تجارت )تفتا(، سال پرکاری بود. در این سال این مجموعه علاوه بر اینکه در 
حوزه های مختلف فین تک، محصولات و خدمات جدیدی ارائه داد، خدمات و محصولات پیشین خود را نیز به روزرسانی کرد. 
محمد فرجود، مدیرعامل هلدینگ تفتا، در گفت وگو با عصر تراکنش، تأکید می کند که این مجموعه هم راستا با سیاست های 
بانک تجارت با نگاهی پلتفرم محور، در مسیر بانکداری دیجیتال قدم برمی دارد. جایگزین کردن اعتبار در زنجیره های تأمین به 
 جای جریان نقدی یکی از اهدافی است که این هلدینگ در سال ۱۴۰۲ روی آن تمرکز داشته و در سال آینده نیز در راستای توسعه آن فعالیت خواهد 

کرد و از این طریق شرکت های غیردیجیتال نیز می توانند از خدمات این هلدینگ بهره مند شوند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

محمد فرجود،  مدیرعامل هلدینگ تفتا می گوید این مجموعه به دنبال توسعه حوزه اعتباری 
در زنجیره های تأمین است

نگاه پلتفرمی را جدی تر 
دنبال می کنیم

  توسعه سرویس های باجت

طبق صحبت های محمد فرجود، مدیرعامل هلدینگ تفتا، 
از آنجایی که این مجموعه فعالیت های خود را در کنار بانک 
تجارت تعریف کرده، اولویت های آن نیز تا حد زیادی مطابق 
با اولویت های این بانک در مسیر بانکداری دیجیتال است. 
او درباره فعالیت های این هلدینگ در سال 1402 می گوید: 
»اولویت ما در حوزه خدمات مشــتریان خــرد،  این بوده که 
سرویس های ارائه شــده، به شکل دیجیتال و غیرحضوری 
باشــند. اپلیکیشــن باجت در بانک تجارت بــا همین نگاه 
توســط یکی از شــرکت های زیرمجموعه ما یعنی ســیمرغ 
تجارت توسعه پیدا کرد. در سال 1402 روی این اپلیکیشن 
ســرویس هایی ماننــد وام ازدواج، مرابحــه ســازمانی، احراز 
هویت غیرحضوری، امضای دیجیتال و سفته الکترونیک 
نیز قرار گرفت. براساس سیاست مشترک ما با بانک تجارت، 
نگاه ما این بوده که در فرایندهایی که به نحوی بار اجرایی در 
شــعبه ها ایجاد می کرده، به تدریج کپی های دیجیتال آنها 
ایجاد شــود. در این زمینه  اتفاق های خوبی نیــز رقم خورده 
اســت. بــرای مثــال بیــش از 60درصــد از وام ازدواج هایــی 
که بانــک تجــارت در ســال 1402 در تهــران پرداخــت کرده، 
به صــورت الکترونیکی و بر بســتر کاملاً غیرحضــوری بوده 

است.«

  تمرکز روی حوزه اعتبار

یکی دیگر از حوزه هایی که تفتا در سال 1402 روی آن تمرکز 
داشته، اعتبار و وام دهی به شیوه های جدید بوده است. او 
در این زمینــه توضیح می دهد: »برای مشــتریان بانکداری 
شــخصی بــه کمــک شــرکت هایمان ابزارهــای مناســبی را 
فراهم کردیــم. در کنــار آن به کمــک فین تک هــا روی بحث 
لندینگ خیلی جدی کار کردیم و در تعامل میان فین تک ها 
و بانک، مجموعه شــرکت های ما کمک کردند که خدمات 
تسهیلات خرد را با مجموعه های دیگر به صورت مشترک 

انجام دهیم.«
او در ادامــه درباره مدل هــای جدیدی مانند طــرح »کالانو« 
صحبت می کند و می گوید: »کالانو یکی از طرح های بانک 

تجارت است که قدرت خرید مشتریان را در زمینه کالای بادوام افزایش می دهد و بستر آن 
کاملاً دیجیتال است؛ تمام فرایند اعتبارگیری و همچنین ضمانتی که فرد ارائه می دهد به 
شکل غیرحضوری است و در انتها نیز برای خرید کالای بادوام )لوازم خانگی، موتورسیکلت 
و...( با تولیدکنندگان به شــکل مشــترک همکاری می کنیم که این بســترها هم به کمک 

شرکت سیمرغ تجارت توسعه یافته است.«

  اعتبار در زنجیره تأمین و افزایش قدرت خرید بازیگران 

فرجود تمرکــز مجموعه تفتــا در حــوزه B2B را روی خدمات زنجیره  تأمیــن عنوان می کند 
و می گویــد از طریق این خدمــات تجربه خوبی کســب کردند و توانســتند در زنجیره های 
کسب وکاری اعتبار را جایگزین جریان نقد کنند. او در این باره می گوید: »این جایگزینی 
هم قدرت خرید را برای بازیگران زنجیره های تأمین، به ویژه در زمینه صنعت بالا می برد و هم 
اینکه تأمین کننده ها مطمئن می شوند که به پولشان می رسند. در این راستا حدود چهارصد 

شرکت به پلتفرم اکوتام اضافه شدند تا از خدمات تأمین مالی زنجیره ای استفاده کنند.«

  عبور از فاز سرمایه گذاری صرف

پرتفوی سرمایه گذاری تفتا در سال 1402 رشــد خوبی را تجربه کرده اســت. او با بیان این 
موضوع درباره سرمایه گذاری های این هلدینگ در یک سال گذشته می گوید: »سعی کردیم 
از فاز قرارداد و سرمایه گذاری عبور کنیم و با ایجاد هم افزایی، کمک کنیم تا کسب وکارهایی 
که در آنها سرمایه گذاری کردیم بزرگ شوند. برای مثال دیجی پی و آوای اطمینان که جزو 
سرمایه گذاری های سال گذشته ما بودند، امسال کسب وکارهایی را در کنار بانک تعریف 
کردند و بانک، مشتریان و خودشان از آنها منتفع شدند. سایر استارتاپ ها مانند پی بار 
و لامینگو هم که پیش از این روی آنها سرمایه گذاری کرده بودیم امسال در تعامل با بانک 

حوزه کاری شان توسعه پیدا کردند.«

  ایجاد تحولی جدی در زیرساخت

تمرکز تفتا در ســال 1402 در حوزه پرداخت نیز روی این بود که بتوانند سیستم عملیات 
PSP خود یعنی ایران کیش را هوشــمند تر کنند و یک شــبکه پایــش و مانیتورینگ برای 
آن بسازند و به سوی ابزارها و ســرویس های جدید بروند. او توضیح می دهد: »همچنین 
پروژه های متعددی مانند تی بی پلاس را داشتیم. علاوه بر این، یکی از ابزارهای جدید ما در 
حوزه پرداخت، ایجاد بستر پرداخت غیرتماسی به کمک NFC بود که اخیراً توسط ایران 

کیش رونمایی شد.«
طبق صحبت های فرجود، زیرســاخت نیز یک از حوزه های مهمی است که در یک سال 
گذشته روی آن تمرکز داشته اند: »در این زمینه، دیتاسنتر بحران ما عملیاتی شد و پروژه 
ایجاد دیتاســنتر جدید برای بانک را آغاز کردیم. در حوزه امنیت نیز پروژه های متعددی 

رضا امیرزاده
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بنیان گذاران اقساط مارکت با توجه به شناختی که از نیازهای بازنشستگان داشتند، تصمیم گرفتند برخلاف سایر مجموعه ها، 
روندهای روز دنیا و فضای دیجیتال را در اولویت قرار ندهند، بلکه روی توسعه فروشگاه های زنجیره ای کلاسیک متمرکز شوند  
تا نیازهای روزمره جامعه هدف خود، یعنی بازنشستگان را برطرف کنند؛ جامعه هدفی که بنا بر صحبت های مدیرعامل این 
شرکت بسیار بکر بوده و آنها را در ابتدای دهه ۱۳۹۰ وارد اقیانوس آبی کرده است. درواقع، آنها این نکته را درک کرده بودند که 
جامعه هدفشان تمایل زیادی به خرید اینترنتی و غیرحضوری ندارد و هنوز از روندهای سنتی پیروی می کند. به همین منظور، کسب وکار خود 
را طوری طراحی کردند که پاسخ گوی نیازها و خواسته های آنها باشد. البته این شرکت در پایان سال ۱۴۰۲ از بازارگاه آنلاین خود نیز رونمایی کرده 
و قرار است در سال ۱۴۰۳ آن را توسعه دهد. در گفت وگویی که با امین خادمی واحد،  مدیرعامل شرکت اقساط مارکت داشتیم،  علاوه بر مرور 

مسیر توسعه شان و برنامه هایی که برای آینده دارند،  درباره وضعیت لندتک ها و مصوبه مربوطه بانک مرکزی نیز صحبت کردیم.

گفت وگو با امین خادمی واحد، مدیرعامل فروشگاه های زنجیره ای اقساط مارکت
 درباره برنامه هایشان در سال ۱۴۰۳

ورود به حوزه های بیمه 
گردشگری، پزشکی و طلا

  داستان شکل گیری اقساط مارکت

اقساط مارکت یک تعاونی رفاه بازنشستگان است که فعالیت خود را از اوایل دهه 1390 آغاز 
کرده و با در نظر گرفتن جامعه هدف خود، به جای آنکه روی فضای دیجیتال متمرکز شود، 
تصمیم می گیرد خدماتش را در قالب همان مدل های سنتی ارائه دهد. امین خادمی واحد، 
مدیرعامل اقساط مارکت، با اشاره به این مسئله می گوید: »از همان سال های ابتدایی دهه 
1390 بود که با بی ارزش  شدن ریال، قدرت خرید مردم کاهش یافت و یکی از گروه هایی که 
بیش از دیگران در تأمین مخارج زندگی روزمره شان با مشکل روبه رو شدند، بازنشستگان 
بودند؛ گروهی با جمعیت حدوداً چهار میلیون نفر. در آن زمان ما چند فروشنده در غرب 
ایران بودیم که فروش اقساطی داشتیم. ما با توجه به ارتباط مستقیممان با مردم تصمیم 
گرفتیم این تعاونی را ایجاد کنیم و چند پایگاه فیزیکی با متراژ پانصد متر به بالا ایجاد کردیم 
که با تنوع بالای کالا و خدمات، قرار بود به بازنشسته ها در خرید اقساطی کالا کمک کند. 
ما با تکیه بر شناخت جامعه هدف و الزام طی کردن مسیر رشد یک کسب وکار تصمیم 
گرفتیم وارد فضای دیجیتال نشویم؛ جامعه هدف ما بازنشسته هایی بودند که در آن زمان 
با فضاهای آنلاین و دیجیتال ارتباط برقرار نکرده بودند و به خرید حضوری تمایل داشتند. 
ما هم در برابر این خواست آنها مقاومت نکردیم و به جای تمرکز بر فضای آنلاین،  تعداد 
شــعبه های فیزیکی مان را گســترش دادیم. تا اینکه در ســال 1398 به طور رسمی تعاونی 
رفاه بازنشســتگان را به عنوان شــرکت مادر تأســیس کردیــم و در ادامه با تکیه بر شــعب 
فیزیکی، تنوع و حجم خدمات، موفق به کسب تعاونی برتر کشور و پیوستن به جمع بزرگان 
خرده فروشی کشور در اتحادیه فروشگاه های زنجیره ای تحت عنوان اقساط مارکت شدیم.«

  علت ناموفق بودن برخی از لندتک ها

طبق صحبت های خادمی واحد، یکی از دلایلی که امروز شاهد بلوغ صنعت لندتک در 
ایران نیستیم و این صنعت آسیب زیادی دیده است، این است که بازیگران این صنعت، 
نقش خود را به درستی ایفا نمی کنند و لندتک ها بدون در نظر گرفتن مشکلات تأمین مالی و 
بدون کسب تجربه در حوزه بسیار تخصصی فروش اقساطی، برای ورود به فضای دیجیتال 
عجله کرده اند و این عجله کردن باعث شده اطلاعات و داده های نادرستی از مفهوم لندتک 
به دست بانک مرکزی برسد و نتیجه اش همین مصوبه آخر بانک مرکزی در قبال لندتک ها 
اســت که فعالیت آنها را محدود کرده اســت، او در این باره توضیــح می دهد: »لندتک ها 
زیرمجموعه فین تک هستند و قبل از استفاده از عنوان لندتک باید روی نوآوری های مالی 
متمرکز شــوند، در حالی که چنین کاری انجام نمی دهند و همان خدمات مالی ســنتی را 

در قالب فضای آنلاین و دیجیتــال ارائه می دهند و اگر 
روزی بانکی که منابع مالی آنهــا را تأمین می کند، کنار 
بکشــد، بقای آنها به خطر می افتد و هم به خودشــان 
و هم این حــوزه لطمــه وارد می کنند. درواقــع، برخی از 
لندتک های فعلی نه مالــک کالا و خدمات هســتند و 
نه مالک سرمایه و این یعنی با ایفا کردن نقش اشتباه 
باعث افزایش قیمت هــا می شــوند؛ در چنین فضایی 
است که بانک مرکزی مداخله می کند و قوانین جدیدی 
براساس اطلاعات ناقص و نادرست برای فعالیت آنها 

می گذارد.«
خادمی می گوید اقساط مارکت یک فروشگاه زنجیره ای 
اســت کــه تــا همیــن اواخــر هــم تأمین کننــده کالاها و 
خدمات و هم تأمین کننــده منابع مالی بــوده و در کنار 
آن با هدف حمایت از کسب وکارهای خرد، با صاحبان 
کالا و خدمات مســتقل تســویه نقدی می کرده است. 
او در این باره توضیح می دهد: »در ســالی که گذشــت 
به دلیل بی ارزش شــدن ریال مجبور شــدیم 60درصد 
از منابع مالی مان را از طریق تأمین کنندگان مالی دیگر 
تهیه کنیم. در وضعیت کنونی قیمت کالاها و خدمات 
افزایش یافتــه و مقدار ســرمایه مــا هم بی ارزش شــده 
اســت و به همین دلیــل بــرای قبــول ســرمایه از بیرون 
بسیار مشتاقیم، اما همچنان 40درصد از منابع مالی 
را خودمان تأمیــن می کنیــم و مالک کالاهــا و خدمات 
در شــعب خود نیز هســتیم که این امر ما را در جایگاه 

درستی قرار می دهد.«

  رونمایی از بازارگاه اقساط مارکت

ایــن شــرکت در ســال 1402 از طــرح ویــژه ســازمانی 
خــود رونمایــی کــرد؛ طرحــی کــه بنــا بــر صحبت های 
مدیرعاملش ایــن توانایی را دارد که در کمتر از هشــت 

نیلوفر نادری
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سال ۱۴۰۲ نقطه عطفی برای پیمان بود؛ سالی که این محصول که در دل شرکت فرابوم متولد شده بود، به یک شرکت مستقل 
تبدیل شــد و مأموریت خود را کم کردن درد پرداخت برای مشــتریان در نظر گرفت. به گفته مدیران این شــرکت، استفاده از 
سرویس دایرکت دبیت اگر در جای درست و با تجربه کاربری مناسب همراه باشد، مطابق شعار این شرکت، یعنی »پرداخت، 
این بــار لذت بخش« خواهد بــود و می تواند بــرای کاربــران لذت بخش و بســیار راحت باشــد. در گفت وگو با مهــدی معرفتی، 
نایب رئیس هیئت مدیره و میلاد مژدهی، مدیر توسعه کسب و کار پیمان، به اقداماتشان در سال ۱۴۰۲ و برنامه هایشان برای سال ۱۴۰۳ پرداختیم. 
طبق صحبت های آنها، اکنون بیش از ۸۵۰ هزار کد ملی یکتا، به عنوان مشتری پیمان، فعال اند و مشتریان سیزده بانک کشور می توانند از طریق 
پیمان پرداخت مســتقیم انجام دهند. به گفته آنها، در ســال ۱۴۰۳ در تلاش خواهند بود تعداد مرچنت هایشــان را بیشــتر کنند و در تعداد 

تراکنش هایشان افزایش سه یا چهار برابری داشته باشند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

مدیران شرکت پیمان از فعالیت هایشان در توسعه سرویس دایرکت دبیت در کشور می گویند

به لذت بخش  کردن 
پرداخت فکر می کنیم

  سال پرچالش ۱۴۰۲

طبق صحبت های مهدی معرفتی، نایب رئیس هيئت مدیره پیمان، 1402 برای این شرکت 
سال پرچالشی بود. از یک سو موضوعات مربوط به مستقل شدن پیمان از فرابوم به عنوان یک 
شرکت جدید و چالش های مربوط به جذب سرمایه گذار، ثبت شرکت، شخصیت حقوقی 
مجزا و... و از طرف دیگر نیاز به بهبود زیرساخت فنی و افزایش ظرفیت تراکنش ها را داشتند. 
او در ادامه این صحبت ها می گوید: »همچنین برنامه های توسعه بازار و افزایش مشتریان و 

بانک های طرف قرارداد موضوع دیگری بود که پیمان روی آن تمرکز داشت.«
میلاد مژدهی، مدیر توسعه کسب و کار پیمان، نیز می گوید در ســال 1402 علاوه بر مسائل 
اشاره شــده، در راســتای بهبــود تجربــه کاربــری و توســعه محصــولات هم گام هــای مهمی 
برداشته اند. او توضیح می دهد: »با مشتریان جدیدی قرارداد بستیم و به حوزه های جدیدی 

ورود کردیم که خروجی آن سال آینده در محصول پیمان نمایان خواهد بود.«

  آمار و ارقامی از پیمان

با توجه به گفته های معرفتی، در حال حاضر بیش از یک میلیون پیمــان )قرارداد پرداخت 
مستقیم( فعال دارند و روزانه بیش از 70.000 تراکنش موفق. او در این باره توضیح می دهد: 
»همچنین بیــش از 8۵0 هزار کد ملی یکتا، به عنوان مشــتری پیمان، فعال اند. مشــتریان 
سیزده بانک کشور می توانند از طریق پیمان پرداخت مستقیم انجام دهند. بیش از صد 
کسب و کار معتبر به طور مستقیم و هزاران اپلیکیشن و سرویس آنلاین به طور غیرمستقیم 
از طریق شرکای تجاری مثل وندار، بازارپی و... راهکار پرداخت مستقیم پیمان را به کاربران 

خود ارائه می دهند.«
در پیمان مجموعه ای آمار و ارقام کسب و کاری هم وجود دارد که می تواند جالب باشد. مژدهی 
درباره این آمار و ارقام می گوید: »برای مثال میزان اســتفاده از ســرویس پرداخت مستقیم 
در تمام روزهای هفته یا ســاعات شبانه روز یکسان نیست. ما بیشــترین حجم تراکنش را 

در روزهای دوشنبه داریم و ساعت 8 صبح هم معمولاً پرتراکنش ترین ساعت روز است.«

  پرداخت، این بار لذت بخش

یکی از مهم ترین مأموریت های پیمان در راستای مستقل  شدنش، آگاهی بخشی به جامعه 
درباره استفاده از خدمات دایرکت دبیت است. معرفتی می گوید در این راستا، از تابستان 
1402 واحد مارکتینگ و برندینگ پیمان را تشکیل داده اند. او توضیح می دهد: »در ابتدا یک 
کار مطالعاتی گسترده برای سنجش نیاز، دغدغه ها و نقاط درد مشتریان نهایی پرداخت 

مستقیم انجام دادیم. سپس شــروع کردیم به طراحی 
هویت برند پیمان به عنوان یک مجموعه مستقل. لوگوی 
پیمان را مبتنی بر هویت برند طراحی کردیم و از آنجایی 
که مأموریت پیمان را کم کردن درد پرداخت برای مشتری 
می دانســتیم، شــعار »پرداخت، این بار لذت بخش« را 
به عنوان تگ لاین اصلی برند انتخاب کردیم. در مرحله 
بعدی نقاط تماس اصلی مشــتریان شامل وب سایت، 
شبکه های اجتماعی و... بازطراحی شد و درنهایت هم 
در دی مــاه، با هدف توســعه روابط با مشــتریان کلیدی، 
بانک ها و اکوسیستم فین تک و استارتاپی کشور، رویداد 
رونمایی از برند پیمان را با عنوان »پیمان؛ شروعی تازه« 

برگزار کردیم.«
مژدهی نیز توضیح می دهد که علاوه بر اینها، فعالیت های 
تبلیغاتی مشــترکی با برخــی از شــرکای تجــاری اصلی 
پیمان داشتند و این رویکرد را در ســال آینده نیز دنبال 

خواهند کرد.

  اصلاح نقشه سفر مشتری

توسعه محصول پیمان تاکنون مبتنی بر بهبود تجربه 
کاربران بوده اســت. نایب رئیس هیئت مدیــره پیمان با 
بیان این موضوع می گوید: »در همین راستا نقشه سفر 
مشتریان هنگام فعال ســازی پیمان در اپلیکیشن های 
گوناگــون، اصلاح شــده و بهبــود زیادی داشــته اســت. 
به علاوه در صفحه احراز هویت کاربر، هنگام فعال سازی 
پرداخــت مســتقیم هــم بهبودهــای خوبــی از ســمت 
بانک هــای گوناگــون داشــته ایم. از طرفــی بــا ارتقــای 
زیرســاخت فنی، میانگین زمان تراکنش و پاســخ گویی 

بانک های مختلف را هم کمتر کردیم.«
مژدهــی نیــز در این بــاره می گویــد: »مــا در تیم توســعه 
کســب وکار تلاش کردیم بــا توجه به تجارب چند ســال 
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»تارا« یک سرویس دریافت و پرداخت اعتباری است که کار خود را با مشتریان سازمانی آغاز کرد و در سال ۱۴۰۲ و یک سال و 
نیم بعد از راه اندازی سرویس »الان بخر، بعداً پرداخت کن« که با کد معرف فعال می شد، خیلی پرسروصدا و با برگزاری یک 
کمپین محیطی در مترو و سطح شهر تهران از عمومی شدن این خدمت رونمایی کرد. کمپین »قرض نگیر، از تارا دستی بگیر« 
در آذرماه و دی ماه باعث شد نگاه ها در این صنعت به بازیگری معطوف شود که پشت آن گروه صنعتی گلرنگ و مدیرعاملی 
است که از »همراه کارت« و »ارتباط  فردا« و دیگر نوآوری های بانکی آمده است. پلتفرم هایی نظیر تارا در سال های اخیر رواج زیادی پیدا کرده اند. 
پایین آمدن قدرت خرید مردم از یک سو و امکاناتی که این پلتفرم ها در اختیار افراد قرار می دهند از سوی دیگر، ازجمله دلایل رواج آنهاست. 
امکاناتی که تارا به کاربرانش ارائه می دهد شامل سرویس بازگشت وجه یا خرید اعتباری با جیب خالی، از بیش از هفت هزار فروشگاه و برند 
موجود در کشور است. با وجود این، توسعه چنین سرویس هایی به ایجاد فرهنگ استفاده از آنها و تبدیل شدن سبک زندگی اعتباری به چیزی 
بیشتر از خرید قسطی بستگی دارد. در گفت وگو با حامد قنادپور، مدیرعامل تارا، درباره دستاوردها و چالش هایشان در یک سال گذشته و 

برنامه هایی که برای آینده این پلتفرم دارند، صحبت کردیم و از تلاش هایشان در راستای توسعه سبک زندگی اعتباری پرسیدیم.

سیدحامد قنادپور، مدیرعامل شرکت تارا از کمپین »دستی بگیر« تا آینده  صنعت اعتبار در ایران می گوید

وارد جریان روزمره 
زندگی مردم شده ایم

  فلسفه شکل گیری تارا

سیدحامد قنادپور که در سوابق کاری او مؤسس و مدیرعامل 
شــرکت ارتبــاط فــردا و مؤســس و رئیــس هیئت مدیــره 
شرکت های همراه کارت، فینووا، فینوتک و... دیده می شود، 
در انتهــای ســال 1399 تــارا را راه انــدازی می کنــد. او دربــاره 
حضور در این شرکت و فلسفه وجودی اش می گوید: »سال 

1399 به دنبال فلسفه بنیادین زندگی ام بودم و تصمیم داشتم کسب وکاری برای افزایش 
 BNPL رفاه مالی مردم راه بینــدازم. در آن زمان، مدل های پرداخت اعتبــاری به ویژه مدل
در دنیا در حال ترند شــدن بودند و این با باورها و آرمان های ذهنی من برای ارائه خدمات 
بانکی به عموم مردم و رفاه مالی قشر متوسط منطبق بود. به همین دلیل در مجموعه گروه 
صنعتی گلرنگ، تارا را شروع کردیم. گلرنگ با در اختیار داشتن بخش های کاملی از زنجیره 
تأمین و شبکه بسیار متنوع فروشگاهی و کالایی، بستر مناسبی برای توسعه و پایه گذاری 

عکس: نسیم اعتمادی
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  توسعه زیرساخت در همه ابعاد

طبــق صحبت های مهــدی شــیرین  آبادی، مدیر ارشــد فنی شــرکت تــارا، در ســالی که 
گذشت تمام تمرکز تارا روی سرویس BNPLشان بود و فیچرهایی را به آن اضافه کردند 
و تعداد پذیرندگانشان را نیز افزایش دادند. او می گوید: »در حال حاضر بیش از هفت 
هزار شعبه را پشتیبانی می کنیم. نکته مهم در این زمینه، حضور فروشگاه های فیزیکی 
و آنلایــن در کنار هم اســت. راه اندازی شــعب حضوری، کار بســیار دشــواری بــود که با 
اضافه شــدن هایپرمی، وال مارکت و دیلی  مارکت در سراســر کشــور بســیار گسترده تر 
هم شــد. به صورت کلی افزایــش تعــداد پذیرندگانمــان و فراهم کردن زیرســاخت های 
فنی برای این توســعه یکی از دســتاوردهای بــزرگ ما در ســال 1402 بود؛ ما دسترســی 
مردم به فروشــگاه های مختلف را برای رفع نیازهای روزمره شان ساده تر کردیم. اتصال 
ما به شخص سوم ها نیز مسئله مهمی بود که در سالی که گذشت، محقق شد.«رشد 
چندبرابری کاربــران و پذیرندگان در ســال 1402 گرچه یکی از دســتاوردهای تــارا بوده، 
اما آنها را با چالش هایی نیز مواجه کرده که شــیرین آبادی درباره شان می گوید: »رشد 
چندبرابری کاربــران و پذیرنــدگان بارگذاری های زیــادی را به همراه داشــت و مجبور به 
بهینه ســازی سیســتم هایمان شــدیم تا یک سیســتم به روز و کارآمد داشــته باشــیم. 
مردم وقتی در فروشگاه پای صندوق می روند، می خواهند کارشان سریع راه بیفتد و ما 
هم نمی خواستیم با هیچ خطای سیســتمی از سمت ما روبه رو شــوند. برای همین در 
توصیف سالی که گذشت باید بگویم که 1402 برای ما سال رشد و توسعه بود و تیم تارا 
در این سال بالغ شــد.«او درباره برنامه هایشان برای ســال جدید بیان می کند: »ما در 
حال کار کردن روی طراحی نرم افزارمان هســتیم تا به لحاظ UX و UI بهتر شود و کاربر 
احســاس راحتی بیشــتری کند. همچنیــن، فیچرهای جدیــدی به آن اضافــه خواهیم 
کرد؛ فیچرهایی نظیر خدمات BNPL و جســت وجوی محصول. به ســرانجام رساندن 
چنین اقداماتی به حضور نیروهای انسانی متخصص وابسته است و من فکر می کنم 
که بزرگ ترین چالش ما و شرکت های فناورانه دیگر در سال جدید، جذب و نگهداشت 
نیروی انسانی باشد. در کنار این می توان به تورم و مسائل رگولاتوری نیز اشاره کرد. رشد 
ما مقطعی نبوده و نمودار رشد شرکت صعودی بوده است. به همین دلیل فکر می کنم 

که سال جدید هم برایمان سال خوبی باشد.«

  رشد ۲۰درصدی تعداد کارکنان واحد رشد

آرین افشار، مدیر ارشد رشد شرکت تارا، می گوید که او و تیمش در سال 1402 روی رشد 

تارا و محصولاتــش تمرکــز کرده اند: »در ســال 1402 
بازار BNPL در ایــران داغ بود و فضــای رقابتی خوبی 
شــکل گرفت و ما نیز بــرای اینکه طبــق روندهای روز 
ایران و جهان جلــو برویم، بخش بزرگــی از تمرکزمان 
را روی این حوزه گذاشتیم. تارا یکی از سرویس هایی 
اســت که هم امکان خرید حضوری از طریق نرم افزار 
موبایلــی را فراهم کــرده و هــم در وب ســایت ها وجود 
دارد و یکپارچــه کــردن ایــن دو کار ســاده ای نبــود، 
اما در ســال 1402 محقق شــد. تیم رشــد شــرکت در 
ســال 1402 با رشــدی 20درصــدی روبه رو بــوده و این 
به توســعه خدمات ما کمــک می کند، بــرای مثال در 
سالی که گذشت توانستیم سرویس وام سازمانی را 
به اپلیکیشن تارا اضافه کنیم و می خواهیم دو فیچر 
دیگر هم به آن در ســال جدیــد بیفزاییــم. همچنین 
در سال 1402 سه سرویس جدید به تارا اضافه شده 
است.«افشــار بزرگ تریــن چالــش را در ســال 1402 
موضوع تبلیغــات می دانــد و معتقد اســت کــه اکثر 
تبلیغــات حوزه B2C چندســالی اســت که در بســتر 
شــبکه های اجتماعــی انجــام می شــود و فیلترینــگ 
و محدودیت هایــی کــه بــرای اینترنــت و شــبکه های 
اجتماعی گذاشته شــده، کار تبلیغات را دشوار کرده 
است.طبق صحبت های او، برنامه اصلی آنها در سال 
1403 بزرگ تر کردن بازار BNPL خود، بالا بردن سقف 
اعتبارهــا، ارائــه راهکارهــای B2C، ارائــه محصــولات 
جدیــد و ملموس تــر کــردن اســتفاده از تــارا اســت و 
می خواهند کاربر بتواند داده محــور خرید کند. او در 
آخر درباره چالش هایشان می گوید: »سال جدید با 
چالش منابع انسانی روبه رو خواهیم بود؛ مسئله ای 
که امروز هم با آن دست وپنجه نرم می کنیم. علاوه بر 
این با چالش توسعه زیرســاخت  ها و رقابت سالم در 

در گفت وگو با مدیران تارا، درباره عملکرد این شرکت در یک سال گذشته مطرح شد

از مقیاس پذیری با 
موفقیت عبور کردیم

تارا یکی از شرکت های لندتکی و فعال در حوزه اعتبار در بازار ایران است که رسالت خود را در افزایش رفاه مالی مردم و دادن 
اعتبار به آنها برای رفع نیازهای روزمره شان تعریف کرده است؛ رسالتی که در وضعیت رکود تورمی حاکم بر کشور، می تواند 
خدمت بزرگی به مردم و بخش تولیدی جامعه باشد؛ زیرا هم زمان با افزایش قدرت خرید مردم، اعتبار ارائه شده را هم به سمت 
خرید کالا سوق می دهد تا از تورم بیشتر جلوگیری کند. این شرکت در سالی که گذشت با برگزاری کمپین »قرض نگیر، از تارا 
دستی بگیر« به شناساندن مفهوم اعتبار به مردم کمک کرده و توانسته با افزایش تعداد پذیرندگانش و اتصال به مجموعه های بزرگ سهم بازار 
بیشتری به دست آورد و دسته بندی خدمات و کالاهای تحت پوشش خود را بیشتر کند. بنا بر صحبت های مدیران این شرکت، عمده تمرکزشان 
در سال جدید روی توسعه نظام اعتباری شان خواهد بود. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با مهدی شیرین  آبادی، مدیر ارشد فنی؛ آرین 

افشار، مدیر ارشد رشد؛ رضا معینیان، مدیر فروش سازمانی و امین حسینی، مدیر توسعه کسب وکار شرکت تارا می خوانید.

نیلوفر نادری
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  قابل فهم کردن مفهوم اعتبار

بنا بر صحبت هــای ایمان مشــعلچیان، مدیــر مارکتینگ 
و برند شــرکت تــارا، 1402 بــرای آنها ســال مهمی بــوده و با 
اینکه سال های گذشــته در حوزه B2B بســیار موفق عمل 
کرده اند، اما مقیاس پذیر کردن کسب وکارشــان قرار نبوده 
از این مســیر بگــذرد و بــا اعمال تغییراتــی حــوزه B2C این 
کسب وکار را گسترش داده  اند. او در این باره اظهار می کند: 
»ما زیرســاخت فنــی و مالی لازم بــرای مقیاس پذیــر کردن 
کسب وکارمان را داشتیم و دقیقاً همه عوامل برای افزایش 
آگاهی از ســرویس BNPL تارا فراهم بــود. مرحله به مرحله 
مسیرB2C  را در تارا پیش بردیم و آن را آزمودیم تا اینکه در 
آذرماه کمپین محیطــی »قرض نگیر، از تارا دســتی بگیر« 

را شــروع کردیــم. ایــن ســرویس، تــا قبــل از مــرداد 1402 
یک ســرویس ریفرال بود و برای عموم باز نبود. هم زمان 
با بازگشــایی درهای این ســرویس بــرای عموم مــردم، در 
کانال هــای مختلف و محدودتر شــروع به اطلاع رســانی 
کردیــم و مرحله به مرحلــه ســرویس را آزمودیــم و بهبود 

دادیم. در مردادماه نیز طراحی کمپین را آغاز کردیم.«
چالش اصلی BNPLها در ایران انتقال مفهوم اعتبار به 
عموم مردم است. نتایج تحقیقات بازار تارا نشان می داد 
که مردم با این مفهوم آشنا نیستند و باید به آنها توضیح 
داده شود که »الان بخر، بعداً پرداخت کن« دقیقاً به چه 
معناست. مشعلچیان با بیان این موضوع می گوید: »با 
وجود اینکــه مفاهیم وام، تســهیلات، قرض الحســنه و 

در گفت وگو با ایمان مشعلچیان، مدیر مارکتینگ و برند تارا درباره فعالیت های سال جدید این شرکت مطرح شد

از تارا بیشتر خواهید شنید
BNPL یکی از سرویس های پرطرف دار و روندی است که در سال های اخیر در دنیا فراگیر شده و به افراد و سازمان ها این امکان 
را می دهد که به صورت اعتباری، نیازهای روزمره خود را برطرف کنند. با این حال، این سرویس آن طور که باید در ایران شناخته 
نشده و هنوز افراد زیادی در جامعه با آن آشنایی ندارند. به همین دلیل تارا در سالی که گذشت تمام هم وغم خود را روی توسعه 
این سرویس و شناساندن آن به عموم مردم گذاشت و با ورود بدون محدودیتش به حوزه B2C مسیر توسعه خود را تغییر داد. 
در این راستا نیز در پاییز ۱۴۰۲ کمپینی را تحت عنوان »قرض نگیر، از تارا دستی بگیر« شروع کرد که تلاشش، ارائه تعریفی از اعتبار به زبانی 
ساده و صمیمی به مردم بود. در گفت وگویی با ایمان مشعلچیان، مدیر مارکتینگ و برند شرکت تارا، به این کمپین، اهدافی که داشت و نتایجی 
که به دست آورد، پرداختیم. به گفته او ،  تارا در این کمپین تلاش کرد یک مفهوم پیچیده و گنگ را که سؤالات زیادی را در ذهن مخاطب ایجاد 
می کرد به یک مفهوم ایرانی، قابل درک و البته صمیمی تبدیل کند و درنهایت از نتایجی که به دست آورده اند نیز راضی هستند. در ادامه گزارشی 

از این گفت وگو را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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عباس تمیزی یکی از مدیرانی است که از سال ۱۳۸۹ تا کنون در شرکت توسن در حال فعالیت است و قبل از اینکه معاون توسعه 
بازار و ارتباط با مشتریان این شرکت شود، در سمت های دیگری مانند معاون طرح و برنامه و مدیر فروش و امور مشتریان توسن 
فعالیت داشته است. بنا بر صحبت های او، بخش فروش و ارتباط با مشتریان این شرکت در سالی که گذشت به بخش بزرگی 
از اهداف برنامه های مدنظر دست یافته است و از پس چالش هایی نظیر تطبیق دادن استراتژی ها با الزامات ابلاغی بانک مرکزی 
و تغییرات درون سازمانی متأثر از ورودشان به فرابورس برآمده است و برای توسعه همکاری های تجاری، ارائه راهکارهای مبتنی بر هوش مصنوعی، 
همکاری با بانک ها در بستر بانکداری دیجیتال، ارائه راهکارهای هوش تجاری در زمینه انرژی، ارائه Core بانکی نئوبانک و... آماده شده است. 
البته اجرای این برنامه ها در گرو همکاری رگولاتور و رفع چالش هایی نظیر توسعه منابع انسانی و کاهش تورم است. در گفت وگویی که با عباس 
تمیزی، معاون توسعه بازار و ارتباط با مشتریان توسن، داشتیم، به آنچه در سال ۱۴۰۲ بر آنها گذشــته و برنامه هایی که برای توسعه بازار این 

شرکت دارند، نگاهی انداختیم که در ادامه آن را می خوانید.

عباس تمیزی، معاون توسعه بازار و ارتباط با مشتریان توسن درباره عملکرد یک ساله بخش فروش این 
شرکت می گوید

۱۴۰۲، سالی توام 
با موفقیت بود

 تلاش برای جلب رضایت سهامداران و مشتریان

برخلاف سال  1401، یک سال گذشته برای کسب وکارها، 
نسبتاً خوب بوده و توانسته اند به بخش بزرگی از اهداف 
و برنامه هایشان دست پیدا کنند. عباس تمیزی، معاون 
توســعه بــازار و ارتباط با مشــتریان توســن، با اشــاره به 
این موضوع می گوید: »1402 برای ما ســال ســخت، اما 
موفقیت آمیزی بود و گرچه در تأمین نیازهای مشتریان 
خود با چالش های زیادی مواجه بودیم، اما فکر می کنم 
درمجموع عملکرد قابل قبولی داشــتیم و خوشــحالیم 
که توانســتیم بــه برنامه هــا و تعهــدات خود نســبت به 
مشــتریان و ســهامداران شــرکت در ســطح مناســبی 
پایبند بمانیم و آنهــا را محقق کنیم. امســال در بخش 
فــروش شــرکت عملکرد خوبــی داشــتیم که اثــر مثبت 
آن در گزارش هــا و صورت هــای مالــی شــرکت مشــهود 
است و امیدوارم به عنوان یک شــرکت بورسی رضایت 

سهامدارانمان را تأمین کرده باشیم.«

 مسئله چگونگی تداوم است، نه کربنکینگ

یکــی از حوزه های کســب وکاری کــه به نظر می رســد در 
ایران اشباع شده، فروش کربنکینگ است؛ حوزه ای که 
توســن نیز به صورت تخصصی در آن فعالیت می کند. 
تمیزی درباره رویکردشان به این مسئله و استراتژی که 
می خواهند برای تداوم ارائه این محصول داشته باشند، 
بیان می کند: »تنظیم هر نوع استراتژی برای فروش باید 
تابع درک و تحلیل نیازمندی های مشتریان و بازار باشد. 
درواقع، به جای اینکه تمرکزمــان را روی ارائه خدمات و 
محصولات خود بگذاریم، باید به فکر ارائه راهکار برای 
رفع نیازهای مشتریان و فراتر از آن، رفع نیازهای جامعه 

باشیم. در همین راستا باید بگویم که مسئله و نیاز امروز بانک های ایران کربنکینگ 
نیست و این چگونگی تداوم و رشد کسب وکار بانکداری در محیط پرتلاطم اقتصادی 
اســت که اهمیــت دارد. اولویــت جامعه هــم این اســت که خدمــات مالــی و بانکی 
منعطف، اختصاصی شــده و دارای ارزش افــزوده واقعی دریافت کنــد. درنتیجه اگر 
بخواهیم نگاهی تخصصی و فنی به راهکارها داشته باشیم، باید به سمت چابکی، 
انعطاف پذیری و هوشــمندی بیشــتر حرکت کنیم و شــکل کســب وکارمان را هم به 
سمت وسویی بکشانیم که در مشــارکت در هزینه ها، ریســک ها و درآمدها تکامل 
پیدا کند. توجه به این نکات مصالح کافی را برای تدوین اســتراتژی  جدید توسن در 
اختیار ما قرار می دهد. همچنین باید توجه داشت که ارائه خدمت مالی هوشمند 

و نوآورانه لزوماً به مرزهای صنعت بانکی محدود نمی شود.«

 وابستگی ارائه Core بانکی نئوبانک به تغییر رویکرد رگولاتور

همان طور که گفته شــد، توســن یکی از بازیگران فعال در حوزه کربنکینگ کشــور و 
ارائه دهنده راهکارهای نوین بانکی است و بدیهی است که با شکل گیری نئوبانک ها 
و تغییر ساختار بانک ها، بخواهد Core بانکی نئوبانک نیز ارائه دهد. تمیزی درباره 
فعالیتشان در این حوزه می گوید: »توسن به عنوان یکی از بازیگران اصلی در تأمین 
راهکارهــای نویــن بانکــی، علاقه مند بــه فعالیت در ایــن زمینــه اســت و راهکارهای 
جامعی را طراحی و ارائه کرده است و برنامه های مفصلی برای آینده دارد، اما به باور 
من فعالیت در این بخش خاص چه از منظر رگولاتور، چه از منظر نحوه شکل دهی 
به کســب وکار، پیچیدگی هــای خاصــی دارد کــه پرداختن بــه آنها مجال بیشــتری 
می خواهد. به نظر من، ما در این حوزه ظرفیت بسیار بالایی داریم و نیازهای موجود 
نیز گسترده است و در آینده شاهد تحولات بسیار زیادی در این بخش خواهیم بود. 
به همین دلیل نقش و رویکرد رگولاتور نیز در مواجهه بــا این حوزه باید بازتعریف و 

اصلاح شود.«

 چالش رشد سریع

چالش های کسب وکارهای فعال در کشور، معمولاً یکسان است و به مسائلی نظیر 
رگولاتوری، نبود زیرساخت های کافی، تأمین منابع مالی و جذب و نگهداشت نیروی 
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شرکت پرداخت الکترونیک سپهر در ماه های اخیر در کنار ریبرندیگ خود، از اپلیکیشن جدیدی با نام »پاسینو« نیز رونمایی کرد؛ 
اپلیکیشنی که تولیدکنندگانش روی پذیرندگان سپهر که عمدتاً از نسل هزاره و ایکس هستند سرمایه گذاری کرده اند و به فکر ایجاد 
یک سوپراپلیکیشن نیز نیستند، اما اتخاذ چنین تصمیماتی به این معنا نیست که آنها از روندهای روز دنیا پیروی نمی کنند. اتفاقاً 
قرار است در سال جدید روی توسعه تعدادی از خدمات غیرمالی و همچنین بهره مندی از فناوری NFC یا همان سیستم کهربا روی 
پاسینو کار کنند. در گفت وگو با علی پیکانی، رئیس اداره توسعه محصول و نوآوری شرکت پرداخت الکترونیک سپهر، از شکل گیری و ویژگی های 
پاسینو و برنامه هایی که برای سال ۱۴۰۳ دارند، پرسیدیم. به گفته او، آنها در سال جدید می خواهند پرداخت  بدون حضور کارت و استفاده از رمزریال 

یا همان ریال دیجیتال را به پاسینو اضافه کنند و از مزایای احراز هویت دیجیتال و افتتاح حساب آنلاین در نئوبانک صادرات نیز بهره ببرند.

گفت وگو با رئیس اداره توسعه محصول و نوآوری پرداخت الکترونیک سپهر درباره اپلیکیشن »پاسینو« 
و برنامه هایی که برای توسعه آن دارند

بر پرداخت های 
بدون حضور کارت متمرکزیم

 پاسینو؛ ارائه دهنده خدمت به تمام نسل ها

29 آبان مــاه 1402 شــرکت پرداخــت الکترونیک ســپهر در 
دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت 
از اپلیکیشن پاسینو، باشگاه مشتریان پاسِ تو و همچنین 
هویت بصری و لوگو جدید خود رونمایی کرد. پاسینو نامش 
را از ترکیب دو واژه پــاس و نوآوری )پاس به تعبیری اختصار 
از پرداخــت الکترونیــک ســپهر و بــه تعبیری دیگــر معرف 
راهکارهای پرداخت امن ساده است( گرفته و با اپلیکیشن  
قبلی این شرکت تفاوت هایی دارد. علی پیکانی، رئیس اداره 
توســعه محصول و نــوآوری شــرکت پرداخــت الکترونیک 
سپهر، در این باره توضیح می دهد: »پاسینو با هدف تسهیل 
زندگی روزمره افراد و کاهش دغدغه های مالی آنها طراحی 
شــده اســت؛ اپلیکیشــنی که با قرار گرفتن در کنار پاس تو، 
باشگاه مشتریان و پذیرندگان دستگاه های کارت خوان این 
شرکت، خدمات جدید و نوآورانه ای را به افراد ارائه می  دهد. 
پاســینو بــه  عبارتــی نتیجــه برندســازی مجــدد و نوســازی 
اپلیکیشن قبلی این شرکت با نام پاس است و با تغییراتی 
که در آن انجام شده، آماده ارائه خدمت به مشتریان است. 
مشتریانی که در دسته نخست پذیرندگان سپهر و بیشتر 
آنها از نســل هــزاره و ایکس انــد و در دســته دوم کاربرانی از 
نسل زد هستند. پذیرندگانی که از دستگاه های کارت خوان 
ما استفاده می کنند، می توانند برحسب میزان استفاده  از 
دستگاه کارت خوان و عملکردشان امتیاز بگیرند، همچنین 
کاربران اپلیکیشن پاسینو نیز براساس استفاده از خدمات 
مختلف اپلیکیشن امتیاز دریافت می کنند؛ این امتیازها 
در باشگاه مشتریان و کسب وکار پاس تو قابل رؤیت است 
و امکانی فراهم شده تا این امتیازها به ریال تبدیل شوند و 
کاربران بتوانند مجدداً از طریق کیف پول دیجیتال پاسینو 
نسبت به خرید و استفاده از خدمات اپلیکیشن اقدام کنند 
یا از طریــق QR روی دســتگاه های کارت خــوان خرید انجام 
دهند. ما می خواهیم از پتانسیل شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ صاد نیز استفاده کنیم و در کنار پروژه های فعالی 
مثل خدمــات اعتبــاری BNPL  و مطالعــه و تحقیــق درباره 
دستیار مدیریت مالی شخصی هوشمند، از مزایای احراز 

هویت دیجیتال و افتتاح حساب آنلاین نئوبانک صادرات در پاسینو نیز بهره ببریم و سهم 
پررنگ تری در ارائه خدمات به مشتریان بانک صادرات داشته باشیم.«

 مسیر توسعه پاسینو

خلق یا برندسازی مجدد یک محصول کار ساده ای نیست و کسب وکارها برای اینکه بتوانند 
در مسیر توسعه درستی قرار بگیرند، باید وقت و انرژی زیادی را برای شناخت نیازهای بازار 
و طراحی محصول متناسب با آن صرف کنند. پیکانی با اشاره به این موضوع درباره مسیر 
توسعه پاسینو در یک سال گذشته بیان می کند: »در گام اول چندین پژوهش  انجام شد 
تا ببینیم سایر شرکت های همتا و رقیب ما و همچنین فین تک ها از چه روندهایی پیروی 
می کنند و به  عبارتی نیاز امروز بازار چیست و چگونه می توانیم خدماتی ارائه دهیم که ما را 
از آنها متمایز کند. از طرف دیگر، سرویس های بین المللی صنعت پرداخت را هم بررسی 
کردیم تا ببینیم در دنیا چه می گذرد و درنهایت با در نظر گرفتن زیرساختی که داشتیم و 
امکان هایی که برای توسعه به ما می داد، پاسینو را خلق کردیم. تیم دیگری به صورت هم زمان 
روی مسائل مربوط به تجربه کاربری متمرکز بود. همکاران ما در بخش توسعه نرم افزار روی 
کاربست روش های به روز دنیا متمرکز شدند، تیم روابط عمومی نیز روی تبلیغ محصول و 
شناساندن آن به دیگران کار کرد و واحد امنیتمان نیز کوشید امنیت این محصول را تأمین 
کند و درنهایت توانستیم از پاسینو در دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های 

پرداخت رونمایی کنیم.«

 ورود به فضای گیمیفیکیشن

اپلیکیشــن جدید شــرکت پرداخت الکترونیک ســپهر علاوه بر خدمات پایه ای بانکی و 
پرداخت، سرویس های متعدد دیگری مانند خدمات بیمه دیجیتال، سلامت دیجیتال، 
فرهنگ و هنر و خدمات در محل را هم در دستور کار خود قرار داده که در آینده توسعه داده 
می شود. پیکانی در این باره می گوید: »برخی از این خدمات همین حالا هم ارائه می شوند، 
اما هدف ما این اســت کــه با پارتنرهای بیشــتری وارد همکاری شــویم و بــا افزایش تعداد 
قراردادهایمان، سبد محصولاتمان را هم ارتقا دهیم تا کاربران حق انتخاب بیشتری برای 
استفاده از خدمات داشته باشند. علاوه بر این، یک بازی نیز به پاسینو اضافه می شود که از 
بین بازی های نوستالژیک انتخاب خواهد شد و ما را وارد فضای گیمیفیکیشن خواهد کرد. 
فضای بازی مدنظر ما این امکان را برای افراد فراهم می کند که با بازی  کردن امتیاز بگیرند و 
از آنها در باشگاه مشتریان استفاده کنند. این همان وجه تمایز ما با سایر اپلیکیشن های 

مشابه است که ما را نسبت به آنها نوآورتر می کند.«

 استفاده سیصد هزار پذیرنده از پاسینو

پاسینو که کار خود را از دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت شروع 
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کرده، هنوز آن طور که باید وارد بازار نشده تا بتوان از آمارهایی نظیر سهم بازار آن صحبت 
کرد. با وجود این، بنا بر صحبت های پیکانی این اپلیکیشن به پشتوانه سیصد هزار پذیرنده 
شرکت پرداخت الکترونیک سپهر جلو رفته و در حال حاضر این تعداد مشتری را داراست 
و در مقایسه با رقبای فعلی اش بسیار جوان است. او معتقد است این اپلیکیشن چابک، 
خلاق، نوآور، قابل اعتماد، جســور و منعطف اســت و آینده روشــنی خواهد داشت. این 
اپلیکیشــن در دو نســخه اندروید و تحت وب )PWA( مخصوص کاربران سیستم عامل 

iOS انتشار یافته است.

 پاسینو، سوپراپلیکیشن نیست

در سال های اخیر سوپراپلیکیشن ها به یکی از روندهای صنعت پرداخت تبدیل شده اند 
و بیشتر شرکت ها به دنبال این هستند که سوپراپلیکیشن های خود را ایجاد کنند و از این 
طریق سهم بازار خودشان را افزایش دهند، اما پیکانی اظهار می کند که پاسینو قرار نیست 
یک سوپراپلیکیشن باشــد. او در این باره می گوید: »تمرکز ما بیشــتر روی ارائه خدماتی 
بوده که یک زنجیره ارزش خوب برای مشتریان بالقوه ایجاد کند و در وهله دوم مشتریان 
دیگر را هم دربربگیرد. هر پذیرنده  می تواند از طریق منوی پذیرندگان خود در اپلیکیشن 
پاسینو پایانه های خود را مدیریت کند، سوابق تراکنشی اش را ببیند و گزارش آن را دریافت 
کند. همچنین در صورت بروز مشکل یا داشتن درخواست برای دستگاه  کارت خوان خود 
می تواند بدون معطلی از طریق پاسینو اقدام به ثبت تیکت کند. تمامی پذیرندگان سپهر از 
طریق باشگاه مشتریان پاس تو می توانند از سرویس های ارزش افزوده بهره مند شوند؛ برای 
مثال پذیرندگان دستگاه های کارت خوان اندرویدی می توانند با مصرف امتیازات باشگاه 
خود، نرم افزار صندوق فروشگاهی دریافت کنند. این روزها خرید آنلاین حرف اول را می زند 
و به همین منظور با کمک و همکاری ســایر همکاران معاونت توسعه کسب وکار سپهر، 
فروشگاه ساز آنلاین سپهراستور که محصول مشترک ما و یکی از شرکای تجاری مان است 
ایجاد شد که به پذیرندگان فروشگاه های فیزیکی اجازه می دهد از طریق پاس تو، فروشگاه 

مجازی نیز داشته باشند.«

 تأمین امنیت پاسینو

توســعه نرم افزار پیچیدگی ها و چالش های خاص خود را دارد. پیکانی درباره چالش های 
تولید پاسینو می گوید: »هزینه ابزارهای ایمن سازی که امنیت سایبری یک نرم افزار را تأمین 
می کنند، بسیار زیاد است و چیزی هم نیســت که بتوان از آن چشم پوشید و باید حتماً 
برایش هزینه کرد تا جلوی اتفاق های ناگوار آینده را گرفت. بنابراین تأمین هزینه های لازم 
برای تأمین امنیت پاسینو یکی از بزرگ ترین چالش های ما در خلق و توسعه این اپلیکیشن 
بود. علاوه بر این، خود توسعه اپلیکیشن هم کار ساده ای نبود و زیرساخت هایی لازم داشت 

که باید ایجاد می شدند. تمام همکاران فنی ما برای توسعه 
زیرساخت  ها بسیج شده بودند و با بیشترین بهره وری کار 

می کردند تا در وقت و هزینه صرفه جویی کنیم.«

 جذب کاربر

بنا بر صحبت های رئیس اداره توســعه محصول و نوآوری 
شــرکت پرداخت الکترونیک ســپهر، آنها برنامه هایی هم 
برای جذب کاربر بیشتر دارند و در همین راستا می خواهند 
کمپینــی راه بیندازنــد کــه با حمایــت دفاتــر ،  نماینــدگان و 
پشتیبان های این شرکت در سراسر کشور انجام می شود. او 
درباره مختصات این کمپین توضیح می دهد: »این کمپین، 
»معرفی به دوســتان« نام دارد و هم بــه معرفی کننده و هم 
به معرفی شــونده مبلغی را هدیه می دهد کــه در کیف پول 
دیجیتال آنها در پاسینو قرار می گیرد. علاوه  بر این کمپین، 
اقدامــات دیجیتال مارکتینــگ 360 درجــه را هــم در برنامه 
بازایابی خود داریم که در سال آتی روی آن متمرکز می شویم و 
قرار نیست خیلی در فضای تبلیغات محیطی به دنبال کاربر 

بگردیم و تمرکزمان روی فضاهای دیجیتال است.«

 اضافه کردن سامانه کهربا به پاسینو

طبق گفته هــای او، پاســینو قرار اســت در ســال 1403 روی 
پرداخت هــای بــدون کارت متمرکــز شــود و ســامانه کهربا 
بــا فنــاوری NFC را هــم بــه پاســینو اضافــه کننــد. بــه بــاور 
پیکانــی، فضــای نظام هــای بانکــی و پرداخــت در دنیــا بــه 
سمت سافت پوز می رود و ما هم در ایران باید از این روندها 
اســتفاده کنیم تا هزینه های عملیاتی و سرمایه ای کاهش 
پیدا کند و در عین حال محصول ایمن تر و با تجربه کاربری 
بهتری را هم به مشتریان تحویل داده شود. او درباره دیگر 
برنامه هایشان در سال 1403 نیز صحبت می کند: »بین ما 
و شرکت ققنوس در دهمین همایش بانکداری الکترونیک 
و نظام هــای پرداخت یک تفاهم نامه  امضا شــد کــه درباره 
استفاده از رمزریال بود و قرار است در سال پیش رو بیشتر 

روی این حوزه تمرکز کنیم.« 

کسب وکار

عکس: نسیم اعتمادی
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ایده ساخت پلتفرم »مینی کالا« توسط شرکت مبتکر از اواخر سال ۱۳۹۹ شکل گرفت؛ پلتفرمی که بخشی از یک اکوسیستم 
بزرگ تر به نام »مینی شهر« است که شامل مجموعه ای از اپلیکیشن ها و پلتفرم ها برای شکل گیری یک شهر هوشمند با رویکرد 
یکپارچه است. مینی کالا با تمرکز بر شــبکه فروش غیرمتمرکز، اولین بخش از این اکوسیستم است که با ایجاد یک بستر، 
هزینه های ایجاد زیرساخت های لازم برای راه اندازی و توسعه فروش آنلاین را به صفر می رساند. درواقع فروشنده در مینی کالا 
به راحتی به یک بستر آنلاین آماده برای ارائه محصولاتش دسترسی دارد. اخیراً نیز نسخه ششم این پلتفرم منتشر شده است که تغییرات 
زیادی داشــته اســت. یکی از تغییرات اساســی آن نیز برای فروشــنده ها، رایگان شــدن ایجاد فروشــگاه و صفر شــدن کارمزد فروش است. در 
گفت وگویی که با مهدی مقیمیان، مدیرعامل مینی کالا داشتیم، به فعالیت هایشان در سال ۱۴۰۲، تغییر و تحولات نسخه جدید و برنامه هایی 
که برای سال ۱۴۰۳ در دستور کار دارند، پرداختیم. به گفته او، مینی کالا در سال جدید می خواهد با بهره مندی از سرویس مینی پی و توسعه 
سرویس خرید اعتباری و فروش اقساطی این امکان را برای فروشنده ها فراهم کند که بازار گسترده و مخاطب بیشتری را به سمت خود جذب 

کنند و درنتیجه فروش خود را افزایش دهند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

مهدی مقیمیان، مدیرعامل مینی کالا از اقدامات این شرکت در یک سال گذشته می گوید

مینی پی، مهم ترین 
دستاورد ۱۴۰۲ ما بود

  راه اندازی چند سرویس

مینی کالا در ســال 1402 تمرکز خــود را بر راه انــدازی چند 
سرویس اصلی گذاشت که اکثر آنها روندهای بازار تجارت 
الکترونیکی 2023 بودند. مهدی مقیمیــان، بنیان گذار و 
مدیرعامل مینی کالا با بیان این موضوع می گوید: »اولین 
محور، راه انــدازی بخش ویدئو مارکتینگ یا اینفلوئنســر 
مارکتینگ بود کــه در پــی آن مجبور بــه ســرمایه گذاری و 
راه اندازی اســتودیو مینی کالا شدیم. این استودیو مجهز 
و مناســب تولیــد محتــوای ویدئویــی و صوتی اســت و ما 
ســعی کردیم افراد مجــرب در این حــوزه را کنــار هم جمع 
کنیم تا محتوایی در شأن خریداران تولید کنند. محور دوم 
تمرکز ما در سال 1402، ایجاد مدل های درآمدی جانبی به 
هدف رایگان کردن ســرویس های اصلی، مانند راه اندازی 
و کمیســیون از فروش بود. محور ســوم تمرکزمــان در این 
سال ایجاد بستر ارائه تبلیغات هدفمند برای فروشنده ها 
و محــور چهــارم ارائــه خدمــات خریــد اعتبــاری و فروش 

اقساطی بود.«

  تغییرات نسخه ششم

اخیراً نسخه ششم مینی کالا منتشر شده است؛ نسخه ای 
که تغییرات زیادی داشته و به گفته مقیمیان اولین تغییر 
اساســی آن، رایگان شــدن ایجاد فروشــگاه و صفر شــدن 
کارمزد فروش برای فروشنده ها است. مدیرعامل مینی کالا 
درباره این تغییر می گوید: »قطعاً این تغییر باعث ایجاد 
انگیزه بیشتر برای فروشنده ها خواهد شد. علاوه بر این، 
در نســخه ششــم مینی کالا ســرویس ویدئــو مارکتینگ 
برای معرفی و فروش کالا اضافه شــده اســت که می تواند 
مینی کالا را به یک مرجع تخصصی معرفی و فروش کالا 

تبدیل کند.«
طبق صحبت های مدیرعامل مینی کالا، تسویه حســاب 

فروشــنده ها نیز در این نســخه تغییر کرده و سرویس تســویه آنی به پلتفرم مینی کالا 
اضافه شده است. مقیمیان درباره این سرویس توضیح می دهد: »سرویس تسویه آنی 
باعث شده فروشنده ها در ســریع ترین زمان ممکن بعد از اتمام فرایند خرید هزینه را 
دریافت کنند. درواقع در این نسخه فروشنده ها با دریافت مینی کارت می توانند مبلغی 
را که درخواست تسویه و دریافت آن را دارند، به صورت آنی دریافت کنند یا به عبارت 
دیگر بعد از دریافت رضایت خریدار از کالای ارسال شده توسط فروشنده، به صورت آنی 
امکان انتقال وجه و تسویه برای فروشنده ها فراهم شده است، تا به نقدینگی و سرمایه 

در گردش فروشنده ها لطمه ای وارد نشود.«
به گفته مقیمیان امکان ویژه  دیگری که به نسخه ششم مینی کالا اضافه شده است، 

ارسال رایگان تمام کالاها به خریداران است. 

  ارائه سرویس خرید اعتباری و پرداخت اقساطی

مدیرعامل مینی کالا بر این عقیده اســت که مهم ترین دســتاورد این شــرکت در سال 
1402، ارائه سرویس خرید اعتباری و پرداخت اقســاطی مینی پی بوده است. او درباره 
این ســرویس می گوید: »ویژگی اصلی ســرویس خرید اعتبــاری و پرداخت اقســاطی 
اضافه شده به مینی کالا این است که فروشنده ها به راحتی شرایط فروش اقساطی خود 
را تنظیم می کنند و مینی کالا نیــز پرداخت و وصول اقســاط را تضمین می کند؛ به این 
ترتیب هر فروشنده ای به دور از هر نوع پیچیدگی  می تواند وارد بازار BNPL شود و کالای 
خود را به صورت اقساطی بفروشد.« هدف مینی کالا افزایش قدرت فروشنده ها است. 
مقیمیان با بیان این موضوع می گوید: »هرکســی که کالایــی را تولید یا تأمین می کند، 
هدفش از راه اندازی فروشگاه یا ایجاد وب سایت یا حضور در شبکه های اجتماعی صرفاً 
این اســت که فروش خود را افزایش دهد و به تعداد فاکتورهایش اضافه کند. ما نیز در 
مینی کالا ســعی کردیم هزینه های فروشــنده برای ورود به حوزه تجــارت الکترونیک و 
اقتصاد دیجیتال را به صفر برسانیم و کمک کنیم با ابزارهای بازاریابی، ازجمله سرویس 
تبلیغاتی ویدئــو مارکتینگ یا ســرویس هوش مصنوعــی مینــی کالا، ذائقه کاربــران را 
شناسایی و براساس سلیقه آنها صفحه  کاوش را چیدمان کنند. این ویژگی باعث بیشتر 

دیده  شدن محصولاتشان برای افرادی می شود که احتمال خرید آنها بیشتر است.«

  ویژگی هایی در حمایت از خریداران

در نسخه ششم مینی کالا ویژگی هایی در حمایت از خریداران نیز اضافه شده است.
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اسفندماه ۱۴۰۲، توسن تکنو وارد ســال چهاردهم فعالیت خود شــد. به گفته محمد مظاهری، از نظر هیئت مدیره سالی که 
گذشت، نقطه عطف فعالیت های توسن تکنو بود. در تابستان ۱۴۰۲، مدت ها برنامه ریزی و ایجاد آمادگی در شرکت برای ورود 
به بازار سرمایه به ثمر نشست و برگزاری جلسات معارفه و درنهایت عرضه عمومی سهام »فن افزار« در بازار فرابورس منجر به 
رقم  خوردن اتفاق خاطره انگیز سهامی عام  شدن شرکت و ورود سهامداران جدید به چرخه مالی این شرکت شد. در گفت وگویی 
که با محمد مظاهری، مدیرعامل توسن تکنو، داشتیم از دستاوردهای این شرکت در یک سال گذشته و برنامه هایشان برای سال ۱۴۰۳ پرسیدیم. 
مظاهری که اخذ گواهی دانش بنیان برای راهکارهای پرداخت الکترونیک را دستاورد بزرگ این شرکت در سال ۱۴۰۲ می داند، می گوید به عنوان 
یک کسب وکار فناور، در کنار ارتقای فناوری و متناسب با نیاز بازار، به لاین های جدید کسب وکاری فکر می کنند و امیدوارند در سال ۱۴۰۳ نیز 

بتوانند به توسعه راهکارهایشان ادامه دهند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

در گفت وگو با محمدمظاهری، مدیرعامل شرکت توسن تکنو درباره تمرکز این شرکت در سال آینده مطرح شد

 توجه ویژه به قابلیت های
پلتفرم اندرویدی

عکس: نسیم اعتمادی

 گام بلند توسن تکنو در بومی سازی محصولات سخت افزاری

توسن تکنو طی سال های گذشته در راهکارهای بانکی و کسب وکار هوش مصنوعی »آرتین«، 
موفق به دریافت گواهی دانش بنیان شده بود. محمد مظاهری، مدیرعامل توسن تکنو، درباره 
اقداماتشان در سال 1402 می گوید: »در یک سال گذشته تلاش کردیم در ادامه سیاست های 
همراهی خود با مشــتریان و راحت  کردن خیال آنها از بابت تولید به موقــع و مقرون به صرفه 
محصول و تأمین قطعــات لازم، با تجهیز تیم تحقیق و توســعه ســایت تولیــد، روی دریافت 
گواهی دانش بنیان در حوزه راهکارهای پرداخت الکترونیک تمرکز کنیم. به این ترتیب با کار 
ارزشمند همکاران و پیگیری مستمر، شرکت در ماه های پایانی ســال 1402 موفق به دریافت 
گواهی دانش بنیــان برای تولیــد پایانه های ســخت افزاری و ســامانه های نرم افــزاری پرداخت 
الکترونیک شــد. با این دســتاورد، تولید کارت خوان دانش بنیان با نــام TECHNO M500 و 
تکمیل آن با پلتفرم TECHSTORE منجر به پیشتازی توسن تکنو در بازار و خلق ارزش پایدار 
برای شرکت خواهد شد. به این  ترتیب گام بلندی در حوزه تنوع کمی و کیفی، انتقال فناوری 
و افزایش بومی سازی محصولات سخت افزاری برداشــته شد.« او همچنین اضافه می کند: 
»ما روی توسعه مفهوم کارت خوان های هوشمند کلاسیک و توسعه کارت خوان های هوشمند 

اندرویدی تمام لمسی تمرکز داشتیم و از ایده تا طراحی و 
اجرا همگی از برنامه های توسن تکنو طی دو سال اخیر برای 
ایجاد تنوع کمی و کیفی در محصولات و پاسخ مناسب 
به نیاز بازار بود. در کارت خوان های اندرویدی روی موضوع 
شفاف ســازی مزایــای آنها بــرای PSPها، کســب وکارها و 
کاربران نهایی تمرکز داشتیم. به این ترتیب در سال 1402 
قرارداد بــزرگ واگــذاری پایانه های پرداخــت الکترونیک 
مبتنی بر اندروید کشــور را عملیاتی کردیم. توســن تکنو 
در حــال حاضــر تنهــا و بزرگ تریــن شــرکت دانش بنیان 
ارائه دهنده راهکارهای سخت افزاری و نرم افزاری پرداخت 
الکترونیک ایران است. در این مسیر پنج ساله که تولید 
را عملیاتی کردیم، شرکت های PSP بسیار با ما همراهی 
کردند و از این بابت قدردان آنهاییم. شیرینی این موفقیت 

را با این عزیزان جشن می گیریم.«
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رهند هوشمند که با تفکر پلتفرمی اش شناخته می شود، یکی از شرکت های فعال در صنعت طراحی و اجرای سامانه های مدرن 
نرم افزارهای صنعت مالی و بانکی کشور اســت؛ صنعتی نوظهور و البته پرطرف دار در اقتصاد ایران که نقش مهمی در تأمین 
زیرساخت های لازم برای تحقق ایده تحول دیجیتال دارد. طبق صحبت های مدیران این شرکت، اتخاذ تفکر پلتفرمی به عمیق تر 
شدن دانش آنها و میزان چابکی شان کمک کرده و به مزیت رقابتی آنها تبدیل شده است؛ مزیت رقابتی که آنها را برای قرار گرفتن 
در فهرست پانصد شرکت برتر کشور طی دو، سه سال آینده امیدوار کرده است. مدیران این شرکت معتقدند »ایده هوشمند«   آنها، یعنی خط 
تولید کامل سرویس ها و فرایندهای دیجیتالی که طراحی،  پیاده سازی و اتصال سرویس ها و فرایندهای کسب وکاری مختلف را ممکن می کند، 
می تواند بستر خوبی برای ایجاد یک نئوبانک واقعی باشد و می خواهند در ســال ۱۴۰۳ قابلیت های جدیدی را به آن اضافه کنند. البته مزایای 
استفاده از تفکر پلتفرمی در همین ها خلاصه  نمی شــود و مزایای دیگری نیز دارد که اگر کنجکاوید، می توانید این گفت وگوی عصر تراکنش با 
شاهرخ آقاشیخ محمد، مدیر محصول و مدیر عملیات سی بانک و کیوبانک و سمیرا مجدی، هم بنیان گذار رهند هوشمند را بخوانید. آنها علاوه بر 
پرداختن به مزایای استفاده از تفکر پلتفرمی فرایند محور درباره عملکرد شرکت رهند در سال ۱۴۰۲ و برنامه های آينده شان نیز صحبت می کنند.

مدیران رهند هوشمند از لزوم به کارگیری تفکر پلتفرمی فرایندمحور و چشم اندازهای این شرکت می گویند

می خواهیم جزو پانصد 
شرکت برتر ایران باشیم

  چابکی و دانش عمیق؛ مزایای رقابتی رهند هوشمند

ســمیرا مجــدی، هم بنیان گــذار رهند هوشــمند اســت و پس از بیســت ســال فعالیت 
در حوزه فنــاوری اطلاعات، به دلیــل علاقه ای که به کارآفرینی داشــته اســت، به همراه 
همسرش این شرکت را تأسیس می کنند. با وجود این، او از سال 1396 تاکنون که رهند 
هوشــمند را ایجاد کرده اند، فقط در ســمت هم بنیان گذار این شــرکت مشــغول به کار 
نبوده و نقش مدیر پروژه و مدیر فنی برخی از تولیداتشان مانند سیپات را هم برعهده 

داشته اســت. تحلیل فرایندی کســب وکارها، تولید 
ســامانه های فرایندی در حوزه هایی نظیــر پرداخت، 
ارزش افــزوده، لیزینگ، بــورس و این اواخــر نیز تولید 
سامانه ســیپات ازجمله تجاربی بوده که نگرش او به 
فناوری اطلاعات را در این سال ها متحول کرده است. 
مجدی درباره نحوه شرکتداری شان در رهند هوشمند 
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حدود پنج سال از فعالیت قسطا، شرکت فعال در حوزه لندتک در کشور می گذرد؛ شرکتی که قرار است در سال ۱۴۰۳ به 
سه روش اقساط بلندمدت، چهارقســطه و اقساط ماهانه به مشــتریانش اعتبار ارائه دهد. قســطا در یک سال گذشته 
تغییر و تحولات زیادی را پشت سر گذاشته است؛ برای مثال تیم مارکتینگ این شرکت در سال ۱۴۰۲، رشد ۸ تا ۱۰برابری 
را در تعــداد کاربران و تسهیلاتشــان تجربه کردنــد. در گفت وگویی که با امیر مهرابی، مدیر توســعه کســب وکار؛ مجتبی 
فهیمیان، مدیر فنی؛ علیرضا اختری، مدیر عملیات و فروش؛ مهدی حاجی، مدیر مارکتینگ و محسن عموسلطانی، مدیر محصول قسطا 
داشتیم، به عملکرد و چالش های آنها در سالی که گذشت، پرداختیم. طبق صحبت های مدیران این شرکت، در قسطا، دینامیک تغییرات 
بالاست و یکی از مهم ترین چالش هایی که با آن درگیرند، جا نماندن از این تغییرات و کالیبره کردن خود با شرایط جدید است و به همین 
دلیل نیز در سالی که گذشــت زیرساخت های پشــتیبانی خود را دو بار به طور کلی تغییر داده اند. در ســال ۱۴۰۳ نیز این شرکت به  دنبال 
افزایش سهم بازار، افزایش آگاهی از برند و جایگاه یابی برند در حوزه لندتک و وام دهی است. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش 

را با این افراد می خوانید.

مدیران شرکت قسطا از عملکرد و دستاوردهایشان در سال ۱۴۰2 می گویند

در قسطا، دینامیک 
تغییرات بالاست

کسب وکار

فاطمه شایگان

  هوش مصنوعی؛ ابزاری برای بهبود ریسک نکول

بنــا بــر صحبت هــای امیــر مهرابــی، مدیــر توســعه  
کسب وکار قسطا، در ســال 1402 یکی از برنامه های 
اصلــی این شــرکت تنوع بخشــی بــه تأمین کنندگان 
خــود بــوده و بــا توجــه بــه محدودیت هــای نهــادی 
غیربانکــی، سیاســتی کــه بــه  کار گرفتنــد، مذاکره با 
بانک هــای جدید بــوده تــا از طریــق سیســتم بانکی 

تأمین مالی داشته باشند.
او در ایــن بــاره توضیــح می دهــد: »در ایــن راســتا بــا 
دو چالــش جــدی مواجه شــدیم. چالــش اول مبهم 
بــودن ایــن نــوع از همــکاری بــا بعضــی از بانک ها به 
دلیل رگوله نشــدن ایــن صنعت بــود. چالش بعدی 
دربــاره مذاکــرات با بانک هــا بــود، زیرا بانــک  مرکزی 
یک سیاســت انقباضی جــدی را در پیــش گرفته که 
این موضوع باعث شــده منابع بانک ها برای اعطای 
تســهیلات محدود شــوند؛ به ایــن ترتیب در ســالی 
کــه گذشــت یکــی از مهم تریــن چالش هــا را تعامــل 
لندتک ها و بانک ها رقــم زدند که امیدواریم شــاهد 
رفع آن در ســال جدید باشــیم. این دو چالش باعث 
شــده به دنبال راه های نوآورانه باشیم تا تأمین مالی 
را محدود به شــبکه بانکی نکنیم. در این میان نکته 
این اســت که با توجه بــه رگوله نبــودن حــوزه مالی و 
حساســیت بالای آن پیاده کــردن ایده هــای نوآورانه 

کار راحتی نیست.«

مهرابــی بــا بیــان ایــن موضــوع کــه از روزهــای ابتدایــی 
فعالیت قسطا، عمده تمرکز آنها روی این بود که بتوانند 
از هوش مصنوعی برای بهبود مدیریت نکول استفاده 
کنند، می گوید: »ما در قســطا تمرکزمان بر این نیست 
  ACCو AUC که شــاخص هایی از جنــس آماری ماننــد
را در ایــن مدل ســازی بهینــه کنیــم، بلکه هــدف ما این 
اســت که ســود کســب وکار را افزایش دهیم کــه در این 
مســیر ممکن اســت این بیشینه سازی ســود شرکت، 
بــا بهینه ســازی و بیشــینه کــردن شــاخص های آماری 

همراه نباشد. 
به این ترتیب توانسته ایم نسبت به سال های گذشته 
رشــد 8 تا 10 برابــری در تعــداد کاربــران و تســهیلات را 
داشــته باشــیم. دقــت این مــدل با توجــه بــه داده های 
بیشتری که بر آن لرِن می شود، به صورت قابل توجهی 
افزایش پیدا کرده و توانسته ایم به AUC بالای 80درصد 

برسیم که عدد بزرگی است.«
یکی دیگــر از اقدامات قســطا در ســال 1402 اســتفاده 
از فنــاوری هــوش مصنوعــی بــرای بهبــود وضعیــت و 
بهینه ســازی واحــد فروش این شــرکت اســت. مهرابی 
در این بــاره می گوید: »بــا توجه به حجم زیــاد کاربرانی 
که داریــم داده هایی را از ســمت مشــتریان جمع آوری 
می کنیم و با اســتفاده از این داده ها می توانیم ریسک 
نکول مشــتریان و احتمال نهایی  شــدن خریــد آنها از 
قسطا را تخمین بزنیم. براســاس این دو پارامتر، سعی 
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در
چهاردهم دی ماه ۱۴۰۲ بانک مرکزی با ابلاغ دستورالعمل  جدید خود در قبال لندتک ها، فعالان این صنعت را غافلگیر کرد. 
انتشــار این ابلاغیه در حالی بود که افزایش تورم و مشــکلات اقتصادی در ســال های اخیر باعث کاهش قدرت خرید مردم و 
افزایش نیازشان به وام های خرد شده بود و لندتک ها نیز در سال های اخیر توانسته  بودند در توسعه فراگیری مالی در زمینه 
اعطای وام و تسهیلات نقش پررنگی را ایفا کنند. محمدرضا آشتیانی می گوید که از بین رفتن لندتک ها به معنای از دست رفتن 
ایده عدالت اجتماعی و تلف شدن تلاش هایی است که برای تمرکززدایی از پایتخت انجام شده و اگر آیین نامه فعلی بانک مرکزی با دخالت دادن 
نظر فعالان لندتکی کشور اصلاح نشود، در آینده ای نه چندان دور شاهد از بین رفتن این صنعت در ایران خواهیم بود. با توجه به اهمیت این 
بخشنامه، در گفت وگو با محمدرضا آشتیانی، مدیرعامل قسطا، به نقدهایی که در ابلاغ این بخشنامه و پیشنهادهایی که برای بهبود آن دارد، 
پرداختیم. طبق صحبت های آشتیانی، اگر نهادهای رگولاتور با کمک کسب وکارهای لندتک این آیین نامه را اصلاح کنند، می توان گفت که ۱۴۰۳ 
سال اوج گیری لندتک ها خواهد بود؛ اما اگر چنین اتفاقی نیفتد، ۱۴۰۳، سال کم فروغی برای این حوزه در کشور خواهد شد و بسیاری از بازیگران 

لندتک کشور از بین خواهند رفت.

گفت وگو با محمدرضا آشتیانی، مدیرعامل قسطا درباره ضوابط جدید فعالیت تسهیلات یارها در کشور

رشد و بقای لندتک ها 
گرو اصلاح آیین نامه

  نقش بازاریابی لندتک ها از نگاه بانک مرکزی

ضوابط همــکاری مؤسســات اعتبــاری شــرکت های تســهیلات یار یا همــان لندتک ها 
دی ماه 1402 توسط بانک مرکزی منتشر و ابلاغ شد؛ ضوابطی که به اعتقاد فعالان این 
حوزه چالش ها و دردســرهای زیادی را برای ادامه فعالیت لندتک ها به همراه می آورد. 

محمدرضــا آشــتیانی، مدیرعامــل قســطا، با اشــاره 
به ایــن ضوابــط می گویــد: »بنا بــر اذعان بســیاری از 
فعــالان صنعت بانکی کشــور، این آیین نامــه نه تنها 
چالش هــای بســیاری را بــرای همــکاری بانک هــا و 

عکس: نسیم اعتمادی

نیلوفر نادری
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به 
دوازده سال از آغاز به کار داتین می گذرد؛ شرکتی که از دل واحد راهکارهای بانکی فناپ با فلسفه وجودی فراگیری مالی متولد شد 
و در این سال ها توانست با رویکرد توسعه محور و مقیاس پذیر خود، ۴۲ محصول و خدمت را به  منظور حل مسائل فناورانه صنعت 
بانکی و بیمه کشور ارائه دهد. داتین در حالی وارد سیزدهمین سال فعالیت خود می شود که می خواهد در مسیر ارائه محصولات 
فناورانه به مصرف کننده قدم بگذارد و در این دوازده سال دستاوردهایی نظیر پیاده سازی راهکار جامع بانکی داتین در هفت بانک 
کشور، گذر از پردازش ۳۳ میلیارد تراکنش بانکی، گذر از مرز اعطای ۹ هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی، خلق زیرساخت برای ویپاد و ترابانک، 
پشتیبانی از بیش از هشت میلیون کاربر اینترنت بانک در سامانه های بانکی خود و داشتن ۱۷۰۰ نفر سرمایه انسانی را در کارنامه اش به ثبت رسانده 
است. معاون توسعه محصول داتین می گوید برنامه آنها برای سال سیزدهم این شرکت این است که فعالیت هایشان در حوزه B2C را توسعه دهند 
و علاوه بر آن، روی استفاده حداکثری از هوش مصنوعی در محصولاتشان متمرکز شوند. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش با حمیدرضا آموزگار، 

معاون توسعه محصول داتین، به بهانه دوازده سالگی این شرکت و مهاجرت بانک کارآفرین به راهکار داتین را می خوانید.

گفت وگو با حمیدرضا آموزگار، معاون توسعه محصول داتین به مناسبت دوازده سالگی این شرکت

حرکت از معماری نرم افزار 
معماری سازمانی

 مهاجرت بانک کارآفرین به راهکار داتین

مهاجــرت بانــک کارآفرین بــه راهــکار جامع بانکــی داتین 
هفتمین مهاجرت کربنکینگی است که داتین به سرانجام 
رســانده اســت. این مهاجرت که یک باره و بــا انجام انتقال 
هم زمان داده هــای حوزه های منابع، مصــارف و ارزی در 21 و 
22 دی ماه عملی شد، در کمتر از یک  سال پایان یافت و یکی 
از ســریع ترین مهاجرت های کربنکینگی در ایران به شمار 
می رود. آموزگار درباره شیوه مهاجرت بانک کارآفرین توضیح 
می دهد: »بانک کارآفرین می خواســت تغییراتی اساسی 
ایجاد کند. این بانک رویکردی توسعه محور داشت و لیستی 
از محصــولات را از داتین می خواســت. در چنین اقداماتی 
دو مسئله حائز اهمیت است؛ یکی اینکه اطلاعات چگونه 
داده می شود و دومی اینکه یک سازمان چگونه خودش را با 
ساختار جدید منطبق می کند. در حوزه اطلاعات، هلدینگ 
نگاه به ما کمک کرد و بانک کارآفرین نیــز برای اینکه کاملاً 
با فرایندها و ساختار جدید منطبق شود تلاش زیادی کرد؛ 
برای مثــال در گذشــته پروژه مهاجــرت بانک هــای ادغامی 
در بانک ســپه را داشــتیم که به نوبه  خود پــروژه بزرگی بود. 
در مهاجــرت بانــک کارآفریــن نیز منابــع، مصــارف و حوزه 
ارزی را به صورت هم زمــان مهاجرت دادیم. مــا در داتین به 
نقطه ای رســیده ایم که آمادگــی خوبی برای پاســخ گویی به 
انواع نیاز بانک ها داریم و توانسته ایم در این سال ها از پس 

چالش های مهاجرت بانک ها برآییم.«

 کمک به کاهش هزینه های استقرار نرم افزار در شرکت ها

داتین در همه این ســال ها بــه بانک ها و شــرکت های بیمه 
کمک کرده تا زیرساخت مناسبی برای ارائه خدمات مالی 
و بیمه ای بــه دســت آورنــد و بتوانند پاســخ گوی نیــاز انواع 
مشتریان حقوقی و حقیقی خود باشد. بنا بر صحبت های 
آموزگار، بانک ها و شــرکت های بیمــه ای که تلاش می کنند 
به صورت مستقل نیازهای مربوط به حوزه فناوری  اطلاعات 

خــود را برطرف کننــد، از مســیر اصلی منحــرف و درگیر 
کارهای فناوری اطلاعات می شوند که شاید در تخصص 
آنها هم نباشــد. او می گویــد: »فضای فنــاوری اطلاعات 
متغیر های بی شماری دارد و یادگیری آنها در ابتدا برای 
هر ســازمانی هزینه ســاز اســت؛ وقتی می خواهید وارد 
فضای طراحی در فناوری اطلاعات شوید، ممکن است 
خطاهای متعددی همچون تقدم خواسته سازندگان بر 
نیاز، عدم نگاه به توســعه پذیری و بی توجهــی به امکان 
گســترش پذیری گریبان گیــر ســازمان شــود و درنهایت 
ســازمان در طراحی نرم افزارهای لازم به ســمت مسیری 
بــرود کــه توســعه در آن دیده نشــده اســت و برداشــتن 
گام های پیشرفت را ناممکن یا بســیار پرهزینه بکند.« 
او دربــاره نقــش داتیــن در کاهــش هزینه های اســتقرار 
نرم افزارهای صنعت بانکی و بیمه کشور بیان می کند: »ما 
زیرساخت های فناوری اطلاعات لازم برای این صنایع را 
به شکلی فراهم کردیم که آنها برای رویارویی با روندهای 
پیش  رویشان آماده باشند. ما سعی کردیم نرم افزارها و 
خدماتمان را با بررســی روند های جهانی درباره توســعه 
نرم افزار و با نگاهــی توســعه  پذیر و مقیاس پذیر طراحی 
کنیم؛ به ایــن ترتیب با پیش آمدن نیاز هــا و چالش های 
جدید می توانیم علاوه بر انعطاف پذیری بالا، چابکی در 
پاســخ داشــته باشــیم. یکی از عناصر اساسی پیوستن 
شــرکت ها به ایــده تحــول دیجیتــال، چابکی اســت که 

نمی توان آن را نادیده گرفت.« 

 فراتر رفتن از تولید نرم افزار

بنا بر صحبت های آموزگار، مدتی است که داتین سعی 
کــرده در مدیریــت امــور خــود برنامه ریزی سال به ســال 
داشته باشد و در سال های اخیر با تغییر رویکرد در زمینه 
معماری محصــولات و خدماتش، تغییراتی ســاختاری 
را در ایــن شــرکت ایجاد کــرده کــه در یک کلام بــه تمرکز 
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۱۴۰۲ در مقایسه با ۱۴۰۱ برای کسب وکارها سال بهتری بود. در این سال آنها از ثباتی نسبی برخوردار بودند،  اما این ثبات فناور ی های مالی ایران
به احتمال زیاد با ورود به ســال ۱۴۰۳ دســتخوش تغییر می شــود و باید منتظر ماند و دید که تغییرات سیاسی داخلی و 
خارجی چه تأثیری روی وضعیت اقتصادی و اجتماعی کشور می گذارد و کسب وکارهای مختلف تا چه اندازه می توانند 
برنامه های توسعه ای خود را محقق کنند. سککوک نیز یکی از کسب وکارهای فعال در کشور است که به گفته مدیرعامل 
این شرکت توانسته در سال ۱۴۰۲ ابزارهایی را که در سال ۱۴۰۱ پایه گذاری کرده بود، توسعه دهد و در این سال تمرکز اصلی اش را روی عمق 
بخشیدن به زنجیره های تأمینی مثل زنجیره تأمین فلزات، لوازم خانگی و مواد غذایی گذاشته بود. با این حال،  مدیرعامل سککوک بر این 
عقیده است که سال ۱۴۰۳ با پیچیدگی های بیشتری همراه است؛ زیرا در ســال جدید هم انتخابات آمریکا برگزار می شود و هم مجلس 
شورای اسلامی کنونی تغییر می کند. در گفت وگویی که با فردوس باقری، مدیرعامل شرکت سککوک، داشتیم به اقداماتشان در یک سال 
گذشته و برنامه هایشان برای سال جدید پرداختیم. به گفته او، بزرگ ترین چالش تمام بنگاه های اقتصادی و تولیدی کشور در سال ۱۴۰۳ 
می تواند مسئله میزان سرمایه در گردش آنها باشد و چندنرخه بودن ارز، رشد تورم و امثالهم نیز ممکن است مشکل آفرین شود؛ با این 
حال سککوک در تلاش است از هر تهدیدی فرصت بسازد و فکر می کند که از پس چالش های سال ۱۴۰۳ هم برمی آیند. در ادامه گزارشی 

از این گفت وگو را می خوانید.

فردوس باقری، مدیرعامل سککوک از عملکرد این شرکت در سال ۱۴۰2 می گوید

سال کسب وکاری موفقی 
را پشت سر گذاشتیم

  ۱۴۰۲؛ سال مقیاس پذیری سککوک

فــردوس باقــری، مدیرعامــل ســککوک، ابتــدا دربــاره 
عملکرد و اقدامات این شــرکت در ســال 1402 صحبت 
می کند و می گوید برخلاف نگرانی هایی که پیش از آغاز 
ســال وجود داشــت، 1402 ســال خوبــی بوده اســت. به 
گفتــه او، ســککوک روی ابزارهــای تأمیــن مالــی زنجیره 

تأمیــن متمرکــز اســت و در ســال 1402 ابزارهایــی را 
کــه در ســال های قبــل پایه گذاری کــرده بود، توســعه 
داد. باقری در این بــاره می گوید: »ازجمله این ابزارها 
می توان به حوزه تأمین مالی خرد که با مصرف کننده 
و مشــتری ســروکار دارد، اشــاره کــرد. مــا قبــلاً روی 
بخــش مصرف کننــده کار کــرده بودیم و یــک تجربه 

نیلوفر نادری

عکس: نسیم اعتمادی
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سیمرغ تجارت یکی از شرکت های هلدینگ تفتا است که در سال ۱۳۹۱ تأسیس شد، اما با توجه به فرازونشیب هایی که داشت 
و با تبیین نقش و جایگاهی نوین و تولد دوباره آن در سال ۱۴۰۱، حالا نقش بازوی ایجاد خدمات نوین مالی برای بانک تجارت را 
دارد و به ارائه خدمات اختصاصی و نوآورانه در صنعت بانکی کشور می پردازد. ازجمله خدمات جدید این شرکت می توان به 
اپلیکیشــن باجت، محصــولات کالانــو و کارنو و پلتفــرم بانکداری باز آرک ســیمرغ اشــاره کــرد. در گفت وگو بــا محمدمهدی 
اسماعیلی، مدیرعامل سیمرغ تجارت، اقداماتشان در سال ۱۴۰۲ و برنامه هایشان برای سال آینده را مرور کردیم. به گفته او،  تمرکز اصلی سیمرغ 
تجارت بر ارائه خدمات اعتباری و تسهیلات ترکیبی است و در این راستا با بازیگران بزرگ صنایع دیگر شروع به همکاری کرده اند. اسماعیلی 
می گوید که در سال ۱۴۰۳ برنامه ای جدی برای ارائه خدمات مدیریت ثروت دارند، اما بیشتر از هرچیزی به دنبال ترکیب قابلیت ها با یکدیگرند 

تا بتوانند خدماتی ارائه دهند که بیشترین تأثیر مثبت را بر جامعه داشته باشد.

محمدمهدی اسماعیلی، مدیرعامل سیمرغ تجارت از تمرکز این شرکت 
در سال ۱۴۰۳ بر ارائه خدمات جدید می گوید

به دنبال ایجاد سرویس های 
ترکیبی نوآورانه ایم

  ارائه سرویس های ترکیبی نوآورانه

سیمرغ تجارت در سال 1401 وام ازدواج و خدمات BNPL را ارائه کرد و در سال 1402 نیز 
عمده تمرکز خود را بر ارائه محصولات اعتباری و تسهیلاتی جدید و ترکیبی گذاشت و 
در این سال از کانال دیجیتال خود به نام باجت رونمایی کرد. باجت پلتفرمی است که 
در آن خدماتی مانند افتتاح حســاب آنلاین، امضای دیجیتال و خدمات کارت عرضه 
می شود و عمده فعالیت هایش بر بسترهای اعتباری و تسهیلاتی است. محمدمهدی 
اسماعیلی، مدیرعامل ســیمرغ تجارت، در این باره می گوید: »به دلیل اینکه سیمرغ 
تجارت هم لایه سرویس های بانکداری باز بانک تجارت را در اختیار دارد و هم مأموریت 
ارائه سرویس های مدرن بانکی را دنبال می کند، با ترکیب اعتبار و تسهیلات به دنبال 
فضایی هســتیم که بتوانیم خدماتــی در قالــب BAAS و Embedded Banking ارائه 
دهیم. یکی از محصولاتی که بر پایه BAAS در سیمرغ تجارت در سال گذشته ارائه شد، 
همکاری با شــرکت دیجی پی بود. به کمک این محصول مشــتری در پلتفرم دیچی پی 
می توانست تسهیلات بانک تجارت را دریافت کند. همچنین مشابه همین فعالیت 
را با شرکت اسنوا نیز داشــتیم که تقریباً حدود ســه و نیم همت تســهیلات در این دو 
همکاری ارائه و نزدیک به 130 هزار پرونده تســهیلاتی ایجاد شــد. این نوع خدمات از 
جنس بانکداری در قالب سرویس بود؛ یعنی خدمت بانک وارد پلتفرم های دیگر شد. 
ما از این طریق به کسب وکارها کمک کردیم در فضای خود خدمات بانکی ارائه دهند. 
 Embedded نوع دیگر خدماتی که ســیمرغ تجارت در ســال 1402 ارائه کرد، در قالب

Banking بود.«
بنا بر صحبت های اسماعیلی، سیمرغ تجارت به کمک زیرساخت های انعطاف پذیرش 
توانســته محصولات ترکیبی را که در شبکه بانکی کشــور کمرنگ بودند، ایجاد کنند. 
او در این باره می گوید: »در شبکه بانکی عمده خدمات در حوزه اعتبار و تسهیلات بر 
وام ها متمرکز بوده است؛ ما در سیمرغ فضای اعتبار را اضافه کردیم و با ترکیب اعتبار 
و تسهیلات، محصولات ترکیبی ایجاد کردیم. یکی از شــاخص ترین این محصولات، 
کالانو است. در این محصول علاوه بر تلفیق مفاهیم تسهیلات و اعتبار در یک بسته 
واحد، با ایجاد ارتباط و اتصال با بازیگران بزرگ صنایع دیگر، درواقع محصولی ترکیبی 
بین بانک تجارت و تولیدکنندگان و توزیع کنندگان بزرگ ملی ایجاد شد. عملکرد این 
محصول ترکیبی به این صورت است که اعتبار به مشتری در بستر باجت داده می شود 
که این اعتبار قابلیــت مصرف در شــبکه تولیدکنندگان بزرگ کشــور را دارد. مشــتری 
می تواند محصول مدنظر خود را از یکی از تولیدکنندگان خریداری کند، سپس بانک 
تسویه با آن فروشنده را در دوره زمانی کوتاه تر )برای مثال شش یا دوازده ماهه( به عهده 
می گیــرد و درعوض مشــتری آن را در بــازه زمانی طولانی تــری )مثلاً دوازده یــا 24ماهه( 

تســویه می کند. این نوع خدمت، محصول جدیدی 
است به نام کالانو که دی ماه سال جاری رونمایی شد 
و در این مدت کوتاه، حدود شش هزار نفر تسهیلات 

دریافت کرده اند.«
مدیرعامــل ســیمرغ تجــارت توضیــح می دهــد 
زیرســاخت اعتبــار و تســهیلاتی کــه ایجــاد کرده اند 
به طــور مســتمر در حــال بهبــود و تغییــر اســت تــا 
درنهایت بتوانند ســرویس های جدید را بر بستر آن 
ارائه دهند: »در سال 1402 درگیر این تغییرات بودیم 
و بر همین اساس سرویس های متنوعی ارائه شد. در 
سال 1402حدود 10 هزار وام ازدواج، 170 هزار اعتبار 
BNPL، 130 هزار تســهیلات در پلتفرم شرکا و شش 
هزار تســهیلات کالانو در بســترهای سیمرغ تجارت 
ارائه شد. 1402 سال شروع شکوفایی سیمرغ تجارت 
در مسیر جدید بوده است و در سال های آینده شاهد 

رشد چشمگیر دستاوردهای آن خواهیم بود.«

  ۱۴۰۲ و چالش های آن 

مدیرعامــل ســیمرغ تجــارت چالش هــای اصلی این 
شرکت در سال 1402 را ایجاد توازن بین فرصت های 
توسعه و ظرفیت نیروهای انســانی می داند و در این 
راســتا عنوان می کند: »مهم ترین چالــش ما در یک 
سال گذشــته موضوع جذب و نگهداشــت نیروهای 
انسانی بود که توانســتیم نســبتاً از پس این چالش 
برآییم و تا حدود زیادی به اهدافی که مدنظرمان بود 
برســیم. هرچند این نوع چالش ها، برای شرکت های 
فعال در حوزه فناوری اطلاعات معضلی عمومی است 
و فقط مختص سیمرغ تجارت نیســت. با این حال، 
ما در سیمرغ تجارت برای جذب نیروهای متخصص 
رویکردمان این است که از لحاظ دستمزد، در سطح 
میانگین قابل قبول پرداختی ها با شرکت های هم تراز 
خودمان قــرار بگیریم. در این راســتا رویکرد بالاترین 
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نیپوتو یکی از صرافی های رمزارز کشور است که فعالیت خود را در سال ۱۴۰۱ شروع کرده و در بین سایر رقبای این بازار، در تلاش 
است با قابلیت ها و فیچرهای متفاوت، خدمات بهتری را به کاربرانش ارائه دهد. بنا بر صحبت های سروش حسین زاده، این 
شرکت یک پلتفرم معاملاتی فرامارکتی است؛ به این معنی که کاربران می توانند علاوه بر مانیتورینگ سایر پلتفرم های داخلی 
و خارجی، براساس قیمت مارکت های نیپوتو و مارکت های دیگر سفارش گذاری کنند. در گفت وگو با مدیرعامل نیپوتو از خدمات 
 ،MCO و فیچرهایی که این صرافی به کاربرانش ارائه می دهد، پرسیدیم. به گفته حسین زاده، طراحی سرویس های اختصاصی نظیر سفارش
بازار معاملات عمده تتری، سرویس ETS، سرویس رمز اضطراری و سرویس »پس از من« ازجمله خدماتی اند که نیپوتو پیاده سازی کرده است. 

در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

گفت وگو با سروش حسین زاده، مدیرعامل نیپوتو درباره بازار معاملات عمده تتر این شرکت

امکانی خاص برای 
صرافی های رمزارزی

  مقایسه قیمت صرافی های ایرانی و خارجی

هســته اولیه شــکل گیری نیپوتو یک تیم برنامه نویسی 
10نفره بوده که به مرور زمان به تعداد آنها افزوده شــده 
اســت. ســروش حســین زاده، مدیرعامل نیپوتو، درباره 
شکل گیری این شــرکت می گوید: »از زمان شروع پروژه 
نیپوتو تــا زمانی کــه محصول بــه اولین نقطــه عملیاتی 
رسید، تقریباً 39 ماه طول کشــید، در حالی که معمولاً 
در اکوسیســتم اســتارتاپی ایران اولین نسخه MVP در 
زمانی بین ســه تا 9 ماه بالا می آید، ولــی نیپوتو با تأکید 
بر امنیت دارایی و موتــور معاملاتی بهینه پس از انجام 
توسعه مطمئن و گذراندن تست های عملیاتی، محصول 

خود را ارائه کرد. بنابراین امکاناتی در نیپوتو وجود دارد که در صرافی های دیگر شاهد 
آن نیستیم.«

طبق صحبت های حسین زاده، در نیپوتو سعی کرده اند امکاناتی را پیاده سازی کنند 
تا به کمک آنها کاربرها به ویژگی هایی فراتر از صرافی های معمولی دســت یابند. او 
در این باره می گوید: »برای مثال، در پلتفرم نیپوتو امکان مقایسه قیمت صرافی های 
ایرانی و خارجی وجود دارد و کاربر در لحظه می تواند به قیمت ها دسترســی داشته 

باشد.«

  امنیت؛ در اولویت کارها

طبــق صحبت های حســین زاده، امنیت بــرای آنها موضوعی اســت که همیشــه در 
اولویت قــرار دارد. او درباره ایــن موضوع می گوید: »ســعی کردیــم پلتفرمی طراحی 

مهسا نجاتی

عکس: نسیم اعتمادی
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مسعود وکیلی نیا، مدیرعامل ارتباط فردا درباره برنامه های این هلدینگ در سال ۱۴۰۳ می گوید

تکمیل فرایند بورسی شدنمان 
را پیگیری خواهیم کرد

هلدینگ ارتباط فردا در سالی که گذشت، به سمت شناسایی هرچه بیشتر نیازهای بازار و مشتری محوری همگام با تغییرات 
تکنولوژی قدم برداشته و تغییرات استراتژیک درون سازمانی نیز داشته است؛ تغییراتی که به گفته مدیرعامل این هلدینگ، 
کم دردسر هم نبوده و نیاز به هماهنگی و همکاری تیم های مختلف داشته است. ارتباط فردا قرار است در سال جدید روی تبدیل  
کردن همراه کارت به یک سوپراپلیکیشن و ورود کاملش به بازار سرمایه کار کند و در کنار این موارد به حوزه هایی نظیر ولث تک 
و اینشورتک نیز وارد شود. در گفت وگویی که با مسعود وکیلی نیا، مدیرعامل هلدینگ ارتباط فردا داشتیم،  درباره عملکرد و اقداماتشان در سالی 

که گذشت و برنامه هایی که برای آینده این هلدینگ دارند، صحبت کردیم.

  توسعه آبانک، نوآوری باز و ایران کارت

هلدینگ ارتباط فردا از سال 1401 با شروع فعالیت مسعود 
وکیلی نیا به عنوان مدیرعامل، تغییرات زیادی را پشت سر 
گذاشــته اســت. بنا بر صحبت های او، تمرکــز اصلی آنها 
در ســال 1402 روی چنــد حوزه خاص بــوده اســت: »ما در 
ســالی که گذشــت روی حوزه هایی نظیر نئوبانک، نوآوری 
باز و لندتک متمرکز شــدیم. نئوبانک را با طراحی و تمرکز 
بیشتر بر اپلیکیشن آبانک جلو بردیم و با ارائه سرویس ها و 
خدمات جذاب موفق شدیم نظر مخاطبان را جلب کنیم و 
با استقبال متخصصان و عموم مردم روبه رو شویم. آبانک 
هم اکنون یکــی از محصــولات مهم ارتبــاط فردا اســت که 
بر بانکــداری نوین تمرکــز دارد و ما با طراحی و توســعه این 

محصول، تلاش کردیم بانکداری دیجیتال را ترویج کنیم. 
با استفاده از آبانک، مشتریان می توانند بدون مراجعه 
حضوری به بانک هــا، از تمام خدمــات بانکی بهره مند 
شوند. یکی دیگر از نقاط تمرکز ما در سال 1402، پلتفرم 
نوآوری باز فینوتک و حرکت در مسیر تکمیل خدمات 
قابل ارائه از طریق این پلتفرم بود.«وکیلی نیا می گوید که 
Open Finance یکی از روندهای روز فناوری در دنیای 
امروز اســت و عملاً با حرکت در این مســیر وارد فضای 
جدیدی برای ارائه خدمت به اســتارتاپ ها و شــرکت ها 
شدند: »ایران کارت نیز یکی  دیگر از نقاط تمرکز ما بوده 
که می توانیــم امــروز از آن به عنــوان موفق ترین باشــگاه 
مشــتریان ایران نام ببریم که در ســال گذشــته با رشــد 

عکس: نسیم اعتمادی
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و
 گفت وگو با پویان عطاآبادی، مدیر اجرایی آبانک

درباره تغییرات محصول جدید ارتباط فردا در یک سال گذشته و برنامه های پیش رو 

در مسیر توسعه 
اسکیل آپ هستیم

بانکداری نوین با عبور از شیوه های سنتی بانکداری، تلاش می کند نیازها و خواســته های کاربران امروزی را بشناسد و با آنها 
همسو شود. به همین منظور نئوبانک ها شکل گرفته اند که به عنوان بانک های عصر جدید شناخته می شوند و در بستر آنلاین، 
به کاربران خود خدمت رسانی می کنند. آبانک یکی از محصولات جدید ارتباط فردا و اپلیکیشنی نئوبانکی است که بر ارائه 
خدمات بانکی بر بستر دیجیتال تمرکز دارد. در طول سال ۱۴۰۲ آبانک تغییرات زیادی را از سر گذراند و تلاش کرد در بستری 
امن و یکپارچه، خدمات بانکی را به صورت آنلاین ارائه کند. با پویان عطاآبادی، مدیر اجرایی آبانک گفت وگویی درباره مسیر تغییر آبانک از روز 
شکل گیری تا امروز داشتیم. طبق صحبت های او، بهینه سازی زیرساخت ها و افزایش ظرفیت های  فنی و امنیتی ازجمله مهم ترین بهبودهای 
این شرکت در یک سال گذشته بوده است. علاوه بر این، ارائه نسخه تحت وب، ایجاد صندوق های سرمایه گذاری، تعریف چک صیادی و تعریف 

مشتریان بالقوه و بالفعل جدید دیگر اقدامات آبانک در سال ۱۴۰۲ بود. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می توانید بخوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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  توسعه زیرساخت های فنی

مهدی ملکی کــه از مهرماه 1402 در ســمت مدیرعاملی 
شرکت فینوتک فعالیت می کند، ابتدا درباره وضعیتی 
که این شرکت را تحویل گرفت، توضیح می دهد. به گفته 
او، فینوتک گذشته بسیار خوبی دارد و زیرساخت های 
مناسبی در آن فراهم شده است: »از زمانی که من به این 

شرکت پیوستم، تلاش کردم ساختار سازمانی فینوتک را چابک تر کنیم و همچنین 
زیرساخت های فنی آن را بهبود بخشیم تا به واسطه آن بتوانیم سرویس های بهتری به 
مشتریانمان عرضه کنیم. همچنین در این مدت در تلاش بودیم بازارمان را نیز توسعه 
دهیم. پیش از این، در فینوتک به اندازه کافی به توسعه بازار و بازاریابی پرداخته نشده 
بود که در تلاشــیم در دوره جدید مدیریتی، ســرویس های این شــرکت بهتــر به بازار 

مخاطبانش معرفی شود و سهم بازار شرکت افزایش یابد.«

گفت وگو با مهدی ملکی، مدیرعامل فینوتک درباره برنامه های این شرکت در سال جدید

پیاده سازی مفهوم 
داده باز در کشور

فینوتک فعالیت خود را با هدف گسترش نوآوری در حوزه خدمات بانکداری باز از دی ماه ۱۳۹۵ آغاز کرد و اکنون در مسیر رشد 
و توسعه خدمات مالی باز قرار گرفته و به سمت ایجاد بستری برای پیاده سازی مفهوم داده باز در حرکت است. امروز فینوتک 
بیش از سیصد وب سرویس ارائه می کند که فقط محدود به خدمات بانکی نیستند و خدمات دیگری مانند بازار سرمایه، بورس، 
بیمه، ســرویس های هوش مصنوعی، احراز هویت و... را هم دربرمی گیرند. در گفت وگو با مهدی ملکی، مدیرعامل شــرکت 
فینوتک، از اقداماتشان در سال ۱۴۰۲ و برنامه هایشان برای سال جدید پرسیدیم. به گفته ملکی، فینوتک در یک سال گذشته از محصول جدید 
خود به نام »راشا« رونمایی کرده است. این محصول به کاربران صنایع مختلف این امکان را می دهد که بدون صرف هزینه های پیاده سازی و 
فقط با چند کلیک و شارژ حساب خود به خدمات مدنظرشان دسترسی پیدا کنند. عمده تمرکز این شرکت در سال ۱۴۰۲ بر توسعه و بهبود 
زیرساخت های فنی  و توسعه بازار بوده و به گفته ملکی، ۱۴۰۳ می تواند برای فینوتک سال درخشش و جهش بزرگ باشد. در ادامه گزارشی از 

این گفت وگو را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی

فاطمه شایگان
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  شرکای استراتژیک و همکاری های کلیدی

محمد رشــیدی، مدیرعامل همــراه کارت در ابتدا ضمن 
تأکید بر اینکه همراه کارت پتانســیل بسیار ویژه ای برای 
حضور به عنــوان پلتفــرم دادوســتد و دریافــت خدمات 
مالــی و پرداخــت در کشــور دارد توضیــح می دهــد: »بــا 
توجه به پتانسیل بســیار بالای همراه کارت و دسترسی 
به مشتریان و زیرساخت های منحصربه فرد، مذاکرات 
و همکاری های بسیار ویژه ای صورت گرفته که رفته رفته 
نمود های آنها رونمایی خواهند شد. همراه کارت به عنوان 
پلتفرم پرمخاطب دسترسی به خدمات پرداخت مطرح 
بوده اســت که همین امر فرصت ویژه ای را برای توســعه 
بازارهای جدید فراهم می آورد. از همین رو، شــکل گیری 

بازارهای جدید به واســطه پراســتفاده بودن این پلتفرم امری دســت یافتنی و در گرو 
تعاملات استراتژیک بازیگران کلیدی صنعت است.«

  ۱۴۰۲ چگونه گذشت؟

رشــیدی از نیمــه دوم ســال 1402 به عنــوان مدیرعامــل شــرکت همــراه کارت وارد این 
مجموعه شده است. به گفته او، از نیمه دوم 1402 به همراه تیم خود شروع به بازنگری 
در ابعاد مختلف این مجموعه اعم از زیرساخت ها، شرکای تجاری و محصولات کرده 
است و شرکت را برای رفتن به سمت خدمات جدیدی که در سال آینده می خواهند 
ارائه دهند، آماده کرده اند. او می گوید: »1402 را سال پایه ریزی و تغییرات مهم، و 1403 

را سال بهره برداری می نامیم.«
طبق صحبت های رشــیدی، همراه کارت در سال 1402 دو مســیر را پیش برده است: 
»اولین مســیر اینکه بتوانیم کیفیت خدماتمان را در حوزه فین تک توســعه دهیم و 

محمد رشیدی، مدیرعامل همراه کارت از ورود این شرکت به حوزه های جدید می گوید

همراه کارت جدیدی 
در راه است

همراه کارت که فعالیت خود را از سال ۱۳۹۳ آغاز کرده و تا به امروز در حال ارائه خدمات بانکی و پرداخت به کاربرانش بوده است، 
در حال ورود به حوزه های جدید و ارائه خدماتی نوآورانه اســت. در گفت وگویی که با محمد رشیدی، مدیرعامل همراه کارت 
داشتیم، از مسیری که این شرکت در ســال ۱۴۰۲ آمده، پرســیدیم. طبق صحبت های او، طی یک ســال گذشته همراه کارت 
تغییراتی جدی در تیم مدیریتی، معماری و زیرساخت هایش و مهم تر از آن شرکای استراتژیک خود داشته و اکنون آماده ورود 
به سال ۱۴۰۳ هستند تا تلاش هایشان را به نتیجه برسانند. رشیدی که معتقد است رقابت در سرویس های فعلی راه به جایی نمی برد، می گوید 

که آماده ورود به حوزه های جدید و تغییر بازی در این حوزه ها هستند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی



226
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

در
گروه نیکان از سال ۱۳۹۵ و با مجوز رسمی پرداخت یاری از بانک مرکزی )شرکت شاپرک(، فعالیت خود را در حوزه توسعه نرم افزار 
کســب وکارها به صورت B2B آغاز کرد و حالا در حوزه های اصلی نظیر فروشگاه های آنلاین، سیستم های هوشمند شهری و 
باشگاه مشتریان در حال فعالیت است. این شرکت همچنین فعالیت گسترده خود را در حوزه خدمات بانکی و پرداختی در 
ســال ۱۴۰۰ با نام شــرکت نوآوران هوشــمند نیکان آغاز کرد و امــروزه در حوزه های گوناگــون بانکی، پرداختی و نیــز درباره اخذ 
مجوزهای مربوطه به PSPها، شــرکت ها و کســب وکارهای مختلف مشــاوره و زیرســاخت فنی ارائه می دهد. در گفت وگو بــا علیرضا صدری، 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره نوآوران هوشمند نیکان، درباره فعالیت های این شرکت در یک سال گذشته صحبت کردیم و از برنامه هایشان 
برای سال ۱۴۰۳ پرسیدیم. طبق صحبت های او، مهم ترین برنامه ســال ۱۴۰۳ شرکت نیکان ایجاد سازکاری برای طراحی مدل های همکاری با 
شرکت ها و صنایع خارج از فضای اکوسیستم پرداخت و بانکی کشور است و در تلاش است بتواند به عنوان بازوی قابل اتکا برای برون سپاری 

فعالیت های نرم افزاری و تولید محصولات جدید شرکت ها و صنایع دیگر ایفای نقش کند.

 گفت وگو با علیرضا صدری، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت نوآوران هوشمند نیکان
درباره رویکرد این شرکت در همکاری با شرکت ها و صنایع

بازوی توسعه  فنی کسب وکارها 
مسیر فین تک هستیم 

B2C ورود به حوزه  

شــرکت نوآوران هوشــمند نیکان که عمده فعالیت هایش در حوزه B2B است، در یک 
سال گذشته با توجه به تجربه همکاری های شرکتی ســال های گذشته اش، پروژه های 
خود را ادامه داده اســت؛ ازجمله: همکاری در زمینه پروژه های زیرساختی با PSPها و 
نیز ارائه سرویس های پرداخت به شــرکت هایی که تازه به حوزه فین تک وارد شده اند. 
علیرضــا صــدری، مدیرعامــل و عضــو هیئت مدیــره نــوآوران هوشــمند نیــکان، درباره 
فعالیت هایشــان در یک ســال گذشــته می گویــد: »در ســال 1402 نیکان طــی اقدامی 
مشترک و با جذب سرمایه خصوصی وارد پروژه B2C وی  بانک شد که تجربه خوبی برای 
این تیم بود. وی بانک با ایده ایجاد یک نئوبانک با تکیه بر هوش مصنوعی شروع به کار 

کرد و نیکان در این مسیر در نقش بازوی فنی در کنار آن قرار گرفت.«
طبق صحبت های صدری، تغییر اصلی در رویکــرد نیکان، ورود به بازار B2C در ســال 
1402 بود که با همکاری در ایجاد مجموعه وی بانک رقــم خورد. او در این باره می گوید: 
»بازطراحی سرویس ها و خدماتی که در ســال های گذشته برای مشتریان شرکتی بود 
و متناسب ســازی آنها بــا نیازهای مشــتریان نســل زدی، طراحی و ارائه ســرویس های 
خدمات آنلاین ریالی در کشــورهای توریســتی، ازجمله ترکیه، ایجاد پلتفرم لندتک و 
یکپارچه سازی آن با صندوق های فروشــگاهی قبلی نیکان، برخی از اقداماتی هستند 
کــه در ســال 1402 روی آنهــا متمرکــز بودیــم. ضمــن اینکــه درک نیاز هــای مشــتریان 
مهم ترین مســئله ای بود که در ایــن تغییر رویکرد بایــد در کانون توجه قــرار می گرفت. 
حرکت از طراحی زیرساخت پنل پرداخت یاری برای شرکت ها به سمت ایجاد سرویس 

اعتبارسنجی بر پایه هوش مصنوعی، برای تیم ما مسیر بسیار خاصی بود.«

  بالا رفتن قیمت دلار و مهاجرت نیروی انسانی

به گفته مدیرعامل نیکان، مهم ترین چالشی که این شرکت در سال 1402 تجربه کرد، 
بالا رفتن قیمــت دلار و درنتیجــه آن مهاجــرت نیروهای انســانی، کمبــود متخصص، 
به ویژه در حوزه فین تک و به تبع آن افزایش حقوق و مزایای پرســنل بــود. او در این باره 
می گوید: »متأسفانه، نه در متن قرارداد با کارفرما و نه در محتوای تعهد به سرمایه گذار 
نمی توان موضوع افزایش های هیجانی دلار را گنجانــد. البته یکی دیگر از چالش های 
جدی سال 1402 بخشــنامه های تند رگولاتوری بود که باعث شدند سرمایه گذاران هر 
روز بــا نگرانی های جدی و جدیدی روبه رو شــوند. بــرای مثال به بخشــنامه جدید برای 
نئوبانک ها و الزام همکاری آنها با بانک ها توجه کنید؛ چنین بخشــنامه ای که در دنیا 

هیچ مدلی از آن وجود ندارد، باعث شــده بانک های 
دولتــی و خصولتی بســیار قــوی  و بخــش خصوصی 

بسیار ضعیف  شود.«

  انعقاد قرارداد در کشورهای کانادا و استرالیا

در ســال 1402 نیــکان موفــق شــد علاوه بر پیــش بردن 
پروژه هــای داخلــی خــود، در بخــش بین الملــل نیز در 
کشورهای کانادا و اســترالیا با شرکت های خصوصی و 
افراد حقیقی قراردادهای توسعه نرم افزاری منعقد کند. 
صدری بــا بیان این موضــوع می گوید: »ایــن قراردادها 
به تیم ما کمک کرد در بازار بین الملل باتجربه تر شــود 
و همچنین به ایــن باور برســد که با وجــود تحریم های 
فعلی، ایــن کار اگرچه ســخت، ولی امکان پذیر اســت. 
 علاوه بــر اینهــا نیــکان در ســالی کــه گذشــت روی
PSPهای مطرح کشــور بیشــتر تمرکز کرد و با تکیه بر 
تجربه حدوداً یک دهه ای خود در بازار فین تک و مالی 

کشور پروژه های نوآورانه ای را به اجرا درآورد.«

  ۱۴۰۳؛ سالی پر از تغییر

مدیرعامل شــرکت نوآوران هوشمند نیکان می گوید 
که سال 1402 برای آنها پر از چالش و تجربه بود: »این 
چالش ها به مسائلی از این قبیل مربوط می شد: وارد 
شــدن نیکان بــرای اولین بــار و به طور جدی و رســمی 
بــه فضــای کســب وکار B2C وی بانــک، حــل  کــردن 
دغدغه هــای ســرمایه گذاران و نیــز موضــوع نیــروی 
انســانی متخصص و همین طور تلاش بــرای حفظ و 
نگهداری پروژه های پیشــین و نــوآوری در این فضای 
رقابتی. ســالی که گذشــت اگرچه برای تیم ما بسیار 
سخت و طاقت فرسا بود، ولی به باور ما کسب وکارها 
ماننــد موجودات زنده ای هســتند که حیــات و نبض 
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نیوکاش یک پلتفرم مالی و سرمایه گذاری در حوزه گردشگری و زیارت است که در حال حاضر به مسافران عرب زبان حوزه 
خلیج فارس که قصد سفر به ایران را دارند،  خدمات مالی و سفری ارائه می دهد. درواقع، کاربران این پلتفرم در مبدأ سفر 
خــود می توانند به مراکز نمایندگــی نیوکاش در کشورشــان مراجعه کنند و پس از نصب و شــارژ کیف پول خــود از پانزده 
سرویس آنلاین آن استفاده کنند. نیوکاش در سال جاری دستاوردهای زیادی داشته و به گردش مالی ۱۵۰۰ میلیارد تومانی 
و ۱۳.6 برابر شدن تعداد تراکنش های موجود در اپلیکیشن خود دست یافته است. طبق صحبت های مدیرعامل نیوکاش، این شرکت بر 
آن اســت تا در ســال ۱۴۰۳ با تمرکز بر افزایش ســهم بازار خود، حــذف پول نقد از چرخه ســفر افــراد و ارائه خدمت به کســانی که مقصد 
نهایی شان ایران و حتی غیر از ایران است، به اولین انتخاب زائران و گردشگران خاورمیانه تبدیل شود. با وجود این، مسیر پیش روی این 
استارتاپ چندان هم هموار نیست و باید با چالش بزرگ تحریم دســت وپنجه نرم کند تا به عنوان یک پلتفرم مالی در فضای بین المللی 
باقی بماند و توسعه پیدا کند. در گفت وگو با علی آیتی، مدیرعامل نیوکاش، به عملکرد و چالش های آنها در سال ۱۴۰۲ و برنامه هایی که 

برای سال جدید دارند، پرداختیم.

گفت وگو با علی آیتی، مدیرعامل نیوکاش درباره دستاوردهای این استارتاپ در سال ۱۴۰2

گردش مالی ۱5۰۰ میلیارد تومانی 
در حوزه زیارت و گردشگری

  افزایش تعداد نمایندگان

علی آیتی، مدیرعامل نیوکاش، ابتدا درباره فعالیت هایشــان در ســال 1402 صحبت 
می کند. طبق صحبت های او، نیوکاش در ســالی که گذشــت به دنبال توســعه شبکه 
نماینــدگان خــود در کشــورهای حــوزه خلیج فــارس و تحقق شــعار خدمت رســانی به 
گردشــگران و زائران عرب، در مبدأ سفرشــان بوده و با وجود تحریم های سخت گیرانه 

و محدودیت هــای بین المللــی، توانســته شــبکه 
نماینــدگان خــود را از نــوزده نماینده در ســه کشــور 
به بیــش از 180 نماینده در کشــورهایی نظیر عمان، 
بحرین، قطــر، عراق، ســوریه، ایران و لبنان برســاند؛  
به طوری  که در کشور عراق پراکندگی نمایندگی های 

عکس: مهدیه غفوریان

نیلوفر نادری
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در
شرکت گسترش فناوری های نوین و شرکت های تابعه آن بازوهای فناوری اطلاعات بانک کشاورزی هستند که در سال ۱۴۰۲ 
تمرکز اصلی آنها روی پایدارسازی خدمات پایه بانکی غیرحضوری و ارائه خدمات بانکداری دیجیتال برای زنجیره های تأمین 
کشاورزی بوده است. به گفته مدیرعامل این شرکت، در یک سال گذشته روی موضوعاتی ازجمله سوپراپلیکیشن باران، 
مجهز به خدمات افتتاح حساب غیرحضوری، احراز هویت غیرحضوری، چک الکترونیکی، سفته الکترونیکی، انتقال وجه 
هوشمند و ارائه تسهیلات غیرحضوری و همچنین پلتفرم تأمین مالی کشاورزی قراردادی، پلتفرم کیف پول دیجیتال )پلتفرم نوینکست( و 
پلتفرم مدیریت زنجیره های تأمین کشاورزی )پلتفرم پالیز( و تأمین مالی این زنجیره ها متمرکز بودند و آنها را عملیاتی کرده اند. در گفت وگو با 
مصطفی امینی، مدیرعامل شرکت گسترش فناوری های نوین، به عملکرد این شرکت در سال ۱۴۰۲ و برنامه هایشان در سال آینده پرداختیم.

گفت وگو با مصطفی امینی، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره گسترش فناوری های نوین بانک کشاورزی 
درباره اولویت های راهبردی این هلدینگ در سال جدید

توسعه بانکداری دیجیتال 
زنجیره های کشاورزی

  کشاورزی قراردادی

مصطفی امینی، مدیرعامل شرکت گسترش فناوری های 
نوین بانک کشــاورزی ابتدا درباره محصولات استراتژیکی 
که این شرکت در سال 1402 تولید کرده، صحبت می کند و 
می گوید: »یکی از این محصولات مهم پلتفرم تأمین مالی 
کشاورزی قراردادی است. کشاورزی قراردادی سازکاری است 
که یک بنگاه اقتصادی کشاورزی می تواند با قرار گرفتن در 
آن اعتبار خود را در اکوسیستم کشاورزی کشور اعم از بانک 
کشاورزی، صندوق بیمه کشاورزی، شرکت بازرگانی دولتی 
ایران و ســایر بازیگران بچرخانــد و عرضه محصــول خود را 
راحت تر کند. همچنین در سال 1402 روی حوزه های دیگری 

همچون ارتقای زیرساخت های سخت افزاری و تأمین برق و بهینه سازی زیرساخت های 
پردازشی و داده ای سامانه بانکداری متمرکز مهرگســتر اقدامات مؤثری انجام داده ایم.« 
امینی در تشریح فرایندها و بازیگران کشاورزی قراردادی در کشور نیز می گوید که در این 
فضا بانک کشــاورزی به عنوان تأمین کننده مالی، اعتبارســنج و رکن ضامن ایفای نقش 
می کند. درواقع این بانک ضامن کالاهای اساسی است که قرار است از مردم پیش خرید و 
سفارش کشت آن داده شود. او توضیح می دهد: »مثلاً دولت متعهد به افزایش تولیدات 
و ذخایر گندم شده و به این منظور باید گندم بیشتری از کشاورزان بخرد. در اینجا نقش 
ضامن )بانک کشاورزی( این است که با کشاورز و ســایر بازیگران زنجیره ارزش گندم وارد 
تعاملات اعتباری و تضمینی شود. این بازیگران درکل می توانند سازمان هایی مانند وزارت 
جهاد کشاورزی یا شرکت بازرگانی دولتی ایران و صندوق بیمه کشاورزی و شرکت همراه اول 
باشند. شرکت گسترش نیز در این فضا سه نقش اصلی ایفا می کند: 1. تأمین پلتفرم های 

عکس: نسیم اعتمادی
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  شکل گیری سرزمین هوشمند پاد

مهرداد حداد،  مدیر امور فناوری های نوین و سرپرســت 
شاخه بانکداری دیجیتالی بانک پاســارگاد، ابتدا درباره 
شــکل گیری ســرزمین هوشــمند پاد در بانک پاســارگاد 
صحبت می کنــد: »انقــلاب صنعتی چهــارم و تحولات 
دیجیتال آن باعث شــد کــه از ســال 1396 مدیران بانک 
پاسارگاد برنامه جامعی در زمینه تحول دیجیتالی تهیه 
و اجــرا کنند. حــوزه بانکــداری دیجیتــال در پاســارگاد از 
همین زمان ایجاد شد و زیرساخت های فنی و لازم برای 
پیاده سازی بانکداری دیجیتال نیز توسعه یافت. موضوع 
بعدی ایجاد ســاختارها و فرایندهای پیشبرد پروژه بود. 
بانک پاسارگاد با مشارکت هلدینگ فناپ به عنوان بازوی 
فنی خود، این روند را با ابرپروژه ســرزمین هوشــمند پاد 

آغاز کرد. با پیشروی بیشتر در این مسیر متوجه شدیم که کسب وکار حوزه دیجیتال 
باید به صورت مجزا پیش رود؛ بنابراین شــاخه بانکداری دیجیتال در ساختار بانک 
پاسارگاد ایجاد و شرکت سرزمین هوشمند پاد راه اندازی شد. درنتیجه پاد به عنوان 
زیرمجموعه بانکداری دیجیتال بانک پاسارگاد آغاز به کار کرد؛ پلتفرمی جامع که انواع 
محصولات و خدمات دیجیتال را به شهروندان خود ارائه می دهد. کاربران پاد در یک 
سیستم یکپارچه می توانند نیازهای خود را راحت تر و امن تر از همیشه برطرف کنند.«

  پاد؛ هسته مرکزی اقتصاد دیجیتالی بانک پاسارگاد

حداد هدف بانک پاسارگاد از راه اندازی پاد را یک الزام در حوزه بانکداری عنوان می کند 
و می گوید که در آینده ای نه چنــدان دور فقط چند راه پیــش روی بانک ها در رفتن به 
سمت تحول دیجیتال قرار می گیرد: » بانک ها یا باید پلتفرم خود را در این راستا ایجاد 
کنند؛ مانند بانک پاسارگاد که در حال توســعه پلتفرم اقتصاد دیجیتالی پاد است، 
یا مجبور می شوند به یکی از پلتفرم های اقتصاد دیجیتالی موجود بپیوندند یا اینکه 

مهرداد حداد، از گام های بانک پاسارگاد در مسیر رسیدن به تحول دیجیتال می گوید

در پی توسعه پلتفرم اقتصاد 
دیجیتالی پاسارگاد هستیم

چند سالی است که بانک های ایران بنا بر ضرورت بازار، حرکت به سمت تحول دیجیتال و در ادامه آن، رسیدن به بانکداری 
دیجیتال را آغاز کرده اند. پاسارگاد نیز یکی از همین بانک هاست که با طراحی شاخه های مختلف اقتصاد دیجیتال در دل خود 
محصولات و خدمات دیجیتالی گوناگونی را ارائه کرده است. در گفت وگویی که با مهرداد حداد،  مدیر امور فناوری های نوین و 
سرپرست شاخه بانکداری دیجیتالی بانک پاسارگاد، داشتیم، درباره شکل گیری سرزمین هوشمند پاد و رفتن بانک پاسارگاد 
به سمت بانکداری نامرئی صحبت کردیم. او می گوید بانک ها پس از تحول دیجیتال باید به سوی بانکداری نامرئی حرکت کنند؛ در این حالت 
بانک باید به عنوان حامی و شریک در کنار افراد قرار گیرد تا عملیات بانکداری در سبک زندگی و شبکه ارزش آنها نفوذ کند و اکنون بانک پاسارگاد 

نیز در حال حرکت به سمت این نوع از بانکداری است.

عکس: نسیم اعتمادی
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در سال های نه چندان دور، افراد برای انجام کوچک ترین کارهای مالی باید به شعب  بانک  مراجعه  می کردند، درگیر مراحل طولانی 
و پیچیده بانکی می شدند و ساعت ها در صف های طویل منتظر می ماندند، اما در عصر حاضر این روند دگرگون شده و کارها 
نسبت به گذشته سرعت یافته و آسان تر و راحت تر شده است. امروزه فقط با یک گوشی تلفن هوشمند در هر جایی از کشور، 
می توان صاحب یک حساب دیجیتالی شد و در کوتاه ترین زمان ممکن عملیات های مالی خود را انجام داد. از آنجایی که والدین 
همواره ســعی دارند در تمامی زمینه ها بهترین آموزش ها را به فرزندان خود بدهند، گاهی پیش می آید که به دلیل آگاهی ناکافی و ناآشنایی با 
موضوعاتی همچون آموزش سواد مالی به کودکان، نتوانند آن طور که باید به مسائل مالی فرزندان خود توجه کنند. این موضوع در حال حاضر 
یکی از مهم ترین چالش هایی است که بسیاری از پدرومادرها با آن درگیرند. آموزش سواد مالی به کودکان همچون مدیریت پول، بودجه بندی و 
سرمایه گذاری به آنها کمک می کند در آینده حرفه ای تر و با اعتمادبه نفس بالاتری درباره منابع مالی خود تصمیم بگیرند، اقدام کنند و شانس 
بیشتری برای پیشگیری از بروز مشکلات مالی داشته باشند. یکی از راه حل های این معضل، کمک  گرفتن از نرم افزار ایجاد حساب دیجیتال است.

آموزش سرمایه گذاری به کودکان با اپلیکیشن حساب دیجیتال زیپاد

 پایانی بر
دغدغه های مالی والدین

  اپلیکیشن حساب دیجیتال زیپاد چیست؟

حساب دیجیتال کودک و نوجوان پاســارگاد با نشــان تجاری کیدزی، با هدف ارائه خدمات 
مختلف به کاربران زیر هجده سال طراحی شده است. کیدزی، پلتفرم ارائه دهنده خدمات 
مختلف کودک و خانواده بانک پاسارگاد است که تلاش کرده با راه اندازی اپلیکیشن حساب 
دیجیتال زیپاد، به روشی نوین و جدید سرمایه گذاری به کودکان را آموزش دهد و دغدغه های 
ناشی از آموزش سواد مالی والدین را برطرف کند. زیپاد، به عنوان اولین پلتفرم بانکی و مالی 
اختصاصی و هوشمند کودک و نوجوان، در جشنواره معتبر »دکتر نوربخش« مقام آور شد 
و جایزه دریافت کرد. وجه تمایز حســاب دیجیتال کودک و نوجوان زیپاد، نســبت به سایر 
خدمات بانکی بــرای این گروه ســنی، کاربردی بودن آن اســت. این جمله به  این معناســت 

که کودک یا نوجــوان، می تواند کارهــای بانکی مختلف 
مناســب ســن خود را با اســتفاده از حســاب دیجیتال 
به راحتی و در کوتاه ترین زمان ممکن انجام دهد. افتتاح 
حساب در زیپاد، بسیار ساده است و والدین می توانند 
در عرض چنــد دقیقه با اســتفاده از اپلیکیشــن زیپاد، 

به راحتی برای فرزند خود حساب دیجیتال باز کنند.

  ویژگی های اپلیکیشن زیپاد

والدین بــا نصــب زیپــاد می تواننــد از امکانــات نظارتی 
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و
نزدیک به هشت سال از تصویب سند PSD2 گذشته و با وجود پیشرفت هایی که شاهد بوده ایم، سیستم بانکداری اروپا 
به دلایل مختلفی ازجمله عدم تعیین چهارچوب مشخص و فنی برای دسترسی و استفاده از داده ها، به اهداف تعیین شده 
در این ســند دســت پیــدا نکــرده اســت. حــال کتابچــه قوانیــن SPAA( The SEPA Payment Account Access( که 
نیازمندی های فنی و عملیاتی برای دسترســی به اطلاعات و داده های حساب ها را مشــخص می کند، توسط بانک ها و با 
 API درنظرگیری منافع سیستم بانکداری پیشنهاد شده است. این کتابچه استانداردهای دقیق و مشخصی برای سرویس های مبتنی بر
)انتقال اعتبار، برداشت مستقیم، سازکارهای تأیید پرداخت و...( مشخص و نقش تأمین کنندگان APIها را در چرخه تبادل داده ها تبیین 

کرده است؛ نقشی که در کشور ما، برعهده پلتفرم هایی نظیر پادیوم است.

بررسی نقش پادیوم در SPAA و جایگاه آن در اقتصاد دیجیتال

 پلتفرمی دوسویه
API بازارچه

  SPAA چیست؟

هم زمان با بازبینی سند PSD2، شورای پرداخت اروپا )EPC( با همکاری بانک ها و با تکیه بر 
آموخته های خود از PSD2، شروع به تهیه و تنظیم سند SPAA کرد. این سند یک زیست بوم 
را به تصویر می کشد و در آن نیازمندی ها، مسیر و نحوه تبادل داده های مربوط به تراکنش ها 
و حساب های مشتریان مشخص شده است. در این سند داده ها به عنوان دارایی  مشخص 
شده اند و چهار ستون اصلی آن عبارت اند از: نگهدارنده دارایی  )بانک ها و مؤسسات مالی 
که داده های مشــتریان را نگهداری می کنند(، کارگزار دارایی )ذی نفعانی که از طریق APIها 
به داده ها دسترســی دارند(، مالکان دارایی )صاحبان داده ها یا مشــتریان( و کاربران دارایی 

)کسب و کارهایی که داده ها را از کارگزاران دریافت و از آنها 
برای ایجاد سرویس استفاده می کنند(.

SPAA مزایای اصلی  

ســند SPAA قصــد دارد ضعف هــای PSD2 را پوشــش 
دهد و مسیر را برای برداشتن گام های بلندتر فراهم کند. 

ازجمله مزایای SPAA می توان به موارد زیر اشاره کرد:
 براســاس مقــررات PSD2 نوشــته شــده و بــا قوانیــن 
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نوا یکی از شرکت های تازه تأسیس سرمایه گذاری در کشور است که در همکاری با کسب وکارهای بالغی که نیاز به کمک دارند، 
به توسعه پروژه های آنها کمک می کند و در سال ۱۴۰۲ به سراغ جی اس اس رفته تا در به سرانجام رساندن پروژه »آنی زر« و فراگیر 
شدن دستگاه های خودپرداز طلا در کشور کمک کند؛ پروژه ای که به باور امید ترابی به حفظ ثروت و افزایش قدرت خرید مردم 
منتهی می شود. این در حالی است که بانکداری مبتنی بر طلا و گلدتک در ایران آن طور که باید توسعه پیدا نکرده و حتی برای 
خیلی ها ناشناخته است. درنتیجه، هدف اصلی شرکت نوا در این پروژه این است که گلدتک و بانکداری مبتنی بر طلا را در ایران رواج دهد و آن 
را به یکی از روندهای روز کشور تبدیل کند. در گفت وگویی که با امید ترابی، مدیرعامل شرکت نوا داشتیم، درباره چیستی و اهمیت پروژه آنی زر، 

لزوم توسعه بانکداری مبتنی بر طلا در ایران و چالش های پیش روی این شرکت صحبت کردیم.

نگاهی به »نوا کپیتال« که شرکتی جدید در حوزه سرمایه گذاری خصوصی است 
و چیستی و اهمیت پروژه »آنی زر« در گفت وگو با امید ترابی

تبدیل گلدتک به یکی از 
روندهای پرطرف دار کشور

  نوا؛ بازوی سرمایه گذاری جی اس اس و تکوست

امید ترابی، مدیرعامل نوا اســت؛ شــرکتی که به عنوان بازوی ســرمایه گذاری شرکت های 
جی اس اس و تکوســت در ســال 1402 پروژه هایی را اجرایی کــرده که یکی از آنهــا به حوزه 
بانکداری مبتنی بر طلا مرتبط می شود. او درباره این شرکت و پروژ ه هایی که با جی اس اس 
دارنــد، می گویــد: »مــن از مهرمــاه 1402 مدیرعامــل شــرکت نوا هســتم. نوا یک شــرکت 
سرمایه گذاری خصوصی در زمینه اقتصاد دیجیتال است و فعالیت های سرمایه گذاری 
خود را با تکیه بر مجموعه ای GP و LP انجام می دهد. کار اصلی ما این است که با شناسایی 
کسب وکارهای بالغی که نیازهای مالی یا مدیریتی دارند، به توسعه اقتصاد دیجیتال کشور 

کمک کنیم. 
ما بعــد از ســرمایه گذاری در کســب وکارهای مختلــف و به نتیجــه رســیدن پروژه هایمان 
از آن کســب وکار خارج می شــویم و من هم فعالیت خــودم در نوا را بر همین اســاس آغاز 
کردم. جی اس اس و تکوست یکی از GPهای اصلی مجموعه ما هستند که در سال 1402 
روی برخی پروژه ها ســرمایه گذاری کردند و قرار اســت از ایــن به بعد از نوا به عنــوان بازوی 

سرمایه گذاری خودشان استفاده کنند.«

  خلق اولین نئوگلدبانک در ایران

بنا بر صحبت های ترابی، آنها در ســال 1402 در نوا روی تعدادی پروژه وقت گذاشته اند 
و ســرمایه گذاری کرده اند که برخی از آنها متعلق به خود شرکت جی اس اس نبوده و نوا 
به عنوان سرمایه گذار و شریک جدید وارد آنها شده اســت و دو الی سه پروژه نیز وجود 
دارد که در گذشته روی آنها در جی اس اس کارهای تحقیقاتی و تولیدی انجام شده بود 
و در سال 1402 با هدف بزرگ شــدن این پروژه ها و به سرانجام رسیدنشان به نوا سپرده 
شده اند. او درباره مختصات این پروژه ها بیان می کند: »یکی از پروژه های مشترک نوا و 
جی اس اس، آنی زر است که درواقع متعلق به حوزه گلدتک است و به بانکداری مبتنی 
بر طلا مربوط می شود. ما در تلاشیم با تمرکز بر این حوزه، گلدتک را به یکی از روندهای 
پرطرف دار در کشــور تبدیل کنیم و از فنــاوری برای افزایش قدرت خرید مردم اســتفاده 
کنیم. پــروژه »آنی زر« همه شــاخص ها و ابعاد یک پــروژه گلدتکــی را دارد و از امکاناتی 
نظیر خریدوفروش آنلاین و 7 در 24 طلا، تحویل مکانیزه، اینترنت اشــیاء، اســتفاده از 
فناوری  برای جلوگیری از تقلب و شناسایی اصالت طلا، احراز هویت دیجیتال، خواندن 
کارت ملی هوشمند و Open API برخوردار است تا در مسیر خلق یک نئوگلدبانک قدم 
بگذارد. ما شــاید اولین نئوگلدبانک ایران باشــیم که در حوزه طــلای فیزیکی با تکیه بر 

گلدتک کار می کنیم.«

  در جست وجوی تأمین کننده مالی

دســتگاه  خودپرداز طلا، محصولی اســت کــه در پروژه 
»آنی  زر« ایجاد شده و شبیه به دستگاه های خودپرداز 
پول نقدی اســت که در دهه 1370 شمســی وارد ایران 
شــده بودند، با ایــن تفاوت کــه فناوری هایی کــه در این 
دستگاه  استفاده شــده، به مراتب هوشــمندتر است. 
مدیرعامل نوا، با اشاره به این موضوع درباره وضعیت 
فعلی این دستگاه ها اظهار می کند: »تا به امروز تعدادی 
از بانک هــا وارد این حوزه شــده اند، اما هیچ کدامشــان 
نتوانســته اند راهــکاری جامــع و کامــل یا یــک پلتفرم 
هوشــمند بانکداری مبتنی بر طــلا طراحی کننــد و در 
برســاخت فرهنــگ اســتفاده از گلدتک در کشــور هم 
ناتــوان بوده انــد. بــا وجــود ایــن، امیدواریــم بتوانیم در 
ســال جدید با همــکاری تعــدادی از بانک های کشــور 
استفاده از این تکنولوژی جدید را جا بیندازیم. فاز اول 
و آزمایشی این پروژه شــروع شده و با تعدادی دستگاه 
در حال محک زدن آن هســتیم و بــه زودی با همکاری 
شرکای جدید، وارد فاز های بعدی پروژه می شویم. مردم 
در سال های اخیر نگرانی های زیادی درباره حفظ ارزش 
پول خود دارند و چنیــن پروژه هایی به نحــوی به حفظ 
ارزش پول به روش های قانونی و فراگیری مالی و افزایش 
قدرت خرید آنها کمک می کند. این روزها، طلا به یکی 
از کالاهای سرمایه گذاری تبدیل شده که بیش از پیش 
مورد توجه مــردم اســت و رونــق گرفتن حــوزه گلدتک 

می تواند از پتانسیل   های آن استفاده کند.«

  توثیق طلا در فازهای بعدی پروژه آنی زر

او معتقد اســت کــه مأموریــت اصلــی آنــی زر حفظ و 
افزایش ارزش پول و دارایی مردم اســت و در این راســتا 
یک سرویس هم طراحی و تولید کرده اند که در برخی از 
نرم افزارهای نئوبانکی در دســترس است و به افراد این 
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شرکت راه آرمان مهر نیکان )رامنیک( در سال ۱۳۹۱ باشگاه لویالتی به نام »نیکارت« را تأسیس کرده که ساختارش براساس 
مدیریت مراودات مالی بین خریدار )دارنده نیکارت( و فروشگاه های طرف قرارداد )پذیرندگان نیکارت( استوار است. محصول 
این شرکت نیز یک کارت خرید تعهدی است که به گفته مدیرعامل آن، بدون پرداخت هیچ کارمزد خریدی از سوی خریدار 
)دارنده نیکارت( به رامنیک در اختیار ایشان قرار دارد. در گفت وگویی که با رامین حامی فرد، مدیرعامل رامنیک داشتیم، به 
فعالیت های این شــرکت و برنامه هایی که دارند، پرداختیم. طبق صحبت های او، تمرکز نیکارت بر فروش اقســاطی اســت و برخلاف سایر 
کسب وکارهای وام دهی نوآورانه یا لندتک در کشور بیشتر به صورت آفلاین و در حوزه B2B فعالیت می کنند؛ با این حال برنامه هایی برای ورود 
به حوزه فروش فردی ) B2C ( نیز دارند. حامی فرد امیدوار است که در ســال ۱۴۰۳ حداقل بیست استان کشور را تحت پوشش قرار دهند و 

بتوانند شعب خود را نیز گسترش دهند.

  شکل گیری نیکارت

بنا بر صحبت های رامین حامی فــرد، مدیرعامل رامنیک، 
ایده شکل گیری این شرکت به ســال ها قبل از تأسیس آن 
و به بهمن ماه سال 1390 برمی گردد. در آن زمان چالش در 
نوعی فعالیت درون ســازمانی توجــه آنها را بــه خود جلب 
کرد. او در این باره توضیح می دهد: »دیده بودیم که بعضی 
از پذیرندگان برای افزایش سطح فروش خود با مراجعه به 
ادارات رفاهی ســازمان ها اعلام می کردند که حاضرند کالا 
یا خدمات خود را در قبال قرارداد کسر از حقوق به کارکنان 
معرفی شده از سوی سازمان ها ارائه  دهند. متأسفانه بین 

واحد رفاهی با واحد مالی ادارات در ارائه این نوع خدمات چالشی همیشگی وجود داشت؛ 
معمولاً واحد رفاهی، متقاضی ارائه خدمات اقساطی به کارکنان است، ولی واحد مالی 
به  دلیــل رکوردهای حســابداری و درنتیجه افزایش حجم کاری ســعی در محــدود کردن 
تعداد رکوردهای فروشــگاهی دارد. درنهایــت این موضوع باعث می شــد واحد رفاهی با 
تأمین کنندگان کالا یا خدمات متقاضی فروش اقساطی، برخورد سلیقه ای داشته باشند. 
لذا کاســتی وجود یک ســامانه که فرایند فوق را مکانیزه و مدیریت کند، پاســخ گوی نیاز 
سازمان و پذیرندگان باشد و تسهیلگری بیشتری برای رفاه حال کارکنان ارائه کند، به طور 
چشمگیری احســاس می شــد. این ماجرا انگیزه راه اندازی نیکارت بود و این چنین شد 
که از سال 1391 تحقیق و مطالعه بر این سامانه از استان قزوین کلید خورد. در نیمه دوم 
همان سال با سه سازمان و ســه پذیرنده کار خود را به صورت آزمایشی شــروع و در سال 

رامین حامی فرد، مدیرعامل رامنیک درباره فعالیت های این شرکت و محصول نیکارت می گوید

9۸درصد فروشمان در 
حوزه فروش سازمانی است

عکس: رضا نعمت پور

فاطمه شایگان
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شرکت ملی انفورماتیک فعالیتش را از سال ۱۳6۹ آغاز کرده و حالا ۳۳سالگی خود را پشت سر گذاشته است؛ شرکتی که 
بنا بر صحبت های مدیرعاملش در سال ۱۴۰۲ با تغییرات زیادی روبه رو شده تا به عبارتی با پوست اندازی و ترسیم الگویی 
جدید برای ادامه فعالیتش، دامنه اقدامات و خدماتش را گســترش دهد و وارد حوزه های جدید شــود. این تغییرات قرار 
است تا سال ۱۴۰۴ ادامه یابد و تصویری جدید از این شرکت ارائه دهد که آن را از آنچه امروز می بینیم، متفاوت می کند. 
یکی از این تغییرات، ورود آنها به حوزه هوش مصنوعی و تلاششان برای هوشمند کردن مفهوم نظارت است. علاوه بر این، یک هاب نوآوری 
نیز ایجاد کرده اند که قرار است به تعامل بیشتر آنها با دیگران و توسعه مفهوم نوآوری در بخش حاکمیت پولی و بانکی کشور کمک کند. 
اتخاذ تفکر پلتفرمی و قرار گرفتن در لیست صد شرکت برتر در رتبه بندی IMI100 نیز ازجمله اهداف آنها برای سال های آینده است. از 
صحبت های علیرضا ماهیار،  مدیرعامل شرکت ملی انفورماتیک، مشخص است که آنها برای توسعه این شرکت برنامه های زیادی دارند 
که از همین حالا آغاز شــده اند. به همین منظور، در گفت وگو با او به عملکرد و چالش هایشان در ســالی که گذشت و برنامه هایی که برای 

توسعه شرکت در سال جدید دارند،  پرداختیم. در ادامه گفت وگوی ما با علیرضا ماهیار را می خوانید.

 نگاهی به عملکرد و چالش های شرکت ملی انفورماتیک در سال ۱۴۰2 
و برنامه هایش برای سال جدید در گفت وگو با علیرضا ماهیار

در تلاش برای 
ساختن آینده ای بهتر

نیلوفر نادری

مشــاوران و متخصصان حوزه های مختلف تشکیل 
دادیــم و از آنهــا خواســتیم کــه برنامــه مدنظــر مــا را 
طراحی کننــد. ماحصل کار آنها امــروز تبدیل به فاز 
اول یک سند راهبردی شده که بر مبنای مدل  تعالی 
طراحــی شــده اســت. اجــرای برنامه هــای راهبــردی 
سختی های خودش را دارد و نیازمند ارزیابی دقیق و 

کنترل پروژه است.«

  افزایش ســرمایه بــه  منظــور پیشــبرد برنامه های 
جدید

شــرکت ملــی انفورماتیــک بــرای اینکــه بتوانــد 
برنامه های خود در ســال 1402 را عملــی کند، نیاز به 
افزایش ســرمایه داشــته اســت. بنا بر صحبت های 
ماهیار، آخرین افزایش سرمایه آنها مربوط به سال 
1397 می شده و چون  زمان زیادی از آن گذشته بوده، 
افزایش سرمایه ای از محل سود انباشته ها در سال 
1402 داشــته اند تا بتوانند از این طریق سرمایه لازم 
برای انجام پروژه هایشان را تأمین کنند. علاوه بر این، 
به این دلیل که شرکت جدیدی با نام مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران هم داشته اند، توانسته اند سرمایه شان 
را ارتقا دهند که آنها را در جایگاه راهبردی خوبی قرار 

داده است. 
او دربــاره ســایر اقداماتــی کــه در ســال 1402 انجــام 
داده انــد،  بیــان می کنــد: »در حــوزه بهــره وری هــم 

  تغییر راهبرد و مسیر پیش  روی شرکت

علیرضا ماهیار از شهریورماه 1402 مدیرعامل شرکت 
ملی انفورماتیک شده و در این مدت کوشیده تغییراتی 
را در ایــن شــرکت رقم بزنــد؛ تغییراتــی کــه درنهایت به 
تعامــل بیشــتر آنهــا بــا اکوسیســتم و ارائــه خدمــات 
تخصصی تر منتهی می شــود. او درباره ضرورت انجام 
ایــن تغییــرات می گویــد: »شــرکت ملــی انفورماتیــک 
دی ماه امســال 33 ســاله شــد و این عــدد بــرای اکثر ما 
تداعی کننده سن بازنشســتگی است، اما شرکت ملی 
انفورماتیک نه تنها قرار نیســت دســت از کار بکشد و 
خودش را بازنشسته کند، بلکه قرار است بیش از پیش 

توسعه یابد. 
مــن با تحویــل گرفتــن ســمت مدیرعاملــی به ایــن فکر 
افتادم که شرکت به یک پوست اندازی و راهبرد جدید 
نیاز دارد تا از پتانسیل های نهفته اش نهایت استفاده 
را کند و رفته رفته به شــرکتی پیشــرو در زمینــه نوآوری 
در صنعــت بانکــی کشــور تبدیل شــود. طبــق مصوبه 
قبلی هیئت مدیــره، برنامه ریــزی خوبی برای شــرکت و 
مجموعه شــرکت های گروه انجام شــده بود که عمر آن 
در ابتدای 1402 به پایان رسید و وقتی من فعالیت خود 
را در ســمت مدیرعاملی شــروع کردم، قرار شــد برنامه 
جدیــدی براســاس درس آموخته هــای برنامــه قبلــی و 

تکامل آن برای شرکت نوشته شود. 
بــه همیــن منظــور یــک تیــم برنامه ریــزی، متشــکل از 



248
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

  گام  برداشتن در مسیر ایجاد یک اکوسیستم

محمــد رضوان مدنــی پیــش از ورود بــه بانک صــادرات، 
حدوداً یک سال دستیار ویژه معاونت هماهنگی وزارت 
صمت بود و قبــل از آن، مدتــی معاون فنــاوری اطلاعات 
مرکز آمــار و قبل تــر نیــز، مشــاور وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی در حوزه فناوری اطلاعات. او می گوید: »در همه 
آن دوران، موضوعی که مدام در ذهن من قوت می گرفت، 
این بود که سیستم های پیچیده که عموماً تفکر دولتی و 
عمر مدیریتی کوتاه دارند، معمولاً نمی توانند برنامه ریزی 
بلندمدت داشــته باشــند و به اصلاحات بنیادی دســت 
یابند. بر همین اساس، از ابتدای ورود به بانک صادرات 
ایران تلاش کردم حتــی یک لحظه را هم از دســت ندهم 
و از همان آغاز، کوشــیدم با طراحی بســته سیاست ها و 
برنامه ها، در مســیر ایجاد اکوسیســتم لازم برای توسعه 
بانکــداری دیجیتــال و گــذار به بانکــداری هوشــمند گام 
بــردارم تــا از طریــق آن، شــرایط رشــد و بلــوغ بانکــداری 
دیجیتال و استمرار آن در آینده بانک و حداکثری شدن 
منافع ذی نفعــان فراهم شــود. خوشــبختانه این تلاش، 
ثمــره خــود را در پایــان ســال 1401 نشــان داد؛ زمانــی که 
توانســتیم، چک امن دیجیتال بانک صادرات ایران را با 

نام تجاری چکنو معرفی کنیم.«

  بهبود عملکرد در سال ۱۴۰۲

طبــق صحبت هــای رضوان مدنــی، بانک صــادرات ایران 
توانســته نام خود را به عنوان بانک پیشــتاز عرصه چک 
امن دیجیتال تثبیت کند؛ تاکنون بیش از سه میلیون و 
هفتصد هزار چک دیجیتال از سوی شــعب بانک برای 
مشتریان صادر شده است. او در این باره می گوید: »این 
روند در سال 1402، دســتاوردهای دیگری نیز داشت که 
یکی از آنها، همــکاری با بانک ملی و پیام رســان بله برای 
فروش ارز اربعین به زائران کربلا بود. ســومین دســتاورد 
قابل توجه توسعه این اکوسیستم را می توان رونمایی از 

بانک صادرات ایران در یک  سال گذشته قله های جدیدی را بر بستر فناوری اطلاعات فتح کرد که نقاط عطفی در کارنامه 
فناوری و نوآوری آن در سال های اخیر محسوب می شود. شروع این مسیر، به نیمه اول سال ۱۴۰۱ برمی گردد؛ زمانی که 
محمد رضوان مدنی، سکاندار معاونت فناوری اطلاعات این بانک شد و تلاش کرد حوزه فناوری اطلاعات بانک صادرات 
ایران را به ســطح رقبای جوان خود برســاند. رضوان مدنی معتقد اســت که بانک صــادرات ایران، ریشــه ای کهن دارد و 
رویشی نو بر بستر این ریشه کهن، نام بزرگ این بانک را زنده تر خواهد کرد. در ادامه گفت و گوی عصر تراکنش با محمد رضوان مدنی، 

معاون فناوری اطلاعات بانک صادرات ایران، رئیس هیئت مدیره و سرپرست هلدینگ فن آوری و نوآوری صاد را می خوانید.

ســرویس توثیق الکترونیک دارایی یا همان ست دانســت که به  دنبال افزایش سطح 
دسترســی به منابع و ارتقای عدالت مالی، به عنوان یکی از ارزش هــای آرمانی تحقق 
تحــول دیجیتال در نظام بانکی کشــور اســت. ســت بــرای مشــتری، بانک هــا و نظام 
اقتصادی کشــور مزایای زیادی دارد و خوشــبختانه درک این مزایا باعث شــد که این 
محصول، تندیس ویژه دهمین همایش نظام های پرداخت و لوح برتر جشنواره دکتر 
نوربخش را برای بانک صادرات ایران به ارمغان آورد. علاوه بر این، با راه اندازی سفته و 
برات الکترونیکی، ارتقای همراه بانک و طراحی نئوبانک، در حوزه پرداخت الکترونیک 

نیز توانستیم به رتبه های جدیدی برسیم.«
او توضیح می دهد که بانک صادرات براســاس گزارش شــاپرک، در مردادماه 1402 در 
رتبه دوم در میــان بانک های دارای بالاترین ســهم مبلغ از تراکنش هــای ابزار پذیرش 
اینترنتی قرار گرفــت: »در بخش ســهم مبلغــی از تراکنش های ابزارهــای کارت خوان 
فروشگاهی توانستیم رتبه سوم را کسب کنیم و از منظر تعداد تراکنش های ابزارهای 
کارت خوان فروشگاهی نیز رتبه چهارم را دریافت کردیم. براساس این ارزیابی، بانک 
صادرات ایران با سهم 10.31 درصدی، جزو چهار بانک دارای بیشترین سهم از تعداد 
کارت هــای بانکــی دارای تراکنش در شــبکه پرداخت بــوده و از منظر بیشــترین کارت 
اعتباری تراکنش دار نیز رتبه سوم را از آن خود کردیم. در شاخص تعداد کارت برداشت 

دارای تراکنش نیز رتبه چهارم را داریم.«

  پروژه های مهم ۱۴۰۲ 

ارائه خدمات رقابتی در حــوزه فناوری اطلاعــات، نیازمند ارکان مهمی اســت که نبود 
هرکــدام، طی مســیر را با چالــش مواجــه می کنــد. رضوان مدنی بــا بیان ایــن موضوع 
می گویــد: »ســرمایه گذاری و تأمیــن زیرســاخت ها و تجهیــزات لازم، نیروی انســانی 
متخصص، دسترسی به نوآوری و شــاید مهم تر از همه، باور و حمایت مدیران ارشد، 
ازجمله ایــن ارکان اصلی هســتند. خوشــبختانه در بانک صــادرات ایران بــا حمایت 
مدیریت ارشد توانستیم پروژه های مهمی را به سرانجام برسانیم که هرکدام، نقشی 
مهــم در جهش بانــک در حــوزه فنــاوری اطلاعــات و پیشــتازی آن در آینــده خواهند 
داشــت؛ پروژه هایــی ماننــد بازطراحی ســاختار ســازمانی معاونت فنــاوری اطلاعات، 
ارتقای زیرساخت ها ازجمله نصب و راه اندازی دو دستگاه مین فریم، تأمین زیرساخت 
ســخت  افزاری لازم برای پروژه های تحول دیجیتال، زمینه ســازی ادغام شــعب و آغاز 
فرایند به روزرسانی تجهیزات شعب باقی مانده، پیاده ســازی نظام مدیریت خدمات 
فناوری اطلاعات یا همان ITSM مبتنــی بر ITIL4، ترمیم تجهیزات ســامانه متمرکز 
صدای سپهر، ارتقای کارایی هزینه های پیامک و تهیه و تصویب نقشه راه نظام جامع 

گفت وگو با محمد رضوان مدنی درباره دستاوردهایش در بانک صادرات ایران و هلدینگ صاد

 فتح قله های جدید 
در خدمات الکترونیک
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سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

تحلیل داده ازجمله این موارد هستند. البته از مبحث مهم امنیت و مدیریت ریسک 
فنــاوری اطلاعات نیز غافل نشــدیم و خوشــبختانه در آخریــن دوره ارزیابــی که بانک 
مرکزی از اقدامات انجام شــده در ســامانه مهتاب داشــته، توانســتیم نتایج مناســبی 

بگیریم که نشان دهنده پیشرفت جدی بانک صادرات ایران در این زمینه است.«

  عملکرد شرکت های تابعه هلدینگ صاد

رضوان مدنی توضیح می دهد که این دستاوردها، حاصل تلاش همه بازیگران بوده، زیرا 
حوزه فناوری اطلاعات در بانک صادرات ایران، یک اکوسیستم است و هلدینگ صاد 
و شــرکت های تابعه، ارکان اجرایی آن هســتند و آنچه اهمیت زیادی دارد، همسویی 
استراتژیک، هم افزایی و بهره مندی از ارزش های بازیگران این گروه است. او می گوید 
که در سال 1402 شرکت های گروه نیز توانستند دســتاوردهای بسیاری کسب کنند: 
»برای مثال، شرکت توسعه فناوری اطلاعات خوارزمی رتبه نخست را در 9 رسته کسب 
کرد و در جایــگاه چهارمین شــرکت برتر کشــور در رده بندی شــرکت های انفورماتیک 
نشست. شرکت داده پردازی خوارزمی در چهار رســته فعالیت، رتبه نخست را از آن 
خود کــرد و پرداخت الکترونیک ســپهر هم بنا بــر اعلام وزارت صمــت، به عنوان یکی 
از تولیدکننــدگان برتر نرم افزار معرفی شــد. پاس همچنین توانســت براســاس اعلام 
شاپرک، ســهم مبلغی تراکنش  دســتگاه های خودپرداز خود را به ۵.۵ درصد افزایش 
دهد و بیشترین نرخ رشد را در ابزارهای اینترنتی پرداخت و مبلغ اینترنتی تراکنش ها 
داشته باشد. شرکت هوشمند سپهر نیز که ست را توسعه داده، دورنمای درخشانی 
دارد. در حوزه هــای مبــارزه بــا فیشــینگ و امنیت فضــای تراکنــش نیز شــرکت نوپای 
مدیریت و راهبری زیرساخت صاد، فعالیت های مهم و مؤثری انجام داده و در همین 
مدت کوتاه توانســته خدماتی ارائه کنــد که حتی مــورد توجه رقبای بانــک صادرات و 
نهادهای ناظر نیز قرار گرفته است؛ از این شرکت و دســتاوردهای آن در آینده بیشتر 

خواهید شنید.«

  هم راستایی هلدینگ با معاونت فناوری اطلاعات

اول بهمن مــاه 1402، ورود بــه چهارســالگی هلدینــگ صــاد را جشــن گرفتنــد. 
رضوان مدنی می گوید که آنهــا با نهادی جوان روبه رو هســتند که تــلاش می کند آن 
جایگاهی را کســب کند که بانک صادرات ایران و به طور مشخص، معاونت فناوری 
اطلاعات بانک به عنوان نهاد سیاست گذار برایش در نظر دارد. او در این باره توضیح 
می دهد: »خوشبختانه در این  مدت، هلدینگ مدیران بنامی داشته که هویت صاد 
را شــکل داده انــد. در ادامه این مســیر، در حال برنامه ریزی برای همســویی بیشــتر 

هلدینگ بــا معاونت فناوری اطلاعات بانک هســتیم و 
می خواهیم این هم راستایی را تا سطح شرکت های تابعه 
تسری دهیم. در مجموعه هلدینگ، شرکت هایی داریم 
که در کنار هم، زنجیره ارزشی خوبی را تشکیل می دهند 
و همسویی استراتژیک آنها می تواند در دستیابی بانک 
صادرات به اهداف خود در حوزه فناوری اطلاعات بسیار 
مؤثر باشــد. در این مجموعه ما دو شــرکت داده پردازی 
خوارزمــی و راه حل هــای هوشــمند ســپهر را داریــم کــه 
در حــوزه نرم افــزار فعالیــت می کننــد، توســعه فنــاوری 
اطلاعات خوارزمی را داریم که در حوزه تأمین زیرساخت 
و ســخت افزار مشغول به کار اســت و اخیراً نیز، شرکت 
زیرساخت صاد را در حوزه تأمین سخت افزار و امنیت 
به این مجموعــه اضافه کردیــم. در این گــروه همچنین 
شــرکت پاس را داریم که یکی از PSPهای مطرح کشور 
اســت.«طبق صحبت های او، بــه  منظــور بهره مندی از 
ظرفیــت داده و ورود جــدی به حــوزه هــوش مصنوعی، 
شــرکت الگوریتم را به گــروه صــاد اضافه کرده انــد تا در 
کنار شــرکت پیشــگامان فناوری صــاد که عضــو جدید 
این خانــواده اســت و بــر ارائــه خدمــات حوزه مشــتری 
تمرکز دارد، زنجیره ارزشی خود را تکمیل کنند. او ادامه 
می دهد: »به این خانواده، شرکت گسترش انفورماتیک 
ایران را هــم بیفزاییــد که پیشــینه قدرتمنــدی در حوزه 
تأمین تجهیزات و آموزش های تخصصی حوزه فناوری 
اطلاعــات دارد. برنامه داریم این شــرکت را با مأموریت 
ارائه آموزش هــای تخصصی احیــا و اکوسیســتم حوزه 
فناوری اطلاعــات گروه صاد تکمیل کنیم. اکوسیســتم 
باید بتواند با به اشتراک گذاری ظرفیت ها، توانمندی ها 
و منابع ســازمانی، تا حد زیادی مستقلاً به حیات خود 
ادامه دهد. اگر بتوانیم این مسیر را ادامه دهیم، در سال 
1403 باید منتظر شکوفایی هلدینگ صاد و درخشش 
بیشــتر شــرکت های گروه حوزه فناوری اطلاعات بانک 

صادرات ایران باشیم.« 

عکس: نسیم اعتمادی

کسب وکار
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  تجربه مدیریت چند شرکت

امیرحســین آقامحمدی به طــور هم زمــان مدیریت چند 
مجموعه و شرکت را برعهده دارد. به گفته او، مدیریت چند 
مجموعه سخت، اما مفید است. او درباره تجربیات خود 
می گوید: »اگر از آخر بخواهم شروع کنم، یعنی هلدینگ 
صاد، باید به این نکته اشاره کنم که هلدینگ های فناوری 
اطلاعات و شــرکت های تابعه، بازوان اجرایــی بانک ها در 
این حــوزه هســتند و هرچه ایــن مجموعه ها، همســویی 
اســتراتژیک بالاتــری داشــته باشــند و بهــره بیشــتری از 

ظرفیت ها و ارزش های خود ببرند، بهره وری در مجموع آنها بالاتر خواهد بود. درک این 
مزیت بالقوه و البته شاید ضرورت همسویی و حرکت جهشی بانک صادرات ایران در 
حوزه فناوری اطلاعات باعث شد مدیریت ارشد پیشنهاد دهد که بنده هم زمان چندین 
مسئولیت داشته باشم. البته امیدوارم این دامنه مسئولیت محدودتر شود تا بتوانم بر 
هلدینگ صاد بیشتر متمرکز شوم، زیرا آینده خوبی برای این نهاد نوپا متصورم و اطمینان 
دارم اگر اصلاحات مدنظر در گروه صاد، شامل هلدینگ و شرکت های تابعه، اعمال شود، 
در سال های آینده نه تنها بانک صادرات ایران در حوزه فناوری اطلاعات همپای رقبای 
خود بالا خواهد آمد، که حتی نام خود را نیــز به عنوان یکی از بازیگران کلیدی صنعت 

فناوری های مالی مطرح خواهد کرد.«

گفت وگو با امیرحسین آقامحمدی، قائم مقام صاد درباره امروز و فردای این هلدینگ فن آوری و نوآوری 

ریل گذاری برای 
همسویی استراتژیک

امیرحسین آقامحمدی، قائم مقام هلدینگ فن آوری و نوآوری صاد است و هم زمان، مسئولیت اداره کل خدمات نوین بانکی 
بانک صادرات ایران را نیز برعهده دارد. او همچنین، سرپرست شرکت راه حل های هوشمند سپهر و تا همین اواخر، نایب رئیس 
هیئت مدیره پرداخت الکترونیک سپهر بود. این هم زمانی راهبری و البته تجربه مدیریتی شانزده ساله آقامحمدی در فناوری 
اطلاعــات بانک صــادرات ایران، دســتاوردهای مهمــی به ارمغــان آورده کــه ازجمله آنها می توان به چکنو، ســرویس توســعه 
الکترونیک دارایی با نام ست و البته رتبه های اخیر پاس اشاره کرد. به بهانه مسئولیت اخیر امیرحسین آقامحمدی در قائم مقامی هلدینگ 
صاد، بر آن شدیم تا گفت و گویی با او داشته باشیم و از وضعیت فعلی صاد و برنامه های آینده این بازیگر حوزه فناوری اطلاعات بانکی کشور 

اطلاعات بیشتری کسب کنیم. این گفت و گو را در ادامه می خوانید.
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  دستاوردهای تجاری، بانکی و امنیتی

محمدمهدی تقی پــور، مدیرعامل شــرکت به پرداخت 
ملــت، ابتــدا دربــاره دستاوردهایشــان در ســال 1402 

صحبــت می کنــد و می گوید کــه این دســتاوردها در ســه دســته کلی تقســیم بندی 
می شــوند: »مهم ترین دســتاورد مــا ارتقای زیرســاخت های شــرکت بوده کــه نتایج 
آن در ســه حوزه تجــاری، بانکــی و امنیتی قابــل پرداخت اســت. در حــوزه تجاری با 

در گفت وگو با محمدمهدی تقی پور، مدیرعامل به پرداخت ملت درباره برنامه های این شرکت در 
به کارگیری استراتژی های نوآورانه مطرح شد

در پی ایجاد جریان های 
درآمدی جدید هستیم 

شرکت به پرداخت ملت در سالی که گذشت، تغییرات زیادی را پشت سر گذاشته و دستاوردهای کمی و کیفی زیادی داشته 
است؛ تغییرات و دستاوردهایی که با توسعه و ارتقای زیرساخت هایشان ممکن شــده و آنها را در بهبود فرایندهای امنیتی، 
تجاری و بانکی یاری کرده است. این شرکت در سال ۱۴۰۲ علاوه بر اینکه توانسته سهم بازار خود را افزایش دهد، درگیر پروژه های 
ملی نظیر پروژه حساب امانی در سیستم بانکی، کالابرگ الکترونیکی، شاپرک دو و... نیز بوده و با وجود اینها رتبه اول را هم از 
 لحاظ مبلغ تراکنش در میانPSPها به دست آورده است. مدیرعامل به پرداخت ملت، بزرگ ترین اتفاق سال ۱۴۰۲ صنعت بانکی و پرداخت 
کشور را اصلاح نظام کارمزد می داند و می گوید که این اقدام بانک مرکزی موجبات برنامه ریزی برای توسعه نظام پرداخت کشور را فراهم کرده 
است. به همین منظور آنها در ســال ۱۴۰۳ می خواهند روی توسعه خدمات به فین تک ها، توســعه راهکارهای شخصی سازی شده پرداخت، 
تعریف شراکت های استراتژیک تجاری جدید، حفظ سهم بازارشان و توانمندسازی نیروهای انسانی حساب باز کنند و از امکان های نهفته در 
ســال جدید برای ارائه خدمت به مردم و ایفای نقش در اکوسیســتم اقتصاد دیجیتال کشور، بیشــترین بهره را ببرند. در ادامه صحبت های 

محمدمهدی تقی پور، مدیرعامل به پرداخت ملت را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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  تعمیر بیش از ۲۴۰ هزار دستگاه کارت  خوان

صنعت پرداخت الکترونیک زاییده فنــاوری اطلاعات و دنیای دیجیتال اســت و تحولات 
ســریع فناوری را به ارث برده اســت. این صنعت تا به امروز مســیر پیچیده ای را بــرای ارائه 
خدمات فناوری مالی به مــردم طی کرده و حــالا باید با تحولات دیجیتالی پیــش رو، قواعد 
و رویکردهای جدیــدی را تجربه کند. هومن ســپهری، مدیرعامــل تندرنور، با اشــاره به این 

موضوع درباره عملکردشان در سال های اخیر می گوید: 
»شرکت تندرنور که یکی از معتبرترین و تخصصی ترین 
تولیدکننده  های پایانه های فروش یا همان دستگاه های 
کارت خــوان اســت، خدمات پــس از فــروش و تعمیرات 
تخصصی روی انواع پایانه های فروش و کارت خوان های 

گفت وگو با هومن سپهری، مدیرعامل تندرنور درباره نگاه این شرکت 
به آینده صنعت پرداخت الکترونیک کشور

مسیر دشوار توسعه 
بدون همراهی رگولاتور

تندرنور در سال های ابتدایی دهه ۱۳۷۰ تأسیس شد تا تولیدکننده نرم افزارهای صنعت بانکی و پرداخت کشور باشد، اما در دهه 
۱۳۹۰ و بعد از اینکه بانک سامان سهام آن را خریداری کرد، تمام وقت و انرژی اش را روی بحث های سخت افزاری گذاشت و در سال 
۱۳۹۵ درست در لحظه ای که ممکن بود به طور کامل ورشکسته شود، جان سالم به در برد و با تقویت بخش تعمیرات و نرم افزار خود 
در سال گذشــته رکورد تولید و فروش کارت خوان را در ایران زد، اما اقدامات رو به  جلوی این شرکت به همین جا ختم نشده و این 
شرکت در سال ۱۴۰۲ توانسته بیش از هزار دستگاه را در روز تعمیر کند و به بیش از ۴۸ مدل دستگاه کارت خوان مختلف خدمات بدهد. علاوه بر این، 
با برنده شدن در پنج مناقصه، ۲۴۵ هزار دستگاه کارت خوان تولید و روانه بازار کرده است. با وجود این،  تندرنور هم مثل هر شرکت دیگری در مسیر 
توسعه خود با موانعی روبه رو بوده است؛ موانعی که به گفته مدیرعامل این شرکت بیشتر به بحث های مربوط به رگولاتوری برمی گردد و راه حل هایی 
از این قبیل دارد: نظارت بیشتر رگولاتور بر ورود کالاهای قاچاق، کوتاه شدن مراحل ثبت سفارش، تخصیص ارز، حواله ارز و کم کردن تشریفات 
گمرکی و حمایت از نوآوری و فناوری. او اهمیت همراهی رگولاتوری با صنعت پرداخت الکترونیک کشور را آن قدر مهم می داند که می گوید اگر حمایت 
و همراهی آن نباشد، مسیر توسعه کسب وکارهای فعال در این صنعت با دشواری های بسیاری روبه رو خواهد شد. در ادامه صحبت های هومن 

سپهری،  مدیرعامل شرکت تندرنور را درباره عملکرد و چالش هایشان در سال ۱۴۰۲ و مطالباتی که از رگولاتور دارند، می خوانید.
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گفت وگو با کامران خلت آبادی، مدیرعامل رایانه خدمات امید، درباره فعالیت های این شرکت در یک سال گذشته

انتقال دانش پشتیبانی
 مأموریت اصلی ۱۴۰۲

شرکت رایانه خدمات امید به منظور ایجاد ظرفیت های بیشتر در تأمین نیازهای فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک سپه در سال 
۱۳۸۴ تأسیس شد. این شرکت پس از ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه، وظیفه حضور در پشتیبانی لایه های 
اول و دوم، مهاجرت سامانه ها و همچنین تثبیت سامانه بانکداری متمرکز بانک سپه را برعهده گرفت و در راستای شعار »بانک 
سپه؛ در مدار تحول دیجیتال« سامانه بانکداری قرض الحسنه دیجیتال را طراحی و پیاده سازی کرد که با هدف ترویج بانکداری 
قرض الحسنه و تسهیل عملیات افتتاح حساب و دریافت تسهیلات غیرحضوری بود. در گفت وگو با کامران خلت آبادی، مدیرعامل شرکت رایانه 
خدمات امید، به عملکرد این شرکت در سال ۱۴۰۲ پرداختیم. طبق صحبت های او، رایانه خدمات امید در حوزه خدمات ارزش افزوده به عنوان شرکت 
فناوری اطلاعات بانک سپه به اپراتورها معرفی شده است که یکی از اتفاق های خاصی است که برای این شرکت در یک سال گذشته رخ داده است.

  ارائه خدمات پشتیبانی به بانک سپه

شــرکت رایانه خدمات امیــد، از ســال گذشــته و هم زمان 
با عملیات مهاجرت ســامانه بانک های ادغامی به بانک 
سپه، مســئولیت ارائه خدمات پشــتیبانی سرویس های 
بانکــی بــرای بانــک ســپه را برعهــده گرفــت. کامــران 
خلت آبــادی، مدیرعامل رایانــه خدمات امیــد در این باره 
می گویــد: »در حال حاضــر شــرکت رایانه خدمــات امید 
این افتخار را دارد که با تکیه بر مدیریت مناســب، دانش 
و همچنیــن کادر تخصصــی و مجــرب، خدمــات خــود را 
در اختیــار مشــتریان و مخاطبــان بانک ســپه قــرار دهد. 
مأموریت ما تــدارک خدمات و ارائــه راه حل های جامع در 
حوزه هــای بانکداری، متناســب با نیازمندی هــای فعلی و 
آتی بازارهای هدف است. قابلیت های ویژه ما نیز در توسعه 
به هنگام و پشــتیبانی خدمــات در ابعاد ملی از یک ســو، 
همراه با مدیریت پایداری خدمات در سطوح تعهدشده، 
متضمن تحقق اهداف کسب وکار مشتریانمان است که 
البته موقعیت و جایگاه فعلی شرکت، مرهون فعالیت های 

هماهنگ و نزدیک مدیریت و بدنه سازمان است.« 

  طرح استقرار و نهادینه سازی مدیریت دانش

پروژه »انتقال دانش پشتیبانی و عملیات فنی سامانه های 
بانکداری متمرکز و الکترونیک« در شرکت رایانه خدمات 
امید با هدف کاهش نیازمندی به پیمانکار بیرونی در حوزه

ICT ، افزایش کیفیت خدمات و تســریع در پاســخ گویی 
به نیاز مشتریان تعریف شــده است. خلت آبادی با بیان 
این موضوع درباره انتقال دانش که مأموریت اصلی آنها 
در ســال 1402 بود، می گوید: »پس از اتمام انتقال دانش 
پشتیبانی لایه 1 و عملیات فنی در سال 1401، بخش دوم 
این پــروژه تحت عنــوان انتقال دانش لایه 2 پشــتیبانی و 
عملیات فنی آن در سال 1402 آغاز شد و در بستر چندین 
حوزه دانشی ازجمله زیرساخت بستر مجازی، بانکداری 
مدرن، موبایل بانک،ESB-IPG  و سوئیچ پایان یافته است. 
هم راستا با این پروژه و با هدف توسعه فرایند انتقال دانش، 
حفظ، ساماندهی و مدیریت دانش کسب شده از شرکت 

پیمانکار و درنهایــت ایجاد ارزش افزوده از آن، طرح اســتقرار و نهادینه ســازی مدیریت 
دانش در شرکت رایانه خدمات امید نیز آغاز شد و اکنون تا حد مطلوبی به انجام رسیده 
است.«طبق گفته های مدیرعامل شرکت رایانه خدمات امید، در سال گذشته فاز اول و 
دوم مهاجرت تسهیلات برای دو بانک ادغامی کوثر و قوامین به طور کامل و برای سه بانک 
ادغامی دیگر )حکمت، مهر اقتصاد و انصار( به جز بخش ضمانت نامه انجام شده است.

  راه اندازی سامانه تسهیلات قرض الحسنه

شرکت رایانه خدمات امید در راستای شعار »بانک سپه در مدار تحول دیجیتال« اقدام 
به طراحی و پیاده سازی سامانه بانکداری قرض الحسنه دیجیتال با هدف ترویج بانکداری 
قرض الحسنه و تسهیل عملیات افتتاح حساب و دریافت تسهیلات غیرحضوری کرده 
اســت. خلت آبادی در این باره می گوید: »شــرکت رایانه خدمات امید به عنوان مجری 
اختصاصی توسعه و پشتیبانی سامانه جامع بانکی امید )بانک  ســپه(، با استفاده از 
انواع APIها و ســرویس های بانکی در بســتر ESB در فاز اول پــروژه و در کمتر از یک ماه 
خدمات افتتاح سپرده، صدور کارت، رمز و احراز هویت براساس الگوهای هوش مصنوعی 
را برای بانک ســپه پیاده ســازی کرد. در فــاز دوم پروژه نیــز با هدف پرداخت تســهیلات 
قرض الحسنه، فرایندهای کسب امتیاز، انتقال امتیاز، اعتبارسنجی هوشمند، صدور 
وثایق و امضای الکترونیک و اعطای تسهیلات غیرحضوری در حال پیاده سازی است.«

  شانزدهمین شرکت ایران در گروه رایانه و فعالیت های وابسته

بیست وششمین همایش شــرکت های برتر ایران به تولیت سازمان مدیریت صنعتی 
برگزار شــد و پانصد شــرکت بزرگ و تأثیرگذار در اقتصاد کشــور معرفی شــدند. در این 
رتبه بندی شــرکت رایانه خدمات امید با هفت پله صعود نسبت به رتبه بندی گذشته 
در جایگاه شــانزدهم شــرکت های ایران در گروه رایانه و فعالیت های وابسته قرار گرفت 
و در میــان 2۵0 شــرکت برتر ایــران رتبــه 24۵ را کســب کرد. خلت آبــادی درباره کســب 
جایگاه شانزدهم در گروه رایانه و فعالیت های وابسته و اقداماتی که در این راستا انجام 
داده اند، می گوید: »رایانه خدمات امید با تدوین برنامه های عملیاتی منسجم و با همت 
)همکاری، مشــارکت و تلاش( حداکثری نیروهای متخصص خود، توانست پروژه های 
برنامه ریزی شــده را در موعــد مقــرر به اتمــام برســاند و پاســخ گوی نیازهــای بزرگ ترین 
بانک کشور درکوتاه ترین زمان ممکن باشد. این اقدام مهم و ارزشمند، موجب ارتقای 

چندپله ای شرکت در این رویداد بزرگ برای سال 1402 شد.«

  اخذ گواهینامه سیستم مدیریت امنیت اطلاعات

شرکت رایانه خدمات امید در ســال 1402 گواهینامه انطباق ســامانه مدیریت امنیت 
اطلاعات ایزو 27001 را برای چهارمین ســال متوالی اخذ کرد. مدیرعامل این شرکت در 
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  مأموریت جیرینگ در ورود به حوزه های غیربانکی

جیرینگ از سال 1389تا به امروز سه مأموریت اصلی 
در فــروش ســرویس های ســازمانی همراه اول بــه حوزه 
بانکــی را برعهــده داشــته اســت. ایــرج مشــک آبادی، 
معاون تجاری جیرینگ با اشاره به این سه مسئولیت 
درباره عملکردشان در ســال 1402 می گوید: »پیامک، 
شــارژ USSD و بســته اینترنــت ســه حوزه ای هســتند 
که جیرینگ در بخــش بانکی در این ســال ها روی آنها 
متمرکز بوده  است. در سال 1402 برای اینکه در بخش 
پیامکی مان بتوانیم سهم بازار بیشتری داشته  باشیم، 
وارد حوزه هــای غیربانکــی نیــز شــده ایم و بــا حمایــت 
حداکثری مدیرعامل و هیئت مدیره محترم جیرینگ، 
با بازنگری در ســاختار قدیمی جیرینــگ و تطابق آن با 

جیرینگ بازوی اصلی همراه اول در ارائه راهکارهای سازمانی است؛ راهکارهایی که تا قبل از سال ۱۴۰۲ به حوزه های مالی و بانکی 
محدود می شدند و حالا با ورود این شرکت به حوزه های غیربانکی متفاوت تر هم شده اند. برای مثال این شرکت در سال ۱۴۰۲ 
وارد صنعت بیمه و خودرو شده و به سازمان های دولتی بزرگ راهکارهای فین تکی ارائه داده است. مدیران این شرکت، به این 
نتیجه رسیده اند که دو عامل در موفقیت آنها نقش دارد؛ یکی داشتن نیروی انسانی به  معنای واقعی کلمه متخصص که کار 
تجربی را ضمیمه دانش نظری اش کند و دیگری افزایش سهم بازارشان در حوزه های B2B و B2G. آنها بر این باورند که سهم درآمدی اپراتورها 
در بخش B2C مشخص و تعریف شده است و آن اپراتوری می تواند توسعه پیدا کند که دو بخش اول را جدی بگیرد؛ به همین دلیل می خواهند 
در سال ۱۴۰۳ روی ورودشان به صنایع جدید و تلفیق خدمات اپراتوری با خدمات فین تکی متمرکز شوند. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را 

با ایرج مشک آبادی، معاون تجاری و مریم قدس گلشن، مدیر فروش سازمانی جیرینگ می خوانید.

اســتانداردهای جهانی تلکام و همچنین با پیاده ســازی روش های نوین بازاریابی و 
فروش سازمانی توانســتیم از اردیبهشــت  ماه 1402 تا کنون، رشدی ۵0 درصدی در 
فروش ســرویس های ســازمانی و انعقاد قراردادهای جدید داشته باشیم که تحول 
بزرگــی در گــروه شــرکت های زیرمجموعه همــراه اول بوده اســت. در زمینــه فروش 
ســازمانی شــارژ و بســته اینترنت نیز توانســتیم علاوه بر جذب مشــتریان جدید، 
مشــتریان فعلی را با افزایش فروش )Upsell & Cross Sell( به یک رشد درآمدی 

حداقل ۵0 درصدی برسانیم.«

  اخذ کارگزاری رسمی USSD همراه اول در کشور

مشــک آبادی ســپس می گوید که در زمینــه USSD نیز بــا حمایــت هیئت مدیره و 
مدیرعامل جیرینگ کارگزاری رسمی USSD  را از همراه اول در سال 1402 دریافت 
 USSD کردند که تأثیر بســزایی بــر تمرکز روی ایــن عاملیت و فروش ســرویس های
در حوزه هــای غیربانکــی و غیرپرداختــی داشــت و به ارائــه خدمات پــس  از فروش 

در گفت وگو با مدیران جیرینگ درباره عملکرد این شرکت در یک سال گذشته مطرح شد

انعقاد 7۴ هزار میلیارد ریال 
قرارداد فروش سازمانی در ۸ ماه

عکس: نسیم اعتمادی
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  راهکار اختصاصی اصناف

طبق صحبت های امیر کشــورزاد، مدیرعامل معتمد مالیاتی کیســان، تمرکز این شــرکت 
در ســال 1402 روی ارائه سرویس ثبت صورت حســاب الکترونیکی برای اشخاص حقوقی 
بوده که از طریق ارائه پایانه فروشگاهی تحت وب و وب سرویس برای ارسال صورت حساب 
الکترونیکی بوده است. او در این باره توضیح می دهد: »شرکت کیسان وظیفه اصلی خود 
را کمک به مؤدیــان برای انجام تکالیفشــان در حوزه مرتبط با صورت حســاب تعریف کرده 
است. از این رو پس از ورود مشتری به پایانه فروشگاهی و وارد کردن اطلاعات لازم، وظیفه 
ارسال صورت حساب برعهده این شرکت گذاشته می شود و پیگیری رفع هر نوع مشکلی 
برعهده کیسان خواهد بود. برای ثبت اطلاعات صورت حســاب های فروش توسط مؤدیان 
راه های مختلفی تعریف شده است و شرکت کیســان برای این منظور روش های گوناگونی 

براســاس آیین نامه ماده ۲6 قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان، شرکت داده پردازی کیســان در سال ۱۴۰۱ 
مجوز شرکت معتمد مالیاتی نوع اول را دریافت و در آبان ماه سال ۱۴۰۱ براساس ابلاغ سازمان امور مالیاتی ارائه خدمات 
به شرکت های بورسی و فرابورسی را آغاز کرد. در گفت وگو با امیر کشورزاد، مدیرعامل شرکت کیسان، به فعالیت های 
این شــرکت و برنامه های توســعه ای آنها پرداختیم. به گفته او، در نیمه دوم سال ۱۴۰۲ این شــرکت با طراحی و توسعه 
پایانه فروشگاهی در بستر دستگاه کارت خوان و ســایر ابزارهای اندرویدی، راهکار اختصاصی اصناف را ارائه کرده و تا به امروز بیش از 
۸.۰۰۰ شخص حقوقی و حدود ۲.۰۰۰ شخص حقیقی اقدام به ثبت صورت حساب الکترونیکی از طریق راهکارهای کیسان کرده اند. 
تمرکز آنها در سال ۱۴۰۳ نیز بر جذب مشتریان جدید است و در تلاش اند کیسان را به برندی شناخته شده تر در میان مخاطبان هدفشان 

تبدیل کنند. در ادامه، گفت وگوی عصر تراکنش را با امیر کشورزاد می خوانید.

را در اختیار مشتریان خود قرار داده است. اولین روش 
ثبــت صورت حســاب از طریــق رابــط کاربــری اســت که 
مــؤدی اطلاعاتــی همچــون نوع خریــدار و مشــخصات 
آن، مشــخصات کالا یا خدمت مــورد معاملــه را در فرم 
صدور صورت حســاب درج می کند که پس از بررســی و 
مغایرت گیری توسط شــرکت معتمد برای سازمان امور 
مالیاتی ارسال می شود. در روش دوم از طریق بارگذاری 
فایل، صورت حســاب ثبت می شــود که ایــن روش برای 
ثبــت هم زمــان تعــداد زیادی صورت حســاب مناســب 
اســت که یک فایل براســاس الگوی تعیین شده تهیه و 

 در گفت وگو با امیر کشورزاد، مدیرعامل شرکت معتمد مالیاتی کیسان
درباره فعالیت هایشان مطرح شد

تسهیل و تسریع امور مالیاتی
 با تمرکز بر فناوری

عکس: نسیم اعتمادی
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  فلسفه شکل گیری

شرکت اطلاع رسانی پارت ارتباط آوا از سال 1387 با هدف 
ارائه راهکارهای جامع پرداخــت، بانکداری الکترونیک، 
توزیع و پشتیبانی دستگاه های کارت خوان آغاز به کار کرد 
و در سال های گذشته به دلیل نیازی که درون سازمان خود 
احســاس می کرده، بخش نرم افزاری اش را توسعه داده و 

شرکت توسعه نرم افزاری پارت آوا یکی از شرکت های نرم افزاری تازه تأسیس صنعت پرداخت است که فعالیت خود را 
از تیرماه سال ۱۴۰۲ آغاز کرده است. این شرکت با تمرکز روی تولید، توسعه و پشتیبانی نرم افزارهای پرداختی و کمک 
به توسعه زیرساخت های صنعت پرداخت و ارائه هرچه بیشتر خدمات ارزش افزوده در راستای تسهیل روند پرداخت 
کشور تشکیل شــده اســت؛ اقدامی که مســیر پیش روی آنها را هموار کرده و به آنها این امکان را می دهد که به سمت 
چشم انداز درازمدتشــان که صادرات نرم افزار اســت، قدم بردارند. مدیرعامل این شرکت معتقد اســت که صنعت پرداخت کشور در 
مقایسه با سایر صنایعی که دیجیتال شده اند، وضعیت روبه جلویی دارد و در سال های آینده درگیر روندهای جدیدی نظیر جایگزین 
شدن پرداخت های غیرکارتی با پرداخت های کارتی می شود و شرکت های نرم افزاری فعال در این حوزه باید به سراغ پروژه های درآمدزایی 
بروند که همگام با روندهای روز ایران و جهان به توسعه کشور کمک می کنند. در گفت وگو با الهام عارف نیا، مدیرعامل توسعه نرم افزاری 

پارت آوا، مروری بر شکل گیری این شرکت و برنامه هایی که برای توسعه در سال ۱۴۰۳ دارند، داشتیم.

مستقل کرده است. الهام عارف نیا، مدیرعامل شرکت 
توســعه نرم افزاری پارت ارتباط آوا با اشــاره به فلسفه 
شکل گیری این شرکت و مستقل شــدنش می گوید: 
»نیازهای نرم افزاری شرکت در سال های گذشته زیاد 
شــده بود و به همین دلیل تصمیم گرفتیم که شرکت 
توسعه نرم افزاری پارت آوا را از آن جدا کنیم تا به صورت 

 گفت وگو با الهام عارف نیا، مدیرعامل توسعه نرم افزاری شرکت پارت آوا 
درباره دلیل شکل گیری این شرکت و چشم اندازی که برای آن در نظر گرفته اند

به فکر صادرات 
نرم افزار هستیم

عکس: نسیم اعتمادی
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و

  فین تک و لندتک؛ فرزندان مشروع فناوری های مالی

پــدرام ورشــوکار، مدیرعامــل و عضــو هیئت مدیره گــروه مالــی بلوط بــر این باور اســت که 
چالش های متعدد و متنوعی که اکوسیســتم نوآوری و فنــاوری مالی ایران در ســال 1402 
تجربه کرده، در نوع خود کم نظیر است و شرکت ها در تمام سطوح شاهد تکانه های زیادی 
بوده اند. با وجود این،  مدیران جوان، متخصص و منعطف پلتفرم های مالی خلاقانه ترین 
واکنش ها را نشان داده اند. او درباره یکی از بزرگ ترین چالش های فناوری های مالی کشور 
می گوید: »پررنگ تر شدن فین تک در سال 1402 حاصل بلوغ تدریجی بازیگرانی بود که با 
درک درست از ساختارهای تصمیم سازی در ایران، راهبرد تجمیع توان صنفی را برگزیدند. 
من معتقدم جریان مؤثر موسوم به موج جدید فناوران مالی و اعتباری را نباید یک پدیده 
دانست، چون پدیده انگاشتن آن باعث شده که برخورد حاکمیت و رگولاتور با آن با واژگانی 

نظیر کنترل، حذف و محدودیت همراه شده باشد. به 
نظر مــن، فین تــک و لندتک فرزنــدان مشــروع آن نوع 
از فناوری  هایی هســتند کــه به صورت هوشــمندانه به 
بانکداری سنتی جهان وارد شــده اند و اگر به رسمیت 
شناخته نشوند و زمینه رشد و افزایش نفوذ آنها فراهم 
نشــود، نظام مالی در ایــن مملکت اوضاعی شــبیه به 

وضعیت صنعت خودرو پیدا خواهد کرد.«

  ۱۴۰۲؛ سال توسعه تعامل فنی و تجاری با شرکا

گروه مالی بلوط بعد از ســی ماه تمرکز بر توســعه فنی، 

در گفت وگو با مدیران گروه مالی بلوط درباره توسعه هسته نر م افزاری سی هور و اخبار داراکارت 
در سال ۱۴۰2  مطرح شد

فصل تازه ای در توسعه فنی 
تعامل با شرکای تجاری

گروه مالی بلوط در سال های گذشته کوشیده با کاربست دانش نوین مالی و روش های فناورانه، راهکارهای ساده و قابل اعتمادی 
را در زمینه خرید اقساطی و اعتباری ارائه دهد و امسال با تکمیل و بهره برداری از هسته اعتباری هوشمند سی هور، آن را مطابق 
با نمونه های موفق در بازارهای مالی جهانی، توسعه داده است. این شرکت در دو سال گذشته با شناسایی نیازهای بازار و تعامل 
مستمر فنی با شرکای تجاری اش، بر ارائه راهکار اعتباری متنوعی تمرکز کرده که روش های جدیدی را برای خرید در اختیار افراد 
و سازمان ها قرار می دهد. مدیران این شرکت معتقدند با توجه به وضعیت اقتصادی حاکم بر ایران، دیگر حتی لحظه ای هم نمی توان نسبت به 
مفهوم »اعتبار« بی توجه بود و آن را با مفاهیم دیگری جایگزین کرد و باید با استفاده از فناوری، امکان توسعه بیشتر این مفهوم را فراهم آورد. 
در ادامه صحبت های پدرام ورشوکار، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره؛ محمد تابش، مدیر ارشد عملیات اجرایی و پردیس ملاآقایی، مدیر کنترل 

پایداری شبکه اعتباری گروه مالی بلوط را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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  تغییر استراتژی  برای احیای شرکت

در اواخر سال 1396 که رامبد حیدریان مســئولیت مدیرعاملی شرکت تجارت الکترونیک 
ســرمایه را برعهده گرفت، بانک ســرمایه و متقابلاً شــرکت های وابســته بــه آن در وضعیت 
مناسبی قرار نداشتند؛ تا جایی که گزینه انحلال شرکت مطرح شده بود، زیرا شرکت در طول 
فعالیت خود ارزش آفرینی خاصی نکرده بود و صرفاً درخواست های شعب برای دستگاه های 
کارت خوان را به پیمانکاران طرف قــراردادش انتقال می داد که تنها محل درآمد شــرکت نیز 
همین بود و پروژه های دیگر ســودآور نبودند. حیدریــان با بیان این موارد از تغییر اســتراتژی  
برای احیای شرکت تجارت الکترونیک سرمایه می گوید: »در اولین اقدام، قراردادهای جاری 

شــرکت با شــرکت های پیمانــکار و متقابــلاً بانــک مورد 
بازبینی قــرار گرفــت و تمامی فرایندهــا از درخواســت تا 
ارجاع بــه پیمانــکار، نصــب، راه انــدازی و جمــع آوری به 
پورتال پذیرندگانی که خود شرکت آنها را توسعه داده بود، 
منتقل شد که همین امر باعث ایجاد دید بهتر نسبت 
به وضعیت جاری شرکت و شناسایی توانمندی واقعی 
مجموعه برای بهره مندی از فرصت های داخلی و بیرونی 
شــد. از طرفی با تغییر رویکرد هیئت مدیــره به تمرکز بر 

مدیرعامل و مدیر توسعه نرم افزار شرکت تجارت الکترونیک سرمایه از توسعه
 اپلیکیشن پرداختی بانک سرمایه می گویند

 در انتظار  
موفقیتی بزرگ

تجارت الکترونیک سرمایه یکی از شرکت های زیرمجموعه بانک سرمایه است که به زودی از اپلیکیشن پرداختی خود رونمایی 
خواهد کرد؛ اپلیکیشــنی که به گفته مدیران این شــرکت قابلیت ارائه هر نوع خدمت در جهت رفع نیازهای بــازار را دارد. در 
گفت وگویی که بــا رامبد حیدریان، مدیرعامل و فرزاد نوروزی فرد، مدیر توســعه نرم افزار شــرکت تجارت الکترونیک ســرمایه 
داشتیم، مسیر و چالش هایی را بررسی کردیم که این شرکت برای طراحی و پیاده سازی یک اپلیکیشن پرداختی طی کرده است. 
به گفته آنها، ارائه سرویس های خاص و خدمت رسانی ویژه به صنف فرهنگیان ازجمله تمایزهای این اپلیکیشن پرداختی با سایر اپلیکیشن های 
موجود در بازار است. به گفته آنها، یکی از دلایل مهم توسعه این اپلیکیشن برای بانک سرمایه، با توجه به محدودیت تعداد شعب بانک، امکان 

ارائه انواع خدمات غیرحضوری مانند افتتاح حساب است. در ادامه این گفت وگو را می خوانید.

ی
اد
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س: ن
عک

از راست به چپ:
رامبد حیدریان 
فرزاد نوروزی فرد
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  توسعه سبد خدمات دیجیتال

در حال حاضر، ســرویس اعتبــار از طریق کیف پــول اوانو و 
با مبالغی بین شش تا بیســت میلیون تومان به مشترکان 
همــراه اول و روی پلتفــرم اوانــو، ارائــه می شــود. مصطفــی 
درجزی، مدیرعامل شرکت همراه کسب وکارهای هوشمند 
با بیــان این موضــوع می گویــد: »بــرای ارائه اعتبــار با مبالغ 
پایین، از الگوریتم های اعتبارسنجی و تعیین رتبه اعتباری 
اپراتوری افراد و برای مبالغ بالاتر، علاوه بر اعتبارســنجی، از 
توثیق سیم کارت بهره گرفته می شــود. در کنار ارائه اعتبار، 
خدمــات نوآورانــه دیگری نیز توســط ایــن شــرکت در حوزه 
فناوری مالی به  کار گرفته شده است. به عنوان مثال تطابق 
شــماره تلفن همــراه و IP تلفن همــراه مشــترکان در زمــان 
اســتفاده از ابزارهای پرداخت، خدمتی اســت که می تواند 
در راستای افزایش امنیت تراکنش های پرداخت  مؤثر بوده 
و از راهکارهای فعلی متداول برای تقلب و کلاهبرداری های 
اینترنتی جلوگیری کند. همچنین، باشگاه مشتریان بزرگ 
همراه اول دارایی ارزشمندی است که می تواند سازمان ها و 
شرکت های خدمات رسانی نظیر بانک ها را در ارائه خدمات 
خــلاق، نــوآور و بهــره ور یــاری دهــد. از ایــن رو، هم افزایــی و 
ارزش آفرینی در زنجیره خلق ارزش اپراتور همراه اول، یکی از 
راهبردهای اصلی شرکت EBCOM در راستای توسعه سبد 

خدمات دیجیتال بوده است.«

  توسعه شبکه پذیرندگی کیف پول

ارائه اعتبار به کاربران از طریق کیف پول اوانو انجام می پذیرد. 
با توجه به این موضوع، توسعه شبکه پذیرندگی و فراگیری 
کیف پول اوانــو، به عنوان یک ابزار پرداخت خرد و بســتری 
برای ارائه و مصرف اعتبار، ازجمله اهدافی بوده که در سال 
گذشته در شــرکت دنبال شــده اســت. درجزی با بیان این 
موضوع می گوید: »در حال حاضر علاوه بر اینکه کیف پول 
اوانــو در همه پلتفرم هــا و ســامانه های زیرمجموعــه همراه 

اول، پیاده سازی شده، روی چندین پلتفرم  و اپلیکیشن  
دیگر نیز در دسترس کاربران قرار گرفته است و همچنان 
مذاکرات و توافقات مربوطه در راستای فراگیری این کیف 
پــول در ســایر پلتفرم هــای شناخته شــده در بــازار ادامه 

دارد.«

  کاربردهای تلکوبانک در ایران

بنا بر اظهارات مدیرعامل شرکت EBCOM، تلکوبانک ها 
ابتدا در مناطقــی نظیر آفریقــا که ســرویس های بانکی 
به ســهولت در دســترس کاربران نیســت، شــکل گرفته 
است، این در حالی است که در کشور ما خدمات بانکی 
به ســهولت در دســترس  بــوده و همیــن مســئله باعــث 
می شود که مفهوم تلکوبانک در ایران، درعمل متفاوت 
اجرا شــده باشــد. او در ادامه می گوید: »صنعت بانکی 
و پرداخت ایران به  لحاظ شاخص دسترس پذیری یکی 
از صنایــع برتر دنیا اســت و همین مســئله باعث شــده 
تلکوبانک، از لحاظ ارائه خدمات متداول بانکی به کاربران، 
کاربرد زیادی در کشور نداشته باشد. تلکوبانک مفهومی 
است که ظهور پیدا کرده تا با استفاده از داده های بانکی 
و اپراتوری، این صنعت را دســترس پذیر کند و وقتی این 
دسترس پذیری به صورت پیشــینی حاصل شده، دیگر 
نمی توان توقع داشــت که این مفهــوم به اندازه مناطقی 
نظیر آفریقــا در ایــران هم کاربرد داشــته باشــد. با وجود 
این، تلکوبانک در ایران می بایســت بومی ســازی شــود. 
به عنــوان مثال اپراتورهــا با توجه بــه پایــگاه داده ای که از 
رفتار اپراتوری کاربران خود در اختیار دارند، می توانند وارد 
حوزه اعتبارسنجی  شوند. چنانچه در همراه اول حدودا 
23 میلیون مشــترک دائمی وجــود دارد و آمار مربوط به 
پیامک های انبوه نشان می دهد که 8۵درصد از مشتریان 
اصلی ســرویس های بانکی، کاربــران دارنده ســیم کارت 
همراه اول هستند؛ یعنی پایگاه داده همراه اول برای کمک 

 گفت وگو با مصطفی درجزی، مدیرعامل همراه کسب وکارهای هوشمند
درباره توسعه هدفمند سبد خدماتشان در حوزه فین تک

در تلاش برای تبدیل  شدن 
به یک هلدینگ دیجیتال

شرکت همراه کسب وکارهای هوشمند )EBCOM(، به عنوان یکی از شرکت های زیرمجموعه همراه اول، فعالیت خود را در سال 
۱۳۹۹ با تمرکز بر ارائه سرویس های دیجیتال آغاز کرده و طی سال های گذشته کوشیده در کنار افزایش قابلیت های سازمانی، 
با توسعه و ارائه هدفمند خدمات دیجیتال متنوع، نقش بسزایی در زیست بوم دیجیتال کشور ایفا کند و در همین راستا در 
سال ۱۴۰۲ زیرساخت های مهمی را توسعه داده است. یکی از حوزه هایی که در سبد خدمات دیجیتال شرکت EBCOM در 
 )FMCG( بازی و سرگرمی، سفر و گردشگری، آموزش و فروشگاه کالاهای تندمصرف ،)Telco VAS( کنار خدماتی نظیر خدمات دیجیتال اپراتوری
مورد توجه قرار گرفته است، خدمات فناوری های مالی )فین تک( است. در سال گذشته، این شرکت با ارائه نسخه MVP اعتبار و اجرای مرحله 
پایلوت این سرویس برای بیش از پنج هزار کاربر دارنده سیم کارت همراه اول، گام های اساسی در جهت ورود به حوزه تلکوبانک  برداشته است. 

در گفت وگو با مصطفی درجزی، مدیرعامل همراه کسب وکارهای هوشمند، به عملکردشان در سال ۱۴۰۲ و برنامه هایشان پرداختیم.



270
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

SCF وضعیت جهانی  

بازار جهانSCF ، رشــد چشمگیری نسبت به سال گذشته داشــته که همین موضوع 
نشــان از اهمیت این حــوزه دارد. دولتخواهی با بیــان این موضوع می گویــد: »با توجه 
بــه گــزارش 2023 گارتنر در حــوزه زنجیره تأمیــن، رونــد SCF در چند ســال اخیر، یکی 
از روندهای مطــرح بوده و این موضــوع ادامه دار خواهد بــود. همچنین انجمن جهانی 
 اقتصــاد تخمیــن زده اســت کــه اختــلالات در زنجیره هــای تأمیــن جهانــی می تواند تا 

2 الــی 3 درصــد از تولیــد ناخالــص داخلی جهــان را 
کاهش دهد که این امر نقش حیاتی SCF در کاهش 
این آسیب ها را نشــان می دهد. علاوه بر این، انجمن 
جهانــی تأمین مالــی زنجیره تأمیــن گــزارش داده که 
بازار SCF با نرخ سالانه تقریباً 20درصد در حال رشد 
اســت که نشــان دهنده پذیرش فزاینده و تأثیر آن بر 

در گفت وگو با کسری دولتخواهی، مدیرعامل شرکت تجارت شایان 
درباره هدف شکل گیری پلتفرم جامع اکوتام مطرح شد

تضمین دسترسی به تأمین 
مالی انعطاف پذیر و کارآمد

در دورانی که دیجیتالی شدن در هسته مرکزی تحولات بخش کسب وکارها قرار گرفته، شرکت های پیشرو در حوزه تأمین مالی 
زنجیره تأمین )SCF( با ایجاد پلتفرم های نوآورانه، در حال بازتعریف مرزهای ممکن در مدیریت مالی و عملیاتی زنجیره های 
تأمین هستند. این پلتفرم ها که به منظور پاسخ گویی به نیازهای فزاینده مشتریان در راستای انعطاف پذیری مالی و بهینه سازی 
جریان نقدینگی طراحی شده اند، نقشی حیاتی در تسهیل دسترسی به سرمایه و تقویت پایداری کسب وکارها ایفا می کنند. 
تجارت شایان یکی از شرکت های فعال در حوزه SCF در کشور است که با هدف ارائه توسعه راهکارهای تأمین مالی زنجیره ای و به منظور توسعه 
خدمات و فناوری های مرتبط شکل گرفته است و در این راستا محصول اکوتام را در سال ۱۴۰۱ به بازار معرفی کرد؛ پلتفرمی بانکی که برای مدیریت 
تأمین مالی زنجیره ای و براساس مدل های فاکتورمحور برای ارائه به مشتریان استفاده می شود. در گفت وگو با کسری دولتخواهی، مدیرعامل 
شرکت تجارت شایان، به وضعیت جهانی SCF و البته فعالیت ها و خدمات این شرکت پرداختیم. دولتخواهی در این گفت وگو اشاره کرد که 
سایر ابزارهای اعتباری تأمین مالی، نظیر اوراق گام، اعتبار اسنادی و ضمانت نامه به منظور توسعه سبد محصولات تجارت شایان، در برنامه های 

سال آینده این شرکت قرار گرفته است.

عکس: نسیم اعتمادی
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مروری بر زندگی شخصی و حرفه ای ۱۰ مدیر صنایع مالی کشور که در 
سال ۱۴۰2 از زندگی شخصی و حرفه ای آنها گفتیم

بازیکنان 
تأثیرگذار

امیرحسین داودیان

سال و محل تولد: 1362، تهران
ســمت فعلــی: معــاون مدیرعامــل در امــور 
مشتریان بانکداری شخصی بانک تجارت 

سوابق تحصیلی:
 کارشناســی: مدیریت بازرگانی دانشــگاه 

تهران
 کارشناســی ارشــد: مدیریــت بازرگانــی 

دانشگاه تهران
 کارشناسی ارشد: حقوق تجارت بین الملل 

دانشگاه منچستر بیزینس اسکول
 دکتــری: دکتــرای تخصصــی بازاریابــی 

دانشگاه تهران

امیرحســین داودیــان که در حــال حاضر 
معــاون مدیرعامــل در امــور مشــتریان 
بانکداری شــخصی بانک تجارت اســت، 
قریب به هفده سال است که در صنعت 
بانکــی و پرداخــت کشــور در ســمت های 
مختلــف فعالیــت می کنــد. او در طــول 
ایــن ســال ها در حــدود هشــت بانــک، 
شرکت تأمین سرمایه، شرکت پرداخت و 
فین تک تجربه طراحی و اجرای استراتژی 
داشــته و می گوید تــا آن زمان کــه فرصت 
ســاختن در آن مجموعه هــا فراهــم بوده، 
ادامــه داده و آن گاه کــه فصل ســاختن رو 
به انتهــا رفتــه، بــه مجموعه دیگــری کوچ 

کرده است. 

اره۶۹
م

ش

عصر تراکنش، »ماهنامه اختصاصی مدیران فناوری های مالی ایران«، از شماره 
اول خود که در تیرماه ۱۳۹6 چاپ شد، سعی کرده روایتگر زندگی شخصی و 
حرفه ای پیشکسوتان، متخصصان و فعالان صنعت فناوری های مالی کشور 
باشد. ما در بخش »پروفایل« به سراغ طیف وسیعی از مدیران می رویم و آنچه 
در انتخاب هایمــان برایمــان مهــم اســت،  نقش آفرینی فعــال و تأثیرگــذاری افــراد در صنعت 
فناوری های مالی کشور است. ما مدیرانی را انتخاب می کنیم که در صنعت فناوری های مالی 
کشور حرفی برای گفتن دارند و با اقداماتشان به توسعه کسب وکارهای این صنعت و در ادامه، 
به توسعه خود صنعت کمک می کنند؛ درنتیجه شنیدن از زندگی و مسیری که طی کرده اند، 
نه تنها جذاب است، بلکه می تواند به دیگران در پیمودن مسیر حرفه ای شان کمک  کند. در سال 
۱۴۰۲ به سراغ ۱۰ تن از مدیران این صنعت رفتیم و با آنها درباره مسیر شخصی و حرفه ای که 
طی کردند، دســتاوردهایی که تــا به امروز داشــته اند و همچنیــن  ویژگی های یــک مدیر خوب 

صحبت کردیم. در این مطلب مروری کوتاه بر این ۱۰ پروفایل داشتیم.



273
 اسفند 1402

سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

پروفایل
محمد صادقی

سال و محل تولد: 13۵4، قوچان
سمت فعلی: مدیرعامل بهسازان ملت

سوابق تحصیلی:
 کارشناســی: مهندســی نرم افزار دانشگاه 

غیرانتفاعی تهران
 کارشناسی ارشــد: صنایع مالی دانشگاه 

خواجه  نصیرالدین طوسی

محمد صادقی در سال 13۵4 در خانواده ای 
پرجمعیت در قوچان به دنیا آمد و در جوانی 
برای تحصیل در رشته مهندسی نرم افزار به 
اصرار پدرش به تهــران آمــد و این مهاجرت 
سرآغاز مســیر جدیدی شــد که طبق گفته 
خودش حتی در تصوراتش هم نمی گنجید؛ 
مهاجــرت، تحصیــل در رشــته مهندســی 
نرم افزار، اســتخدام در شــرکت داده پردازی، 
ازدواج و ماندن همیشگی در تهران. او تجربه 
فعالیــت در شــرکت های بســیاری را دارد؛ 
ازجمله: داده پردازی ایران، کاســپین، اسوه، 
سامانه های بزرگ فردا، توسن و بانک اقتصاد 
نویــن، تولیــد و پیاده ســازی/ بومی ســازی 
ســامانه های کربنکینــگ بانک هــای رفــاه، 
تجــارت، دی، ملــی، پســت بانک، تعــاون 
اســلامی عراق و اقتصاد نوین. هم اکنون نیز 
مدیرعامل شرکت بهسازان ملت است تا با 
کمک تجارب خود، به توسعه بخش فناورانه 

بانک ملت کمک کند. 

اره70
م

ش

رامبد حیدریان

سال و محل تولد: 13۵7، کرمانشاه
سمت فعلی: مدیرعامل و عضو 

هیئت مدیره تجارت الکترونیک سرمایه
سوابق تحصیلی: 

 کارشناسی: آمار دانشگاه باهنر کرمان
 کارشناسی ارشد: MBA دانشگاه تهران

رامبــد حیدریــان از آن دســت مدیــران 
جــوان صنعــت بانکــی و پرداخت کشــور 
اســت که تجربه فعالیت در ســه صنعت 
فناوری اطلاعات و ICT، پرداخت و صنایع 
معدنی را دارد و به گفته خودش، فعالیت 
هشت ساله اش در شــرکت هواوی یکی از 
نقاط عطف زندگی کاری اش بوده که مسیر 
اصلی شغلی او را شــکل داده است. او در 
صحبت هایش از تجربیات کسب کرده  در 
این شرکت بسیار می گوید؛ تجربیاتی که 
از آنها برای رفع بحرانی که شرکت تجارت 
الکترونیک سرمایه با آن دست به گریبان 
بود نیز کمک گرفت و درنهایت توانســت 
این شرکت را برای اولین بار در سال گذشته 
به ســوددهی برســاند. بــه گفتــه خودش، 
بزرگ تریــن عامــل موفقیتــش در هــواوی 
مهارتش در مذاکره بوده و همیشه سعی 
کــرده در هــر پســت و جایگاهــی کــه قــرار 
می گیرد، نقش توســعه دهنده را که نقطه 

 قوت خود می داند، به خوبی ایفا کند.

اره71
م

ش

مونا حاجی علی اصغر 

سال و محل تولد: 13۵8، تهران
ســمت فعلــی: مدیرعامــل و نایب رئیــس 

هیئت مدیره گروه مالی کیان
سوابق تحصیلی:

 کارشناســی: مدیریــت دولتــی دانشــگاه 
تهران

 کارشناسی ارشد: مدیریت بازرگانی )مالی( 
دانشگاه الزهرا 

 دکتری: DBA دانشگاه تهران

مونــا حاجی علی اصغــر، جــزو معــدود زنــان 
فعال در لایه های ارشــد مدیریتی در صنایع 
مالی کشــور اســت کــه بیــش از هفده ســال 
ســابقه فعالیــت در بــازار ســرمایه کشــور را 
دارد و در طراحــی و راه انــدازی ده هــا صندوق 
سرمایه گذاری همکاری کرده است. او بعد از 
حدود هفت سال فعالیت به عنوان قائم مقام 
مدیرعامل در شرکت مدیریت سرمایه کیان، 
از سال گذشــته در ســمت مدیرعاملی گروه 
مالی کیان مشغول به فعالیت است؛ شرکتی 
که امروز با هفــده زیرمجموعــه و 3۵0 نیروی 
انسانی فعالیت دارد. او می گوید در زندگی اش 
تشــنه یادگیــری و تجربه هــای جدید بــوده و 
معتقــد اســت موفقیت از مســیر اســتمرار، 
تسلیم ناپذیری و غلبه بر ترس هایمان محقق 
می شود و هیچ آسانسوری برای رسیدن به قله 

آرزوهایمان وجود ندارد.

اره72
م

ش

با اسکن این کد می توانید 
مطالب بخش »پروفایل« 
عصر تراکنش را بخوانید.
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مسعود وکیلی نیا 

سال و محل تولد: 1362، تبریز
ســمت فعلــی: مدیرعامــل شــرکت تجارت 

الکترونیکی ارتباط فردا
سوابق تحصیلی:

 کارشناسی: مهندســی صنایع دانشگاه 
خواجه  نصیرالدین طوسی

 کارشناســی ارشــد: مدیریــت اجرایــی 
دانشگاه تهران

مسعود وکیلی نیا، دانش آموخته کارشناسی 
ارشــد مدیریــت اجرایــی از دانشــگاه تهران 
اســت کــه در ســال های ابتدایی دهــه 1360 
در تبریز به دنیا آمده و در ســن کــم به  دلیل 
شــغل پــدرش بــه تهــران مهاجــرت کــرده و 
بعــد از اتمام دوره کارشناســی اش در رشــته 
مهندسی صنایع، وارد بازار کار و فعالیت در 
صنایعی مانند خودرو، نفــت و گاز، فناوری 
اطلاعات،  تلکام و درنهایت مالی شده است. 
او که تجربه حضور در شرکت های گوناگون 
را دارد، در حال حاضر مدیرعامل هلدینگ 
ارتبــاط فرداســت و می گوید تمام تلاشــش 
را می کند تا این هلدینگ مســیر رشد خود 
را با ســرعت بیشــتری طــی کنــد. او تعهد و 
تخصص را مکمل یکدیگر می داند و معتقد 
اســت مدیران باید با تمرکز بــر مختصات و 
ویژگی های ســازمان تحت نظارت خود آن را 

مدیریت کنند.

اره73
م

ش
نوش آفرین مؤمن واقفی 

سال و محل تولد: 13۵2، تهران
سمت فعلی:  معاون فناوری اطلاعات و عضو 

هیئت  عامل بانک دی
سوابق تحصیلی:

 کارشناســی: بــرق، گرایــش مخابــرات 
دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی

 کارشناســی ارشــد: مدیریــت فنــاوری 
اطلاعات دانشگاه صنعتی امیرکبیر

 دکتــری: مدیریت کســب وکار دانشــگاه 
لیون فرانسه

خدمـــــــات انــــــــــــفورماتیک، کــــاشف، 
ســازمان تنظیــم مقــررات و هلدینــگ 
فنــاوری اطلاعــات بانــک تجــارت ازجمله 
مجموعه هایــی هســتند کــه نوش آفریــن 
مؤمن واقفی در آنها مشــغول بــه کار بوده 
و اکنون معاون فناوری اطلاعات بانک دی 
است. او معتقد است زنان برای حضور در 
بازار کار بــا موانع زیــادی مواجه اند که کار 
را برای آنها ســخت می کند و کلیشه های 
ذهنی افــراد به شــکلی اســت کــه زنــان را 
در ســمت های مدیریتــی ارشــد ســازمان 
به ســختی می پذیرنــد و گرچــه امــروز این 
تفکــرات تبعیض آمیــز تــا حــد زیــادی در 
جامعه تعدیل شده، اما هنوز به وضعیتی 
نرسیده ایم که بتوانیم از شایسته سالاری 

فارغ از جنسیت صحبت کنیم.

اره74
م

ش

فرهاد اینالویی

سال و محل تولد: 1348، اصفهان
ســمت فعلــی: عضــو هیئت مدیره شــرکت 

جهان ارقام پارس
سوابق تحصیلی:

 کارشناسی: مهندسی کامپیوتر دانشگاه 
صنعتی اصفهان

 کارشناسی ارشد: اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبایی

 دکتــری: دکتــری حرفــه ای اقتصــاد 
کسب و کار دانشگاه تهران

فرهــاد اینالویــی فــردی اســت کــه مســیر 
شــغلی اش از کارخانــه خودروســازی ســایپا 
دیزل شــروع و به شــبکه بانکی کشــور ختم 
شــده و بــه گفتــه خــودش نقــش مهمــی در 
توســعه بانــک پارســیان و دیجیتالــی  کردن 
بانک ایران زمین داشته است. او در تمام طول 
فعالیت حرفه ای اش معتقد بوده که در هیچ 
مجموعه ای نباید بیشتر از پنج سال حضور 
داشته باشــد؛ زیرا به نظرش یک جا ماندن، 
کرختی می آورد و او آدمی است که می خواهد 
در مســیر یادگیری باقی بماند. به اعتقاد او، 
مدیران باید یاد بگیرند با کارمندانشــان دور 
یک میز گرد بنشــینند؛ کاری کــه او نامش را 
»تجربه میزگــرد« گذاشــته  و بر ایــن عقیده 
اســت کــه بایــد جســارت حــرف  زدن را در 

کارمندان یک مجموعه به وجود آورد.

اره75
م

ش
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سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

احمد میردامادی

سال و محل تولد: 1348، اصفهان
ســمت فعلی: عضو هیئت مدیره هلدینگ 

فناوری اطلاعات بانک شهر
سوابق تحصیلی: 

 کارشناســی: مهندســی الکترونیــک 
دانشگاه صنعتی اصفهان

 کارشناســی ارشــد: مهندســی کامپیوتر 
)نرم افزار( دانشگاه صنعتی امیرکبیر

احمــد میردامــادی جــزو معــدود مدیــران 
صنعت بانکی کشور است که تجربه فعالیت 
در چند صنعت گوناگون هواپیمایی، بانکی 
و پرداخت، تجارت الکترونیک و حملونقل 
ایران را دارد و از آن دســته مدیرانی است که 
اهل کتاب، موســیقی و مشــتاق همیشگی 
گپوگفتهــای ادبــی و هنــری اســت. 
میردامادی در صنعت هواپیمایی، آمادئوس 
را مستقر میکند؛ به بانک پارسیان میرود 
و در طراحــی و اســتقرار شــبکههای آنلایــن 
مشارکت میکند؛ کارت بلیت شهر تهران را 
خلق میکند؛ باعث توسعه شرکت پرداخت 
نوین میشــود و درنهایت پــس از حضور در 
بانــک ایران زمیــن و همراهــی در پایهگذاری 
هلدینــگ فنــاوری آن و بعــد از آن تأســیس 
کنسرســیوم بانکداری باز ســنباد بــه بانک 
شهر میرود تا به فرایند دیجیتالی  شدن آن  

کمک کند.

اره76
م

ش

میثم رجبی

سال و محل تولد: 1361، تهران
سمت فعلی: مدیرعامل شرکت رادین

سوابق تحصیلی: 
 کارشناسی: برق دانشگاه صنعتی 

شریف
 کارشناسی ارشد: MBA دانشگاه 

مالک اشتر
دکتری: سیاست گذاری دانشگاه تهران

میثم رجبی یک دهه شــصتی متولد تهران 
است که در خانواده ای   طبقه متوسطی بزرگ 
شده و به هدایت آنها در مقطع کارشناسی، 
مهندســی بــرق خوانــده و ســال ها بعــد بــه 
این نتیجه رســیده اســت کــه باید به ســراغ 
علاقه اش برود. پس وارد حوزه علوم انسانی 
می شــود و در دو مقطع کارشناســی ارشد و 
دکتری به ترتیب مدیریت و سیاست گذاری 
می خواند. رجبــی فعالیت حرفــه ای خود را 
از ســطح کارشناسی در یک شــرکت نفت و 
گاز آغاز می کنــد، اما طولی نمی کشــد که از 
آنجا بیرون می آید و با ورود به شرکت فخیم، 
قدم به مســیر تازه ای می گذارد که درنهایت 
به مدیرعاملی شرکت رادین ختم می شود. 
رجبی معتقد است داشتن تیم خوب، تفکر 
راهبردی و از همه مهم تر عشق به حرفه خود، 
مهم ترین عواملی انــد که از یک فــرد عادی، 

یک مدیر خوب می سازند.

اره77
م

ش

حسام مقصودلو

سال و محل تولد: 13۵9، گنبدکاووس
ســمت فعلی: عضو هیئت مدیره هلدینگ 

فناوری و نوآوری بانک تجارت )تفتا(
سوابق تحصیلی:

 کارشناسی: مهندسی مکانیک 
دانشگاه صنعتی شریف

 کارشناسی ارشد: MBA )گرایش 
بازاریابی( دانشگاه تهران

مــدرک  دارای  کــه  مقصودلــو  حســام 
کارشناســی مهندســی مکانیــک اســت، 
به گفتــه خــودش بعــد از مدتی به فنــاوری 
اطلاعــات علاقه منــد می شــود و بــه ایــن 
نتیجــه می رســد کــه مهنــدس مکانیــک 
بودن او را خوشحال نمی کند. پس تصمیم 
می گیــرد وارد حوزه هــای کاری مرتبــط بــا 
فنــاوری اطلاعــات شــود. کارت هوشــمند 
ســلامت تأمین اجتماعــی، مزایــده اپراتور 
ســوم، تجهیــز تاکســی های جزیــره کیــش 
به دســتگاه کارت خوان، بلیت الکترونیک 
)نظیــر مــن کارت در مشــهد( در شــهرهای 
مختلف کشور، تهران  من و شهرپی، ازجمله 
پروژه های مهم مقصودلو در این سال ها بوده 
و او حالا با عضویت در هیئت مدیره تفتا بر 
آن است تا به کمک دیگرانی که در این بانک 
مشغول به کارند، به دیجیتالی و هوشمند 

کردن خدمات این شرکت کمک کند.

اره78
م

ش

پروفایل



۱۴۰۲ و 
چالش های 
صنعت فین تک

تنظیمگری



در بخش »تنظیم گری« عصر تراکنش هر ماه به سراغ یکی از حوزه های فناوری  های مالی کشور می رویم و در گفت وگو با مدیران، متخصصان و فعالان 
آن حوزه  ها به بررسی چالش ها و راهکارهای احتمالی می پردازیم. در یک سال گذشته در این بخش از عصر تراکنش به موضوعات و حوزه های مختلفی 
نظیر اصلاح نظام کارمزد، رمزارز، امنیت در سازمان ها، بانکداری باز، تجمیع وجوه پرداخت یارها، سندباکس، الکترونیکی کردن عوارض آزادراهی، 
بانکداری هوشمند و وضعیت بودجه تخصیص داده شده برای توسعه فناوری اطلاعات در بانک ها پرداختیم؛ حوزه ها و موضوعاتی که در کشور با 
چالش های متعددی روبه رو هستند. بنا بر صحبت های فعالانی که در یک سال گذشته با آنها گفت وگو کردیم، رگولاتوری و مدیریت منابع انسانی دو 
مورد از چالش هایی بوده که عموم کسب وکارها با آنها مواجه  بوده  و هستند. صحبت کردن درباره این چالش ها و تلاش برای پیدا کردن راهکارهایی که 
به حل آنها منتهی شود، آن قدر مهم است که ما در ویژه نامه پایان سال ماهنامه عصر تراکنش بر آن شدیم مروری اجمالی بر تمام گزارش هایی داشته 
باشیم که در یک سال گذشته درباره بحث های مربوط به تنظیم گری نوشته ایم؛ گزارش هایی که مسائل و چالش های صنعت فناوری های مالی را از 
زبان کسب وکارها روایت کرده اند و در جست وجوی راه حل هایی بوده اند تا روند توسعه فناوری های مالی در کشور سرعت گیرد. جزئیات این گزارش ها 

را در صفحات پیش رو می توانید بخوانید.
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  دلایل غیراقتصادی عدم اصلاح نظام کارمزد

علی اکبــر فراهانــی، مدیرعامــل ســابق شــرکت آســان 
پرداخت پرشــین، یکی از مهم ترین علل تعلل رگولاتور 
در زمینــه اصلاح نظــام کارمــزد را پیچیدگی های لایه ای 
در ســاختار ذی نفعــان می دانــد و می گویــد که شــاپرک 
به عنوان متولی صنعت پرداخت باید در مقام پاسخگو 
علت تأخیر در اصلاح کارمزد را توضیح دهد. او توضیح 
می دهــد: »تعلــل و تأخیــر پیش آمــده در اتخــاذ ایــن 
تصمیــم خــود بــه عامــل تعلــل بیشــتر تبدیــل شــده و 
می تــوان گفــت روز بــه روز دشــواری و چالش هــای نهــاد 
رگولاتور را بیشــتر می کنــد. از ایــن منظــر عقلانی ترین 
تصمیــم عــدم تعلــل بیشــتر و اصــلاح ســاختار کارمزد 
تراکنش به شیوه ای است که همه ظرفیت های صنعت 

را شکوفا کند.«

مروری اجمالی بر سرگذشت و سرنوشت نظام کارمزد کشور

اصلاح نظام کارمزد 
از رؤیا تا واقعیت

اصلاح نظام کارمزد، یکی از موضوعات چالش برانگیزی است که در چند سال گذشته فعالان صنعت بانکداری و پرداخت کشور 
بر آن تأکید می کردند و معتقد بودند اگر این نظام اصلاح نشود، نه تنها توسعه این صنایع به تعویق می افتد، بلکه باعث به خطر 
افتادن بقای آنها نیز می شود. رگولاتور سال ها این اقدام را به بعد موکول کرده بود، اما در روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ بود که مهران 
محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، اعلام کرد اصلاح نظام کارمزد در اولویت بانک مرکزی قرار گرفته و در سال ۱۴۰۲ 
عملیاتی می شود. در بخش »تنظیم گری« شماره های 6۹ و ۷۴ ماهنامه عصر تراکنش، یک بار زمانی  که کلاف سردرگم اصلاح نظام کارمزد در حال 
باز شدن بود و بار دیگر نیز سه ماه بعد از اجرایی  شدن طرح اصلاح نظام کارمزد، به ضرورت این اقدام و عملکرد آن پرداختیم. کارشناسان و فعالان 
شبکه پرداخت کشور نظرهای متفاوتی نسبت به نحوه اجرا و کلیت طرح اصلاح نظام کارمزد دارند و معتقدند این طرح نیازمند اصلاحات زیادی 
در اصول پایه ای، ازجمله مبلغ کارمزدهاست. برخی معتقدند کارمزدهای تعیین شده پاسخگوی هزینه ارائه خدمات شبکه پرداخت نیست؛ بنابراین 
به توسعه نمی انجامد. علاوه بر این کارشناسان در گفت وگو با عصر تراکنش، شبکه بانک و پرداخت کشور را بسیار درهم تنیده توصیف می کنند و 

این درهم تنیدگی را یکی از دلایل اصلی عدم اثربخشی طرح اصلاح نظام کارمزد می دانند. در ادامه گزارشی از این گفت وگوها را می خوانید.

  سه عامل تأثیرگذار در چگونگی عملیاتی شدن اصلاح نظام کارمزد

بنا بر صحبت های حسام مقصودلو، عضو هیئت مدیره تفتا، چالش نظام کارمزد از سه 
منظر قابل بررسی و تحلیل است. او این سه وجه را این طور تشریح می کند: »1. رگولاتور 
و سیاست گذار که تعیین کننده قوانین و مقررات کارمزد در صنعت پرداخت اند. آنچه 
در این زمینه پررنگ است، نگاه سیاست گذاران حوزه بانکی کشور به صنعت پرداخت 
است. براساس بررسی های صورت گرفته، فعالان صنعت پرداخت درمجموع اعتقاد 
دارند که تا وقتی تغییر نگاه متولیان و سیاست گذاران به صنعت پرداخت و جذابیت 
این صنعت با اختصــاص پاداش خدمــات به ارائه دهنــده صورت نگیریــد، نمی توان 
جایگاه مناســبی را بــرای صنعــت پرداخــت در اقتصاد انتظــار داشــت؛ 2. بانک های 
ارائه دهنده کارت های بانکی یکی دیگر از بازیگران این صنعت اند که می کوشند تا آنجا 
که ممکن است از پرداخت کارمزد ســر باز زنند. همین نکته باعث شده این دسته از 
بازیگران به  دنبال استفاده از خدمات به صورت رایگان باشند و از تعیین  نشدن کارمزد 
برای این خدمت نفع ببرند و 3. دریافت کننده خدمت درگاه پرداخت )پذیرنده( که به 
دریافت خدمات رایگان تمایل دارد و در بازار رقابتی موجود، از نداشتن تعرفه یا کارمزد 
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  در نظر نگرفتن حقوق و منافع همه ذی نفعان

مجیدرضا ضیائی، مدیرعامل شرکت سپندار، تأمین مالی 
ناکافی، عدم فرهنگ سازی مناسب و در نظر نگرفتن حقوق 
و منافع همــه ذی نفعــان را ازجملــه علل کاهش ســرعت 
پــروژه ETC کــردن آزادراه ها می دانــد. او با اشــاره به اینکه 
برای بررســی این موضوع باید به هدف گــذاری، عملکرد و 
وضعیت شــرکت هایی که بــا این مفهــوم ســروکار دارند، 
توجه کرد، می گوید: »من برای تحلیل وضعیت و عملکرد 
یک بنگاه از الگوی زیســت چرخ کمک می گیرم و بررسی 
می کنم تا ببینم مشکل این چرخه ذاتی است یا عرضی 
و اگر عرضی است آن را منتسب به طول عمرش می کنم؛ 
طبیعی اســت که پدیده هــای مختلــف با طــول عمرهای 
مختلــف، تــوان و ویژگی هــای متفاوتــی دارنــد. بــرای مــن 
پرسش از چرایی بالغ   نشدن ETC مقدم بر بررسی عملکرد 
بنگاه هاســت و می خواهم به این ســؤال پاســخ دهم.« به 
گفته ضیائی بنگاه ها پدیده هایی برســاختی اند که بدون 
در نظر گرفتن زمــان و مکانی کــه در آن به وجــود آمده اند، 
نمی توان درباره شــان صحبت کــرد: »تلقی ما ایــن بود که 

بنگاهمان ظــرف مدت زمانی یک ســاله به 
بلوغ برسد، اما مجموعه عوامل مؤثر در 
تولد این بنگاه که با هدف ETC کردن 
آزاد راه های کشــور فعالیــت می کند، 
رشد و توسعه پیدا نکرد؛ این عوامل 
هــم فناورانــه و هــم فرهنگــی بودند. 
علت بالغ  نشــدن ETC در این حوزه 
نیز فقدان رویکرد توسعه گرایی است 

کــه بــه روح حاکــم بــر 
جامعه برمی گردد 

و تمــام صنایــع درگیــرش هســتند. درنتیجــه در یــک 
سیستم بیمار، نمی توان توقع داشت خرده سیستم های 
سالم و کارآمد وجود داشته باشند. همه چیز زنجیره وار و 
سیستماتیک به یکدیگر متصل می شوند، بر یکدیگر 

اثر می گذارند و از یکدیگر تأثیر می پذیرند.«

  صنعت بیمه، اولویت را به صدور بیمه شخص ثالث 
داده است

تعامل ناکافی و نادرست با سازمان هایی مانند بیمه و 
فراجا از دیگر چالش هــای الکترونیکی  کــردن عوارض 
آزادراه های کشــور اســت که عبــاس اربابــی، قائم مقام 
شرکت سپندار، به آن اشاره می کند. او تأکید می کند: 
»بیمه تاکنون هیچ قدمی برای بهبود وضعیت وصول 
عوارض برنداشــته اســت؛ در قانــون بودجه ســال های 
1401 و 1402 نوشته شده که شرکت های بیمه موظف اند 
پیــش از صــدور بیمه نامه  شــخص ثالــث از وضعیت 
بدهــی عــوارض آزادراهی اســتعلام کننــد و تــا پیش از 
تســویه آن، بیمه نامه صادر نشــود. امــا روح حاکم 
بر صنعت بیمه کشــور به شــکلی اســت 
که قانون بیمه اولویــت را به صدور بیمه 
شــخص ثالث داده اســت. درواقع بین 
قانــون بودجــه و قوانیــن بیمــه تعــارض 
وجــود دارد و نیازمند تنقیح اســت.« به 
گفته اربابــی یکــی از چالش ها این اســت 
که عوامل درگیر در ETC بسیارند و اگر قرار 
باشد عملکرد سپندار بررسی شود، باید 
توجه داشــت که این طرح بدون 
بلوغ همه حوزه هــای مرتبط با 

علل کنُد پیش  رفتن پروژه الکترونیکی  کردن عوارض آزادراه ها بررسی شد

فقدان رویکرد 
توسعه گرایی در سازمان ها

سال ۱۳۹۱ در راستای تحول دیجیتال، الکترونیکی  کردن پرداخت عوارض آزادراه ها کلید خورد؛ پروژه ای که اجرای آن ذی نفعان 
زیادی داشت، از بیمه و پلیس گرفته تا وزارت راه و درنهایت مردم. حالا نزدیک ۱۱ ســال از آغاز این پروژه می گذرد و از آزادراه های 
کشــور فقط ۱۵ آزادراه به این پروژه متصل شــده اند و پرداخت عــوارض در آنها به صورت الکترونیکی انجام می شــود. در بخش 
تنظیم گری شماره ۷۰ عصر تراکنش به چالش ها و علل کنُد پیش  رفتن پروژه الکترونیکی  کردن پرداخت عوارض آزادراه ها پرداختیم. 
طبق اعلام وزارت راه، تاکنون بیمه و پلیس، به ویژه بیمه ها همکاری صددرصدی در این زمینه نداشته اند. البته پیگیری  از شرکت های بیمه  در این 
زمینه نیز نشان می دهد که ضعف زیرساخت و تحمیل هزینه های اضافی باعث شده آنها از اجرای این قانون امتناع کنند. این در حالی است که 
وزارت راه باید از طریق شرکت سامانه پرداخت های نوین در آزادراه های کشور یا سایر شرکت هایی که به منظور عملیاتی  کردن اخذ الکترونیکی عوارض 
با شــرکت های احداث، نگهــداری و بهره برداری آزادراه های کشــور یا ســازمان راهــداری و حمل ونقل جاده ای قــرارداد منعقد کرده اند، بســتر لازم 
استعلامات برخط وضعیت بدهی متقاضیان از سامانه ها یا برنامه های کاربردی را برای شرکت های بیمه فراهم کنند. در ادامه گفت وگوی عصر 

تراکنش را با دست اندرکاران و مجریان این طرح می خوانید.
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  نبود تجارب مشابه در سطح کشور

علی عبدالهی، مدیرعامل سابق شرکت ملی انفورماتیک معتقد است چه بخواهیم، 
چــه نخواهیــم هــر روز کســب وکارهایی بــا مدل هــای جدیــد وارد بــازار می شــوند کــه 
در برخــورد با ایــن کســب وکارها ســه راه بیشــتر نداریــم؛ آنهــا را نادیده بگیریم، ســد 
راهشان شــویم و مانند بعضی از حوزه هایی که در این چند ســال دیدیم، فعالیتشان 
را غیرقانونی اعــلام کنیم، یا اینکه ایــن نوآوری ها را مورد تنظیم گری هوشــمندانه قرار 

دهیم. 
او می گویــد: »راه انــدازی محیط هــای آزمــون در بخش هــای مختلف به عنــوان یکی از 
عوامل مؤثــر در تســهیل اســتفاده از نوآوری هــا، اقدامی ضــروری اســت.« عبدالهی 
دربــاره دســتاوردهای ســندباکس بانک مرکــزی می گویــد: »طرح هــای متقاضی ورود 
به ســندباکس و همچنین طرح هــای پذیرفته شــده، ارزیابی مثبتــی از حضور خود در 
ســندباکس بانک مرکزی دارند و نســبت به نتایج آن امیدوارند. به نظر می رسد نبود 
تجارب مشــابه در ســطح کشــور توقع از ســندباکس را بالا بــرده، در حالی کــه رویکرد 
ســندباکس بــرای بازیگرانش رویکــردی مبتنی بــر آموزش، آزمــون و درنهایــت بهبود 
مستمر است. اگر از این زاویه به عملکرد یک ساله سندباکس بانک مرکزی نگاه کنیم، 
عملکرد قابل قبولی داشــته اســت. علاوه بر این، طراحی و نظام مند کردن سندباکس 

آیا پروژه های سندباکس بانک مرکزی و بازار سرمایه کشور موفقیت آمیز بودند؟

سندباکس، حلال تمام 
مشکلات رگولاتوری نیست 
سندباکس های بازار سرمایه و بانک مرکزی به ترتیب از مهرماه ۱۴۰۰ و تیرماه ۱۴۰۱ فعالیت خود را به طور رسمی آغاز کرده اند، اما 
تاکنون شاهد خروجی ملموسی از این دو سندباکس در صنایع مالی کشور نبوده ایم. بسیاری از فعالان این حوزه معتقدند که 
سندباکس در ایران پدیده ای نوظهور است و بسیاری از کسب وکارها آن را نمی شناسند و برخی نیز رویکرد مثبتی نسبت به آن 
ندارند. علاوه بر این حاکمیت و رگولاتور نیز شناخت درستی از فلسفه شکل گیری آن و کارکرد اصلی اش ندارد و بر این باور است 
که سندباکس نیز مشابه مسیرهای رگولاتوری های سنتی دیگر است. به همین دلیل در بخش »تنظیم گری« شماره ۷۱ ماهنامه عصر تراکنش به 
سراغ بازیگران این حوزه رفتیم و علل ناکارآمدی و کنُد پیش رفتن پروژه های سندباکس صنایع مالی کشور را بررسی کردیم و از آنها پرسیدیم آیا 
سندباکس بانک مرکزی و بازار سرمایه در صنایع مالی کشور یک پروژه شکست خورده اســت یا خیر؟ در ادامه گفت وگوی ما با علی عبدالهی، 
مدیرعامل سابق شرکت ملی انفورماتیک؛ محمدحسین ابراهیم  خان، عضو کارگروه فراسندباکس وزارت اقتصاد؛ حمید حسن آبادی، کارشناس 
حوزه فناوری های مالی و تنظیم گری؛ سعید احمدی پویا، مدیرعامل سابق ققنوس؛ ســجاد موحد، مدیرعامل مرکز مالی ایران و صادق فرامرزی، 

نماینده سابق نصر تهران در کمیته سندباکس بانک مرکزی را می خوانید.

از پایه، توســعه زیرســاخت های فنی و به روزرســانی 
مســتمر پایــگاه خبــری و دانشــی آن بــرای ارتقــای 
بلوغ بازیگــران، توســعه روش هــا و ابزارهــای لازم در 
مرحله اجرا و برگزاری موفق دو دوره فراخوان، نتایج و 
دستاوردهای ارزشمندی اند که در ســال اول اجرای 

این پروژه به دست آمده است.«

  کسب وکارهای متقاضی نباید بزرگ باشند

کارگــروه  عضــو  ابراهیم خــان،  محمدحســین 
فراســندباکس وزارت اقتصــاد، معتقــد اســت نباید 
از سندباکس این توقع را داشــت که تمام مشکلات 
رگولاتــوری کشــور را حــل کنــد؛ در همه جــای دنیــا 
کســب وکارهایی که بالــغ شــده اند و کاربــران زیادی 
دارنــد، وارد ســندباکس نمی شــوند و وارد کــردن 
چنین کسب وکارهایی به سندباکس عملی نیست. 
او در ایــن بــاره بیــان می کنــد: »کســب وکار هایی که 
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  رگولاتوری اصلی ترین عامل عقب ماندگی بانکداری 
باز در ایران

طبــق صحبت هــای الینــا ملــکان، مدیــر محصــول و 
عملیــات فینوتک، گرچــه بانکداری باز در ایران شــکل 
گرفته، اما رشــد آن آهســته و ناکافی بوده اســت. او در 
این  باره می گوید: »بانک ها دلیل کنُد پیش  رفتن پروژه 
بانکداری باز در ایران نیستند؛ چند سال پیش وقتی با 
بانک ها از بانکداری باز صحبت می کردیم،  نســبت به 
چیســتی و چرایی آن بی اطلاع بودنــد و برخی بانک ها 
حتی اسم آن را هم نشــنیده بودند، اما در حال حاضر 
وضعیت طوری تغییر کرده که میزان آشــنایی بانک ها 
با این مفهوم بیشــتر و مقاومتشان در برابر پذیرش آن 
کمتر شده است. درنتیجه برای پاسخ به این سؤال که 
چرا با کنُدی روندهای بانکداری باز در ایران مواجهیم، 

در گفت وگو با فعالان بانکداری باز درباره وضعیت، چالش ها و چشم انداز پیش روی این حوزه در کشور 
مطرح شد 

دومینوی بی پایان 
سیاست گذاری های غیراصولی

بســیاری از فعالان حوزه بانکــداری باز در کشــور بر ایــن باورند که تصمیمــات رگولاتــور و آماده  نبــودن بانک ها برای اســتفاده از 
پتانسیل های بانکداری باز از عمده دلایلی است که استفاده حداکثری از امکان های این حوزه را به تعویق انداخته است. درواقع، 
ذهنیت بانک ها با ورود پارادایم های جدید، تغییر چندانی نکرده و هنوز بر آن اند تا تمام سرویس های خود را در داخل دیوارهای 
امن بانک تولید کنند و برون ســپاری برای آنها معنی ندارد. علاوه بر این رگولاتور نیز با تصمیمات واپس گرایانه خود در توســعه 
کسب وکارهای مربوط به این حوزه، مداخله می کند. با وجود این، فعالان حوزه بانکداری باز بر این باورند که گرچه روند توسعه این مقوله با کنُدی و 
پذیرش محدود بانک ها همراه است،  اما آینده ای روشن در انتظارشان است. آنها همچنین توسعه این حوزه را در گرو آمادگی بانک ها و تنظیم گری 
این حوزه می دانند. در بخش »تنظیم گری« شماره ۷۲ ماهنامه عصر تراکنش، در گفت وگو با الینا ملکان، مدیر محصول و عملیات فینوتک؛ مصطفی 
طهماسبی، مدیرعامل سنباد؛ همایون محبوبی، مدیرعامل فرابوم؛ احمد میردامادی، عضو هیئت مدیره هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر؛ 
حمید بنائیان، معاون بانکداری الکترونیک بانک آینده و نجمه نوذر، مؤلف و پژوهشگر فناوری های نوین بانکی به وضعیت بانکداری باز، چالش های 

این حوزه در کشور و آینده آن پرداختیم.

باید به  دنبال دلایل دیگری بود؛ رگولاتوری اصلی ترین عامل عقب ماندگی بانکداری 
باز در ایران اســت و با محدودیت هایی که اعمال می کند، مانع رشــد و توسعه این 
حوزه می شــود. روحیــه انحصارگرایی موجــود در کشــور باعث شــده خروجی های 
بانکداری باز در ایران، آن طور که باید اثرگذار نباشــد. درمجمــوع وقتی از بانکداری 
باز صحبــت می کنیم، منظورمان این اســت که دســترس پذیری به داده هــا باید باز 
باشد، اما بانک مرکزی همواره بر آن است تا با تجمیع روندها و ابزارها زمام امور را 

به دست بگیرد.«

  لزوم توجه به اقتصاد مشارکتی همکارمحور

مصطفی طهماســبی، مدیرعامل ســنباد، بیان می کند که اقتصــاد دیجیتال ایران 
اسیر دومینوی بی پایان سیاســت گذاری های غیراصولی است. او توضیح می دهد 
برای گذر از وضعیت موجود باید به ایجاد اقتصاد مشــارکتی همکارمحور اهمیت 
بیشــتری داد و به  دنبال ارائــه قانون مرجعــی بود کــه توانایی های لازم برای رشــد و 
توســعه اکوسیســتم را داشــته باشــد. او درواقع فهــم این نکتــه را بدیهــی می داند 
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 از بین رفتن ماهیت پرداخت یاری

به عقیده مهــدی عبادی، مدیرعامل ونــدار بانک مرکزی علاقه مند اســت که ماهیت 
پرداخت یــاری از بین بــرود. او دربــاره انتظارات خــود از رگولاتــور بیان می کنــد: »بازار 
دارای نیازهایــی اســت؛ بنابراین کســب وکارهایی بــرای رفع ایــن نیاز ایجاد می شــود. 
کاری که در دنیا در این باره انجام می شود، این است که رگولاتور با توجه به نیاز بازار و 
همچنین با توجه به نوآوری هایی که کسب وکارها برای رفع آن به بازار عرضه می کنند، 
قانون گذاری می کند. دغدغه اصلی بانک مرکزی مبارزه با پول شــویی است؛ بنابراین 
باید استانداردهایی تدوین شود که به جای ممنوعیت کامل یک سرویس، چهارچوب 

مشخصی برای ارائه آن توسط کسب وکارها ایجاد شود.«

 عملیات تجمیع وجوه؛ لازمه ارائه سرویس تسویه

محمدمهــدی شــریعتمدار، مدیرعامــل جیبیــت، دربــاره تأثیــر ممنوعیــت تجمیــع 
وجوه برای شــرکت های پرداخت یاری نیــز می گوید که ممنوعیت هایی از این دســت، 
به ویژه بخشــنامه اخیر بانک مرکزی مبنی بر ممنوعیت عملیــات تجمیع وجوه برای 
شــرکت های پرداخت یاری، این حوزه را بســیار ضعیف می کند. او می گوید: »پیش تر 
پرداخت یارهــا دارای مزایایــی رقابتــی  نظیــر ســهولت ارائــه درگاه پرداخــت اینترنتــی 
بودند که این مزایا هم بــا اجبار دریافت اینماد و برخی مســائل مالیاتــی از بین رفت، 
ســپس PSPها هــم وارد بازار شــدند و بــه ارائه خدمــات آنلایــن پرداختنــد؛ درنتیجه 

بررسی چالش ایجادشده میان بانک مرکزی و پرداخت یارها از دو دیدگاه متفاوت

تدوین چهارچوب ارائه 
API؛ توسعه یا تحدید؟

مبارزه با پول شویی و فرار مالیاتی و امکان ردیابی پول از دغدغه های بانک های مرکزی سراسر دنیا به عنوان تنظیم گران پولی 
است. بهار سال ۱۴۰۲ بانک مرکزی ایران نیز در بخشنامه ای تحت عنوان »شفاف سازی تراکنش های بانکی اشخاص« در چهار 
فصل به مواردی ازجمله آستانه های مجاز برداشت از حساب های متعلق به اشخاص حقوقی به صورت غیرحضوری و الزامات 
ناظر بر اعطای مجوز دسترسی به حساب های متعلق به اشخاص حقوقی از طریق رابط برنامه نویسی کاربردی )API( پرداخت؛ 
دستورالعملی که به ایجاد برخی محدودیت ها نظیر عملیات تجمیع وجوه برای پرداخت یارها منجر شد و انتقادات شرکت های فعال در حوزه 
پرداخت یاری را به همراه داشت. این در حالی است که بانک مرکزی به عنوان تنظیم گر حوزه پرداخت معتقد است این بخشنامه با دید مبتنی 
بر توسعه ابلاغ شده و برای اولین بار چهارچوبی برای ارائه API تدوین کرده است. در بخش تنظیم گری شماره ۷۳ عصر تراکنش چالش ایجادشده 

میان بانک مرکزی و پرداخت یارها را از دو دیدگاه متفاوت بررسی کردیم.

پرداخت یارهــا این بازار را از دســت دادنــد. عملیات 
تجمیع وجــوه لازمه ارائه ســرویس تســویه اســت و 
بــا اعمــال ممنوعیــت تجمیــع وجــوه و تغییراتی که 
ســامانه جامــع پذیرنــدگان شــاپرک در حــال انجــام 
آنهاست، ارائه سرویس ها به مرور متوقف می شود. 
بــا ادامــه ایــن رونــد احتمــالاً بخش هایــی از حــوزه 

پرداخت یاری در کشور عملاً از بین می رود.«

 ممنوع کردن نوآوری

طبــق صحبت های فــرزاد مقــدم، مدیرعامل تســکا 
یکــی از نگرانی های رگولاتور دربــاره عملیات تجمیع 
وجوه توســط پرداخت یارها، به اصطلاح گم  شدن رد 
پــول و موضوع فرار مالیاتی اســت. بــه اعتقاد مقدم 
مهم تریــن وظیفــه تنظیم گــران در دنیــا ایــن اســت 
کــه بــا تدویــن چهارچوب های مشــخص و ابــلاغ آن 
به شــرکت های فناور و در ادامــه نظارت بــر پایبندی 
شرکت ها به این چهارچوب ها از درستی روند انجام 
کار اطمینــان حاصل کننــد؛ نه اینکــه عملیاتی را که 
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 نقش بخش خصوصی در توسعه امنیت سایبری

حمیدرضا ولی زاده، مدیر دپارتمان امنیت شرکت پیشــرو فناوری اطلاعات رادین، از آن 
دســت افرادی اســت که معتقدند صنعت بانکی و پرداخت کشــور در مقایسه با سایر 
صنایع به لحاظ امنیت سایبری در وضعیت بهتری به  سر می برد. او در این  باره می گوید: 
»به  دلیل وجود برخی الزامات امنیتی از ســوی نهادهای بالادســتی در صنعت بانکی و 
پرداخت، وضعیت امنیت ســایبری در این صنعت نسبت به سایر صنایع بهتر است. 
با وجود این هنوز هم برای ارتقای سطح امنیت صنعت بانکی و پرداخت کشور جای کار 

زیادی وجود دارد.« 
او با اشــاره به توانایی بخــش خصوصی در توســعه امنیت ســایبری در صنایع مختلف 
اظهار می کند کــه با توجه بــه اینکه بخش خصوصی هیچ کرســی حقوقــی در نهادهای 
تصمیم گیرنده و شــورای عالی فضای مجازی ندارد، ممکن اســت نتواند آن طور که باید 
سهم خود در توسعه امنیت ســایبری را برعهده بگیرد: »شــرکت های خصوصی موتور 
محرکه و پیشرو در امور توســعه عملیاتی هســتند، اما این انرژی و انگیزه به  دلیل وجود 

محدودیت های مختلف دچار اتلاف و هدررفت شده است.«

گفت وگو با متخصصان و فعالان صنعت بانکی و پرداخت درباره وضعیت امنیت 
و ارتقای سطح آن در صنایع مالی کشور

ضرورت تدوین و تصویب 
قوانین توسعه دهنده

پارادایم های بانکداری و پرداخت در سراسر جهان تغییر کرده و این چرخش پارادایمی به سمت وسویی رفته که شاهد 
گذار از شیوه های ســنتی انجام امور بانکی و پرداخت به شــیوه های مدرن و دیجیتال هســتیم. در این پارادایم جدید، 
حفاظت از داده های مشتریان و ایجاد بستری امن برای انجام امور مالی  آنها یکی از مسائل اساسی و چالش برانگیزی 
است که همواره محل بحث و بررسی متخصصان امنیت شبکه بوده است. به عقیده فعالان این حوزه، نظام بانکی و 
پرداخت هر کشور یکی از مهم ترین و حســاس ترین نقاط بدنه اقتصاد آن کشــور اســت که اگر با بحران امنیت مواجه شود، می تواند 
علاوه بر از بین بردن منابع مالی اشخاص درگیر در شبکه، بحران های امنیتی ملی و کشوری نیز ایجاد کند. شهریورماه ۱۴۰۲ را می توان 
ماه هک و نشت اطلاعات سازمان های دولتی و خصوصی دانست؛ ماهی که در آن اپلیکیشن به نما، اپلیکیشن هف هشتاد، ۱۸ شرکت 
بیمه، تپسی، سازمان ثبت احوال و وزارت علوم هک شدند و هکرها ادعا کردند که به اطلاعات کاربران این سازمان ها دسترسی دارند. 
به همین دلیل در بخش »تنظیم گری« شماره ۷۵ ماهنامه عصر تراکنش به سراغ فعالان و کارشناسان این حوزه رفتیم تا با آنها درباره 

وضعیت امنیت صنعت بانکی و پرداخت کشور و دلیل هک کسب وکارهای مختلف صحبت کنیم.

 خلأ قانونی در زمینه امنیت سایبری

پویا پوراعظم، رئیس اداره ریسک و تطبیق بانکداری 
دیجیتــال بانک خاورمیانــه، اصلی ترین اقــدام برای 
ارتقــای ســطح امنیــت ســایبری در کشــور، ازجملــه 
صنعت بانکی و پرداخت  را تدوین و تصویب قوانین 
توســعه دهنده می داند و در این  بــاره اظهار می کند: 
»ما با خلأ قانونی در زمینه امنیت سایبری مواجهیم 
و نیازمنــد قوانینــی هســتیم کــه در زمینــه حفاظت 
از داده هــا و اطلاعــات کاربــران، ضمانــت اجرایــی 
کافــی را داشــته باشــند و در عین حــال مانعــی برای 
پیاده ســازی روش های نوآورانه نباشــند. بــرای مثال 
افشــای اطلاعــات در یــک ســازمان بایــد بــه جریمه 
جــدی آن ســازمان و اقدامــات قضایی و حتــی تأثیر 
در سطح یا مجوز شــان منجر شــود؛ چیزی شبیه به 
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 لزوم افزایش ظرفیت های هوش مصنوعی در بانک ها

بنا بر صحبت های زهرا میرحسینی، معاون فناوری اطلاعات 
و ارتباطــات بانــک پاســارگاد، این طــور بــه نظر می رســد که 
اولویت هــای صنعت بانکی کشــور در شــش ماه اول ســال 
1402، اجرای پروژه های مرتبط با سامانه های حاکمیتی بانک 
مرکزی بــا محوریت موضوعاتــی نظیر امنیــت، دیجیتالی 
کردن، تداوم کسب وکار، واسطه گری مالی، کاهش هزینه های 
ارائه خدمات و درآمدزایی بوده است. او در این باره می گوید: 
»با وجود این،  لازم است شرایطی فراهم شود که نظام بانکی 
کشــور علاوه بر این مــوارد، رفته رفته به اهمیــت کلان داده و 
تحلیل داده محور و هوشــمندی کســب وکار واقف شود که 
لازمه ایــن مهــم افزایش ظرفیت هــای هــوش مصنوعی در 

بانک هاست.«
به باور میرحسینی، صنعت بانکی کشــور در نیم سال اول 

بررسی عملکرد و وضعیت شش ماه اول سال ۱۴۰2 صنعت بانکی کشور

نوآوری؛ گره گاه اصلی 
توسعه صنعت بانکی

صنعت بانکی کشــور که در ســال های گذشــته در تلاش برای رفتن به ســمت تحول دیجیتال و در ادامه آن، به  دنبال تحقق 
بانکداری دیجیتالی بود، اخیراً مفهوم بانکداری هوشمند را به دال مرکزی گفتمان خود تبدیل کرده است؛ تا جایی که موضوع 
  ً دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت نیز به »گذار به بانکداری هوشمند« اختصاص یافته بود و تقریبا
در تمام سخنرانی ها و پنل ها به چیستی، چرایی و اهمیت هوشمند شدن صنعت بانکی کشور پرداخته شد. فعالان صنعت 
بانکی کشور، در حالی رؤیای هوشمند شدن بانک هایشان را در سر دارند که بنا بر گفته برخی از مدیران،  بانک ها هنوز حتی آن طور که باید و 
شاید دیجیتال نشده اند و چالش ها و مقاومت ها برای توسعه فرم های جدید بانکداری در ایران ادامه دارد. در بخش »تنظیم گری« شماره ۷6 
عصر تراکنش بر آن شــدیم نگاهی به عملکرد صنعت بانکی کشــور در شش ماه اول ســال ۱۴۰۲ داشته باشــیم و به این موضوع بپردازیم که 
اولویت ها، چالش ها و دستاوردهای این صنعت در این بازه زمانی، چه مواردی بودند و آیا این صنعت آماده رفتن به سمت بانکداری هوشمند 
هست یا خیر. زهرا میرحسینی، معاون فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک پاسارگاد؛ فرهاد اینالویی، عضو هیئت مدیره شرکت جهان ارقام پارس؛ 
نوش آفرین مؤمن واقفی، معاون فناوری اطلاعات بانک دی؛ علی چهارلنگی، مدیرعامل شرکت فناوری اطلاعات خوارزمی و مرتضی ترک تبریزی، 

رئیس هیئت مدیره بانک تجارت در این گزارش به بررسی عملکرد صنعت بانکی کشور در نیم سال اول ۱۴۰۲ پرداخته اند.

1402 با چالش هایی نیز مواجه بوده  است؛ ازجمله:  تحریم، تورم، کاهش ارزش پول ملی، 
مسائل مربوط به نقدینگی و محدودیت ناشــی از رشــد دارایی ها در نظام بانکی، کمبود 
سرمایه انسانی متخصص و افزایش نرخ مهاجرت، تعدد و پیچیدگی پروژه های حاکمیتی 
و زمان بندی های ابلاغ آنها.به گفته او، نوآوری در صنعت بانکی از یک انتخاب به یک الزام 
 انکارناپذیر تبدیل شده و به نوعی، شرط تعیین کننده برای بقا و موفقیت بانک ها محسوب 
می شــود. به همین دلیل همواره رقابت برای تحقیق، توســعه و تجاری سازی محصولات 
نوین بانکی با استفاده از فناوری های روز دیجیتالی، در دستورکار بانک ها قرار داشته است. 

 نوآوری؛ از عناصر کمتر توجه شده

فرهاد اینالویی، عضو هیئت مدیره شرکت جهان ارقام پارس، معتقد است در سال 1402 
با توجه به فشاری که دولت ها به بانک ها آوردند و با توجه به افزایش هزینه تمام شده پول، 
ابزارهای زیادی از سمت بانک ها ارائه نشده و این فین تک ها بوده اند که تمام تلاش خود 
را در راستای پوشش این ضعف کرده اند. او در این باره می گوید: »در این راستا می توان از 
BNPLها به عنوان یکی از نمونه های موفق توسعه ابزارهای فراگیری مالی در کشور نام برد.«
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 چالش های موجود منشأ  رمزارزی ندارند

کســب وکارهای حوزه هــای مختلــف در یک ســال گذشــته، روزهای ســختی را پشــت ســر 
گذاشــته اند و با چالش های زیادی مواجــه بوده اند که برخی از آنها بین تمام کســب وکارها 
مشترک و برخی دیگر مختص کسب وکارهای خاصی بوده است. سعید عبادتی، مدیرعامل 
اکسبیتو، در این باره می گوید: »کسب وکارهای حوزه اقتصاد دیجیتال در شش ماه دوم سال 
1401 با چالش هایی نظیر مشکلات مربوط به اینترنت، کاهش دسترسی افراد به پلتفرم ها 
و مهاجرت نیروی انسانی متخصص مواجه بوده اســت. عدم برخورد نهادهای مسئول با 
حساب های اجاره ای و فیشینگ نیز باعث افزایش فشارهای پلیس فتا روی کسب وکارهای 
رمزارزی شده است. این مسائل و موارد مشابه، کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال و رمزارزی 
کشور را در ارائه خدمات به کاربرانشــان با چالش های گوناگونی دچار کرده  است که اساساً 
منشــا رمزارزی ندارند.« پیش بینی او برای چالش های احتمالی ســال 1403 این اســت که 
کسب وکارها با بحران جذب و نگهداشت نیروی انسانی مواجه می شوند،  زیرا با موج گسترده 
مهاجرت نخبگان مواجهیم و این مسئله دسترسی به نیروهای انسانی ماهر و شایسته در 

کشور را پیچیده تر می کند و کسب وکارهای مختلف را به چالش می کشد.

 محدود شدن زمین بازی

به باور محمد حکیمــی، مدیرعامل رمزینکس، نیــز بخش بزرگی از مشــکلات فعالیت در 

فعالان درباره چالش های فعالیت کسب وکارهای رمزارزی و لزوم همکاری با لندتک ها در کشور می گویند

آینده در گرو تصمیمات 
رگولاتور است

گسترش و توسعه فناوری بلاکچین و رمزارزها در ایران و جهان، حاکی از آن است که موج رمزارزها جریانی است که آینده ما را 
دربرمی گیرد و طبیعی است که این جریان بسیاری از گفتمان ها، پارادایم ها و قواعد بازی در صنایع مالی را دگرگون کند. در این 
تغییر و تحولات نیز قطعاً هر کشوری که هوشیارانه و هوشمندانه به ایفای نقش بپردازد، فرصتی استثنایی برای توسعه صنایع 
مالی خود به دست می آورد. با وجود این، حوزه رمزارز در ایران در فضایی خاکستری به سر می برد و فعالیت این حوزه در کشور 
با چالش های رگولاتوری مواجه است که برطرف شدن آنها بخش بزرگی از مشکلات توســعه این حوزه را برطرف می کند. لزوم هم افزایی میان 
لندتک ها و رمزارزها، چالش های فعالیت صرافی های رمزارز و بررسی خلأهای صنعت رمزارز و بلاکچین ایران از موضوعاتی  هستند که در بخش 
»تنظیم گری« شماره ۷۷ عصر تراکنش به آنها پرداخته ایم. کارشناسان و مدیران حوزه رمزارز کشور معتقدند سیر صعودی تورم و توسعه ناهمگام 
ابزارهای فراگیری مالی در ایران باعث کاهش قدرت خرید مردم و فقیرتر شدن آنها شده و با توجه به استقبال آنها از لندتک ها و ظرفیت هایی 
که رمزارزها دارند،  می توان بین این دو حوزه پل زد و بستر دریافت اعتبار و وام را برای مردم هموار کرد. با این حال، چهارچوب خاصی برای چنین 

فعالیت هایی در کشور وجود ندارد. در ادامه گفت وگوهای انجام شده در این باره را می خوانید.

حوزه رمزارزها با تغییر نحوه نگــرش و کردار نهاد متولی 
برطرف می شــود و این مســئله مهمی اســت که باید به 
آن پرداخت: »درواقــع، نهاد متولی باید رفتــار خود را با 
نگرش توسعه تنظیم کند و نگرش مبتنی بر تهدید خود 
را کنار بگذارد، زیرا همین تغییر می تواند به رفع بسیاری 
از چالش ها و موانع پیش روی کســب وکارهای رمزارزی 
منتهی شــود.« حکیمــی در ادامــه می گویــد: »چالش 
مهاجرت نیروی انسانی مسئله ای جدی و چندوجهی 
اســت که ریشــه در عوامل متعددی دارد که به نظر من 
برخــی از آنهــا را می تــوان برطرف کــرد، اما ایــن موضوع 
باعث شــده زمین بازی ما محدود بمانــد. ضمن اینکه، 
بنــا بــر گمانه زنی ها و نوع نگرشــی کــه نهادهــای متولی 
دارند، ممکن است در سال 1403 با تنگناهای رگولاتوری 

سخت تر و بیشتری مواجه باشیم.«

 کاهش سقف واریزهای درگاه های اینترنتی

بنــا بــر صحبت  هــای احســان مطلبــی، مدیرعامــل 
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 کافی نبودن بودجه اختصاص یافته

فرهاد بهمنی، عضــو اجرایی هیئت مدیره و معاون فناوری اطلاعات پســت بانک، با اشــاره 
به بودجه فناوری اطلاعات این بانک توضیح می دهد که اگر در پســت بانک، هر دو بودجه 
ســرمایه ای و جاری )فقط بخش مالــی و اداری( را در نظــر بگیریم، بودجــه اختصاص یافته 
حــدوداً رقمی معــادل بــا 20درصد به نســبت کل اســت: »من فکــر می کنم برای توســعه و 
حرکت به ســمت اهداف بالاتر این رقم حداقل باید به 40درصد برسد، زیرا به نظر می رسد 
رقم فعلی کفاف بخش فناوری اطلاعات در بانــک را نمی دهد، همچنین در بحث امنیت و 
زیرساخت های آن هنوز راهی بسیار طولانی در پیش است و کار زیادی در کشور انجام نشده 
است.« بهمنی معتقد است بین ســرمایه گذاری در فناوری و ســودآوری در بانک ارتباطی 
مســتقیم وجود دارد و تجربه ســال ها نگهداری و به روزرســانی ســامانه ها و زیرســاخت ها 
این موضوع را نشــان می دهد. در برخی از مقالات مرتبط قید شــده است که صرف هزینه 
۵درصدی در فناوری، سودآوری را تا 20درصد افزایش می دهد. او با بیان این موارد می گوید: 
»پس بین ســرمایه گذاری در بخش فناوری اطلاعات و سودآوری، ارتباط مستقیمی وجود 
دارد، ولی چالش ها و مشکلاتی مانند دیدگاه نادرست مدیریتی باعث می شود برخی مدیران 
صرف هزینه در فناوری اطلاعات را صرفاً نوعی هزینه بدانند، نه سرمایه گذاری. این مدیران 
ارتباط مستقیم بین سودآوری و فناوری را نمی بینند و فکر نمی کنند که اگر فناوری نباشد 

هیچ کدام از سودآوری ها وجود نخواهد داشت.«

 اجتناب ناپذیر بودن بازنگری در تخصیص بودجه  فناوری اطلاعات 

مجید جعفریان، معاون فناوری اطلاعات بانک سرمایه، معتقد است الگوی مصرف بودجه 
در حوزه فناوری اطلاعات در حال تغییر است؛ به عبارتی بانک های کشورهای توسعه یافته 

میزان بودجه بانک ها در بخش فناوری اطلاعات چقدر است و چه تأثیری در نوآوری بانک ها دارد؟

مسئله فقط  بودجه نیست
خلق ارزش در کسب وکار صنعت بانکداری رابطه مستقیمی با توسعه و تقویت فناوری اطلاعات در این صنعت دارد و از طرف 
دیگر میزان هزینه کرد در بخش فناوری اطلاعات تأثیر مستقیمی بر سودآوری دارد. به  نحوی  که طبق نتایج مطالعه مؤسسه 
گارتنر، در ازای تخصیص هر ۵درصد از بودجه کل به بخش فناوری اطلاعات، سود حاصله در حوزه بانکداری تا ۲۴درصد افزایش 
می  یابد. در این میان سؤال این است که در ایران سهم بخش فناوری اطلاعات از بودجه بانک ها چقدر است؟ به همین منظور 
در بخش »تنظیم گری« شماره ۷۸ عصر تراکنش به سراغ فرهاد بهمنی، عضو اجرایی هیئت مدیره و معاون فناوری اطلاعات پست بانک؛ مجید 
جعفریان، معاون فناوری اطلاعات بانک ســرمایه؛ رســول لطفی  آذر، معاون فناوری اطلاعات بانک ملت؛ محمد صادقی، مدیرعامل شرکت 
بهسازان ملت؛ حسام حبیب اله، معاون فناوری اطلاعات بانک شهر؛ احمد سلمانی آرانی، مدیرعامل هلدینگ بهپویان هوشمند امید، مصطفی 
امینی، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت گسترش فناوری های نوین بانک کشاورزی و حمید کردبچه، مدیرعامل شرکت ناواکو رفتیم تا 

نگاهی به بودجه اختصاص یافته به بخش فناوری اطلاعات در بانک ها داشته باشیم و از تأثیر آن بر نوآوری صحبت کنیم.

در حال تعریف الگوی جدیدی برای مصرف بودجه شان 
در ایــن زمینه انــد. اگر ایــن الگــو ی جدیــد در بانک های 
کشــور ما نیــز اجــرا شــود، قطعــاً بودجــه بیشــتری لازم 
خواهد بود: »اگــر بخواهیم کســب و کار بانــک را تغییر 
دهیم و به بانک به چشم یک سازمان فناوری اطلاعاتی 
که سرویس های بانکی ارائه می دهد نگاه کنیم، بودجه 
فعلــی پاســخ گو نخواهــد بــود. اکنــون دیــدگاه معمول، 
براســاس همان نگــرش بانکداری ســنتی اســت. فرض 
کنید همان خدماتی که در بانکداری سنتی به مشتریان 
ارائه می شود الکترونیکی شود. در این شرایط، نوع نگاه 
ما تغییر چندانی نکرده است، لذا در راستای حرکت به 
ســمت تحول دیجیتال، بازنگــری در تخصیص بودجه  

فناوری اطلاعات اجتناب ناپذیر است.«

 تحریم و افزایش قیمت دلار؛  بزرگ ترین چالش

رســول لطفی آذر، معاون فناوری اطلاعات بانک ملت، 
نیز با اشاره به نسبت بودجه فناوری اطلاعات این بانک 
به کل آن، توضیح می دهد: »پیش بینی و دریافت بودجه 
بخش فناوری اطلاعات نسبت به هزینه کرد در سال های 
مختلف از بانک متفاوت بوده است، اما هیچ گاه مشکل 
و محدودیتی در دریافت بودجه نداشــتیم. بزرگ ترین 



از سقوط 
سیلیکون ولی تا 
صعود سم آلتمن

جهان



آخرین شماره سال ۱۴۰۲ ماهنامه عصر تراکنش را اختصاص دادیم به آنچه در شماره های پیشین گذشت و نگاهی اجمالی به اتفاق های یک 
سال گذشته جهان داشتیم. اولین شماره سال ۱۴۰۲ عصر تراکنش با سقوط بانک سیلیکون ولی و آخرین شماره آن نیز با انتخاب سم آلتمن 
به عنوان مدیر سال توسط مجله تایم، هم زمان شدند. همین دو اتفاق در ابتدا و پایان سال به خوبی فرازوفرود فناوری را در یک سال گذشته 
نشان می دهند. افزون بر این، استارتاپ های فین تکی و مشــکلات عدیده اکوسیستم فین تک هم از چشممان دور نماند. کمبود نقدینگی و 
مشتری در سال ۲۰۲۳ دامن فین تک ها را گرفته بود. موج جدید دیجیتالی  شدن و تغییر در سیستم های پرداخت دنیا هم از دیگر موضوعاتی بود 
که سال گذشته جزئیاتشان را بررسی کردیم. همچنین در سالی که گذشت نگاه ویژه ای به حوزه هوش مصنوعی داشتیم و از جوانب مختلف 
به این فناوری پرداختیم و از فرصت ها، چالش ها، نقاط قوت و ضعف آن گفتیم. در یکی از شماره ها، کتاب »فناوری در سال ۲۰۲۴« هاروارد 
بیزینس ریویو را مفصلًا بررسی کردیم و رقابت بر ساختن سوپراپ در خاورمیانه نیز پرونده دیگری بود که در سال گذشته آن را موشکافی 

کردیم و درس های آموزنده ای از تجربیات گذشته به خوانندگان ارائه دادیم.
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فرانسیس بیکن در سال ۱6۲۰ در کتاب »نو ارغنون« می گوید انسان در جریان هبوطش قدرتش را بر خلقت از دست داد و 
جبران این خســارت تنها با علم و فن امکان پذیر است. این فیلسوف انگلیســی بر این باور بود که دانش علمی، انسان را به 
جایگاهی همچون سیطره بر طبیعت می رساند. تا قرن ها نوشته های بیکن را چیزی جز رؤیاپردازی نمی دانستند. هرچند در 
سال ۱۹6۰، پیش بینی او دیگر خیال پردازانه به نظر نمی رسید. از زمان انتشار اولین نسخه مجله تایم در سال ۱۹۲۷، تقریباً 
همیشه یک نفر، آن هم اغلب یک رهبر سیاسی یا چهره جهانی یا یکی از مدیران صنعتی آمریکا، به عنوان مرد سال برگزیده می شد، ولی در 
۱۹6۰، این مجله به جای یک نفر، مجموعه ای از افراد را شایسته این عنوان دانست. این مجله پانزده نفر از دانشمندان آمریکایی را به دلیل 
دستاوردهای چشمگیرشان در طیفی از حوزه ها انتخاب کرد. به گزارش تایم، بالاخره نوبت به پیروزی علم و فناوری رسیده بود. در سال ۱۹6۰، 
مجله تایم از آن رو دانشمندان را »مردان سال« خواند که پیشرفت های بی سابقه دانش، از طریق کاربردهای عملی جدید، همه چیز را درباره 
هستی انسان تغییر داده بود و ظرفیت های بالقوه برای پیشرفت بیشتر نامحدود به نظر می آمد. دبیران تایم درباره این اتفاق نوشتند: »جهان 
۳۴۰ سال پس از »نو ارغنون«، بسیار بیشتر از ۵.۰۰۰ سال پیش از آن، تغییرات علمی به خود دیده است.« دقیقاً هر سالی که می گذرد سرعت 
تغییرات علمی و ظهور فناوری های نو بیشتر می شود. سال گذشته نیز برای صنعت فناوری پرماجرا و پرهیاهو بود و اتفاقات تلخ وشیرین زیادی 
در این صنعت رخ داد. عصر تراکنش نیز همچون سال های گذشته، در هر شماره صفحاتی را به فناوری در جهان اختصاص داد و مهم ترین 
رویدادهای این صنعت را در جای جای جهان موشکافانه بررسی کرد. در آخرین شماره سال نیز مروری داشتیم بر هر آنچه در این یک سال 

در صنعت فناوری پیش آمد و اتفاقات این یک سال را به طور خلاصه بررسی کردیم.

جهان از دریچه نگاه عصر تراکنش در سالی که گذشت

دور و نزدیک فناوری 
بهره وری در سال ۱۴۰۲

راضیه مینایی
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دهم مارس بــود که خبر ســقوط آزاد بانک ســیلیکون ولی 

سقوط بانک 
سیلیکون ولی

لرزه ای بر پیکر بانک های آمریکایی انداخت. بانکی که سال 
1983 راه اندازی شد تا به نیازهای صنایع فناوری پاسخ دهد 
و یکی از قدرتمندترین موتورهای اقتصادی جهان بود، در 
اوایــل مــارس 2023 متحمــل زیــان بزرگــی در برخــی از 
 SVB Financial سرمایه گذاری های شرکت مادرش، یعنی
Group شــد. در پی پیچیدن ایــن خبر، ســپرده گذاران به 
بانک سیلیکون ولی هجوم بردند و خواستند که 42 میلیارد دلار پول را یک روزه از بانک بیرون 
بکشند. پوشش بیمه ای هم از بسیاری از کسب وکارها دردی دوا نکرد، زیرا برخی مدیران 
بیش از چهل میلیارد دلار در این بانک سپرده داشتند. پول بسیاری از وی سی ها هم قفل 
شده بود و خلاصه سپرده گذاران بانک سیلیکون ولی، جهنم واقعی را به چشم خود دیدند.
این بانک بین فعالان سیلیکون ولی بسیار محبوب بود و تقریباً تمام آنها پولشان را در بانک 
سیلیکون ولی نگه می داشتند، زیرا به مشتریانش خدمات ویژه ای ارائه می داد و پذیرای همه 
کسب وکارها حتی استارتاپ های بدون درآمد بود، اما پول زیاد این بانک دامن گیرش شد. 
بانک سیلیکون ولی با سپرده های فراوانش اوراق قرضه خریده بود؛ اوراقی که سررسیدهای 
طولانی و بازده های کمی داشتند. این ترکیب وقتی خطرناک شد که فدرال رزرو نرخ بهره به را 

به شدت و به طور ناگهانی افزایش داد.
فروپاشی ناگهانی بانک ســیلیکون ولی جرقه ای بود که ریسک های سیســتم بانکداری را 
عیان کرد. قوانین سرمایه آمریکا بیشتر بانک ها را به کاهش قیمت اوراق قرضه ای که قصد 
دارند تا زمان سررسید نگهداری کنند، ملزم نمی کند. فقط بانک های بسیار بزرگ باید ارزش 
همه اوراق قرضه ای را تعدیل کنند که برای معامله در دسترس دارند، اما همان طور که بانک 
سیلیکون ولی تجربه کرد، اگر وضعیت بانکی متزلزل شود و به اجبار اوراق قرضه بفروشد، 
زیان های شناسایی نشده واقعی می شوند. این اتفاق زنگ خطری بود تا رگولاتورهای سرتاسر 

دنیا نظامی ایجاد کنند که ریسک های ناشی از افزایش نرخ های بهره را شناسایی کند.

به کما رفتن ســهام بازار عرضه های اولیه ســهام و ســقوط 

 استارتاپ های 
فین تکی؛ در 
انتظار پول و 

مشتری

60درصدی سهام فین تک نسبت به روزهای اوجش و توقف 
تأمین مالی، ما را بر آن داشت تا در هفتادمین شماره عصر 
تراکنش به بررســی اســتارتاپ های فین تکی کــه در انتظار 
مشتری و پول نشسته اند، بپردازیم. شرکت های فین تکی 
طی ســال های 2020 و 2021 توانســتند در 28 عرضه اولیه 
سهام، بالغ بر 10 میلیارد دلار سرمایه جذب کنند. افزون بر 
این، در سال 2020 شرکت های فین تکی توانستند بیش از 
140 میلیارد دلار در ۵.474 دور تأمین مالی جذب بودجه داشــته باشــند، اما در ســه ماهه 
چهارم سال 2022 بودجه فین تک ها به حدود یازده میلیارد دلار کاهش یافت که پایین ترین 

حد از سال 2018 است.
همچنین یک نظرسنجی انجام شده از 4۵0 استارتاپ که در مراحل اولیه خود بودند نشان 
می دهد که موجودی پول 81درصد این اســتارتاپ ها کمتر از یک ســال دوام داشته است. 
فوربس نیز در همین راســتا پژوهشــی انجام داده و آن دسته از اســتارتاپ های فین تکی را 
بررسی کرده که فاقد مدل کسب وکار درست اند و صرفاً به دلیل عدم رسیدن به سودآوری 
بی پول مانده اند. به نظر می رســد که این فین تک ها به دلیل مشــکلات مالــی در آینده ای 
نه چندان دور به فروش می رســند یــا از بین می روند. همچنین برخی معتقدند در پشــت 

درهای بسته، مذاکرات زیادی برای ادغام و اکتساب در جریان است.
شاید هیچ دســته ای از فین تک ها را نتوان به اندازه نئوبانک ها دردسرســاز دانست. مانع 
بزرگ پیش روی نئوبانک ها این است که درواقع بانک نیستند. از آنجا که این پلتفرم ها فاقد 
اساسنامه بانکی اند، اگر بخواهند به مشتریان وام اعطا کنند باید به بانک های دیگر کارمزد 
بپردازند یا برای تأمین وام های خود سرمایه پیدا کنند که همین امر هم گران تمام می شود. 
درواقع نئوبانک ها، مدل تجاری معیوبی دارند و با کمبود مشتری دست وپنجه نرم می کنند.

به طور کلی بسیاری از ارائه دهندگان خدمات بانکداری به بن بست رسیده اند. تعدد 
ارائه دهندگان بانکداری، مضیقــه مالی و پایبندی به چهارچوب هــای رگولاتوری از 
مشکلاتی است که این دســت شــرکت ها با آن درگیرند. بســیاری از مشکلات، نه  
فقط این ارائه دهندگان که سایر اعضای اکوسیستم فین تک را نیز تحت تأثیر قرار 

می دهند.

موج جدید دیجیتالی  شدن 

تحول 
سیستم های 

پرداخت

دادن  تغییــر  حــال  در 
سیستم های پرداخت دنیا 
اســت. بــه همیــن دلیــل در 
شــماره هفتادویکــم عصــر 
تراکنــش از ابعــاد مختلــف 
تحــولات  و  تغییــر  بــــــــه 
پرداخــت  سیســتم های 
جهانی پرداختیم. مهم ترین بعد این تغییر بزرگ، نبرد بر سر 
سیســتم های پرداخــت در سراســر دنیــا اســت. درواقــع 
سیستم های مختلفی در سراسر جهان در حوزه پرداخت در 
حال ظهورنــد. تمام این سیســتم ها پیامدهــای بزرگی برای 
روابط بین پول و دولت ها دارند. برخی دولت ها ممکن است 
از دیجیتال فایننس برای کنترل مردمشان استفاده کنند.  
برخی نیز از دیجیتال فایننس برای کاهش وابستگی به غرب 
بهــره می برنــد. برخــی نیــز گســترش پلتفرم هــای پرداخت 
دیجیتال را به معنای از دست رفتن نفوذ مالی شان می دانند. 
به  هر حال پلتفرم های پرداخت دیجیتال مدرن به وضوح نظم 
قدیمــی را بــه چالــش می کشــند. یکــی از تغییراتــی کــه در 
سیســتم های پرداخت به وجود آمده، ظهور رابط پرداخت 
یکپارچه )UPI( است. UPI پلتفرمی است که امکان انتقال 
رایگان و سریع حساب به حساب را با استفاده از برنامه های 
فناوری فراهم می کند. PI  در حال جلب توجه سراسر جهان 
به خود است و هند از کشورهای پیشتاز در رقابت استفاده 
از این سیســتم پرداخت است. در ســال 2022 بیش از یک 
 UPI تریلیون دلار تراکنــش از طریق پلتفرم ادهــارو )پلتفرم
هند( انجام شــد که معادل یک سوم تولید ناخالص داخلی 

این کشور است. 
UPI نه تنها مشــوق رقابت بین فین تک ها و بانک ها در این 
کشــور اســت، بلکه هزینه صفــر آن رشــد اقتصــادی را نیز 
تقویت می کند. درست است که UPI  یک سیستم پرداخت 
کامل نیســت و مشــکلاتی دارد، اما بهبود واضحی در پول 
نقد اســت. هند بــا این سیســتم توانســته مــدل پرداخت 
جایگزینی ایجاد کند و امیدوار است که UPI به طور گسترده 
در خارج از هند پذیرفته شود و رقابت جدیدی برای غول های 
بانــک/کارت ایجاد کنــد. تغییر دیگــر، انعطــاف بانک ها و 
شــبکه های کارتی در مقابله با این تحول دیجیتالی اســت. 
بانک ها و شبکه های کارت، به ویژه در آمریکا انعطاف پذیرند. 
سرعت پذیرش فناوری در بانک های فعلی بالا رفته و کارت ها 
توانســته اند از طریق پاداش هــای جذاب مشــتریان خود را 
حفظ کننــد. هزینه ایــن پاداش هــا از طریــق کارمــزد تأمین 
می شــود کــه عمدتاً محــل بحــث و درگیــری اســت. درواقع 
همه از کارمزد شاکی اند، با این  حال باز هم خرده فروشان از 
پذیرفتن کارت منصرف نمی شــوند. مسئله بعدی رمزارزها 
هســتند و نقشــی که می توانند و شــاید هــم نمی توانند در 
سیستم پرداخت ایفا کنند. در ابتدای ظهور این دارایی های 
دیجیتال به نظر می آمد که کل سیستم مالی زیر تیغ تهدید 
آنها قرار گرفته است، اما بعد از مدتی با افت اعتماد عمومی 
به رمزارزهــا، تب وتاب آنها تاحــدودی فروکش کرد.  هرچند 
هنوز هم در برخی شهرها و کشورهای دنیا شورواشتیاق برای 
این سکه ها زیاد است، اما به اعتقاد بسیاری از متخصصان 
و فعالان این حوزه، کریپتو سیستم مالی جهانی را بازسازی 
نخواهد کرد، زیرا ثابت کرده که نه کارآمد است و نه از مقررات 

 اسفند 1402
سال هفتم

شماره هفتادو  نهم
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فناور ی های مالی ایران

مصون است. درعوض بانک های مرکزی شاید بتوانند نامزد بهتری برای تحول دیجیتال باشند. 
درواقع بانک های مرکزی بــا عرضه ارزهای دیجیتال به دنبال جســت وجوی راه هایــی برای از 
دست ندادن کنترل بر سیستم های مالی شان هستند.  در حال حاضر 114 کشوری که بیش از 
9۵درصد تولید ناخالص داخلی جهان را تشکیل می دهند اکنون  CBDCها را راه اندازی کرده اند 
یا در حال بررسی آنها هستند، اما این روند به قدری کند پیش می رود که فقط حدود 10 کشور 

به طور کامل CBDCشان را عرضه کرده اند.

بخش »جهان« شماره های 72 تا 7۵ عصر تراکنش به »هوش 

 هوش
مصنوعی

مصنوعی« اختصاص یافت و به این موضــوع از دریچه های 
مختلف نگاه انداخت. در این چهار شماره به ترس و هیجان 
در این حوزه، دســتیابی به تحول دیجیتال و ارزش آفرینی به 
کمک هوش مصنوعی، مسئله داده ها، تجاری سازی و ادغام 

هوش مصنوعی در کسب وکارها پرداختیم.

واقعیت این است که دستیابی به تحول دیجیتال و ارزش آفرینی 

فناوری 
ارزش آفرین

از آن به کمک هوش مصنوعی، یک پروژه ویژه نیست که سازمان ها 
بتوانند به راحتی بخشی از نیرو، انرژی و زیرساخت های خود را به 
آن اختصاص دهند. دستیابی به این هدف زمانی امکان پذیر است 
که کل سازمان قادر به ارائه نوآوری دیجیتال باشد و برای تحقق این 
امر نیز داشتن مجموعه کاملی از قابلیت ها الزامی است. چنانچه فقط 2۵درصد شرکت های 
بزرگی که برنامه های تحول دیجیتال و هوش مصنوعی را در دست اجرا دارند، توانسته اند به 
صرفه جویی در هزینه های مدنظرشان دست یابند. این اعداد و ارقام نشان می دهند تا زمانی 
که رهبران کسب وکارها درباره ارزش آفرینی تحولات دیجیتال و هوش مصنوعی متقاعد نشده 
باشند و درباره نحوه دستیابی به این تحولات دیجیتال و ارزش آفرینی از طریق آن به اطمینان 
نرسند، بعید است تن به تغییرات سخت و طاقت فرسا و زمان بر دهند، اما واقعیت این است 

که برای رسیدن به ارزش آفرینی تن دادن به این مسائل ضروری است.
در شماره هفتادوسوم عصر تراکنش به معرفی و بررسی معیار فینالتا پرداختیم که به سازمان ها 
کمک می کند تا ببینند تحولات دیجیتال و فناوری هایی مانند هوش مصنوعی کجا و چگونه 
قادر به ارزش آفرینی هستند. مک کنزی با استفاده از این معیار و بررسی عملکرد هشتاد بانک 
جهانی نتیجه گرفت که رهبران دیجیتال، ارزش آفرینی به مراتب بیشتری نسبت به دیگران 
داشته اند؛ ارزشی که با خلق فرایندها و تحولاتی حاصل شده که اغلب کپی کردنشان دشوار 
است. درســت اســت که این پژوهش و نتایج آن صرفاً بر صنعت بانکداری متمرکز بوده، اما 

می توان نتایج و دستاوردهای آن را به هر صنعت دیگری تعمیم داد.
بــرای مثــال، قابلیت هایی کــه در این تحقیق برای پیشــی گرفتــن از رقبــا ارائه می شــود در هر 
صنعتی کاربردی هستند. ایجاد نقشه راه های تحول جاه طلبانه و متمرکز، ساختن ویترینی از 
استعدادهای دیجیتال با کیفیت با تغییر سبک مدیریت برخی از قابلیت های مذکور هستند. 
این قابلیت ها به تمام صنایع نشان می دهد که برای موفقیت، چیزی که تمایز و ارزش آفرینی 
ایجاد می کند، فناوری نیست، بلکه قابلیت ها و مدل های عملیاتی هستند که تجارب مشتری 
را بهبود می بخشند، پاداش های مالی به ارمغان می آورند و هزینه های واحد را کاهش می دهند.

هوش مصنوعی با وجود مزیت هایش برای شرکت ها دردسرها و 

 چالش
داده ها

مجازات هــای زیادی نیــز در پــی دارد. این دردســرها و مجازات ها 
عمدتاً مربوط به داده ها و تأمین، فقدان امنیت در ذخیره سازی و 
نحوه گمنام سازی و آماده سازی آنها است. راه حل این مشکلات، 
اختصاص واحد ویژه ای برای ارزیابی پروژه هــا و داده های افراد در 
شرکت ها است. این واحد باید در ارزیابی هایش به پنج مسئله اصلی در امنیت داده ها یعنی 
منشأ داده ها، کاربردی که داده ها برای آن استفاده می شوند، حفاظت از داده ها، نحوه حفظ 

حریم خصوصی ارائه دهندگان داده و نحوه آماده سازی داده ها برای استفاده تمرکز کنند.
اولین مسئله منشأ داده ها است. شرکت ها باید هم درباره داده هایی که می خواهند جمع آوری 
کنند و هم داده هایی که دارند، منشأ را در نظر بگیرند. بسیاری از شرکت ها پیوسته داده های 
تاریک جمع می کنند. داده های تاریک به ندرت استفاده می شوند، اغلب فراموش می شوند 
و گاهی حتی ناشــناخته اند. درباره کاربرد داده ها هم باید توجه داشــت که در بافت شرکتی، 
داده هایی که برای کاربردی خاص با رضایت نمونه انسانی جمع آوری شده اند، اغلب بعدتر برای 

کاربردی دیگر استفاده می شوند که به اطلاع ارائه دهندگان 
داده نرسیده است. درنتیجه شرکت ها در بهره برداری از 
داده های موجود باید بررسی کنند که آیا کسب رضایت 

بیشتر نیاز است یا خیر.
مسئله آخری که شرکت ها باید به آن توجه داشته باشند 
آماده سازی داده ها است. شرکت ها باید از خود بپرسند که 
داده ها برای تحلیل چطور آماده می شوند؟ صحت و دقت 
آنها چطور تأیید می شــود یا اگــر نیاز بود، چطــور اصلاح 
می شوند؟ مجموعه های داده ناکامل و متغیرهای جامانده 
چطور مدیریت می شــوند؟ داده های جامانده، نادرست 
و پرت می توانند تأثیر چشــمگیری روی کیفیت تحلیل 

آماری بگذارند، اما کیفیت داده ها اغلب پایین است.

یکی دیگــر از مباحثی که در 

 تجاری سازی با 
هوش مصنوعی

سال گذشته در حوزه هوش 
مصنوعــی تکــرار می شــد، 
از  اســتفاده  بحــث 
ظرفیت های این فنــاوری در 
صنایع گوناگون به ویژه در صنعت فناوری های مالی بود. 
درواقــع اســتفاده از هــوش مصنوعــی بــرای جمــع آوری 
داده های مشــتریان و تجزیه وتحلیل آنها به ایده جدید 
کسب وکارها تبدیل شده تا بتوانند سفر مشتری را در هر 

نقطه تماس برند با مشتری تنظیم کنند. 
به عبــارت دیگر تصور شــرکت ها مبنــی بر اینکــه هوش 
مصنوعی ابزاری برای خلق فنــاوری اســت، از بین رفته و 
شــرکت ها به این نتیجه رســیده اند کــه برای اســتفاده از 
پتانسیل های هوش مصنوعی و دستیابی به نوآوری باید 

این فناوری را با یک زمینه تجاری خاص ادغام کنند.
به بیان ساده تر وقتی شرکت ها روی ادغام منابع و تحول 
فرایندهــا متمرکز می شــوند، آنچــه را از هوش مصنوعی 
می خواهند بهتر درک می کنند و راحت تر هم به آن دست 
می یابند. در این رویکرد، شرکت ها داده های خود را در نظر 
می گیرند و براســاس این داده ها فناوری مختص به خود 
را طراحــی می کننــد و دارای یک دارایی ارزشــمند رقابتی 
می شوند. به این ترتیب، ســایر بخش های مجموعه نیز 
ملزم به فراهم  آوردن داده های بیشتر می شوند. در این روند 
به مرور زمان سیستم هوش مصنوعی شرکت را تغذیه و 
تقویت می کند و مســیری پیش روی آن می گــذارد که به 

موفقیت منتهی خواهد شد.
باید توجه داشت که هوش مصنوعی فقط 10درصد ادغام 
را تشکیل می دهد. 90درصد این فرایند داده ها، آزمایش ها 
و اســتعدادها هســتند. این ســه مورد همچون سوخت 
برای هوش مصنوعی عمل می کننــد و به بهبود، فعال تر 
شــدن و آگاه ســازی بیشــتر این فناوری منجر می شوند. 
درواقع هــدف از ادغام هوش مصنوعی شخصی ســازی 
است. هوش مصنوعی درحقیقت یک ابزار برای رسیدن 
به شخصی ســازی اســت که ســاختار اســتراتژیک یک 
شرکت را تشکیل می دهد. آنچه قرار است سازنده فردای 
ما و صنعت خدمات مالی باشــد، ادغــام ابزارهای هوش 
مصنوعی در زمینه های تجاری، تمرین و تکرار مداوم، تولید 
یادگیری مداوم و وارد کردن داده های جدید به این ترکیب 
است تا درنهایت سفر مشتری اصلاح شود و بهبود یابد.

در شماره هفتادوششــم عصر تراکنش نگاهی داشتیم 
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به کتاب »فناوری در سال 2024« هاروارد بیزینس ریویو. این کتاب مجموعه ای از بهترین 
مقالات HBR درباره فناوری های پیشرفته، مدل های کسب وکار و نوآوری های جدید است. 
یکــی از فناوری هایــی کــه در ایــن کتــاب بــه آن پرداختــه شــده، وب 3.0 اســت. وب 3.0 
تغییر چشــمگیری در نحوه فعالیت شــرکت های دیجیتال ایجاد می کند. ضمن اینکه 
توانایی کاربران در جابه جایی داده هایشــان بین پلتفرم ها فشــارهای رقابتی جدیدی به 
وجود می آورد و به روزرســانی اســتراتژی کســب وکار را ضــروری می کنــد. همچنین، وب 
3.0 با مدیریت دارایی های دیجیتــال در دفاتر کل عمومی و درنتیجه ایجاد شــفافیت و 
اعتبارسنجی بدون اتکا به واسطه، هزینه های ایجاد اعتماد نزد کاربر را کاهش می دهد. 
افزون بر ایــن، وب 3.0 تشــکیل جامعه را بــرای شــرکت های جدید آســان تر می کند و به 
پلتفرم های تثبیت شــده این امکان را می دهــد که از طریق شــبکه های محتوایی مبتنی 
بر بلاکچین، مالکیت داده هــا را به کاربران واگذار کنند. به ایــن ترتیب می تواند اینترنت 
ارزشمندتری ایجاد کند. فناوری پیشرفته مهم دیگر برای کسب وکارها از دید این کتاب، 
فناوری هوش مصنوعی مولد اســت که ناگهان برای بخش گسترده تری از جامعه مفید 
شده است. توانایی تولید لحظه ای متن و کد درخواستی به افراد امکان انجام کار بیشتر 
با ســرعتی بیشــتر از همیشــه را می دهد. توانایی هــوش مصنوعی مولد در پاســخ گویی 
به بازخورد و اصلاح کار خودش باعث می شــود پتانسیل چشــمگیری برای کار تلفیقی 
انسان و هوش مصنوعی وجود داشته باشد. متاورس، فناوری دیگری است که در کتاب 
»فناوری در سال 2024« بررسی شده است. این کتاب معتقد است که جهان دیجیتال 
را باید مکملی برای جهان فیزیکی دید. شرکت ها باید استراتژی های مکانی شان را طوری 
تدوین کنند تا از ابرشهرهایی که به مراکز استعداد و نوآوری تبدیل شده اند و همچنین از 

فرصت های جدید ناشی از متاورس بیشترین بهره را ببرند.  

رقابت بر ساختن سوپر اپ در خاورمیانه داغ تر شده است، 

سودای 
سوپراپ در سر 
خاورمیانه ای ها

اما این کار مســتلزم نگاهی به گذشــته و سرگذشت دیگر 
سوپراپ ها در این منطقه است. کارشناسان معتقدند دلیل 
غالب نشدن برخی سوپراپ ها، مانند وی چت، در خاورمیانه 
درسی آموزنده برای کسانی است که قصد دارند سوپراپ 
راه انــدازی کنند. بــه اعتقاد آنها چــون فضای پیام رســانی 
به سرعت تغییر می کند، پلتفرم های پیام رسان برای موفق 
شــدن باید با نیازها و ترجیحات کاربران همخوانی داشته 
باشند. وی چت یک شــاهراه برای ارتباطات اجتماعی و حرفه ای محسوب می شود که به 
بخش جدایی ناپذیر زندگی مردم تبدیل شده است. وی چت اکنون با رقم تحسین برانگیز 
1.309 میلیارد کاربر فعال ماهانه پنجمین اپ پرکاربر رســانه های اجتماعی جهان است. 
هرچند بیشتر کاربران وی چت چینی هستند، این پلتفرم در کشورهای دیگر مثل ایالات 
متحده، اندونزی، ویتنام و مالزی نیز کاربر دارد که ایالات متحده بیشترین کاربر را در میان 

این کشورها دارد، اما چرا برخلاف کل جهان، وی چت در خاورمیانه غالب نیست؟
وی چت در زمان ورود با چالش هایی مثل استفاده محدود، نیاز به استفاده از وی پی ان ها، 
ممنوعیت ها و نگرانی ها درباره شهرت چین به سوءمدیریت داده ها روبه رو بود. همچنین 
عوامل رگولاتوری در خاورمیانه، مثل رگولیشن های رسانه های اجتماعی، حریم خصوصی 
داده، محدودیت های محتوا و تماس های اینترنتی می توانند برای شرکت هایی مثل وی چت 
مشکل تطبیق ایجاد کنند. به علاوه، یکی از دلایل اصلی غیبت وی چت در بازار خاورمیانه 
نگاه مصرف کنندگان خاورمیانه ای به این پیام رسان است. مصرف کننده عادی در خاورمیانه 
وی چت را نه »سوپراپ« یا سیستم عامل، عنوانی که وی چت در چین و آسیا برای خودش 
تبلیغ می کند، بلکه اپی ارتباطی و رقیبی برای واتساپ می بیند. افزون بر این عوامل فرهنگی 
و اجتماعی نیز احتمالاً بر تصمیم وی چت درباره گسترش در خاورمیانه تأثیر گذاشته اند. 
اغلب مردم خاورمیانه بیشتر رسانه ها و سرگرمی های اروپایی و آمریکایی را مصرف می کنند.
اساســاً ارزش ســوپراپ در توانایی آنهــا در عمل کردن به عنــوان مرکزی بــرای همه نیازهای 
مصرف کننده اســت. کاربران برای بهــره بردن از ایــن قابلیت باید بتواننــد در اپ چت، هم 
خرید کنند و هم از خدمات بهره بگیرند و مهم تر از همه در آن تراکنش مالی انجام دهند 
یا پول نگهداری کنند، اما خاورمیانه در پذیرش کامل مفهوم سوپراپ با مانع بزرگی روبه رو 
است؛ نبود چهارچوبی مستحکم برای تراکنش ها و فعالیت های مالی در این اپ ها. درواقع 
شرکت هایی می توانند در این فضا موفق شــوند که تجربه ای روان و یکپارچه در خدمات و 
کانال های مختلف ارائه دهند و درک بهتری از نیازهای مصرف کنندگان این منطقه داشته 

باشــند. افزون بر ایــن، ســوپراپ های موفق در ســطح جهان 
با دولت ها مشــارکت می کننــد و در مواجهه بــا چالش های 
رگولاتوری و تطبیق با ذی نفعان، ازجمله دولت ها، ارتباطاتی 
قوی می سازند؛ این ارتباط در عبور از موانع و ایجاد اعتماد نزد 
کاربر کلیدی است. از طرف دیگر تأمین امنیت تراکنش های 
کاربران اهمیت بســیار زیادی برای سوپراپ ها دارد. مسئله 
دیگر جلب اعتماد سرمایه گذاران است که وی چت به دلیل 
تبعیت از قوانین حریم خصوصی داده چین نتوانست در این 
امر موفق باشد. درنتیجه، کسانی که قصد راه اندازی سوپراپ 
را در فضای اکوسیســتم خاورمیانــه دارند بایــد بدانند برای 
موفق شدن باید اعتماد سرمایه گذاران، رگولاتورها، دولت و 

عموم مردم را به دست آورند.

همان طور که در ابتدا اشاره 

 سال
سم آلتمن

شــد مجله تایم از ســــــــــال 
1960 در انتخاب شخصیت 
ســال خــود نــگاه ویــژه ای به 
فعالان حوزه فناوری داشته 
است. چنانچه تایم در سال 
آلتمــن،  ســم   ،2023
و   OpenAI مدیرعامــل 
سازنده چت جی پی تی را مدیر سال معرفی کرد. دقیقاً این 
انتخاب در راستای سیاست تایم بود و نشان از پیروزی علم و 
فناوری داشــت. آلتمن، شــخصیت و رهبر برجسته هوش 

مصنوعی، در تمام صنایع و حوزه ها تحول آفرید.
شــاید پرفرازوفرودتریــن ســالی کــه یــک فــرد می توانــد 
تجربه کنــد ســال 2023 بــود، آن هــم برای ســم آلتمــن. او 
هم بنیان گذار OpenAI اســت و در ســال 2019 مدیرعامل 
ایــن شــرکت شــد. ایــن رهبــر برجســته صنعــت هــوش 
 OpenAI مصنوعــی و ســازنده چت جی پی تــی از شــرکت
برکنار شــد و پس از اعتــراض و مخالفت ســرمایه گذاران و 
کارکنان، به این شرکت بازگشت. تمام این اتفاق ها طی پنج 
روز رخ دادنــد. هیئت مدیــره OpenAI روز جمعه هفدهم 
نوامبــر به طــور ناگهانــی تصمیــم گرفــت کــه ســم آلتمــن، 
مدیرعامــل این شــرکت را اخــراج کند. هیئت مدیــره اعلام 
کرد که ســم آلتمــن در ارتباط خــود با هیئت مدیــره صادق 
نبــوده و ایــن عــدم صداقــت مانــع هیئت مدیــره در انجام 

مسئولیت هایش شده است.
 به گفته مدیران OpenAI، هیئت مدیره دلایل اخراج آلتمن 
را حتی در روزهای پس از خروج او هم مشــخص نکرد. پس 
از اخراج آلتمن، تقریباً همه کارکنان OpenAI نامه ای تنظیم 
کردند و خواســتار بازگشت او شــدند. آنها تهدید کردند در 
صورت عدم بازگشــت آلتمن، شــرکت را تــرک می کنند و به 
مایکروســافت می پیوندنــد. البتــه نقــش مایکروســافت را 
نیز در بازگشــت آلتمن نباید نادیده گرفت. مایکروسافت، 
بزرگ تریــن ســرمایه گذار OpenAI، بعد از این اتفــاق اعلام 
کرد که آلتمن را برای رهبری تحقیقــات هوش مصنوعی به 
همراه رئیس سابق OpenAI، گرگ براکمن، استخدام کرده 
است. به هر حال آلتمن به صندلی مدیریت خود بازگشت و 
احتمالاً از این به بعد نگاه های بیشتری به او معطوف خواهد 
بود، اما آلتمن همچنان یکی از معماران اصلی فناوری بالقوه 
تحول آفرین و ساختارشــکن هوش مصنوعی باقی خواهد 

ماند 
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منتخب های
 ۱۴۰۲ ماهنامه 
عصر تراکنش

راهنما



چهارمین سالی است که ماهنامه عصر تراکنش در بخش های گوناگون دســت به انتخاب می زند و در ویژه نامه پایان سال خود فهرستی از 
منتخب هایش در طول یک سال را معرفی می کند. امسال نیز بر مبنای معرفی هایی که در طول سال ۱۴۰۲ در بخش های مختلف »مدیران«، »اپ ها« 
و »محصول« عصر تراکنش در هر شماره داشتیم، تأثیرگذارترین چهره ها و کسب وکارها و برترین اپلیکیشن ها و سرویس های مالی کشور 
را در ۲۲ دسته  »زن فعال در صنایع مالی«، »مدیرعامل بانک«، »مدیرعامل شرکت بیمه ای«،  »مدیرعامل کارگزاری بورس«، »مدیرعامل شرکت 
PSP«، »مدیرعامل شرکت لندتکی«، »مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک«، »مدیر منابع انسانی«، »مدیر روابط عمومی«، »اپلیکیشن 
شرکت های PSP«، »اپلیکیشن بانک های کشور«، »اپلیکیشن تحلیل بازار سرمایه«، »شرکت رگ تک«، »شرکت فعال در حوزه بانکداری باز«، 
»شرکت لندتکی«، »صرافی رمزارز«، »اپلیکیشن ارائه دهنده خدمات کش بک«، »شرکت فعال در حوزه KYC«، »نئوبانک«، »اپلیکیشن مدیریت 
امور مالی«، »اپلیکیشن مقایسه و فروش آنلاین بیمه« و »سخت افزار بانکی و پرداخت« معرفی کردیم. انتخاب هریک از این منتخب ها براساس 
تأثیرگذاری و حضور پررنگی است که در صنعت فناوری های مالی کشور در یک سال گذشته داشتند. علاوه بر این، در صفحات پیش رو مروری 

داشتیم بر کتاب ها و مجلاتی که در طول یک سال گذشته معرفی کردیم.



 »دکه« یکی از بخش های ثابت و همیشــگی ماهنامه عصر تراکنش اســت که در آن هر ماه به سراغ شش مجله معتبر 
حوزه فناوری های مالی در دنیا می رویم و آخرین شماره های آنها را بررســی می کنیم. برای عصر تراکنش موضوعاتی که 
در این مجله ها بررسی می شوند و افرادی که در آنها حضور دارند، مهم اســت و به همین دلیل به صورت مستمر در هر 
شماره مروری بر مطالب این مجلات داریم. وجود نشریات معتبری که سالیان سال است باکیفیت و به صورت تخصصی 
منتشر می شوند، به خوبی نشان می دهد که برخلاف تصور عموم که نشریات چاپی دیگر رونقی ندارند، آنها همچنان مخاطبان خاص 
خود را دارند. ازجمله مجلاتی که عصر تراکنش سعی می کند هر ماه به سراغشــان رود، می توان به تایم، اکونومیست، بارونز، بلومبرگ 
بیزینس ویک، فین تک، آمریکن بنکر، هاروارد بیزینس ریویو، فوربس، فست کمپانی، فورچون، بنکینگ تکنولوژی، نیوزویک، گاردین، 
وایرد، ام آی تی تکنولوژی ریویو و... اشاره کرد. در بســیاری از موارد برخی از مطالب این نشریات را در بخش »جهان« عصر تراکنش نیز 
ترجمه و چاپ می کنیم. بخش »دکه« عصر تراکنش در تلاش است تا مدیران صنعت فناوری های مالی کشور را از آخرین موضوعات و 
روندهایی که در دنیا به آنها پرداخته می شود، باخبر کند. به بهانه پایان سال، نگاهی کوتاه انداختیم به نشریاتی که در یک سال گذشته 

در عصر تراکنش آنها را معرفی کردیم.

مروری بر مجله های معتبر فناوری های مالی دنیا که در یک سال گذشته به بررسی آنها پرداختیم

از دنیا چه خبر؟
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نسیم بنایی
مترجم



بانک محبــوب ســیلیکون ولی دچار ورشکســتگی شــد و تمــام پول هایی که 
بلومبرگ 

بیزینس ویک
مارس ۲۰۲۳

سرمایه گذاران استارتاپ ها در آن ذخیره کرده بودند، دود هوا شد. این بانک 
چهل ساله به جامعه استارتاپی ها کمک می کرد پول خود را پس انداز کنند و 
به آنها وام می پرداخت. اما این بانک ناگهان با کمبود دویست میلیارد دلاری 
روبه رو شــد و همین مســئله جرقه بحران را زد. به دنبال همین اتفاق بود که 
تحلیلگران نسبت به وضعیت نظام بانکی در آمریکا ابراز نگرانی کردند و گفتند این ماجرا می تواند 
ســرآغاز یک سلسله ورشکســتگی های بانکــی در آمریکا باشــد. البتــه اکنون بــه نظر می رســد که با 
اقدامات و سیاست های فدرال رزرو یا همان بانک مرکزی آمریکا، نظام بانکی این کشور از این بحران 

عبور کرده است. 
امــا اتفاقی که بــرای این بانــک رخ داد، تمامــی فعالان کســب وکارهای آنلایــن در ســیلیکون ولی را به 
وحشت انداخت. از آنجا که بانک سیلیکون ولی یکی از کلیدی ترین بانک ها در زمینه تأمین اعتبار و 
وام دهی به استارتاپ های فعال در سیلیکون ولی بود، بلومبرگ بیزینس ویک به این مسئله پرداخته 

که سقوط این بانک چطور روی وضعیت استارتاپ ها اثر گذاشته است. 
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تحولات عرصه فناوری، به تغییرات بزرگی در بخش فین تک منجر شده 
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است. مجله فین تک به همین تغییرات در بخش فناوری مالی پرداخته 
است. در مقاله ای به قلم سردبیر این نشریه، گفته شده که فناوری های 
جدید می توانند جبهه جدیدی برای بانک ها خلق کنند. یکی از مسائل 
جالب توجه این اســت که اکثر افــراد فعال در عرصــه فین تک و فناوری 
مالی، عمدتاً نسبت به فناوری بی حس می شوند. به عبارت ساده تر، آنها به قدری با فناوری در 
ارتباط هســتند که دیگــر آن را نمی بیننــد یا احساســش نمی کنند. بــه همین خاطر اســت که 
جدیدترین تحولات معمولاً از چشمشان دور می ماند. این همان چیزی است که مجله فین تک 
تلاش کرده به آن بپردازد. برای مثال صنعت فناوری مالی، فراموش کرده که چه پتانسیل هایی 
در صنعت بازی وجود دارد و چطور می توان از مسیر بازی سازی، به بهبود خدمات فناوری مالی 
کمک کرد. این فناوری کمک می کند حتی به دورافتاده ترین افراد در روســتاها دسترســی پیدا 

کنیم. 
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حسین خسروپور ، مژگان شوندی  جرمی سوئینفن گرین، استفان دانیلز

پیشرو بودن در جهان فناوری های در حال تغییر

حکمرانی دیجیتال

محمدرضاقلعهنوی هیترپری،ماریااستویان

مبانیکاربردیفعالیتدردنیایخلقارزشافزودهخلاق

راهنمایتصویری
فریلنسری حکمرانی دیجیتال

 نویسندگان: استفان دانیلز، جرمی 
سوئینفن گرین

 مترجمان: حسین خسروپور، مژگان 
شوندی

 ناشر: راه پرداخت
 سال انتشار:   1401

راهنمای تصویری فریلنسری 

 نویسندگان: ماریا استویان، هیتر پری
 مترجم: محمدرضا قلعه نوی

 ناشر: راه پرداخت
 سال انتشار: 1401

ت
شارا

انت

محمد رهبان تین زو، گیب وایزرت

چرا مدل کسب وکار اشتراکی آینده کسب وکار هاست 
و برای موفقیت در آن چه باید کرد؟

آینده 
در اشتراک است

 »Subscribed« کتاب »آینده در اشــتراک اســت« با عنــوان اصلــی
یکــی از کتاب های پرفروشــی اســت که بــه موضوع مدل کســب وکار 
اشــتراکی پرداخته اســت. در این کتاب مدل کســب وکار شرکت هایی 
مانند نتفلیکس، اسپاتیفای و سلزفورس بررســی شده است. از منظر 
نویسندگان کتاب مدل کسب وکار اشتراکی تحولی واقعی و فرصتی جدید 

پیش روی کسب وکارهاست؛ جریانی که تازه شروع شده است.
شرکت هایی با مدل کسب وکار اشتراکی ۹برابر ســریع تر از ۵۰۰ شرکت 
برتر دنیا رشــد می کننــد. چرا؟ چون بــر خلاف شــرکت های دیگر، این 
کســب وکارها مشــتریان خود را می شناســند. یک پایگاه از مشــترک 

خوشحال، دستاورد بزرگ این کسب وکارهاست.
مصرف کنندگان و مشــتریان امروزی مزایای دسترســی را به مشکلات 
نگهداری ترجیح می دهند؛ امروز کسب وکار اشتراکی در همه حوزه ها، 
از حمل ونقل گرفته تا لباس و حتی چیزهایی مثل تیغ و لوازم آرایشی، 
تحول ایجاد کرده است. شــرکت ها هم به دنبال راه حل های آسان تر و 
بلندمدت هستند؛ امروز کسب وکارها در حال جایگزینی سرورهای خود 
با راه حل های ذخیره سازی ابری مانند دراپ باکس هستند؛ به زبان ساده، 

جهان در حال تغییر از محصول به سمت خدمت است.
اما چگونــه می توان مشــتریان را بــه مشــترک تبدیل کــرد؟ »تین زو« 
به عنوان مدیرعامل یک پلتفرم مدیریت اشــتراک در جهان، به صدها 
شــرکت کمک کرده تا از تکیه بر فروش فردی به ایجاد کســب وکارهای 
مشتری محور و با درآمد تکرارشونده تبدیل شوند. پیام اصلی او در کتاب 
آینده در اشتراک است ساده است؛ آماده باشید یا نه، هیجان زده باشید 
یا وحشت زده، باید خود را با مدل کسب وکار اشتراکی وفق دهید؛ در غیر 

این صورت خطر جاماندن، شما را تهدید می کند.
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آینده در اشتراک است 

 نویسندگان: تین زو، گیب وایزرت 
 مترجم: محمد رهبان

 ناشر: راه پرداخت
 سال انتشار: 1401

اینترنت آینده 

 نویسنده: برنارد مار
  ناشر:  وایلی

 سال انتشار:  2023

پول ها برابر به دست نمی آیند 

 نویسندگان: دیوید اس اسپرنگ، 
پاتریشا ام اوکانل

 ناشر:  وایلی
 سال انتشار:   2023

قوانین امنیت سایبری 

 نویسنده: جف کاسف
  ناشر:  وایلی

 سال انتشار: 2022

»کتاب «، یکی از بخش های ثابت ماهنامه عصر تراکنش است و هر ماه حداقل چهار کتاب با موضوعات فناوری های مالی، اقتصاد 
نوآوری و اقتصاد دیجیتال معرفی می کنیم؛ چه کتاب هایی که در کشور ترجمه شده اند و چه آنهایی که هنوز ترجمه نشده اند، ولی 
کتاب های مهمی اند. در سال ۱۴۰۲ بیش از پنجاه کتاب را در ماهنامه عصر تراکنش معرفی کرده ایم؛ کتاب هایی که به نظر ما خواندن 
آنها می تواند به فعالان، متخصصان و علاقه مندان حوزه فناوری های مالی در درک مفاهیم، فناوری ها و تحولات جدید صنایع مالی 
کمک  کند. از آنجا که هیچ کدام از ابزارهای ارتباطی جدید و سنتی توان بالای کتاب در آموزش را ندارند، کتاب بهترین ابزار خلق شده برای انتقال 
مفاهیم است و به همین دلیل »معرفی کتاب« برای عصر تراکنش موضوعی مهم است. در معرفی کتاب ها نیز تلاش می کنیم سلیقه به خرج دهیم 
و تا حد ممکن آنهایی را معرفی کنیم که می دانیم خواندنشان برای مدیران فناوری های مالی کشور می تواند مفید باشد. به دلیل اهمیت این کتاب ها، 

بر آن شدیم تا در شماره ویژه نامه پایان سال نیز نگاهی گذرا به آنها داشته باشیم.

نگاهی به کتاب هایی که در یک سال گذشته در عصر تراکنش معرفی کردیم

فراتر از فین تک 
برای مدیران
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نسل زد سازوکار همه چیز را دگرگون کرده است.  با این حال کسب وکارهای 
امروز بر پایه رفتارهای این نسل در خرید و فروش شکل نگرفته اند یا نحوه 
جذب نیرو یا استخدام کسب وکارها با شــیوه  این نسل در یافتن شغل و 
حفظ آن متفاوت است. روز به روز به جمعیت شاغل نسل زد، مهم ترین 
گروهی که در مورد روند تولید محصولات تصمیم گیری می کنند، افزوده 
می شود و رهبران کسب وکارها باید آشنایی کاملی با آن ها داشته باشند. 
شرکت هایی که به سرعت با طرز فکر نسل زد سازگار می شوند، برنده های 
دنیای کسب وکار در بیست سال آینده خواهند بود. کسانی که این نسل را 

نادیده می گیرند، می بازند و خیلی زود نابود می شوند. 
نگرش های دنیس ویلا و جیســون دورســی در این کتاب، راهنمایی 
برای بیش از ۵۰۰ شــرکت در سراســر جهان شــده اســت. آن ها نه تنها 
فعالیت هایی را که نســل زد انجام می دهد مطالعه کرده اند بلکه قصد 
دارند »دلیل« هایی را که در پس اقدامات این نســل قــرار دارند بدانند و 
درنهایت تعیین کنند چگونه رهبران هر نســل می توانند خــود را با این 
نسل سازگار کنند. ویلا و دورسی در کتاب »زیکونومی« به این سوالات 
پاسخ می دهند: نسل زد کیست؟ کارفرماها، بازاریابان و رهبران فروش 
در مورد آن ها باید چه اطلاعاتی داشــته باشند؟ و مهم تر اینکه در حال 

حاضر رهبران کسب وکارها باید چه کار بکنند؟ 
رهبران می توانند تصمیم بگیرند نسل زد را درک کنند و با رفتارهای آن ها 
سازگار شوند یا راه خودشــان را بروند. نســل زد در حال دگرگون کردن 
جهان کسب وکار است و هر روز به ســرعت این تغییر افزوده می شود. 
»زیکونومی« راهنمایی است که تمام مدیران اجرایی، مدیران عامل و 
کارآفرین ها را آماده بالفعل کردن نیروی بالقوه این نسل نوظهور در این 

دوره حساس می کند. 
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مهدی دریایی، عباس خمسه جیسون دورسی، دنیس ویلا

ویرایش دوم

چگونه نسل زد آینده کسب وکار را تغییر می دهد و چه باید کرد؟

زیکونومی

ISBN 978-622-7702-67-5
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کتاب »زیکونومی« در 298 صفحه می کوشــد تا ما را با نسل زد و دنیای او آشنا کند 
و به این چهار پرسش پاســخ دهد که نسل زد چه کسانی هســتند؟ چه روشی برای 
بازاریابی و فــروش در آنها مؤثر اســت؟ برای اســتخدام، نگهــداری و به کارگیری آنها 
به عنوان کارمند چه باید کرد؟ چگونه نسل زد آینده کسب وکار ما را دستخوش تحول 
می کند؟ این کتاب بر اساس تحقیقات گسترده و آموخته های بیش از شصت پروژه 
مطالعاتی و تعامل و همکاری با پانصد شرکت در سراسر جهان نوشته شده است. 
بخش اول کتاب که دربرگیرنده پنج فصل است، به بررسی ساختار نسل زد، بازتعریف 
مفهوم نسل و وقایع و ویژگی های این نسل و منابع مالی که دارند، می پردازد. بخش 
دوم کتاب نیز در فصول مختلف به توقعات نسل زد از برندها، سبک زندگی و سلیقه 
مصرفی شــان، چگونگی جلب وفاداری و تعلق خاطر آنها به عنوان مصرف کنندگان 
اصلــی جهــان و در نهایــت نحــوه اشــتغال آنــان و توانمندی هایشــان در بلندمدت 
می پردازد. مترجمان این کتــاب بر این باورند که کتــاب زیکونومی می تواند به عنوان 
یک مرجع به بسیاری از ســؤالات مربوط به نسل زد پاســخ دهد و به ما در شناخت 
و پیش بینی رفتار نسل ها کمک کند. به نظر آنها هرگونه تحلیل اقتصادی-فناوری 
بدون در نظر گرفتن عاملیت نســل ها بــی ارزش اســت و مطالعات نســلی می تواند 

تکمیل کننده تحلیل های دیگر باشد. 

 نویسندگان: جیسون دورسی، دنیس ویلا
 مترجمان: مهدی دریایی، عباس خمسه

 ناشر: راه پرداخت
 سال انتشار: 1401

پایان عصر کیمیاگری  

 نویسنده: مروین کینگ 
 مترجم: علی حبیبی
 ناشر: دنیای اقتصاد
 سال انتشار:   1397

مبانی متاورس  

 نویسندگان: کوهریسون تری و اسکات 
کینی 

 مترجم: مرتضی حمزه سرکانی
 ناشر: راه پرداخت
 سال انتشار: 1401

اگر بخواهیم این کتاب را در دو جمله خلاصه کنیم، احتمالاً آن دو جمله 
اینها هستند: »کتابی برای هر آنچه می خواهید درباره حرفه مشاوره بدانید« 
و »یک نقشه راه عملی برای کارآفرینان مشتاق«. تغییراتی که در دنیای کار 
رخ می دهد، باعث شده افراد بیشــتری وارد دنیای شغل های قراردادی، 
آزادکاری و مانند آن شوند. تغییرات سریع در جمعیت شناسی و پیشرفت 
در فناوری باعث شده شرکت ها و استعدادها به روش های جدیدی برای 
کار کردن وارد شــوند و مشــاوره یکی از کلیدهای موفقیت در این جهان 
جدید است. کسب وکار نوین مشاوره کتابی بسیار معتبر و کاربردی است 
که دانش و مهارت های مورد نیاز برای شروع و رشد یک کسب و کار مشاوره 
موفق را به اشتراک می گذارد. این کتاب مواردی مانند انتقال آرام شغلی 
و نحوه تعیین هزینه مشاوره، چگونه مشاوران به طور ناخواسته شهرت 
بدی پیدا می کنند و همه چیزهایی را که برای پیشرفت و شکوفایی در این 
زمینه رقابتی باید بدانید، پوشش می دهد. این کتاب موضوعات متأخر 
را هم پوشش می دهد، مانند چگونگی دستیابی به موفقیت در اقتصاد 
گیگ؛ کتاب تکنیک های قابل اعتمادی برای به دست آوردن مشتریان را 
بیان می کند؛ گزینه هایی را ارائه می دهد که به شما کمک می کند زندگی و 
تجارت خود را متعادل نگه دارید؛ حتی مواردی مانند اینکه برای نام گذاری 
کسب و کارتان، مدیریت مسائل مالی و ایجاد رابطه با مشتری چگونه خود 
را آماده کنید و به شــما آموزش می دهد که چگونه درآمد و تأثیر خود را 
فراتر از کار به عنوان یک فرد انفرادی ببریــد. روزهای حیاتی راه اندازی یک 

کسب و کار مشاوره ممکن است گیج کننده و پر از سؤال باشد.
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محمدرضا قلعه نوی، سعید چراغعلی

ویراستار علمی:  علیرضا خداکرمی

الین بیک

اصول مشاوره پایه و فراتر از آن

کسب وکار 
نوین مشاوره
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کسب وکار نوین مشاوره  

 نویسنده: الین بیک
 مترجمان: محمدرضا قلعه نوی و سعید 

چراغعلی
 ناشر: راه پرداخت
 سال انتشار: 1401

چت جی پی تی برای تازه کارها 

 نویسنده: پم بیکر 
 ناشر:  وایلی

 سال انتشار:   2023

ببر و خرگوش  

 نویسنده: سندی کارتر 
 ناشر:  وایلی

 سال انتشار: 2023

مسئله پول نیست  

 نویسنده: اسکارلت کاکران 
 ناشر:  آوری

 سال انتشار: 2023

313
 اسفند 1402

سال هفتم
شماره هفتادو  نهم

کتاب



معرفی منتخب های ۱۴۰2 عصر تراکنش در 22 دسته گوناگون

ترکیب طلایی 
صنعت فین تک

ماهنامه عصر تراکنش به روال چهار سال گذشته خود، منتخب هایی را در ۲۲ دسته بندی گوناگون انتخاب و معرفی کرده 
است. افراد، کسب وکارها، اپلیکیشن ها و محصولاتی که به عقیده ما نقشی اساسی در توسعه صنعت فناوری های مالی 
کشور داشته اند و با حضورشان یک پله این صنعت را رشد داده اند. انتخاب یک برگزیده در هریک از این ۲۲ دسته ، قطعاً 
کار آســانی نبود، اما ماهیت این کار انتخاب فقط »یک« گزینه بود که هیئت سردبیری ماهنامه عصر تراکنش با در نظر 
گرفتن نقش، تأثیرگذاری و تحولاتی که هریک ایجاد کرده اند، دست به انتخاب زده است. به عقیده ما اگر برگزیدگان ۱۴۰۲ عصر تراکنش 

را کنار یکدیگر بگذارید، یک ترکیب طلایی و برنده از صنعت فناوری های مالی کشور را مشاهده خواهید کرد.

چهره سال

 ۱۴۰2 
عصرتراکنش

علیرضا ماهیار
علیرضا ماهیار چهره شناخته شده صنعت فناوری های مالی 
ایران اســت که در چند ســال اخیر، به واســطه حضورش در 
سازمان های مختلف، شاهد پررنگ تر شدن نام او در برهه های 
مهم بوده ایــم. او در زمره مدیــران جوان قرار می گیرد و شــاید 
همین جوان بودنش نسبت به پیشــینیانش در سمت های 
مشابه، او را کاندیدای اصلی چهره سال عصر تراکنش کرده 
اســت، اما نکته دیگری که ما را در این انتخــاب مصمم  کرد، 
انتصــاب او بــه مدیرعاملــی شــرکت ملــی انفورماتیــک بود؛ 
شــرکتی دولتی که تصمیم ها و انتخاب هایــش می تواند کل 
صنعت را دستخوش تغییرات مثبت یا منفی کند، به ویژه در 
برهه ای که بانک مرکزی و زیرمجموعه هایش بیش از هر زمان 
دیگری در برزخ حرکت به سمت تحول و نوآوری یا رد و محدود 
کردنش گیــر کرده اند. حالا به نظر می رســد بــا روی کار آمدن 
علیرضا ماهیار، موجی از تغییــرات در زیرمجموعه های این 
شرکت مادر در حال رخ دادن است و می توان به رقم خوردن 
اتفاق های تازه در صنعت امیدوار بود. بر هیچ کس پوشــیده 
نیســت که شــرکت های دولتی و حاکمیتی محدودیت های 
ساختاری، فرایندی و مأموریتی خاص خودشان را دارند، ولی 
به نظر می رســد ماهیار و مهره هایی که او در حال چیدنشان 
است در تلاش اند تا در همین ساختار فعلی تغییرات جدیدی 

را ایجاد کنند.
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مدیران عامل بانک ها

ســتاره ها در نظام بانکی ایران کم نیســتند؛ افرادی با کارهایی درخشان که همیشه در 
نقشی که برعهده گرفته اند بهترین بوده اند، اما در نظام بانکی ایران که عموماً دولتی یا 
خصولتی است ستاره بودن کافی نیست. گاهی این ستاره ها نیستند که برنده می شوند، 
بلکه ترکیب های طلایی هستند که خوش می درخشند و در ترکیب های طلایی هم الزاماً 
همه ستاره ها پرنور نیستند، ولی کنار هم چیدن مهره هایی که کاملاً با هم متناسب اند 
حداکثر کارآمدی را به همراه خواهد داشت. دب اصغر یا دب اکبر را در آسمان ببینید، 
الزاماً پرنورترین ها نیستند، ولی چیدمانشان کنار یکدیگر، چراغ راه مسافران در طول 
هزاران سال بوده  اســت. اگر با عینک تحول و نوآوری نیز به صنعت بانکداری ایران در 
ســال 1402 نگاه کنیم، با وجود تک ستاره های زیادی که در بســیاری از بانک های ایران 
فعال اند، باید اعتراف کنیم ترکیب فعلی مدیران بانک تجارت و شرکت های زیرمجموعه 
این بانک، مخصوصاً در حوزه فناوری، ترکیبی طلایی است. رسیدن به ترکیبی طلایی 
در صنعت بانکــداری ایران نیز اتفاق پرتکراری نیســت و عوامل مختلف زیــادی در آن 
دخیل اند، ولی یقیناً نمی توان در شکل گیری ترکیب فعلی در بانک تجارت هادی اخلاقی 
را بزرگ ترین عامل ندانست. در سال 1402 شاهد اتفاق های مهمی در گروه بانک تجارت 
و شرکت هایش بودیم که در صورت نبودن این ترکیب طلایی رقم نمی خورد و این ترکیب 

نیز وام دار نگاه هادی اخلاقی به نوآوری و تحول است.

هادی اخلاقی فیض 
مدیرعامل بانک تجارت

 جواد جوادی
بانک خاورمیانه

 علی خورسندیان
بانک صنعت ومعدن

 کوروش پرویزیان
بانک پارسیان

 محمدرضا فهمی
بانک گردشگری

 اسماعیل لـله گانی
بانک رفاه کارگران

 سعید شمسی نژاد
بانک مهر ایران

 علیرضا معرفت
بانک سامان

 محمد قضائی پاکدهی
بانک ایران - ونزوئلا

 هادی اخلاقی فیض
بانک تجارت

 بهزاد شیری
پست بانک ایران

 سیدامین جوادی
مؤسسه اعتباری ملل

 فرج الله قدمی
بانک سرمایه

 محمدرضا فرزین
رئیس کل بانک مرکزی ایران

 ابوالفضل نجارزاده
بانک ملی ایران

 حجت الله مهدیان
بانک توسعه تعاون

 علیرضا بلگوری
بانک اقتصاد نوین

 مجید قاسمی
بانک پاسارگاد

 بهمن اسکندری
بانک آینده

 عبدالمجید پورسعید
بانک ایران زمین

 فرشید فرخ نژاد
بانک کشاورزی

محمدمهدی احمدی
بانک شهر

 احمد بهاروندی
بانک کارآفرین

 رضا دولت آبادی
بانک ملت

 علیرضا قیطاسی
بانک دی

 محسن سیفی کفشگری
بانک صادرات ایران

 آیت الله ابراهیمی
بانک سپه

 سیدعباس حسینی
بانک مسکن

 غلامرضا فتحعلی
بانک سینا

 محمدحسین حسین زاده
بانک قرض الحسنه رسالت
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اپلیکیشن های حوزه مدیریت  امور مالی

اپلیکیشن های حوزه تحلیل بازار سرمایه

فانوس قیاسپارمیس همراهبلوط

مدیریــت امور مالی کــه مخصوصاً در بــازه ای از زمان بــا عنوان PFM بر ســرزبان ها 
افتاده بود، یکی از حوزه های کمتر دیده شده صنعت فناوری های مالی ایران است که 
البته مغفول ماندنش هم در ابتدا به دلیل نداشتن مدل کسب وکاری جذاب و در 
مرحله بعد، عدم احساس نیاز مردم به آن بوده است و فقط در بازه ای از زمان که تب 
اســتارتاپی همه را فراگرفته بود چند تجربه در این حوزه شکل گرفت که متأسفانه 
بعد از فروکش کردن این تب، عموماً همه بی ســروصدا جمع کردنــد و رفتند یا اگر 
هنوز هم هســتند، فقط در حد زنده ماندن اســت و عملاً هیچ کار توسعه ای از آنها 
نمی بینیم. تنها موردی که قبل از شکل گیری این فضا در این حوزه بی سروصدا کار 
خود را شروع کرد، پارمیس بود و اکنون هم می توان گفت جدی ترین گزینه موجود 
که هنوز هم در حال فعالیت اســت، پارمیس است. با جدی تر شدن بحث مالیات 
برای افــراد حقیقی، حــالا به نظــر می رســد آن روزهای طلایــی که ســال ها پارمیس 
به خاطرش ایــن مســیر را آهسته و پیوســته و بــه دور از هیاهو ادامــه داده، در پیش 
است. احتمالاً تا یکی، دو سال آینده با سخت گیری نظام مالیاتی کشور برای افراد 
حقیقی، مردم بیش از هر زمان دیگری حواسشان به دخل و خرج و ثبت و ضبطشان 

خواهد بود و یکی از قدیمی ترین ابزارها برای این کار، پارمیس است.

با اینکه بازار ســرمایه یکی از آخرین بازارهای مالی بود که به سمت نوآوری حرکت کرد، 
الان به ســرعت در حال طی کردن مسیر نوآوری اســت. در این مسیر اپلیکیشن ره آورد 
36۵ به دست راست خیلی از فعالان بورسی برای تحلیل های تکنیکال و بنیادی تبدیل 
شده است. در اپلیکیشن ره آورد 36۵ می توان شاخص های کل بورس، کل فرابورس، کل 
هم وزن و صنعت را به صورت نموداری، عددی و درصدی مشــاهده کرد. این اپلیکیشن 
به صورت برخط پنج نماد پرقدرت بــورس را به کاربران نمایش می دهــد و در جزئیات آن 
می توان روندها و نوسانات شاخص های کلیدی مانند مالکیت حقوقی، حجم عرضه و 
تقاضا، ارزش معاملات و حجم معامله در هر روز معاملاتی را به صورت لحظه ای مشاهده 
کرد. بولتن های خبری، فیلم های آموزشی و گفت وگوهای برنامه ای خدمات جانبی موجود 
در این پلتفرم هستند. در بخش اخبار، خبر های روز و لحظه ای با سرعت منتشر می شوند 
و کاربر می تواند با مطالعه آنها از اخبار و اتفاق های بازار باخبر شود. این ویژگی ها در کنار 
یکدیگر از ره آورد 36۵ یک اپلیکیشن کاربردی در حوزه بورس ساخته و فراگیری استفاده 
از آن و کاربردپذیری اش باعث شده در بین اپ های بورسی ره آورد 36۵ منتخب ما باشد.

پارمیس همراه

ره آورد ۳۶۵ 

هلو نیوُکسبه

کیان  دیجیتالسهام یاب سیگنالره آورد ۳6۵چشم بورس
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اپلیکیشن های شرکت های لندتکی

دیجی پی تالیاعتبارینو داراازکی وام تارااسنپ پی

والتالندو مرآتکیپاقسطا

هرجور که بــه حوزه لندتک و زیرشــاخه هایش نــگاه کنیم نمی توانیــم تأثیر و حضور 
پررنگ اســنپ پی را در توســعه و فراگیری لندتک در ایران نادیده بگیریم. با بسیاری 
از فعــالان و منتقــدان که صحبــت می کنیم مــدل توســعه اســنپ پی و بهره گیری از 
زیرساخت های اسنپ در آن را یک نمونه بی نقص و همه جانبه می دانند که به شکل 
مویرگی و گسترده در زندگی روزمره مردم جاری شده است. درست است که اسنپ پی 
اولین بازیگر این حوزه نبود و شــاید آمارها از لحاظ حجم گردش نیــز آن را در جایگاه 
اول نشان ندهند، ولی گستردگی و فراگیری از یک طرف و استمرار حضور در زندگی 
روزمره مردم و در عین حال ارائه سطح گسترده ای از خدمات، اسنپ پی را بی شک به 
انتخاب اول ما برای سال 1402 تبدیل کرده است. اسنپ پی حتی در زمان ورودش به 
بازار و مدلش در پذیرش ریسک کاربرانش هم در نوع خودش یک بازیگر آوانگارد بود. 
تصورش را بکنید؛ ابزاری که پرداخت اعتباری یا قسطی، از خرید نان و کرایه تاکسی و 
خرید خواربار تا خرید طلا و لوازم خانگی و سفر را در یک پلتفرم یکپارچه برای کاربر 

ممکن کرده است.

اسنپ پی 

اپلیکیشن های مقایسه وفروش آنلاین بیمه در کشور

بیمه سیبیمه باشبیمه۲۴ آیتول بیمه بازاربابیمهازکی

صنعت بیمه در ایران از لحاظ تحول دیجیتال و نوآوری عموماً در نقطه عقب تری نسبت 
به صنعت بانکداری و بازار سرمایه بوده است و تعداد بازیگران جدی حوزه نوآوری آن نیز 
شاید به سختی به تعداد انگشتان یک دست برسند. با این حال، ازکی را می توان یکه تاز 
بلامنازع حوزه اینشورتک ایران دانست. امروز دیگر ازکی آن قدر نام پرقدرتی در مقایسه و 
فروش آنلاین بیمه شده است که سایر بازیگران این حوزه که با اختلاف زیاد هم ازکی را دنبال 
می کنند برای اینکه حرفی در حوزه تبلیغات بزنند و شنیده شوند مجبورند به برند ازکی 
دست درازی کنند بلکه چیزی عایدشان شود! ازکی پلتفرمی است که نه تنها از اولین های 
بازار خودش از لحاظ زمان ورود به بازار بوده، بلکه تجربه کاربری خوب و روانی نســبت به 
سایر رقبا دارد که پیوسته نیز آن را بهبود داده است، اما این همه ماجرا نیست. ازکی که در 
ادامه مسیر، SBUهای جدیدی همچون ازکی وام و ازکی سرمایه از دلش بیرون آمده است 
در حال ساختن یک اکوسیستم در پیرامون خودش است و این پازل وقتی کامل تر می شود 

که آن را کنار سایر برندهای سبد هلدینگ مکث در حوزه خودرو و سلامت می چینیم. 

ازکی 
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KYC شرکت های ایرانی فعال در حوزه

ملی پاس

Faceetفراشناساجیبیت

ونیفای

فنار آرتین

یوآیدی

شاکیلید

اگر در یک تعریف ســاده تحول دیجیتال در هر حوزه ای را ارائه خدمت یا سرویس به 
افراد در هر زمان و مکان بدانیم، موضوع احراز هویت کاربر مفهوم کلیدی این تعریف 
خواهد بود. دقت داشــته باشید که ما در ســاده ترین تعریفمان از تحول دیجیتال به 
این موضوع رسیده ایم و خوب می دانیم که تحول دیجیتال بسیار فراتر از این تعریف 
اســت که اتفاقاً در تعاریف دقیق تر و عمیق تر، اهمیت KYC بیش از پیش خودش را 
نمایان می کند. حالا به لطف شــرکت های ارائه دهنده زیرســاخت های احراز هویت و 
سرویس هایشان در این حوزه، نئوبانک ها بدون اینکه حتی یک بار مشتری خودشان 
را حضوری ببینند برایش افتتاح حساب می کنند و صدها مثال دیگر! اما یکی از اولین 
گروه از کسب وکارهایی که قبل از فراگیری این سرویس، به شکل گسترده از آن استفاده 
کردند صرافی های رمزارز بودند. صرافی ها به دلیل ماهیت 7 در 24 کسب وکارشان و 
پراکندگی بسیار گسترده کاربرانشان، به ناچار به استفاده از این سرویس رو آوردند و 
یکی از اولین کسب وکارهایی که این سرویس را در اختیار این صنعت قرار داد، جیبیت 
بود. نمی توان از KYC نام آورد و کمکی را که جیبیت به توسعه و فراگیری این موضوع 

در ایران کرد نادیده گرفت.

جیبیت 

اپلیکیشن های صرافی های رمزارز کشور

بیت پین اوکی اکسچنجاکسیر آبان تتراکسبیتو اوام پی فینکساکسکوینو

نوبیتکسرمزینکس تبدیل نیک پرداختبیت مکس تترلند

هیتوبیت فرهاد اکسچنجوالکسمزدکس یوبیتکسنیپوتوسرمایکس

کوینینو
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اپلیکیشن های صرافی های رمزارز کشور

صرافی والکس از آن کسب وکارهایی در صنعت رمزارز ایران است که نمره قبولی بالایی 
را تقریباً در تمام شاخص ها دریافت می کند. والکس قدمت دار است؛ جزو اولین های 
بازار اســت و در قطار ســال نودوششــی های صنعت رمزارز قرار می گیرد. یکی دیگر از 
نقاط قوت جدی والکس نسبت به رقبای جدید و قدیمی اش تیم تقریباً بزرگی است 
که در جمع بنیان گذارانش دارد؛ محمد آنالویی، بردیا احمدنیا و امین امینی که هر سه 
نیز چهره های شناخته شــده این صنعت و به نوعی چهره این کســب وکار هستند. از 
لحاظ حجم گردش تراکنش ها و تعداد کاربران نیز از تعقیب کنندگان جدی نوبیتکس، 
به عنوان بازیگر شماره یک بازار است. موضوع جالب توجه دیگر درباره والکس، برند 
مثبت و پایداری است که این شرکت از خود به تصویر کشیده؛ برخی رقبا فکر می کنند 
با پول پاشی های شلخته و بی هدف به چنین برندی دست خواهند یافت در صورتی که 
والکس این جایگاه برند خود را در ابتدا مدیون صحت و سلامت کارش در طول سال های 
گذشته و در قدم بعدی مدیون مدیر اجرایی خود، یعنی احسان مهدی زاده است؛ فردی 
که با سابقه  چشمگیری در حوزه مارکتینگ، اکنون سکان اجرایی والکس را در کنار تیم 

هم بنیان گذاران برعهده دارد.

والکس 

PSP اپلیکیشن های  شرکت های 

پاسینو ایوا پات لایفآپ آواپی7۲۴

سکهدکا سانتاپ

پی پاد

نه تنها در صنعت پرداخت بلکه در سایر حوزه های مالی، شاید توسعه و فراگیری 
اپلیکیشن ها را مدیون آپ، به عنوان اولین اپلیکیشــن در این صنعت باشیم که 
با ســرمایه گذاری گســترده و زودهنگام، ریســک بزرگی را به جان خریــد و بعد از 

موفقیتش، تجربه اش چراغ راه بسیاری بود. 
درست در زمانی که کدهای USSD در روزهای اوج خودشان بودند، آسان پرداخت 
پرشــین از اپلیکیشــن خود با نــام آپ رونمایــی کرد و توانســت به عنوان پیشــرو، 
بخش بزرگی از این بازار را دست بگیرد. البته توسعه و فراگیری آپ فقط به دلیل 
ورود زودهنگام و تبلیغات گسترده اش نبود. آپ علاوه بر اینها، به طور پیوسته روی 
بهبود تجربه کاربری، پایداری خدمت، توســعه پشتیبانی، توسعه محصولات و 
خدمات خود ممارست کرد؛ به همین دلیل هم توانسته است تا امروز شماره یک 
این بازار بماند. هرچند امروز رقبای قدرتمندی همچون 724 و تاپ و هف هشتاد 
در حال کــم کــردن فاصله میــان خــود و آپ هســتند، نمی تــوان هیچ جــوره آپ را 
 PSP صدرنشین منتخب فهرســت خودمان از بین اپلیکیشــن های شرکت های

ندانست.

آپ 
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اپلیکیشن های بانک های کشور

پالس پاکتایوا تاپبله پرنا

چاووش

پی پاد

فامتک بانک زمرد سرزمین کودکرفاه پلاسدی جت

همراه بانک  پارسیان من موبایل بانک سینا همراه بانک ایران زمینموبایل بانک خاورمیانه همراه بانک بانکیارهمراه بام ملیموبایلت

همراه بانک رسالت همراه بانک پست بانک همراه بانک توسعه صادراتهمراه بانک پاسارگاد همراه بانک صنعت  و معدنهمراه بانک توسعه تعاونهمراه بانک تجارت

همراه بام بانک ملی را شاید بتوان یکی از ساده ترین و دردسترس ترین اپلیکیشن های 
بانکی ایران دانســت. شــاید همین یک اصل ســاده که در بنیان بام نهاده شده است 
کافی باشــد تا رضایت کاربران همراه بــام ملی در این ســطح و ابعاد به وضوح مشــهود 
باشــد. دقت کنید که صحبت از یک بانک بزرگ دولتی اســت؛ نه یک بانک کوچک 
خصوصی یا خصولتی که خود همین نکته نیز اهمیت موضوع را دوچندان می کند. بام 
از سوپرمحصولات بانک ملی ایران و منطبق بر استانداردهای جهانی است که تاکنون 
در بسیاری از ارزیابی های حرفه ای رتبه های نخست را کسب کرده است. این سامانه با 
بیش از 10 میلیون نصب یکی از پرنصب ترین اپلیکیشن های بانکی موجود در کافه بازار 
از سوی کاربران شناخته شده و امتیاز 4.8 از کاربران دریافت کرده است. به گفته مدیران 
این اپلیکیشن، مأموریت بام این است که هر کاربر این سامانه حس یک مشتری خاص 
و ویژه را داشته باشد. در اینکه بام چقدر در ایجاد این حس موفق بوده شاید باید جای 
دیگری مفصل صحبت کرد، ولی در پاســخ به اینکه آیا بام در راضی و خشــنود کردن 

کاربرانش موفق بوده است یا نه، پاسخ یقیناً مثبت است.

بام

 همراه بانک
موسسه اعتباری ملل

همراه بانک کارآفرین  همراه بانک
قرض الحسنه مهرایران

همراه بانک مسکن همراه بانک ملتهمراه بانک گردشگریهمراه بانک کشاورزی

هراه بانک صادراتهمراه بانک سپههمراه نوینهمراه  کارتهمراه شهر پلاس
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نئوبانک ها

توبانک بانکینو بلوبانکآبانک

بانکینــو و بلوبانک کــه قدیمی ترهای نئوبانک هــای ایرانی هســتند، بــا ورود به موقع 
خودشــان به بازار در ســال 1401، به نظر می رســد در ســال 1402 بیشــتر روی تثبیت 
جایگاه خودشــان در بــازار متمرکــز شــدند. در ســال 1402 هرچند شــاهد ورود چند 
نئوبانک تازه به بازار بودیم، اما عموماً از سمت آنها شاهد حرکت جدی برای گرفتن 
ســهم بازار نبودیم. با این حال ویپاد، باجت و آبانک جدی تریــن رقبایی بودند که در 
سال 1402 فعالیت خود را برای گرفتن سهمشان از بازار آغاز کردند و هرکدام نیز روی 
حوزه خاصی از گروه مشتریان تمرکز داشتند و به نظر می رسد هر سه رقبای جدی و 

سختی برای بلوبانک و بانکینو باشند. 
با این حــال چاره ای جــز انتخاب یــک گزینه نداشــتیم؛ در ایــن بین به نظر می رســد 
آبانک جدی ترین گزینه تازه نفس بازار اســت که خودش را برای یک خیز بلند آماده 
کرده اســت. با توجه به تغییر و تحولات اخیر در بانک آینده، حــالا آبانک به یکی از 
جدی ترین محصولات این بانک در سال 1403 تبدیل شــده است و شاهد قدم های 
هرچند بی ســروصدای آن برای دورخیز این توســعه بودیــم. ارتباط فــردا پیش تر نیز 
محصولات خاص و متمایزی را به بازار عرضه کرده بود و با این دورخیز، باید منتظر بر 

سر زبان افتادن آبانک باشیم.

آبانک 
ویپاد فردابانک

اپلیکیشن های ارائه دهنده سرویس بازگشت وجه )کش بک(

تاپیابلوبانک آپ بامنایران کارت

زرین پلاس همراه کارتداپ اپ

تارا

کش بک یکی از آرزوهای دیرینه و همیشگی صنعت پرداخت ایران بوده که با تحقق 
آن صنعت پرداخت می تواند یکی از مهم ترین ارزش افزوده های خود را برای صاحبان 
کسب وکارها و خریداران ایجاد کند. هرچند که می دانیم تحقق این رؤیا نیز با توجه 
به ساختار شبکه بانکی و پرداخت ایران کار بسیار دشواری است. تا امروز بازیگران 
کوچک و بزرگ زیادی برای خلق و توسعه یک اکوسیستم پایدار کش تلاش  کرده اند، 
ولی وقتی به سیر حرکتی هرکدام نگاه کنیم، متوجه پایدار نبودن مسیرشان می شویم، 
زیرا عموماً شاهد محصولاتی در این حوزه بوده ایم که صرفاً با رویکرد کش بک ارائه 
شده اند و شاید همین موضوع گره زدن آن با زندگی روزمره افراد را سخت کرده است. 
رویکرد بلو در ارائه سرویس کش بک ستودنی است! بلو خود به تنهایی یک نئوبانک 
اســت که کاربرانی میلیونی دارد. حــالا بدون اینکــه کاربران کار اضافــه ای بکنند، در 
همان جریان عادی روزمره زندگی شان، به یک باره متوجه بازگشت وجه در برخی از 

خریدهایشان می شوند که در نوع خودش تجربه جذابی است.

بلوبانک 

تخفیفان

باجت
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شرکت های رگ تک

شرکت ها و پلتفرم های فعال در حوزه بانکداری باز

یوآیدیگاتا پارت داده کاوان هوشمند آدانیک
توسن

نبض افزار

فینوتک سنباد کبالتفرابومآرک

توسعه زیرســاخت های فناورانه، امکان بروز ایده های خلاقانه برای ارائه سرویس های 
جدید و پیاده سازی بسیاری از آنها را فراهم کرده است، ولی آنچه پیاده سازی راهکارهای 
فناورانه را سخت و پیچیده می کند، تطابق با قوانین اســت. گره این موضوع نیز فقط 
به دســت خود فناوری باز می شــود؛ با کمک آنچه درنهایت از آن با عنوان رگ تک یاد 
می کنیم. رگ تک مفهومی گسترده اســت و کارکردهای مختلف و متفاوتی هم دارد. 
فرض کنید زیرساخت استعلام وضعیت حیات افراد را توسط یک API به مشتریانتان 
ارائه می دهید، آیا این کار از لحاظ قانونی منع دارد یا بلامانع است؟ رگ تک از پاسخ به 
همین سؤال ساده را دربرمی گیرد تا فرایندهای فنی و تکنولوژی محور برای انجام کارها 
منطبق با چهارچوب ها و آیین نامه های موجود به شکلی که در هر نقطه بتوان با مدرک 
و سند نشان داد که همه چیز درست و اصولی پیش رفته است. رگ تک حوزه ای است 
که شرکت آدانیک به آرامی و بی سروصدا از جنبه های مختلف به آن پرداخته است. 
آدانیک در سال 1399 با ورود به حوزه هویت دیجیتال، تیم شاکیلید را برای توسعه دو 
راهکار احراز هویت غیرحضوری و امضای دیجیتال تشکیل داد که در پایان همان سال 

به تأسیس شرکت مستقل شاهراه اعتماد کلید )شاکیلید( منتهی شد. 

مفهوم بانکداری بــاز که در ادامه توســعه Open API شــکل گرفت، در ابتدا بیشــتر 
یک مفهوم بود و به مرور که کمی ملموس شــد به عنوان یک SBU در کنار سازمان ها 
و بانک هــا شــکل گرفــت و بــا جــدی شــدن آن، ایــن SBUها یکــی پــس از دیگــری به 
کسب وکارهای مستقل تبدیل شدند و سرویس دهی آنها به شکل مستقل شروع شد 
و همین موضوع خود افزایش سرعت توسعه آنها را در پی آورد. فرابوم یکی از همین 
SBUها بود که در این مسیر قرار گرفت و به سمت توسعه پیش رفت. هنوز عمر فرابوم 
به پنج سال هم نرسیده است، ولی کسب وکار جدیدی از دلش بیرون آمده است به نام 
پیمان. در کنار تمام توسعه هایی که فرابوم در بازار بانکداری باز انجام داده است، همین 
یک اتفاق می تواند بهانه محکمی برای انتخاب این شرکت در صدر فهرست ما باشد. 
فرابوم و سرعت رشد و توسعه اش دقیقاً همان چیزی را به ما نشان می دهد که مفهوم 
بانکداری باز می خواهد نمایان می کند و آن چیزی نیســت جز »سرعت باورنکردنی 
نوآوری در به ثمر نشســتن محصولات جدید«. با توســعه نوآوری بــاز و بانکداری باز 
دیگر برای رشد و بالندگی یک شرکت قرار نیست الزاماً بیست یا سی سال به انتظار 

نشست؛ این اتفاق می تواند در زمان خیلی کوتاه تری نسبت به گذشته رخ دهد.

آدانیک 

فرابوم 
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سخت افزارهای بانکی و پرداخت

پرداخت الکترونیک 
 TECHNO P3 هوشمند

شرکت توسن تکنو

 T3 دستگاه کارت خوان
شرکت توسعه صنایع 

پرداخت سبز

دستگاه پد امضای 
 PD0521 الکترونیکی

شرکت بازرگانی 
مبناکارت آریا

دستگاه هوشیار شرکت 
بازرگانی مبناکارت آریا 

دستگاه چک اسکنر 
گلوری FB-30 شرکت 
بازرگانی مبناکارت آریا

کیف پول سخت افزاری 
والتو شرکت رادین

پایانه پرداخت الکترونیک 
 TECHNO هوشمند

A920Pro شرکت 
توسن تکنو

دستگاه  ذخیره سازی 
سری VSP 5600 هیتاچی 

شرکت تسکا

میکروکیوسک پرداخت 
)صندوق یار( شرکت 
فناوران انیاک رایانه

 دستگاه خودپرداز 
ADS6000 شرکت توسعه 

خدمات الکترونیکی 
آدونیس

ADS6000

دستگاه خودپرداز 
غیرنقدی اندرویدی 

تاریانا شرکت فناپ تک

میز خدمت آریانو شرکت 
بازرگانی مبناکارت آریا

پایانه های پرداخت 
الکترونیک هوشمند 

TECHNO P10 شرکت 
توسن تکنو

دستگاه کارت خوان 
ME31 برند نیولند شرکت 

تندر نور

دستگاه AQR100 شرکت 
فناپ تک

دستگاه کیوسک بانکی 
 EC8200 غیرنقدی مدل

شرکت آدونیس

یکی از رویکردهای نوآورانه در مسیر تحول خدمات مالی و بانکی، امکان ارائه سرویس 
در هر مکان و در هر زمان است، اما نباید فراموش کنیم که این همه ماجرا نیست و در 
برخی موارد نوآوری مســیر دیگری را طی می کند. میز خدمت آریانو شــرکت بازرگانی 
مبنا کارت آریا دقیقاً با چنین نگاهی و با تکیه بر رویکرد ارائه خدمات مبتنی بر حضور، 
ولی بــر پایه ســرویس های فناورانه شــکل گرفتــه و قرار اســت مجموعــه ای از خدمات 
مورد نیاز پذیرندگان را به مشــتریان ارائه  دهد. کارشناسان یکی از مهم ترین نیازهای 
حوزه پرداخت در کشور طی دو سال اخیر را مسئله احراز هویت از طریق کارت ملی و 
شناسایی و ثبت اثر انگشــت می دانند که میز خدمت آریانو راه حل مناسبی برای آن 
ارائه داده است. برای مثال خریدهای حضوری در صنفی مثل طلافروشی ها را در نظر 
بگیرید که عموماً هنگام خرید، کارت ملی مطابق با کارت خریدار را درخواست می کنند 
و به شکل سنتی مطابقت انجام می دهند و در بهترین حالت کد ملی خریدار را پشت 
رســید یادداشــت می کنند. حالا فکر کنیــد محصولی در میان باشــد کــه نه تنها تمام 
کارهای پرداخت و مدیریت فاکتور و فروش را به شکل یکپارچه مدیریت می کند، بلکه 
احراز هویت مشتری را نیز به شکل یکپارچه از طریق کارت ملی و احراز هویت مبتنی بر 
تصویر یا اثر انگشت به خرید وصل می کند. به نظر می رسد میز خدمت آریانو در سال 

1403 تازه چهره واقعی خودش را به صاحبان صنایع نشان خواهد داد.

میز خدمت  آریانو 
شرکت بازرگانی مبنا کارت آریا

زنان فعال در صنعت فناوری های مالی

بــا اســکن ایــن کیو آرکــد می توانیــد  دربــاره 
محصولات سخت افزاری شــرکت های بانکی و 

پرداخت کشور  بخوانید.
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